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σεων στον αρµόδιο Εισαγγελέα και τη µη άσκηση δίωξης από
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Αθήνα, σήµερα στις 5 Ιουλίου 2017, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.23’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 4-7-2017 εξου-
σιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΜΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 4
Ιουλίου 2017, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου «Κύρωση της Συµφωνίας-Πλαίσιο Εταιρικής Σχέσης και Συ-
νεργασίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών-
µελών της, αφενός και της Δηµοκρατίας των Φιλιππίνων,
αφετέρου και άλλες διατάξεις».) 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην πρώτη για
σήµερα

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Εκλογή Αντιπροέδρων της Βουλής των Ελλήνων.
Μετά την τροποποίηση του Κανονισµού της Βουλής µε το ΦΕΚ

Α’ 92/26-6-2017, σύµφωνα µε τα άρθρα 6 και 8, όπως τροποποι-
ήθηκαν, και το άρθρο 8Α, όπως προστέθηκε, προβλέπεται η
εκλογή Αντιπροέδρων από την έκτη και έβδοµη Κοινοβουλευτική
Οµάδα.

Επίσης, σύµφωνα µε τα άρθρα 8 παράγραφος 1 και 2 και 8Α
του Κανονισµού της Βουλής, η Βουλή, πρώτον, εκλέγει µε ονοµα-
στική ψηφοφορία και µε τις προβλεπόµενες από το άρθρο 67 του
Συντάγµατος προϋποθέσεις και πλειοψηφίες τους Αντιπρο-
έδρους. 

Δεύτερον, η υποβολή υποψηφιότητας δεν είναι παραδεκτή. Της
εκλογής των µελών του Προεδρείου του παρόντος άρθρου, δεν
προηγείται συζήτηση.

Η καταµέτρηση των ψήφων για την εκλογή των µελών του Προ-
εδρείου του παρόντος άρθρου γίνεται από τρεις Βουλευτές, από
τους οποίους οι δύο προέρχονται από την πρώτη και ο τρίτος από
τη δεύτερη σε δύναµη Κοινοβουλευτική Οµάδα της Βουλής, όπως
είχε η σειρά τους κατά την ψήφιση του παρόντος άρθρου 8Α.

Εποµένως αντικείµενο της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάτα-
ξης είναι η εκλογή Αντιπροέδρων της έκτης και έβδοµης σε δύ-
ναµη Κοινοβουλευτικής Οµάδας στη Βουλής, σύµφωνα µε τα
προαναφερόµενα άρθρα του Κανονισµού της Βουλής, όπως τρο-
ποποιήθηκαν και προστέθηκαν µε το ΦΕΚ Α’ 92/26-6-2017.

Από την έκτη σε δύναµη Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων προτείνεται για τη θέση του Η’ Αντιπροέδρου ο κ.
Δηµήτριος Καµµένος.

Από την έβδοµη σε δύναµη Κοινοβουλευτική Οµάδα της Ένω-
σης Κεντρώων προτείνεται για τη θέση του Θ’ Αντιπροέδρου ο κ.
Μάριος Γεωργιάδης. 

Η ψηφοφορία είναι ονοµαστική. Κάθε Βουλευτής που ακούει το
όνοµά του θα εγείρεται από τη θέση του και θα αναφέρει ευκρινώς
την προτίµησή του, δηλαδή το όνοµα κάθε προτεινοµένου ως υπο-
ψηφίου Αντιπροέδρου ή τη δήλωση «ΠΑΡΩΝ».

Οι ψηφολέκτες θα καταχωρίζουν καθένας χωριστά την εκφρα-
σθείσα προτίµηση των συναδέλφων στην ειδική στήλη του κατα-
λόγου και έναντι του ονόµατος του ψηφίσαντος συναδέλφου. 

Ευνόητο είναι, για να µη γίνονται λάθη, ότι η εκφώνηση του κα-
ταλόγου θα γίνεται σε αργό ρυθµό, ώστε να δίδεται χρόνος για
την ακριβή σηµείωση της προτίµησης του κάθε συναδέλφου. 

Καλούνται επί του καταλόγου οι κύριοι Μάριος Κάτσης και Γε-
ώργιος Ψυχογιός από τον ΣΥΡΙΖΑ και Βασίλειος Γιόγιακας από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

Σας ενηµερώνω, επίσης, ότι έχουν έλθει στο Προεδρείο τηλεο-
µοιοτυπίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κα-
νονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους.
Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογισθούν στην
καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για να τοποθετηθώ επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο,
κύριε Παπαθεοδώρου, για ένα λεπτό. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή
έχουµε τοποθετηθεί επί της διαδικασίας και στην επιτροπή αλλά
και στην Ολοµέλεια, σχετικά µε την πρότασή µας, έτσι ώστε η δι-
εύρυνση της αντιπροσωπευτικότητας των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων στο Προεδρείο να συνδυάζεται και µε συγκεκριµένες
αρµοδιότητες, αιτιολογούµε την ψήφο στο πλαίσιο της ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας των µελών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, ότι η ψήφος αυτή είναι ανεξάρτητη
από τα πρόσωπα που έχουν υποβάλει υποψηφιότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ αλλά η
τοποθέτησή σας δεν είναι επί της διαδικασίας.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου. 
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Καλο-
καιρινό Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής, δεκαεννιά µαθήτριες και µαθητές από το 9ο Γυµνάσιο
Καλλιθέας και το 3ο Γυµνάσιο Νέας Σµύρνης.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Υπάρχει συνάδελφος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κα-
νείς.

Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά. 

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

9820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρα-
καλώ τους κύριους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση
των ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος. 

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλε-
σµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας για την εκλογή

των Η’ και Θ’ Αντιπροέδρων της Βουλής.
Εψήφισαν 196 Βουλευτές.
Για το αξίωµα του Η’ Αντιπροέδρου ο κ. Δηµήτριος Καµµένος

έλαβε 182 ψήφους. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 14 Βουλευτές.
Για το αξίωµα του Θ’ Αντιπροέδρου ο κ. Μάριος Γεωργιάδης

έλαβε 188 ψήφους. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 8 Βουλευτές, σύµφωνα µε το παρακάτω

πρωτόκολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας:

9836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9839



9840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εποµένως, σύµ-
φωνα µε το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής, ο κ. Δηµή-
τριος Καµµένος εκλέγεται ως Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και
ο κ. Μάριος Γεωργιάδης εκλέγεται ως Θ’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να εξουσιοδοτήσετε
το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών

της σηµερινής συνεδρίασης όσον αφορά την εκλογή των Η’ και
Θ’ Αντιπροέδρων της Βουλής.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε

η ειδική συνεδρίαση για την εκλογή Αντιπροέδρων της Βουλής.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη δεύτερη

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ 

Συζήτηση επί του διανεµηθέντος πορίσµατος της Ειδικής Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής που διενήργησε προκαταρκτική εξέ-
ταση, κατά του πρώην Υπουργού κ. Ιωάννη Παπαντωνίου «για
την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της απιστίας στρεφόµε-
νης κατά του δηµοσίου (άρθρο 256 Π.Κ. σε συνδυασµό µε το
άρθρο 263α Π.Κ. και τον ν.1608/1950) και της νοµιµοποίησης
εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα (σύµφωνα µε τον
ν.2331/1995, όπως ισχύει), κατά την άσκηση των καθηκόντων
του, στο πλαίσιο σύναψης συµβάσεων εξοπλιστικών προγραµ-
µάτων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και σύµφωνα µε τα δια-
λαµβανόµενα στην από 10-3-2017 πρόταση», και λήψη απόφασης
για την άσκηση ή µη δίωξης κατά του πρώην Υπουργού µε µυ-
στική ψηφοφορία (άρθρο 86 του Συντάγµατος, άρθρα 153 επ.
του Κ.τ.Β. και άρθρα του ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των
Υπουργών»).

Η συζήτηση επί του πορίσµατος θα διεξαχθεί σύµφωνα µε το
άρθρο 157 του Κανονισµού της Βουλής και µε ανάλογη εφαρ-
µογή του άρθρου 137 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής, δηλαδή µε τη διαδικασία της γενικευµένης συζήτησης
επερώτησης. 

Μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης η Ολοµέλεια της Βου-
λής θα αποφασίσει µε µυστική ψηφοφορία για την άσκηση ή µη
ποινικής δίωξης κατά του πρώην Υπουργού. Η σχετική απόφαση
λαµβάνεται µε την απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των
Βουλευτών, δηλαδή µε εκατόν πενήντα συν µία ψήφους, όπως
ορίζουν το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της Βουλής.

Ως προς τη διαδικασία, σύµφωνα µε την απόφαση της Διάσκε-
ψης των Προέδρων, η συζήτηση θα αρχίσει µε δύο κύκλους οµι-
λητών κατ’ αναλογία της κοινοβουλευτικής δύναµης του κόµµατος

που εκπροσωπούν. Ο κάθε κύκλος θα αποτελείται από δεκαπέντε
Βουλευτές, στον οποίο θα συµµετέχουν πέντε Βουλευτές από τον
Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς και τρεις Βουλευτές από
τη Νέα Δηµοκρατία, ένας Βουλευτής από τις υπόλοιπες Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες και ένας Ανεξάρτητος Βουλευτής.

Οι οµιλητές και οµιλήτριες των δύο κύκλων θα λαµβάνουν τον
λόγο για επτά λεπτά χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας. Πρώτος θα
λάβει τον λόγο Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ και δεύτερος Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων που έχουν καταθέσει την πρόταση.
Οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες έχουν ήδη υποβάλει καταστάσεις
οµιλητών και έχει καταρτιστεί από την αρµόδια Υπηρεσία της
Βουλής κατάλογος µε εναλλαγή οµιλητών κατ’ αναλογία της κοι-
νοβουλευτικής δύναµης των κοµµάτων.

Ο χρόνος οµιλίας των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων, εφόσον επιθυµούν να µιλήσουν, θα είναι ο οριζόµενος από
το άρθρο 97 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής, δη-
λαδή η διάρκεια αγόρευσης του Πρωθυπουργού και του Αρχη-
γού της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως θα είναι έως είκοσι λεπτά
και των Προέδρων των υπολοίπων έξι Κοινοβουλευτικών Οµάδων
έως δεκαπέντε λεπτά. Οι Υπουργοί θα µιλήσουν για δέκα λεπτά
της ώρας και θα λαµβάνουν τον λόγο όποτε το επιθυµούν, σύµ-
φωνα µε το Σύνταγµα και τον Κανονισµό.

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα µιλήσουν για δώδεκα
λεπτά. Εφόσον, όµως, προηγηθεί η οµιλία του Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής τους Οµάδας, θα µιλήσουν για έξι λεπτά. Ο
πρώην Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννης Παπαντωνίου, ο
οποίος έχει κληθεί, αν θέλει, να απευθυνθεί στο Σώµα, έχει στεί-
λει επιστολή, η οποία έχει διανεµηθεί προς τους κ.κ. Βουλευτές
και θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.
Έχετε πάρει την επιστολή.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία έχει ως εξής:

9850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα ήθελα, επίσης,
να ενηµερώσω το Σώµα ότι οι συνάδελφοι Βουλευτές ή και τα
µέλη της Κυβέρνησης που βρίσκονται σε αποστολή της Βουλής
και της Κυβέρνησης στο εξωτερικό, θα ψηφίσουν µε επιστολική
ψήφο, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής.
Σε αυτή την περίπτωση, πριν από την ψηφοφορία, θα παραδο-
θούν στο Προεδρείο τα ψηφοδέλτιά τους µέσα σε σφραγισµέ-
νους φακέλους. Ο φάκελος αυτός θα εσωκλείεται σε έναν
µεγαλύτερο φάκελο, επίσης κλειστό, ο οποίος θα αναγράφει το
όνοµα του Βουλευτή ή του µέλους της Κυβέρνησης που θα ψη-
φίσει µε επιστολική ψήφο. Ο φάκελος θα συνοδεύεται από δια-
βιβαστικό έγγραφο που θα απευθύνεται προς τον Πρόεδρο της
Βουλής. Η παράδοση των φακέλων µε τα ψηφοδέλτια θα γίνει
από διαπιστευµένους συνεργάτες των Βουλευτών ή των µελών
της Κυβέρνησης που πρόκειται να ψηφίσουν µε βάση το άρθρο
70Α του Κανονισµού της Βουλής.

Μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης θα ακολουθήσει η µυ-
στική ψηφοφορία κατά τα οριζόµενα άρθρα 73 και 155 παράγρα-
φος 8 του Κανονισµού της Βουλής. Προτείνω η συζήτηση να
περατωθεί µέχρι τις 17.00’ και στη συνέχεια να ακολουθήσει η
µυστική ψηφοφορία. Δέχεται η Βουλή την πρόταση αυτή;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο,

ορίστε. Έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η πρόταση, µε την ελαστικότητα που

θα δείξετε ως Προεδρείο µετά τις 17.00’, γίνεται δεκτή.
Θέλουµε, όµως, εµείς, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη, να κά-

νουµε µία προσθήκη.
Το είχαµε αναφέρει αυτό το θέµα, κύριε Πρόεδρε, και όταν συ-

ζητούσαµε τον Μάρτιο για τη δηµιουργία της επιτροπής προκα-
ταρκτικής εξέτασης. Ακούστε. Υπάρχουν κόµµατα τα οποία
σήµερα δεν θα εκπροσωπηθούν από τον Πρόεδρο της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας τους. Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη είναι µια
τέτοια περίπτωση.

Θα παρακαλούσα πάρα πολύ, σύµφωνα µε το άρθρο 17 του
Κανονισµού, να ακολουθηθεί η λογική του άρθρου 17 και όσων
άρθρων αναφέρονται στα καθήκοντα του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου, όπως το 62, το 64. Εξακτινώνονται οι αρµοδιότητες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αυτό που διάβασα
δεν το ακούσατε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό που είπατε εσείς είναι -και πάρα
πολύ σωστά αποφάσισε η Διάσκεψη- ότι όταν παρευρεθεί ο Πρό-
εδρος ή η Πρόεδρος ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µιλάει µε
µειωµένο χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ακριβώς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επειδή, όµως, σε αυτές τις οργανω-

µένες συζητήσεις δεν έχουµε δευτερολογίες, αλλά η πολιτική αν-
τιπαράθεση, τουλάχιστον σε επίπεδο Προέδρων, δηµιουργεί την
ανάγκη να υπάρξουν απαντήσεις, θα σας παρακαλούσα, κύριε
Πρόεδρε, γιατί την περασµένη φορά έγινε κατά το ήµισυ αυτό,
όπου παραστεί ανάγκη να λάβει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, να του το επι-
τρέψετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Υπάρχει κατα-
νόηση, κύριε Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Διότι αυτά ορίζει ο Κανονισµός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ακριβώς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά δεύτερο, δράττοµαι της ευκαι-

ρίας, αφού αναφέροµαι στον Κανονισµό, να σας πω ότι όσοι συµ-
βουλευόµαστε τον Κανονισµό, έχουµε τεράστιο πρόβληµα µε τις
αλλαγές που γίνονται και δεν είναι ενσωµατωµένες στον τόµο.
Και επειδή δεν υπάρχει, τουλάχιστον από όσο εγώ γνωρίζω, τρό-
πος ψηφιακός να µπορούµε να κοιτάµε τις διατάξεις -δηλαδή η
αντικατάσταση σε ψηφιακή µορφή να έχει συντελεστεί- δεν µπο-
ρούµε να ξέρουµε τι διατάξεις έχουν ενσωµατωθεί, και πρέπει
να κυκλοφορούµε µε χαρτιά συµπληρωµατικά, τα οποία δεν είναι
εύχρηστα. 

Παρακαλώ πάρα πολύ το Προεδρείο να µεταφέρει στον Πρό-
εδρο ότι υπάρχει µεγάλη ανάγκη τουλάχιστον ένα κοµµάτι που
αφορά τον Κανονισµό και όχι και το Σύνταγµα, αυτό να ξαναεκ-
δοθεί. Είναι ένα απλό πράγµα. Αν όχι, ψηφιακά τουλάχιστον, να
µπορούµε να δουλέψουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αυτό θα γίνει.
Παρακαλώ, κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Η πρόταση, την οποία

έκανε ο κ. Λοβέρδος για τη δυνατότητα των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων να µιλήσουν και αργότερα, είναι λογική. Το θεωρώ
αυτονόητο και πρέπει να ισχύσει για όλα τα κόµµατα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με ενηµερώνουν

τώρα ότι ο κ. Βούτσης, ο Πρόεδρος, είπε ότι έχει κυκλοφορήσει
το ΦΕΚ µε τις µεταβολές αυτές. Οπότε µπορεί να διανεµηθεί το
ΦΕΚ σε όποιον το θέλει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι πρέπει να
συνεννοηθούµε σε αυτή την Αίθουσα. Επιτρέψτε µου. Δεν λέω
ότι δεν κυκλοφόρησε το ΦΕΚ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μεταφέρω την
απάντηση του κ. Βούτση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι. Δεν λέω ότι δεν κυκλοφόρησε.
Βεβαίως κυκλοφόρησε. Αλλά το να µεταφέρεις µαζί σου έναν
τόνο κανονισµούς και χαρτιά και να πρέπει να τα χρησιµοποιείς,
βλέποντας κάθε φορά ποια παράγραφος έχει αλλάξει, δεν είναι
σωστό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κατάλαβα. Ναι.
Συµφωνώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λέµε, λοιπόν, να εκδοθεί ή, αν δεν θέ-
λετε για λόγους άλλους να εκδοθεί προς το παρόν τουλάχιστον,
ψηφιακά για να µπορούµε να δουλέψουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σωστό. Εντάξει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Πέµπτης 6 Ιουλίου
2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1111/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεο-
δώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Εµπορία πυρηνόκαρπων 2017». 

2. Η µε αριθµό 1156/4-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πέλλας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καρασµάνη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Βάλτε επιτέ-
λους τέλος στο “καραµπινάτο” σκάνδαλο µε τον δρόµο Χαλκη-
δόνας – Γιαννιτσών - Έδεσσας!».

3. Η µε αριθµό 1112/28-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς την Υπουργό Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, µε θέµα: «Θα εφαρµοστεί η ψηφιακή
υπογραφή από την 1η Ιουλίου 2017;».

4. Η µε αριθµό 1109/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πέλλας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Σα-
χινίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Χαλαζοπτώσεις στην Περιφερειακή Ενότητα Πέλλας». 

5. Η µε αριθµό 1169/4-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε τα προβλήµατα λειτουργίας και το σχέδιο
κλεισίµατος του Θεραπευτηρίου Χρόνιων Παθήσεων Παίδων
Σκαραµαγκά.

6. Η µε αριθµό 1117/30-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Γεωργίου Αµυρά προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ωράρια µου-
σείων και αρχαιολογικών χώρων κατά τη θερινή περίοδο».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1118/3-7-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Τρικάλων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Πα-
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ναγιώτας Δριτσέλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Ανάγκη άµεση επίσπευσης των διαδικασιών
αποζηµίωσης των αγροτών του Νοµού Τρικάλων που επλήγησαν
από ακραία καιρικά φαινόµενα».

2. Η µε αριθµό 1157/4-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κοζάνης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κασαπίδη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ποιο το
σχέδιο της Κυβέρνησης για την έγγειο αναδιάρθρωση στην ελ-
ληνική γεωργία;».

3. Η µε αριθµό 1114/29-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Η δηµιουργία τριών νέων σταθµών διοδίων
στον οδικό άξονα Προµαχώνας – Σέρρες – Λιµάνι Θεσσαλονίκης
είναι καταστροφική για τον Νοµό Σερρών».

4. Η µε αριθµό 1110/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Μίχου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Στα πρόθυρα της καταρρεύσεως η οικία του ήρωα της εθνεγερ-
σίας Ανδρέα Μιαούλη».

5. Η µε αριθµό 1115/29-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Σοβαρή απειλή
για τις καλλιέργειες της Αρκαδίας η σφήκα της καστανιάς».

6. Η µε αριθµό 1123/3-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Αντω-
νίου Γρέγου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Κατάχρηση του ονόµατος Μακεδονία σε αθλητικές οργα-
νώσεις».

7. Η µε αριθµό 1170/4-7-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Απλήρωτοι
εργαζόµενοι στην εταιρεία παραγωγής κτηνιατρικών φαρµάκων
“PROVET”».

8. Η µε αριθµό 1171/4-7-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε το «χτύπηµα των συν-
δικαλιστικών και πολιτικών ελευθεριών των εργαζοµένων στον
κλάδο των Τηλεπικοινωνιών».

9. Η µε αριθµό 1103/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ιωαννίνων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τα-
σούλα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ελλιπής
φύλαξη στα χωριά του Δήµου Πωγωνίου Ιωαννίνων».

10. Η µε αριθµό 1079/21-6-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, σχετικά µε την προστασία και την ασφάλεια των κα-
τοίκων των Αχαρνών.

11. Η µε αριθµό 1080/21-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ανεξέλεγκτη
εγκληµατικότητα των Ροµά µετέτρεψε σε άντρο παρανοµίας το
Μενίδι».

12. Η µε αριθµό 1106/27-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε τις καθυστερήσεις του προγράµµατος ορ-
γανωµένης δακοκτονίας στην Περιφέρεια Κρήτης.

13. Η µε αριθµό 1087/26-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµήτρη Καµ-
µένου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την
ανεξέλεγκτη δράση των κουκουλοφόρων αναρχικών.

14. Η µε αριθµό 1082/21-6-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης
Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Συνεχιζόµε-
νες τροµοκρατικές επιθέσεις κατά διµοιριών των ΜΑΤ από πα-
ρακρατικά στοιχεία».

15. Η µε αριθµό 1031/15-6-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βου-

λευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης
Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ο Δήµος
Καβάλας νοµιµοποιεί το ψευδοκράτος σε τουριστική έκθεση
στην Κωνσταντινούπολη».

16. Η µε αριθµό 1030/15-6-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Αθανάσιου Παπα-
χριστόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Βοήθεια στο Σπίτι».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5243/27-4-2017 ερώτηση του Βουλευτή Αττικής
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αριστείδη Μπαλτά
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε το
«Ταµείο Αλληλοβοήθειας Υπαλλήλων Υπουργείου Πολιτισµού».

2. Η µε αριθµό 4958/10-4-2017 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Δηµητρίου Κουκούτση προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τον κίν-
δυνο απένταξης του παραδοσιακού ούζου Καλαµάτας από τον
κατάλογο προϊόντων Προστατευόµενης Γεωγραφικής Ένδει-
ξης.»

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανα-
κοινώσω ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς έχει υποδείξει ως οµιλητές τον κ.
Καραγιαννίδη, την κ. Κοζοµπόλη, τον κ. Τσόγκα, τον κ. Δρίτσα,
τον κ. Εµµανουηλίδη, τον κ. Τζιµάνη, τον κ. Μπαλή, τον κ. Παπα-
φιλίππου και τον κ. Ξυδάκη.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας έχει υπο-
δείξει τον κ. Δαβάκη, τον κ. Τασούλα, τον κ. Παναγιωτόπουλο,
τον κ. Δηµοσχάκη, τον κ. Γεωργαντά, τον κ. Κεφαλογιάννη.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ έχει υποδείξει ως οµιλητές τον κ. Παπαθεοδώ-
ρου και τον κ. Κωνσταντόπουλο. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Χρυσής Αυγής έχει υποδείξει
τον κ. Γερµενή και τον κ. Χατζησάββα.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος έχει
υποδείξει τον κ. Παφίλη.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων έχει
υποδείξει τον κ. Καµµένο και τον κ. Κατσίκη.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Ένωσης Κεντρώων έχει υπο-
δείξει την κ. Μεγαλοοικονόµου και τον κ. Καβαδέλλα. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Ποταµιού έχει υποδείξει τον κ.
Δανέλλη και τον κ. Ψαριανό.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Βουλευτών έχει
υποδείξει τον κ. Θεοχάρη και τον κ. Καρρά.

Οπότε τον λόγο έχει ο κ. Καραγιαννίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επι-

τρέπετε επί της διαδικασίας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα, µε την ιδιότητα

του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, να µου δώσετε τον λόγο
στην αρχή. Δεν λέω να µιλήσω πριν από τον συνάδελφο, αλλά
σε κάποιο µέρος σε αυτή την πρώτη φάση της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θέλετε να µιλή-
σετε µόλις τελειώσει ο κ. Καραγιαννίδης;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εντάξει.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορούν να µι-

λήσουν τώρα οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 
Εάν δεν ολοκληρωθεί ο πρώτος κύκλος οµιλητών, δεν γίνεται.

Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ο πρώτος κύκλος οµιλητών θα

πρέπει να ολοκληρωθεί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κοιτάξτε, κύριε

Κεφαλογιάννη, ζήτησε τον λόγο ο κ. Παρασκευόπουλος. Εάν τον
ζητήσετε και εσείς και προκύψει πρόβληµα, θα το δούµε. 

Ποιος είναι ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ο κ. Τζαβάρας. Ανεξάρτητα,

όµως, από αυτό… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εάν ζητήσει τον

λόγο, ωραία.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Προφανώς µπορεί να µιλήσει ο
Κοινοβουλευτικός όποτε θέλει, αλλά το ζήτηµα είναι να υπάρξει
µια συζήτηση που να αφήσει κάτι. Εάν µιλήσει ο επόµενος οµι-
λητής µετά τον οµιλητή του ΣΥΡΙΖΑ, δεν θα έχει κανένα νόηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία, θα προ-
σπαθήσουµε, κύριε Τσιάρα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Θα πρότεινα να υπάρξει του-
λάχιστον ένας κύκλος οµιλητών από όλα τα κόµµατα –νοµίζω ότι
δεν θα διαφωνήσει ο κ. Παρασκευόπουλος- και, βεβαίως, µετά
µπορεί να µιλήσει…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Αυτό είναι το απλούστερο που γίνε-
ται πάντα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Καραγιαννί-

δης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, να κάνω δύο εισαγωγικά σχόλια. Νοµίζω ότι θα

πρέπει να τα βρούµε σε αυτή την κουβέντα, τουλάχιστον σε αυτό
το επίπεδο. 

Περιµένω από τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης να καταδι-
κάσουν τις χθεσινές δηλώσεις του κ. Μπογδάνου στον τηλεο-
πτικό σταθµό «ΣΚΑΙ», στον οποίο χαρακτήρισε συνεργάτη
τροµοκρατών τον Πρωθυπουργό. Νοµίζω ότι για ένα πολιτικό σύ-
στηµα όπως το δικό µας και µια δηµοκρατία όπως η δικιά µας,
τέτοιες δηλώσεις πρέπει να καταδικάζονται πάραυτα. Και ελπίζω
ότι η δικαιοσύνη κάποια στιγµή θα βγάλει κάποια απόφαση περί
του συγκεκριµένου γεγονότος. 

Το δεύτερο εισαγωγικό σχόλιο έχει να κάνει µε την επιστολή
του κ. Παπαντωνίου. Θα περίµενα από έναν πολίτη, που είναι σε
δύσκολη θέση βέβαια, αλλά από έναν πολίτη του οποίου έχει απα-
γορευθεί η έξοδος από την χώρα, του οποίου έχει δεσµευθεί η κι-
νητή και ακίνητη περιουσία και ο οποίος έχει καταδικαστεί
τελεσίδικα για ψευδές «πόθεν έσχες», να είναι τουλάχιστον λίγο
περισσότερο ευγενής και να µην είναι τόσο προσβλητικός προς
την ίδια τη Βουλή και το κοινοβουλευτικό µας σύστηµα. Εάν έχει
κάτι να πει, θα µπορούσε να το πει εδώ, να έρθει να µιλήσει, να
υπερασπίσει τη θέση του, αλλά η επιστολή που έστειλε είναι του-
λάχιστον προσβλητική. Και ξαναλέω ότι σε αυτή τη θέση που βρί-
σκεται κατανοούµε ότι είναι δύσκολη, αλλά τέτοιες συµπεριφορές
από πλευράς µας δεν µπορεί να είναι αποδεκτές. 

Μπαίνω, λοιπόν, στην κυρίως κουβέντα που αφορά και το πό-
ρισµα. Πιστεύω και νοµίζω από αυτά που άκουσα στους δυο
µήνες που υπήρξε η συγκεκριµένη προανακριτική επιτροπή ότι
ήταν σχεδόν οµόφωνο ή, τέλος πάντων, συντριπτικά πλειοψη-
φικό το αίτηµα να αλλάξει το άρθρο 86. Γιατί αν δεν υπήρχε αυτό
το άρθρο 86, σήµερα ο κ. Παπαντωνίου δεν θα µιλούσε µε αυτή
την αλαζονεία, γιατί το συγκεκριµένο άρθρο αφήνει Υπουργούς
στην άκρη, χωρίς να µπορούµε να τους ελέγξουµε, χωρίς να
µπορεί η Βουλή να τους ρωτήσει, χωρίς να µπορούµε να µπούµε
στο βάθος της υπόθεσης, χωρίς να µπορούµε να κατανοήσουµε
και να βρούµε στοιχεία τα οποία αθωώνουν ή δεν αθωώνουν έναν
οποιονδήποτε πολιτικό, που ήταν Υπουργός τα προηγούµενα
χρόνια. Αυτό, λοιπόν, το άρθρο δίνει το δικαίωµα στον κάθε
Υπουργό, µε δυο θητείες, οι οποίες µπορεί να είναι και ηµερήσιες
θητείες της Βουλής, να µην υπάρχει καµµία κατηγορία εναντίον
του και να µην κάνουν καµµία έρευνα. 

Άρα, η συγκεκριµένη επιτροπή είχε να αποφασίσει εάν θα πα-
ραπέµψει τον κ. Παπαντωνίου στην τακτική ποινική δικαιοσύνη,
όπως και πράττει µε το πόρισµα, η πρόταση του πορίσµατος
είναι αυτή, γιατί σε άλλη περίπτωση, εφόσον πήγαινε ο κ. Παπαν-
τωνίου σε ένα ειδικό δικαστήριο και εµείς µέναµε να ελέγξουµε,
να βρούµε στοιχεία και να πάµε περαιτέρω την υπόθεση, το ει-
δικό δικαστήριο δεν θα διαρκούσε παραπάνω από πέντε λεπτά,
γιατί τα αδικήµατα, για τα οποία θα τον κατηγορούσαµε, έχουν
παραγραφεί. Και, άρα, πρέπει να καταλήξουµε και να συµφωνή-
σουµε εδώ και να το πούµε όλοι µαζί ότι το άρθρο 86 είναι προ-
βληµατικό, το «περί ευθύνης». 

Τρίτο ζήτηµα. Θα µπορούσα να διαβάσω τα πρακτικά της εξε-
ταστικής επιτροπής του 2005 και να έχουµε µια εικόνα τού τι συ-
νέβη τότε, γιατί σε αντίστοιχη περίπτωση µε τον κ. Τσοχατζό-
πουλο, η πλευρά του ΠΑΣΟΚ –αναµενόµενο- αθώωνε τον κ. Τσο-

χατζόπουλο –µάλιστα µε πολύ συγκεκριµένα λόγια- θα διαβάσω
µόνο τα λόγια του κ. Βενιζέλου. Έλεγε ο κ. Βενιζέλος το 2005:
«Δεν προκύπτει κανένα στοιχείο πιθανής τέλεσης ποινικού αδική-
µατος από τους κ. Τσοχατζόπουλο και Παπαντωνίου, που επί
µήνες προσεβλήθησαν και διασύρθηκαν αδίκως». Γνωρίζετε τη συ-
νέχεια που είχε ο κ. Τσοχατζόπουλος. Θα µπορούσα, λοιπόν, να
αναφερθώ σε αυτά τα Πρακτικά και να µην κάνουµε καµµία κου-
βέντα. 

Όµως, έχουµε ένα πόρισµα το οποίο καταλήγει σε συγκεκρι-
µένα πράγµατα. Πέραν αυτών των πραγµάτων που καταλήγει,
όµως, αυτό το πόρισµα, θέλω να πω τα εξής.

Για µια οκταετία το ΠΑΣΟΚ ολοκλήρωσε την κρατικοποίησή
του. Από το 1996 έως το 2004 το ΠΑΣΟΚ έγινε πλήρως κρατικό
κόµµα. Είχε πλέον στον έλεγχό του όλον τον µηχανισµό και τον
σκληρό κρατικό µηχανισµό, τον στρατό, τις µυστικές υπηρεσίες,
την αστυνοµία και αυτό έδινε την ευχέρεια σε ανθρώπους, όπως
ο κ. Παπαντωνίου και ο κ. Τσοχατζόπουλος, να ζηµιώνουν την ελ-
ληνική οικονοµία και προφανώς να θέτουν βάρη οικονοµικά
στους πολίτες αυτής της χώρας.

Γιατί, σύµφωνα µε λόγια του κ. Σπήλιου Σπηλιωτόπουλου, που
ήταν τότε Υπουργός Εθνικής Άµυνας, η ζηµία από τα εξοπλιστικά
ήταν 54 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αγοράσαµε Leopard που δεν
είχαν βλήµατα για δέκα χρόνια. Αγοράσαµε, ξαναλέω, τεθωρα-
κισµένα, τα οποία δεν είχαν βλήµατα για δέκα χρόνια και τα βγά-
ζαµε στις παρελάσεις, ελικόπτερα που δεν παραλάβαµε σχεδόν
ποτέ, άλλα εξοπλιστικά προγράµµατα που δεν ολοκληρώθηκαν
ποτέ. Επ’ αυτού, λοιπόν, υπήρξε µια οκταετία η οποία τουλάχι-
στον θα πρέπει να ελεγχθεί και είναι και µέσα στις προτάσεις του
πορίσµατος, εάν και εφόσον οι Βουλευτές συµφωνήσουν να
υπάρξει εξεταστική επιτροπή.

Γιατί αυτή η οκταετία, όπως και να το κάνουµε, έχει χαρακτη-
ριστεί ως άριστη. Από εµάς έχει χαρακτηριστεί ως τροµακτική
προβληµατική. Αν προσθέσουµε το Χρηµατιστήριο, τους Ολυµ-
πιακούς Αγώνες και τα εξοπλιστικά, φτάνουµε σε ένα ποσό δι-
σεκατοµµυρίων ιλιγγιώδες. Και είναι και η προσπάθεια που
γίνεται να µην «ακουµπηθεί» ο τότε Πρωθυπουργός κ. Σηµίτης.
Αλλά από την άλλη, µένουν όλοι µε ένα ερώτηµα. Μπορεί να κα-
ταγγέλλονται όλα αυτά τα πράγµατα, µπορεί να υπάρχουν απο-
δείξεις για άλλα τόσα πράγµατα και ο Πρωθυπουργός εκείνης
της περιόδου να µη γνώριζε τίποτα; Υπάρχει, λοιπόν, µια προ-
σπάθεια δηµιουργίας «υγειονοµικής ζώνης» για τον Πρωθυ-
πουργό. Και αυτό είναι κατανοητό.

Αλλά εδώ πρέπει να συµφωνήσουµε και να συζητήσουµε: Έγι-
ναν εγκλήµατα οικονοµικά και αµυντικού τύπου από εκείνη την
οκταετία και µετά; Να συζητήσουµε: Χρειαζόµασταν να αγορά-
σουµε αυτά τα πράγµατα; Να θυµίσω ότι ο κ. Σπηλιωτόπουλος
στην εξεταστική του 2005 –και υπάρχει στα πρακτικά- είχε κατη-
γορήσει τον κ. Βενιζέλο ως αντιπρόσωπο ρωσική εταιρείας. Βέ-
βαια, µετά υπήρξε η συνεργασία, γιατί η ανάγκη το έφερε. Αλλά
να µην τα ξεχνάµε.

Και, κύριε Πρόεδρε, θέλω να κλείσω µε κάτι άσχετο που
αφορά, όµως, τη δικαιοσύνη. Κατανοούµε και σεβόµαστε τις
αποφάσεις της δικαιοσύνης. Αλλά κριτική φαντάζοµαι και θέλω
να πιστεύω ότι µπορούµε να κάνουµε. Σε αυτή, λοιπόν, την περί-
πτωση η δικαιοσύνη δεν µπορεί να υπερίπταται της κριτικής. Δεν
µπορεί να βγαίνει µια απόφαση από τον Άρειο Πάγο, παραδείγ-
µατος χάριν, που να λέει ότι τα µη καταβαλλόµενα ποσά στους
εργαζόµενους δεν πραγµατοποιούν βλαπτική µεταβολή για τους
εργαζόµενους αυτούς. Δεν µπορεί ένα κορίτσι να τρώει δεκατρία
χρόνια φυλακή µε ένα φτιαχτό DNA. Δεν µπορεί την ίδια στιγµή
άνθρωποι που δηλώνουν ότι ξέχασαν να υποβάλουν το «πόθεν
έσχες» τους να βγαίνουν αθώοι στην κοινωνία. Για αυτές τις απο-
φάσεις η δικαιοσύνη κρίνεται και νοµίζω ότι έχουµε απόλυτο δι-
καίωµα να το κάνουµε. Ας πάρουµε, λοιπόν, θέση και γι’ αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχω την εντύ-

πωση, κύριε Καραγιαννίδη, ότι η Βουλή νοµοθετεί για τη δικαιο-
σύνη, αλλά δεν έχει το δικαίωµα να υπεισέρχεται σε κάθε
απόφαση ξεχωριστά και να κρίνει τη συγκεκριµένη απόφαση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Λοβέρδο, τι θέλετε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί
ενός πάρα πολύ σοβαρού προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο
για ένα λεπτό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ένα λεπτό για να το εξηγήσω και µετά
θέλω δύο λεπτά για να το αναπτύξω. Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ
σοβαρό για µένα, πάρα πολύ σοβαρό.

Στα χρόνια που είµαι εδώ είναι η πρώτη φορά που θα ζητήσω
από συνάδελφο κάτι συγκεκριµένο, κι αν δεν ανταποκριθεί, θα
προσφύγω στη δικαιοσύνη.

Όταν συνεδριάζαµε για µια δεύτερη δέσµη προαπαιτούµενων
µέτρων προ δύο εβδοµάδων, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη απο-
χώρησε. Τη γνώµη µας για τους λόγους της αποχώρησής µας
εξέθεσα εγώ στο Σώµα και µετά την οµιλία µου φύγαµε. Λίγο
µετά πληροφορήθηκα -και από τα Πρακτικά το επιβεβαίωσα- ότι
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλειοψηφίας, του ΣΥΡΙΖΑ,
ο κ. Ξυδάκης πήρε τον λόγο και µε συκοφάντησε. Με συκοφάν-
τησε µε τον πιο βάναυσο δυνατό τρόπο.

Είπε, δηλαδή, για ένα θέµα πάρα πολύ γνωστό στη Βουλή, ότι
εγώ ήµουν αυτός που για να πάρω ψήφους –έδωσε και τον λόγο-
δηµοσίευσα τις φωτογραφίες των οροθετικών γυναικών.

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω την οµιλία του στα Πρακτικά και
σας ζητώ τον λόγο επί προσωπικού µε την εξήγηση που σας
έδωσα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα οµιλία, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς ήµασταν η παράταξη που αποχώρησε και δεν είχα τη δυ-
νατότητα να γυρίσω πίσω. Θα ήταν ανακόλουθο µε τη βασική
µας θέση. Σας ζητώ, λοιπόν, τον λόγο για δύο λεπτά. Το προσω-
πικό προηγείται των πάντων. Ο Κανονισµός το ορίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας έδωσα για
δύο λεπτά, κύριε Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είχε, λοιπόν, δηµιουργηθεί το 2012 η εντύπωση –κακώς, αλλά

είχε δηµιουργηθεί- ότι ως αρµόδιος Υπουργός εγώ, ο Υπουργός
Υγείας, είχα δώσει εντολή να δηµοσιευθούν φωτογραφίες ορο-
θετικών γυναικών, οι οποίες ενδεχοµένως να εκδίδονταν, κ.λπ..
Πέρασε καιρός -δεν υπήρχε κάτι τέτοιο, δεν είχα κάνει κάτι τέ-
τοιο, δεν είχα την αρµοδιότητα να κάνω κάτι τέτοιο- και το θέµα
ήρθε στη Βουλή, όταν παρουσίασε τη δράση της η Αρχή Προ-
στασίας Προσωπικών Δεδοµένων. Ρωτήθηκε τότε ο πρόεδρός
της από εµένα –γιατί ήµουν µέλος της Επιτροπής Θεσµών και
Διαφάνειας, εκεί γινόταν η συνεδρίαση- αν υπάρχει κάτι σχετικό
µε το θέµα των οροθετικών. Η Αρχή απάντησε ότι αφού σκέ-
φθηκε σύµφωνα µε τον νόµο, έκανε έρευνα γιατί είχε υποβληθεί
καταγγελία. Και διαπίστωσε ότι τις σχετικές εντολές τις είχε
δώσει η µόνη αρµόδια: η Εισαγγελία. Θα καταθέσω τη σχετική
απόφαση, που έχει πάρει η Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δε-
δοµένων στη Βουλή. 

Ρώτησα τον Πρόεδρο της Αρχής πιο συγκεκριµένα και µου
απάντησε ότι, ναι, έτσι είναι, µόνο οι εισαγγελείς είχαν δώσει τέ-
τοια εντολή, γιατί µόνο αυτοί είχαν τέτοια αρµοδιότητα. 

Ο νόµος, ο οποίος έτσι ορίζει, είναι του 1997, όπως τροποποι-
ήθηκε το 2007, δηλαδή πολύ πριν αναλάβω εγώ κάποια υπουρ-
γικά καθήκοντα. Θα καταθέσω και τις δύο νοµοθετικές
πρωτοβουλίες, του 1997 και του 2007. Ορίζει µάλιστα το 2007
την Εισαγγελία ως µόνη αρµόδια. Κανένας άλλος, δηλαδή, δεν
µπορεί να δώσει τέτοια εντολή. Εξεδόθησαν, λοιπόν, τέσσερις
εισαγγελικές διατάξεις, µε τις οποίες δινόταν η εντολή να δηµο-
σιευθούν οι φωτογραφίες –εισαγγελικές διατάξεις ξαναλέω- για
λόγους προστασίας δηµοσίου συµφέροντος. Θα τις καταθέσω
και αυτές στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά έγιναν το 2013 στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας.

Ήταν εκεί η κ. Κωνσταντοπούλου, ο κ. Βούτσης, ως µέλη της επι-
τροπής, όπως και άλλοι συνάδελφοι, ο κ. Τσούκαλης και θυµάµαι
και άλλους. Αυτά έχουν καταγραφεί στα πρακτικά της επιτρο-
πής.

Δεν το ήξερε λίγα χρόνια µετά ως Υπουργός …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώνετε,

παρακαλώ, γιατί το θέµα της συνεδρίασης δεν είναι αυτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν το ήξερε αυτό µετά από κάποια χρόνια, το 2015, ο Υπουρ-

γός Οικονοµικών τότε, ο κ. Τσακαλώτος. Και σε µια σύγκρουση
που είχαµε στη Βουλή, µου το ανέφερε. Του έκανα ευθεία επί-
θεση, καταγράφοντας εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, παρόν-
των όλων, τα επιχειρήµατά µου: «Λες ψέµατα, δεν είναι έτσι, είναι
αλλιώς». 

Το θέµα αυτό συζητήθηκε ακόµη µια φορά στην Εξεταστική
Επιτροπή για τα ΜΜΕ από κάποιο λάθος συναδέλφου. Και θεώ-
ρησα ότι, κοινοβουλευτικά τουλάχιστον, έχει κλείσει. Δεν είχε,
όµως, κλείσει. Ο κ. Ξυδάκης το επανέφερε µε αυτόν τον βάναυσο
τρόπο. 

Του ζητάω να ανακαλέσει, να ζητήσει συγγνώµη, ειδάλλως για
τη συκοφαντία του θα προσφύγω αρµοδίως. Και του το ζητάω
µε έναν τρόπο ευθύ, κοινοβουλευτικά άµεσο. Και του ζητώ τώρα
να ανακαλέσει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν θα κάνουµε

συζήτηση πάνω σ’ αυτό, κύριε Ξυδάκη. Θα σας δώσω, όµως, τον
λόγο κάποια άλλη στιγµή, γιατί θα φύγουµε από το θέµα µας.

Ο κ. Παρασκευόπουλος ζήτησε τον λόγο.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Να φανεί, κύριε Πρόεδρε, ότι φυγο-
µαχώ; Να φανεί ότι αρνούµαι να απαντήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είναι προσωπικό
θέµα, το ανέλυσε, αλλά δεν θα κάνουµε συζήτηση πάνω σ’ αυτό
γιατί, απλούστατα, εάν απαντήσετε, κύριε Ξυδάκη, θα ζητήσει
ξανά τον λόγο ο κ. Λοβέρδος και θα φύγουµε από το θέµα. Εξέ-
θεσε την άποψή του, την ακούσαµε. Θα ζητήσετε τον λόγο να
απαντήσετε κάποια στιγµή, όχι όµως να γίνει συζήτηση. Διαλο-
γική συζήτηση δεν θα γίνει. Θα προχωρήσουµε κανονικά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, για

ένα λεπτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Στον κ. Λοβέρδο έχω να πω ότι µια πο-

λιτική κρίση εξέφερα µε όρους πολιτικούς, που αφορά τη δική
του πολιτική δράση. Είναι πράγµατα, τα οποία έχουν τεθεί επα-
νειληµµένα στο Κοινοβούλιο. Δεν ανέφερα κάτι για την προσω-
πικότητά του, αλλά για την πολιτική του δράση. Συγκρούσεις
πολιτικές και διαφοροποιήσεις είναι επιβεβληµένο να γίνονται
στο Κοινοβούλιο.

Από εκεί και πέρα εγώ θυµάµαι τι είπα. Υπάρχουν και τα Πρα-
κτικά. Όταν χρειαστεί να γίνει µια συζήτηση επ’ αυτού, να γίνει.
Δεν θέλω να δώσω έκταση τώρα, αλλά δεν µπορώ να ανακαλέσω
και τίποτα από όσα είπα ως πολιτική κρίση. Δεν απαγορεύονται
οι πολιτικές κρίσεις µεταξύ εκλεγµένων Βουλευτών µέσα στην
Αίθουσα του Κοινοβουλίου. Είναι πολιτική κρίση και επανειληµ-
µένως έχει τεθεί στο Κοινοβούλιο. Δεν το έθεσα ούτε πρώτος
ούτε µε προσωπικούς όρους αλλά µε πολιτικούς όρους. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Καµµένος
που είναι ο επόµενος οµιλητής κατά τον Κανονισµό, δεν είναι
στην Αίθουσα αυτή τη στιγµή. 

Κύριε Παρασκευόπουλε, για ποιο θέµα ζητήσατε τον λόγο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ζή-

τησα τον λόγο για κάποιο συγκεκριµένο θέµα, παρά µόνο για την
τοποθέτησή µου ως Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, για να πω
και κάποια πράγµατα για τη διαδικασία που προηγήθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θέλετε να µιλή-
σετε τώρα ή…; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορώ στο τέλος του
πρώτου κύκλου, όπως ζήτησαν οι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Στο τέλος του
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πρώτου κύκλου. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί

της διαδικασίας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να µι-

λήσω εγώ στην θέση του κ. Καµµένου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αµυρά,

έχετε τον λόγο επί της διαδικασία για ένα λεπτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία ερώτηση θα ήθελα

να κάνω, για να διευκρινίσουµε λίγο τη διαδικασία. Αλλάζουν οι
προβλέψεις του Κανονισµού; Θα τηρηθεί η διαδικασία που εί-
παµε, δηλαδή πρώτα οι οµιλητές και µετά οι κοινοβουλευτικοί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ασφαλώς θα τη-
ρηθεί η διαδικασία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Γιατί είδα ότι ο κ. Παρασκευόπουλος ζή-
τησε τον λόγο ως κοινοβουλευτικός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Καµµένος δεν
είναι εδώ, που κατά τον Κανονισµό θα έπρεπε να µιλήσει ως,
κατά κάποιον τρόπο, κατηγορούν κόµµα και θα προχωρήσουµε
στον κ. Δαβάκη. Τι να κάνουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο, λοιπόν,
έχει ο κ. Δαβάκης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν
εισέλθω στο υπό συζήτηση θέµα, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι,
το οποίο εµείς στη Λακωνία το βλέπουµε κατ’ επανάληψη τα τε-
λευταία, τουλάχιστον, δεκαπέντε χρόνια και είναι η εκδήλωση
πυρκαγιών. 

Πριν δύο µέρες εκδηλώθηκε µια σηµαντική πυρκαγιά σε ένα
µεγάλο µέρος του Δήµου Ανατολικής Μάνης και εκ του αποτε-
λέσµατος συνάγεται ότι όλοι βρισκόµαστε στο ίδιο έργο θεατές
και αυτή τη φορά. Περίπου σαράντα χιλιάδες στρέµµατα καλ-
λιεργήσιµης γης έγιναν στάχτη, ελαιόδεντρα τα οποία θα είχαν
µια σηµαντική παραγωγή φέτος, κάηκαν, στάβλοι, ζώα και όλο
εκείνο το σκηνικό καταστροφής το οποίο συντίθεται µετά από
µια τέτοια πυρκαγιά. 

Οι ευθύνες είναι τεράστιες. Δεν θέλω να αναφερθώ, κάνοντας
αντιπολίτευση σήµερα στην Κυβέρνηση, αλλά θέλω να επανα-
λάβω το προσωπικό βίωµα το οποίο εισέπραξα -και νοµίζω ότι
πολλοί εκ των συναδέλφων όλων των πτερύγων εισπράττουν σε
ανάλογες περιπτώσεις- που όταν εκδηλώνεται µια πυρκαγιά -ει-
δικά ηµών των Βουλευτών της περιφέρειας- αρχίζουν τα τηλέ-
φωνα από ανθρώπους των περιοχών που έχουν το κινητό µας,
που έχουν τα τηλέφωνά µας...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Δαβάκη, επί του θέµατος εάν έχετε την καλοσύνη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Θα προχωρήσω. Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε. Και αυτό θέµα είναι κύριε Πρόεδρε. 

Η αδυναµία συντονισµού, η έλλειψη εναερίων µέσων, η διαθε-
σιµότητα η οποία είναι σε τραγικό επίπεδο σήµερα, µας κάνει να
σκεφτόµαστε ότι πρέπει επιτέλους κάποιοι να ντρέπονται, όπως
χθες ο κ. Τσίπρας ο οποίος πήγε στην Ελευσίνα, τάχα µου τάχα
µου για να δει τη Μοίρα Πυροσβεστικών Αεροσκαφών. Ας µας
πει ο κ. Τσίπρας και ο κ. Καµµένος, ποια διαθεσιµότητα πυρο-
σβεστικών αεροσκαφών έχουµε σήµερα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δαβάκη,
προχωρήστε επί του θέµατος, γιατί δεν θα δώσω τον λόγο για
απάντηση. Με αυτή την ιστορία θα πάµε σε άλλα θέµατα. Προ-
χωρήστε στο θέµα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: …όταν από τον Οκτώβριο -κάθε
χρόνο- µέχρι τον Μάιο γίνεται συντήρηση των πυροσβεστικών
αεροσκαφών και φθάνουµε σήµερα στον Μάιο, να µην έχουµε
αυτή τη διαθεσιµότητα την οποία χρειάζεται. Αντιλαµβάνεστε ότι
αυτό πρέπει να µας κάνει όλους να σκεφτούµε, πέρα από κοµ-
µατικές ιδιοτέλειες, σοβαρά την υπόθεση της αντιπυρικής προ-
στασίας της χώρας µας. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δαβάκη,

σας παρακαλώ συνεχίστε στο θέµα της συζήτησης. Παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Τα λεφτά από το 2007 ποιος τα έφαγε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν θέλω να κάνω ιστορία. Το 2007,

κάηκε όλη η Ελλάδα. Για αυτό ήρθατε εσείς για να τα φτιάξετε

όλα! Για αυτό ήρθατε εσείς για να τα φτιάξετε όλα! Μην κάνετε
τους ιστορικούς! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δαβάκη,

σας παρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ο ελληνικός λαός σας ψήφισε για να

αλλάξετε αυτά τα οποία εµείς δεν κάναµε. Δεν σας ψήφισε για
να είστε ιστορικοί. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δαβάκη,

σας παρακαλώ επί του θέµατος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την

ανοχή. 
Ακούγοντας τον προλαλήσαντα κ. Καραγιαννίδη να αναφέρε-

ται στις διάφορες θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ για το πόρισµα, µου ήρθαν
στο µυαλό αυτά που έλεγε στις 28 Μαρτίου. 

Ο κ. Καραγιαννίδης στις 28 Μαρτίου ζητούσε να µάθει για εξο-
πλιστικά προγράµµατα -θυµάµαι, µάλιστα, ότι είχε και συγκεκρι-
µένες λεπτοµέρειες να αναφέρει- και για όλα εκείνα τα ζητήµατα
τα οποία θα φώτιζε η υπό σύσταση εξεταστική επιτροπή. 

Μάλιστα στην οµιλία του πριν από λίγο ανέφερε ότι το 2005,
στην υπόθεση Τσοχατζόπουλου, υπήρξαν οµιλίες -και ανέφερε
τον κ. Βενιζέλο- που τον κ. Τσοχατζόπουλο, κατά το κοινώς λε-
γόµενο, τον «έβγαζαν λάδι». Πρέπει να ανατρέξει, όµως, στα
Πρακτικά, για να δει τι έλεγε η συνάδελφός του στον τότε Συνα-
σπισµό-ΣΥΡΙΖΑ, κ. Ξηροτύρη - Αικατερινάρη, που ανέφερε επί
λέξει ότι: «Δεν υπάρχει καµµία ποινική υπόθεση στην υπόθεση
Τσοχατζόπουλου». Όχι, λοιπόν, να αναφέρεται µόνο σε ζητήµατα
άλλων κοµµάτων αλλά να αναφέρεται και σ’ αυτά που ο οίκος ο
δικός τους, το δικό τους κόµµα ανέφερε την περίοδο εκείνη. 

Εν πάση περιπτώσει αυτό το οποίο σήµερα συνάγουµε περί-
που τρεις µήνες από τη σύσταση της ειδικής κοινοβουλευτικής
επιτροπής, είναι ότι αυτά που είπε ο κ. Τσίπρας, που άφησε συγ-
κεκριµένες αιχµές για την υπόθεση Παπαντωνίου και τις παρεµ-
βάσεις στη δικαιοσύνη, προκειµένου να µην έρθει σύντοµα,
ανατρέπονται από παρεµβάσεις δικών του Υπουργών σε συγκε-
κριµένη πολύκροτη δίκη.

Επίσης για το θέµα της απιστίας που η δική σας πρόταση το
θεωρούσε παραγεγραµµένο, βλέπουµε σήµερα µια κατάσταση,
η οποία επιβεβαιώνει αυτά που λέγαµε σε εκείνη τη συνεδρίαση. 

Ακόµη είχε αναφέρει ότι η Κυβέρνηση είναι απολύτως προση-
λωµένη στην υπόθεση της διαφάνειας, θέλοντας να ορίσει πάλι
διαχωριστικές γραµµές, όταν έχει υπογράψει τα πάντα και όταν
και ο κ. Καµµένος µας έλεγε ότι θέλει να ανοίξουµε οτιδήποτε,
προκειµένου να δείτε τη διαφάνεια και όλα εκείνα για τα οποία
σήµερα εσείς επαίρεστε. 

Τι ισχύει σήµερα, κύριε συνάδελφε; Οι εργασίες της επιτροπής
ολοκληρώθηκαν, µε τη διαπίστωση ότι καµµία συνεισφορά δεν
µπορεί να έχει η Βουλή στη διαδικασία αυτή ούτε στην περί-
πτωση της απιστίας -λόγω της παραγραφής όπως ξέρετε- ούτε
στην περίπτωση της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική
δραστηριότητα. 

Η συγκεκριµένη κατάληξη, λοιπόν, της επιτροπής µας, δεν
ήταν απολύτως ευδιάκριτη στην αρχή ούτε προέκυψε ως εντε-
λώς απροσδόκητο και καινοφανές αποτέλεσµα. Η πάροδος του
αξιοποίνου της απιστίας ήταν γνωστή σε όλους µας -να µην εί-
µαστε υποκριτές- όπως, επίσης, και το ζήτηµα της νοµιµοποί-
ησης εσόδων. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα, που η Κυβέρνηση επέλεξε κατά
τη διάρκεια της συζήτησης στην Ολοµέλεια, να αφήσει υπόνοιες
κατά πολιτικών αντιπάλων, να χαράξει όπως προείπα τις διαχω-
ριστικές γραµµές, να επαναλάβουµε ζητήµατα τα οποία θα
έπρεπε να τα είχαµε πει τότε. 

Η απάντηση σε όλα αυτά είναι απλή. Με την πλήρη κατάρ-
ρευση του αντιµνηµονιακού µύθου της η Κυβέρνηση, όπως προ-
είπα, στήνει -ακούστηκε προηγουµένως από τον συνάδελφο του
ΣΥΡΙΖΑ- διαχωριστικές γραµµές διαφάνειας, σταυροφόρων της
κάθαρσης και ζητήµατα µε τα οποία νοµίζει ότι µπορεί να ξεγε-
λάσει τον ελληνικό λαό από τα καθηµερινά του προβλήµατα. 

Ανέκυψαν ενδείξεις ότι υπήρξαν παρεµβάσεις στην υπόθεση
Παπαντωνίου. Ουδέν ψευδέστερον τούτου. Επίσης η πολύµηνη
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καθυστέρηση των έξι δικογραφιών στη Βουλή την οποία είχαµε
στηλιτεύσει κατά τη συζήτηση αυτή για τη σύσταση της ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής, σε συνδυασµό µε την επιλογή να
δοθεί ασύµµετρη επικοινωνιακή έµφαση στη διαδικασία, είναι εν-
δεικτική του γεγονότος ότι η Κυβέρνηση ποτέ δεν ενδιαφέρθηκε
για την ουσία της υπόθεσης, κύριοι συνάδελφοι και κοιτώ εσάς
του ΣΥΡΙΖΑ, διότι αυτή είναι η αλήθεια! Η διαφάνεια, η απονοµή
δικαιοσύνης και η χρηστή διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος
είναι αυτά που ζητάει ο ελληνικός λαός από σήµερα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Και από χθες.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Και από χθες. Φυσικά. Και σας τα

λέει ένα κόµµα, το οποίο έχει βληθεί από τέτοιου είδους αναφο-
ρές, για τις οποίες δεν βρέθηκε τίποτα. 

Αυτό το οποίο προσπαθούµε εµείς σήµερα να πούµε, είναι ότι
ο ελληνικός λαός δεν πρέπει να παρασύρεται από τέτοιου είδους
βόµβες κρότου-λάµψης, όπως οι συστάσεις τέτοιων επιτροπών,
οι οποίες εξαρχής είναι ατελέσφορες, εξαιτίας συγκεκριµένων
δεσµεύσεων και συνταγµατικών και νοµικών, αλλά από την ουσία
των θεµάτων. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να σχολιάσω παρενθετικά, κάτι που ει-
πώθηκε από τον κ. Καµµένο τη Δευτέρα στην προ ηµερησίας δια-
τάξεως συζήτηση για την οικονοµία.

Είπε ο κύριος Υπουργός τα εξής: «Σε αντίθεση µε άλλους
Υπουργούς εγώ βρίσκοµαι κοντά στα στελέχη των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Μένω µαζί τους τα βράδια στις µονάδες και προσπαθώ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δαβάκη,
σας παρακαλώ, είστε εκτός συζητήσεως.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Καµµένος έχει µπερδέψει τον ρόλο του. Ο ρόλος του

Υπουργού Εθνικής Άµυνας δεν είναι να µένει µε τα στελέχη και
να περνάει τις ώρες του πιλοτάροντας ελικόπτερα. Ο ρόλος του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας είναι να λύνει τα προβλήµατα των
στελεχών. Λύθηκε το υπόλοιπο 50% της αποφάσεως του Σ.τ.Ε;
Λύθηκαν ζητήµατα όπως το πάγωµα των ωριµάνσεων, κύριε Καµ-
µένε; Λύθηκαν ζητήµατα της ακίνητης περιουσίας των Ενόπλων
Δυνάµεων;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δαβάκη, δεν

θα εκτραπεί η συζήτηση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Οι διακοπές σας, κύριε Πρόεδρε,

είναι περισσότερες από τον χρόνο τον οποίο ζήτησα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν είναι οι διακο-

πές µου περισσότερες...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Αυτά όλα µας κάνουν, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, να λέµε ότι πρέπει επιτέλους σε αυτή την Αί-
θουσα να µην επιπολάζει η υποκρισία και ο καιροσκοπισµός στις
πολιτικές µας κινήσεις. Πρέπει να έχουµε συγκεκριµένες θέσεις
και όταν ξεκινάµε συγκεκριµένα θέµατα, πρέπει να τα φέρνουµε
εις πέρας µε βάση την ειλικρίνεια, τη σοβαρότητα και τον σεβα-
σµό στον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ ευχαριστώ.
Αντί του κ. Δηµήτρη Καµµένου οι ΑΝΕΛ προτείνουν τον κ. Κα-

τσίκη, γιατί ο κ. Καµµένος δεν είναι στην Αίθουσα.
Παρακαλώ, κύριε Κατσίκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς αναγκάζοµαι κι εγώ να παρεκκλίνω του Κανονισµού

και να µην τοποθετηθώ απευθείας επί του θέµατος, για το οποίο
συνεδριάζει σήµερα η Ολοµέλεια, µη δυνάµενος να αφήσω ανα-
πάντητα όλα εκείνα τα οποία λέγονται εδώ, µε απώτερο σκοπό
να πλήξουν την προσωπικότητα του Προέδρου των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων αλλά και την ιδιότητά του ως Υπουργού Εθνικής Άµυ-
νας. Όταν ασχολούνται συνεχώς και καθηµερινά οι συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης µε το πρόσωπό του, αποδεικνύεται ότι και
τον φοβούνται και υπό µία έννοια αποτιµούν -παρά τα όσα λένε-
το έργο του ως ωφέλιµο, αποτελεσµατικό και εποικοδοµητικό.

Θέλω, λοιπόν, να πω στον κ. Δαβάκη, τον πρώην Υφυπουργό
Εθνικής Άµυνας, τον συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας, που διε-
ρωτάται γιατί δεν δίδει το άλλο 50% στις Ένοπλες Δυνάµεις, δη-
λαδή σε εκείνους που τις υπηρετούν και σε εκείνους οι οποίοι

προσέφυγαν στο Συµβούλιο της Επικρατείας επί κυβερνήσεως
ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας και πέτυχαν και απέδειξαν ότι αδι-
κήθηκαν από εκείνη την κυβέρνηση για την παρακράτηση και τις
περικοπές από τα δεδουλευµένα τους, από τον κόπο τους και
από τον ιδρώτα τους, το εξής: Εσείς, λοιπόν, που δεν εκτελέσατε
µια δικαστική απόφαση παρά µόνο ως προς το ήµισυ της δικα-
στικής απόφασης, του 50%...

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δώστε το άλλο 50% εσείς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Και πότε το κάνατε; Τον Δεκέµ-

βρη του 2014 γνωρίζοντας ότι τον Γενάρη, δεν θα είστε Κυβέρ-
νηση. Και ποιος πληρώνει αυτή τη στιγµή το 50%, αγαπητέ κύριε
συνάδελφε; Το πληρώνει η σηµερινή Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Κατσίκη, επί του θέµατος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Και ποιος εξασφάλισε το υπό-
λοιπο 50% από τον προϋπολογισµό και σας έδωσε ο Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και τους κωδικούς; Ο ίδιος ο Πάνος
Καµµένος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Αφήστε τα αυτά! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Σε ό,τι αφορά την αγάπη του

προς τις Ένοπλες Δυνάµεις και τους υπηρετούντες σε αυτές, την
επαφή του στην ακριτική πατρίδα µε τα στρατόπεδα, είναι κάτι
το οποίο για πρώτη φορά αυτός κάνει και επειδή εσείς ποτέ δεν
µπορέσατε, ίσως δηµιουργεί σε εσάς αυτή τη στιγµή, το να βγά-
ζετε στην έκφραση του κοινοβουλευτικού σας λόγου τον πόνο
εκείνον, που πολιτικά δεν σας περιποιεί τιµή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
κύριε Κατσίκη, επί του θέµατος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµµορφώνο-
µαι των υποδείξεών σας σε αυτό το σηµείο και µπαίνω στην
ουσία του θέµατος, λέγοντας ότι...

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δώστε το άλλο 50% εσείς. Δώστε το!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Έχει αποδοθεί, κύριε Δαβάκη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Έχει αποδοθεί; Λέτε ψέµατα!  
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Όµως και το 50% το οποίο ψη-

φίσατε εσείς τον Δεκέµβρη του 2014, εµείς το πληρώνουµε,
εµείς το αποδίδουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μην κοροϊδεύετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, επί

του θέµατος!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Πείτε την αλήθεια στον ελληνικό

λαό, γιατί στερήσατε από τις Ένοπλες Δυνάµεις τα δεδουλευ-
µένα τους και να ζητήσετε και ένα συγγνώµη, αφού το συνεχί-
ζετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, επί
του θέµατος!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπαίνω στην
ουσία του θέµατος. 

Με αφορµή τις ποινικές δικογραφίες, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, που διαβιβάστηκαν στη Βουλή, συστάθηκε, όπως γνωρί-
ζουµε, στις 28 Μαρτίου 2017 ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή,
στην οποία ανατέθηκε η διενέργεια προκαταρτικής εξέτασης
σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 86 του Συντάγµατος,
τα άρθρα 153 και επόµενα του Κανονισµού της Βουλής και το
άρθρο 5 του ν.3126/2003 περί ποινικής ευθύνης των Υπουργών,
προκειµένου να διερευνηθεί η ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµά-
των της απιστίας κατά του ελληνικού δηµοσίου, καθώς και της
νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα από τον
πρώην Υπουργό Εθνικής Άµυνας, κ. Ιωάννη Παπαντωνίου.

Για την ιστορία ο Γιάννος Παπαντωνίου κατά τη διάρκεια της
θητείας του στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας από τον Οκτώβρη
του 2001 έως και τον Μάρτιο του 2004 είχε υπογράψει συµβά-
σεις εξοπλιστικών προγραµµάτων συνολικού ύψους 6,22 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ.

Κατά τη διάρκεια των εργασιών της η επιτροπή διέκρινε τις
πράξεις που αποδίδονται στον πρώην Υπουργό και για µεν την
απιστία έκρινε ότι έχει εξαλειφθεί το αξιόποινο της πράξης
αυτής, επειδή το Σύνταγµα για τις περιπτώσεις αυτές τάσσει ει-
δικές προθεσµίες, για δε τη νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµα-
τική δραστηριότητα έκρινε ότι αυτή δεν τελέστηκε κατά τη
διάρκεια των υπουργικών του καθηκόντων.
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Συνεπώς οποιαδήποτε ενέργεια της επιτροπής θα ενείχε στοι-
χεία αναρµοδιότητας, δεδοµένου ότι η παράγραφος 1 του άρ-
θρου 86 του Συντάγµατος ορίζει πως ανακύπτει ειδική
αρµοδιότητα της Βουλής για εγκλήµατα, που οι πολιτικοί τέλε-
σαν κατά τη διάρκεια άσκησης των καθηκόντων τους. 

Εφόσον, λοιπόν, κρίθηκε πως η τέλεση διεπράχθη σε χρόνο
διάφορο από αυτόν της άσκησης των υπουργικών του καθηκόν-
των, η δίωξη πρέπει να αποτελέσει αρµοδιότητα των ποινικών δι-
καστηρίων. 

Η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε τη σύσταση της ειδικής
κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια της προκαταρτι-
κής εξέτασης συνέδραµε στη διερεύνηση της ορθής ή όχι εκτέ-
λεσης έξι συµβάσεων προµήθειας εξοπλισµού και αµυντικών
προγραµµάτων, συνεπικούρησε το αίτηµα της δικαστικής συν-
δροµής και επετεύχθη άνοιγµα λογαριασµών, πλήρης κατα-
γραφή των εισροών και εκροών αυτών, καθώς επίσης προέβη και
στη δέσµευση περιουσιακών στοιχείων του πρώην Υπουργού.

Επειδή όπως προέκυψε κατά τη διάρκεια της διαδικασίας, η
πράξη της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές πράξεις
έχει τελεστεί τόσο κατά τη θητεία του ως Υπουργού Εθνικής
Άµυνας όσο και σε µεταγενέστερο χρόνο, πλην, όµως, εκτός της
άσκησης των καθηκόντων του ως Υπουργού η δίωξη και η εκδί-
καση της παραπάνω πράξης πρέπει να ασκηθεί από τα αρµόδια,
κατά το κοινό Ποινικό Δίκαιο, διωκτικά όργανα και δικαστήρια.

Ο πρώην Υπουργός δεν θα προστατευθεί από ειδικές και ευ-
νοϊκές διατάξεις και ρυθµίσεις που ισχύουν κατά το Σύνταγµα
για µέλη της κυβέρνησης, αλλά θα αντιµετωπιστεί όπως ένας
απλός πολίτης. Με την παραποµπή των δικογραφιών στον αρµό-
διο Εισαγγελέα Πληµµελειοδικών Αθηνών διασφαλίζεται η επιτά-
χυνση και η αποτελεσµατικότητα απονοµής δικαιοσύνης µε
όρους κράτους δικαίου.

Η απόφαση µας να χυθεί άπλετο φως στην περίοδο Σηµίτη –
Γιάννου, κατά τη διάρκεια της οποία ίσως συνετελέσθη η µεγα-
λύτερη λεηλασία δηµοσίου χρήµατος µε τις συµβάσεις για εξο-
πλιστικά προγράµµατα, είναι ειληµµένη. Η υπόθεση αυτή, όπως
και άλλες, αφορά χρήµατα του ελληνικού λαού, που κατασπατα-
λήθηκαν επί σειρά ετών στερώντας από τη χώρα πολύτιµους πό-
ρους.

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπενθυµίσω την προτεραιοποίηση
που έθεσε ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας και Πρόεδρος των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων, κ. Πάνος Καµµένος, όταν ανέλαβε τα καθή-
κοντα του, στη διερεύνηση των συµβάσεων προµηθειών των
εξοπλιστικών προγραµµάτων. Ήταν ο πρώτος που µίλησε ανοι-
κτά, µε ονοµατεπώνυµα, και δεν έχει διαψευστεί από την εξέλιξη
των γεγονότων.

Οι αποστολές στη δικαιοσύνη των περίεργων και αµαρτωλών
συµβάσεων αποδείχθηκε πως δεν ήταν κενές περιεχοµένου. 

Καλώ, λοιπόν, το σύνολο του Σώµατος, να υποστηρίξει την
πρόταση της Κυβέρνησης και να ψηφίσει την παραποµπή του
πρώην Υπουργού στην ποινική δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η κ. Κοζοµπόλη,

Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τι είπατε; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ποια είναι η σειρά; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η σειρά των οµι-

λητών όπως µου την έχουν δώσει από το Προεδρείο -όπως έχει
συµφωνηθεί, εν πάση περιπτώσει- είναι να µιλήσει πρώτα η κ. Κο-
ζοµπόλη και µετά εσείς, κύριε Παπαθεοδώρου. Ο κατάλογος έχει
γίνει µε βάση µε αυτά που έχουν συµφωνηθεί από τα κόµµατα.

Παρακαλώ, κυρία Κοζοµπόλη, έχετε τον λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Πα-
φίλη, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς έχουµε έναν
οµιλητή, ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, που είµαι εγώ και θα
µιλήσει και ο Δηµήτρης ο Κουτσούµπας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πότε το είπατε;
Τώρα το ζητήσατε αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Στον πρώτο κύκλο πρέπει να µιλή-
σουµε κι εµείς. Δεν µπορεί να µιλήσουν όλα τα άλλα κόµµατα κι
εµείς να είµαστε απ’ έξω. Δεν γίνεται αυτό. Εκτός αν θέλετε να
γράψουµε πέντε οµιλητές και να πάρουµε τον λόγο έτσι. Δεν γί-
νονται αυτά τα πράγµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παφίλη,
τώρα ζητήσατε τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πότε τώρα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τώρα πριν από

λίγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αφού δώσατε τον λόγο ήδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κατάλογος έχει

γίνει µε συµφωνία των κοµµάτων. Δεν τον έκανα εγώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πριν όταν ρωτήσατε, είπα ότι εγώ θα

µιλήσω. Δεν έχουµε άλλον οµιλητή. Εποµένως στην πρώτη συ-
ζήτηση θα πρέπει να πάρουµε τον λόγο, όπως τον παίρνουν όλα
τα άλλα κόµµατα. Μετά ας πάρουν τον λόγο όλοι µαζί. Δεν
έχουµε κανένα πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συµφωνώ, αλλά
τώρα ζητάτε τον λόγο, κύριε Παφίλη. Τι να κάνουµε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον
λόγο επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Δα-
νέλλη, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Δεν πρέπει να κλείσουµε έναν πρώτο
κύκλο, όπου ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κάθε κόµµατος
θα τοποθετηθεί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τα κόµµατα έχουν
συµφωνήσει σε αυτόν τον κατάλογο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Να τηρηθεί ο κατάλογος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αυτόν τηρώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ο συνάδελφος κ. Καραγιαννίδης µί-

λησε για τον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν πρέπει να κλείσουµε τον πρώτο κύκλο
των κοµµάτων και µετά να ξανανοίξει για τον ΣΥΡΙΖΑ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν είναι ένας από
κάθε κόµµα. Έχει εναλλαγή, όπως ακριβώς γίνεται όταν συζη-
τούµε τον προϋπολογισµό. Το ίδιο πράγµα γίνεται και τώρα µε
τις αναλογίες των κοµµάτων. Σε αυτό έχουν συµφωνήσει τα κόµ-
µατα. 

Ορίστε, κυρία Κοζοµπόλη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα µπω κι εγώ στον πειρασµό να κάνω ένα σχόλιο, γιατί προ-

κλήθηκα από τον συνάδελφό µου, τον κ. Δαβάκη, για τις φωτιές
στη Μάνη. Ξέρει πολύ καλά ότι όλες τις µέρες των πυρκαγιών -
κι όταν σβήστηκαν οι πρώτες και αναζωπυρώθηκαν µετά- εντε-
λώς υπόπτως, όλες οι δυνάµεις -πεζοπόρα τµήµατα, οχήµατα-
παρέµειναν στην περιοχή. Μόνο την Κυριακή έφυγαν τέσσερα,
για να πάνε στις περιοχές που είχαν υψηλό βαθµό επικινδυνότη-
τας. Το γνωρίζει ο κ. Δαβάκης αυτό και απορώ. 

Το δεύτερο που θέλω να σχολιάσω, είναι ότι µου προκαλεί αλ-
γεινή εντύπωση η ταύτιση της Νέας Δηµοκρατίας, που εκφρά-
στηκε διά του κ. Δαβάκη προ ολίγου, µε την άποψη του κ.
Παπαντωνίου ότι δήθεν η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή συγ-
κροτήθηκε ακριβώς για να παρεκκλίνει η ατζέντα της κυβερνητι-
κής πολιτικής. Ουδέν αναληθέστερο και λυπάµαι πάρα πολύ γι’
αυτή την ταύτιση, κύριε Δαβάκη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τη στιγµή που οι εισαγγελι-
κές αρχές απέστειλαν τις δικογραφίες στη Βουλή… 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Αφού είναι παραγεγραµµένες. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Οι διαδικασίες,

σύµφωνα µε το Σύνταγµα, είναι συγκεκριµένες, κύριε Δαβάκη,
και τις ξέρετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ήταν παραγεγραµµένες, κυρία µου!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Η διαδικασία ήταν

προδιαγεγραµµένη και συγκεκριµένη. Ήταν αναγκαίο να συγκρο-
τηθεί ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή, προκειµένου να διενερ-
γήσει προκαταρκτική εξέταση κατά το Σύνταγµα και τον
Κανονισµό της Βουλής για την ενδεχόµενη τέλεση αδικηµάτων
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από τον πρώην Υπουργό κ. Παπαντωνίου. 
Η ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή που συγκροτήθηκε, ολο-

κλήρωσε τις εργασίες της στην ταχθείσα προθεσµία και εξέδωσε
πόρισµα, σύµφωνα µε το οποίο από τις πράξεις που αποδίδονται
στον πρώην Υπουργό, για µεν την πράξη της απιστίας κρίθηκε
ότι έχει εξαλειφθεί το αξιόποινο λόγω της τασσόµενης από το
Σύνταγµα ειδικής προθεσµίας, για δε την πράξη νοµιµοποίησης
εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα κρίθηκε ότι αυτή δεν
τελέσθηκε κατά τη διάρκεια της άσκησης των καθηκόντων του.

Κατά συνέπεια η δίωξή της αποτελεί αρµοδιότητα των κοινών
ποινικών δικαστηρίων και ο πρώην Υπουργός οδηγείται να δικα-
στεί στο αρµόδιο ποινικό δικαστήριο µε την κατηγορία νοµιµο-
ποίησης εσόδων από παράνοµες πράξεις και θα αντιµετωπίσει
τη δικαιοσύνη όπως ο κοινός πολίτης.

Όλα ωραία και καλά; Κατά την προσωπική µου άποψη καθό-
λου ωραία και καλά. Γιατί; Έχω επ’ αυτού δύο επισηµάνσεις. Η
πρώτη επισήµανση έχει να κάνει µε το γεγονός ότι οι αξιόποινες
πράξεις στις οποίες φέρεται να έχει ανάµιξη ο κ. Παπαντωνίου,
τελέστηκαν από το 2001 έως το 2004. Αντικείµενο διερεύνησης
από τη δικαιοσύνη οι συγκεκριµένες πράξεις έγιναν δέκα έως
δώδεκα χρόνια αργότερα µετά από τον φερόµενο χρόνο της τέ-
λεσής τους. Στη Βουλή οι σχηµατισθείσες δικογραφίες ήρθαν
δύο χρόνια αργότερα. Είναι πολύ µεγάλο διάστηµα αντίδρασης
και δράσης µε πλήθος δηµοσιευµάτων από το 2004 έως το 2013
και 2014, να αναφέρονται σε παρατυπίες, παρανοµίες. Έχω και
εδώ µερικά από αυτά και ενδεικτικά αναφέρω: «Σκανδαλώδη εύ-
νοια του ΥΠΕΘΑ προς τη «SONAK» Ελληνικά Αµυντικά Συστή-
µατα», «Τραγωδία σε συνέχεια», «Καµένη γη παρέλαβε η νέα
ηγεσία», «Στον αέρα το πρόγραµµα ηλεκτρονικού πολέµου». Όλα
αυτά το 2004, το 2005,το 2006, το 2008, το 2009, είναι πλήθος
δηµοσιευµάτων. Κανένας δεν είδε και δεν άκουσε τίποτα όλα
αυτά τα χρόνια ούτε δικαστικός λειτουργός ούτε κρατικός λει-
τουργός; 

Παρατηρείται µία, στην καλύτερη περίπτωση, αδράνεια του
κρατικού µηχανισµού, που φτάνει στα όρια συγκάλυψης γεγονό-
των, µια συνοµωσία σιωπής. Ποια τα αντανακλαστικά των δηµό-
σιων λειτουργών που τάχθηκαν στις συγκεκριµένες θέσεις, για
να υπηρετήσουν το δηµόσιο συµφέρον; 

Οι κυβερνήσεις άλλαζαν, αλλά κάποιος ονόµατι Λιακουνάκος
εκπρόσωπος εταιρειών όπλων, διαµεσολαβητής στην αγορά
οπλικών συστηµάτων αλλά και σύµβουλος για την αγορά και
σύµβουλος για την κατάρτιση των συµβάσεων των αντισταθµι-
στικών ωφεληµάτων ήταν πάντα συνοµιλητής όλων των κυβερ-
νήσεων, γαλάζιων και πράσινων, για περισσότερα από είκοσι
χρόνια. Πόσο άρρωστο πρέπει να είναι ένα σύστηµα, για να µη
γίνεται αντιληπτό από αρµόδια προς τούτο πρόσωπα ότι δεν
υπηρετείται το δηµόσιο συµφέρον, αντιθέτως βλάπτεται; 

Ποιο είναι το µήνυµα για την κοινωνία, που εµπνέεται από τους
αρχηγούς της, όταν είναι διάχυτη η αίσθηση της αυστηρής τιµω-
ρίας της µικρής παραβατικότητας, όταν οι φυλακές γεµίζουν µε
φτωχοδιάβολους, ενώ το οικονοµικό έγκληµα, που έχει υποθη-
κεύσει το µέλλον της χώρας µας, µένει ατιµώρητο; Δεν θωρακί-
ζεται η κοινωνία απέναντι στην ασχήµια και το έγκληµα αλλά
δηλητηριάζεται και απαιτούνται µεγάλη δύναµη και αντιστάσεις,
για να αντιδράσει και να διαµαρτυρηθεί κάποιος για το αυτο-
νόητο, ενώ ένα µεγάλο µέρος λειτουργεί παθητικά, πράττει το
ίδιο, τηρουµένων των αναλογιών βέβαια. Ποιος θα λογοδοτήσει,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για το συγκεκριµένο έγκληµα σε
βάρος της κοινωνίας; 

Η δεύτερη επισήµανσή µου έχει να κάνει µε τη συµπεριφορά
του κ. Παπαντωνίου. Αρχικά ο κ. Παπαντωνίου απέστειλε µία επι-
στολή, µε την οποία ισχυριζόταν ότι επί δεκατέσσερα χρόνια
όλες οι συµβάσεις του Υπουργείου Άµυνας έχουν υποστεί εξο-
νυχιστικό έλεγχο από διοικητικές, δικαστικές και άλλες αρχές,
χωρίς να βρεθεί καµµία απολύτως ένδειξη παρανόµων ή παρά-
τυπων ενεργειών ή παραλείψεων και ότι δήθεν η σύσταση της ει-
δικής κοινοβουλευτικής επιτροπής γίνεται για να αλλάξει, όπως
είπε και ο κ. Δαβάκης, επικοινωνιακή ατζέντα το πολιτικό αδιέ-
ξοδο της Κυβέρνησης, για να στοχοποιήσουµε το ΠΑΣΟΚ, να τι-
µωρήσουµε την κυβέρνηση Σηµίτη.

Τον ισχυρισµό περί κανενός στοιχείου τον διέψευσαν οι ίδιες

οι δικογραφίες, που ακριβώς για αυτό απεστάλησαν στη Βουλή,
γιατί υπάρχουν ενδείξεις που, όµως, αφορούν πολιτικό πρό-
σωπο. Όσο για τους ελέγχους επί δεκατέσσερα έτη από διοικη-
τικές και δικαστικές αρχές καλύτερα πιστεύω να µην είναι
αλήθεια για τις ίδιες τις αρχές. 

Ακολούθως ο κ. Παπαντωνίου επέλεξε να µην εµφανιστεί στην
επιτροπή, όταν κλήθηκε να δώσει εξηγήσεις. Στην επιστολή του,
όµως, προς την επιτροπή µας µάς κατηγορεί ως συκοφάντες και
φαύλους. Αιδώς Αργείοι! 

Ας ερχόταν ο κ. Παπαντωνίου στην επιτροπή να εκθέσει τις
απόψεις του. Όχι όµως να εξαπολύει µύδρους κατά των Βουλευ-
τών, οι οποίοι δεν έκαναν τίποτα παραπάνω, δεν είπαν τίποτα πα-
ραπάνω από όσα είπαν οι εισαγγελικές αρχές. Αυτό κατά τη
γνώµη µου είναι πολιτική δειλία. Εξάλλου αν ο κ. Παπαντωνίου
θεωρεί ότι συκοφαντείται, ας υποβάλει µήνυση για συκοφαντική
δυσφήµιση και να αποδειχθεί το συκοφαντικό γεγονός. Θα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά και τις δύο επιστολές του κ. Παπαντωνίου
για να παραµείνουν. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Κοζοµπόλη - Αµανατίδη Πα-
ναγιώτα καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι όλοι µιλάµε για
διαφθορά. Η διαφθορά όµως δεν είναι ένα µεταφυσικό φαινό-
µενο, είναι απτό γεγονός του κόσµου τούτου και αντιπαλεύεται
όχι µε λόγια και µε ευχολόγια αλλά µε νόµους, µε κανόνες, µε
πράξεις και µε συγκεκριµένη στάση ζωής και ειδικά εκείνων που
οι πολίτες τούς εµπιστεύθηκαν την Κυβέρνηση αυτής της χώρας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο για ένα διαδικαστικό θέµα. Ούτε µισό λεπτό δεν θα µιλήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε

Αθανασίου. Για µισό λεπτό µόνο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

θέλω να πω το εξής. Θα το ξέρουν οι νοµικοί. Ουσιαστική αξιο-
λόγηση των ισχυρισµών και των στοιχείων της δικογραφίας απα-
γορεύεται να γίνεται τώρα. Το λέω για να τελειώσουµε γρήγορα.
Εφόσον έχει κριθεί οµόφωνα σχεδόν από την επιτροπή ότι δεν
υπάρχει δικαιοδοσία της Βουλής, γι’ αυτό δεν µπορείτε να κάνετε
αξιολόγηση. Χάνουµε χρόνο χωρίς λόγο. Απαγορεύεται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Νοµίζω ότι είναι θέµα ου-
σίας και όχι διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, και θα απαντηθεί κατά
τη ροή των αγορεύσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εντάξει.
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαθεοδώρου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, απευθύνοµαι κατ’ αρχάς στους Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ µε πάρα πολλή αγάπη και συµπάθεια, για να πω ότι σή-
µερα τουλάχιστον δεν θα πρέπει να διαβάσετε αυτό, το έντυπο
της «ΑΥΓΗΣ», το οποίο λέει ότι σήµερα η Βουλή στέλνει τον Πα-
παντωνίου στη δικαιοσύνη. Το πόρισµα της Βουλής να διαβά-
σετε. Το πόρισµα λέει το ακριβώς αντίθετο και µε τη βάση του
πορίσµατος θα πρέπει να µιλήσουµε σήµερα, όχι για να υποστη-
ρίξουµε τον κ. Παπαντωνίου ή να υποστηρίξουµε το αντίθετο
αλλά πάντως αυτή η πληροφόρηση είναι παραπληροφόρηση. 

Εδώ ερχόµαστε στο βασικό. Πιστεύω ότι η αµετροέπεια αυτής
της Κυβέρνησης και η συστηµατική απαξίωση κάθε θεσµικού
πλαισίου από τους εκπροσώπους της, είναι πλέον προκλητική και
βλάπτει την οµαλή λειτουργία της δηµοκρατίας. Παραθέτω, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα εξής: «Δεν είναι δυνατόν να ζη-
τάτε εξεταστική επιτροπή, όταν το θέµα διερευνάται από τη
δικαιοσύνη. Να καταθέσετε όποια στοιχεία έχετε στη δικαιοσύνη,
η οποία και τελικά θα αποφανθεί». Είναι τα λόγια του Πρωθυ-
πουργού κατά την αγόρευσή του τη Δευτέρα 3 Ιουλίου, την πε-
ρασµένη Δευτέρα, απαντώντας για το ενδεχόµενο σύστασης
εξεταστικής επιτροπής για τον κ. Καµµένο. Είναι, ακριβώς, αυτό
το οποίο σας είχαµε τονίσει από την πλευρά της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης στην Ολοµέλεια της Βουλής την 28η Μαρτίου
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2017, στη συνεδρίαση όπου αποφασίστηκε η συγκρότηση ειδι-
κής επιτροπής προκαταρκτικής εξέτασης του άρθρου 86 του
Συντάγµατος. Σας λέγαµε: «Από την κοινοβουλευτική περίοδο
που το όνοµα του υπουργού Γιάννου Παπαντωνίου συσχετίστηκε
µε οποιονδήποτε τρόπο µε αδικήµατα απιστίας, παρήλθαν έξι
κοινοβουλευτικές περίοδοι. Το αδίκηµα έχει παραγραφεί. Το δε
αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστη-
ριότητα ανήκει στην αρµοδιότητα των τακτικών ποινικών δικα-
στηρίων, εποµένως η δικαιοσύνη που έχει επιληφθεί αυτής της
έρευνας, έπρεπε να συνεχίσει να κάνει τη δουλειά της».

Συνεπώς θα µπορούσε η αρµόδια δικαστική αρχή, διαπιστώ-
νοντας την πασιφανέστατη απόσβεση προθεσµίας, να θέσει την
υπόθεση στο αρχείο λόγω εξάλειψης του αξιοποίνου και ταυτο-
χρόνως να ασκήσει τα καθήκοντά της ως προς το αδίκηµα της
νοµιµοποίησης εσόδων από την παράνοµη δραστηριότητα,
χωρίς να εµποδίζεται ούτε από τη διαδικασία της Βουλής ούτε
από οποιαδήποτε εξεταστική. Ωστόσο προτιµήθηκε η διαδικασία
του άρθρου 86 του Συντάγµατος, προκειµένου η Βουλή να δια-
πιστώσει την παραγραφή. Σας λέγαµε τότε: «Το αδίκηµα της νο-
µιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες είναι
διαρκές, µη συναφές µε την άσκηση της υπουργικής εξουσίας,
ανήκει στην αποκλειστική δωσιδικία των τακτικών ποινικών δικα-
στηρίων, δεν είναι ζήτηµα διαδικαστικό, είναι ζήτηµα ουσίας, στη
διαδικασία των οποίων υπάγονται και όλες οι ανακριτικές ή προ-
ανακριτικές πράξεις και δικαστικές ενέργειες, που αφορούν το
συγκεκριµένο αδίκηµα». 

Τι έλεγε ο Πρωθυπουργός στις 28 Μαρτίου στην Ολοµέλεια;
Ο Πρωθυπουργός από αυτό το Βήµα µιλούσε για την απόλυτη
αναγκαιότητα σύστασης ειδικής επιτροπής µε ύφος απειλητικό
όχι ως προς το πρόσωπο του πρώην Υπουργού αλλά ως προς
τον πολιτικό χώρο από τον οποίο προήρχετο, δηλαδή το ΠΑΣΟΚ,
χρησιµοποιώντας και τις αντίστοιχες κορώνες για διερεύνηση εις
βάθος της υπόθεσης, η οποία θα αποκάλυπτε τα πάντα σε συν-
θήκες -φαντάζοµαι- δικαστικού σίριαλ και πολιτικού θρίλερ διαρ-
κείας. 

Αυτό επιδιώξατε. Ωστόσο από τη δεύτερη κιόλας συνεδρίαση
της ειδικής επιτροπής αποδείχθηκε µε νοµικά επιχειρήµατα και
µάλιστα από την ίδια την πλευρά της Πλειοψηφίας η αναρµοδιό-
τητα της Βουλής. Η φούσκα έσκασε, όπως αναµενόταν, αποκα-
λύπτοντας τη µόνη αλήθεια, ότι το αδίκηµα της απιστίας δεν
έπρεπε ποτέ να έχει παραπεµφθεί, γιατί είχε παραγραφεί, το δε
αδίκηµα της νοµιµοποίησης παρανόµως κτηθέντων εισοδηµάτων
θα έπρεπε ήδη να έχει διερευνηθεί από τη δικαιοσύνη και µάλι-
στα µε το αιτιολογικό ότι αυτό δεν είχε καµµία σχέση µε τα
υπουργικά καθήκοντα του τότε Υπουργού.

Τι σας λέγαµε εµείς τότε; Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη είχε
καταγγείλει στον ελληνικό λαό τον αντιπερισπασµό που επιχει-
ρούσατε όπως και την επιλεκτική ποινικοποίηση της πολιτικής
ζωής σε µια ιδιαίτερα κρίσιµη στιγµή για τη χώρα. Η δικαιοσύνη
θα έπρεπε να µιλήσει. Η Βουλή θα έπρεπε να ακούσει τη δικαιο-
σύνη.

Τι προτείνει σήµερα το πόρισµα της επιτροπής; Να µην ασκη-
θεί ποινική δίωξη και όχι αυτό που γράφει το κοµµατικό έντυπο
του ΣΥΡΙΖΑ. Να µην ασκηθεί ποινική δίωξη σε βάρος του πρώην
Υπουργού για το αδίκηµα της απιστίας περί την υπηρεσία σε
βάρος του ελληνικού δηµοσίου, το οποίο φέρεται ότι τέλεσε
κατά την άσκηση των καθηκόντων του λόγω εξάλειψης του αξιο-
ποίνου. Να παραπέµψει τις έξι υποθέσεις και τις σχετικές ποινι-
κές δικογραφίες για το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από
παράνοµες δραστηριότητες στον αρµόδιο εισαγγελέα, ο οποίος
φαίνεται ότι ήδη έχει ξεκινήσει να εργάζεται γι’ αυτό. Δηλαδή
αποφάσισε αυτό το οποίο σας λέγαµε και σας είχαµε επισηµάνει
από την αρχή, χωρίς να χρειάζονται αλλεπάλληλες συνεδριάσεις
της επιτροπής για διαδικαστικά θέµατα -που ήταν οι περισσότε-
ρες και ελάχιστες επί της ουσίας- αφού ούτε µάρτυρες εξετά-
στηκαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε άλλη νοµική
διερεύνηση έγινε της υπόθεσης. Γι’ αυτό και µου φαίνεται παρά-
δοξο το γεγονός, µέσα στο πόρισµα να υπάρχουν κρίσεις αξιο-
λογικές επί της ουσίας, τις οποίες δεν µπορεί να κάνει η Βουλή
αλλά τις οποίες οφείλει να κάνει µόνο η δικαιοσύνη.

Από τη δεύτερη συνεδρίαση είχαν λήξει τα πάντα και γι’ αυτό

είπαµε ότι η φούσκα της υποτιθέµενης ροµφαίας κατά της δια-
πλοκής και της διαφθοράς είχε σπάσει και όλα παραπέµπονταν
στην τακτική ποινική δικαιοσύνη.

Όµως το πολιτικό ερώτηµα και µε πολλές νοµικές προεκτάσεις
είναι γιατί αυτό δεν έγινε εξαρχής. Όταν το συζητούσαµε εδώ,
γιατί επιλέξατε τη δήθεν παραποµπή ή τη διαφάνεια α λα καρτ,
το επικοινωνιακό παιχνίδι, τις απειλές για δίκες τύπου Μόσχας;
Γιατί επιλέξατε την διακριτική µεταχείριση των κυβερνητικών πε-
ριόδων; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Εντάξει, τώρα. Κόψε κάτι .
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Γιατί επιλέξατε, τελικά, να

υπάρχει αυτή η θολούρα των δήθεν αποκαλύψεων µέσω της πα-
ρέµβασης των νέων υποτιθέµενων αρχαγγέλων της κάθαρσης
µέχρι το καλοκαίρι, τώρα που ο κόσµος ανακαλύπτει και γεύεται
τα δήθεν επιτεύγµατα της νέας γενναίας διαπραγµάτευσής σας;
Γιατί δεν έχει τίποτε άλλο µέσα αυτό το πόρισµα;

Νοµίζω ότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -προσωπική µου
γνώµη, δεν σας ζητώ να τη µοιραστούµε- έχετε αποτύχει και στη
σκηνοθεσία και στην παράσταση µε όσους Πολάκηδες, µε όσους
Καµµένους ανεβάσετε στο κυβερνητικό προσκήνιο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Θέατρο δεν παίζουµε. Αλλού να τα πείτε

αυτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Προτείνετε εξεταστικές

χωρίς αντικείµενο. Φτάνετε στο σηµείο –δεν σας ακούµε- να επι-
κυρώσετε αυτονόητα…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα κάνετε κάτι; Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,

κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ. 
Σας παρακαλώ, κύριε Θεωνά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε συνάδελφε, όσο και να

φωνάζετε, θα τα ακούσετε.
Προτείνετε, λοιπόν, εξεταστικές χωρίς αντικείµενο. Φτάνετε

στο σηµείο να επικυρώσετε αυτονόητα πόρισµα µη άσκησης δίω-
ξης για παραγεγραµµένα αδικήµατα και για άλλα αδικήµατα µε
τα οποία ασχολείται η δικαιοσύνη, ταυτόχρονα µε την άρνησή
σας να γίνει οποιαδήποτε εξεταστική για την περίοδο Βαρου-
φάκη ή για τις παρεµβάσεις Καµµένου στη δικαιοσύνη και νοµί-
ζετε ότι ο κόσµος τρώει ακόµη από τον σανό του 2015.

Αλλάξανε τα πράγµατα και θα το καταλάβετε σύντοµα ή όποτε
αποφασίσετε εσείς να δώσετε τον λόγο στον κόσµο, για να µι-
λήσει. Τότε η σιωπηλή σήµερα πλειοψηφία θα σας στείλει τον
λογαριασµό της συνειδητής και συστηµατικής πολιτικής εξαπά-
τησης όλης αυτής της περιόδου.

Άλλωστε, κατά την άποψή µου, φαντάζει οξύµωρο, να επικα-
λείστε εσείς σήµερα τη δικαιοσύνη και ο Υπουργός σας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κύριε Παπαθεοδώρου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σε ένα
λεπτό θα έχω ολοκληρώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι αλλά σας έχω
δώσει ήδη παραπάνω χρόνο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Την ανοχή σας, λοιπόν, για
ένα λεπτό ακόµη.

Έλεγα, λοιπόν, ότι επικαλείσθε σήµερα τη δικαιοσύνη και ο
Υπουργός σας, ποιητής στον ελεύθερο χρόνο του καταγγέλλει
το «Ελλάς, Ελλήνων, Δικαστών». Το διαβάσατε αυτό; Κάποτε ο
κύριος Πρωθυπουργός µε βουρκωµένα µάτια στη Βουλή υπο-
στήριζε, πως η πρώτη φορά Αριστερά είναι η κάθε λέξη του Συν-
τάγµατος. Μέσα σε ελάχιστο, όµως, χρόνο η πρώτη φορά
Αριστερά έχει επιδείξει πρωτοφανή δυσανεξία για οποιονδήποτε
έλεγχο και κριτική, ακόµη και αυτού της δικαιοσύνης όταν αµφι-
σβητεί την ηγεµονία της. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Δεν είναι πια µια Αριστερά που τα βάζει απλά µε τους δικα-
στές. Είναι µία Κυβέρνηση, που τα βάζει µε ολόκληρο το πλαίσιο
του δηµοκρατικού συνταγµατισµού της χώρας. Γι’ αυτό και ένας
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ακόµη λόγος που αυτή η Κυβέρνηση θα καταρρεύσει κάτω από
την αποδοκιµασία των πολιτών, δεν θα είναι µόνο η διαχειριστική
της ανεπάρκεια, αλλά, κυρίως, η πολιτισµική αυταπάτη του κα-
θεστωτισµού της. Η αίσθηση, δηλαδή, ότι ο στιχοπλόκος κ. Πο-
λάκης, γράφοντας µερικές µαντινάδες, αυτές οι µαντινάδες
αρέσουν µόνο στον Πρωθυπουργό και σε κανέναν άλλον. Εκεί
το οξύµωρο γίνεται γελοίο αλλά επιζήµιο για τη δηµοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κάτι για τον κ. Παπαντωνίου δεν εί-

πατε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Τα λέει το πόρισµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Για το ancient regime, µιλιά!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Τα λέει το πόρισµα.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµία, ηρεµία. Ανα-

κατωσούρα µεγάλη βλέπω.
Επειδή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα στον πρώτο κύκλο οµι-

λητών δεν υπάρχει οµιλητής, έχει ζητήσει να µιλήσει ο κ. Παφί-
λης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος –γιατί δεν υπάρχει
οµιλητής από το κόµµα του- και νοµίζω ότι παρά την αρχική συµ-
φωνία που είχε γίνει ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι αρχί-
ζουν να παίρνουν τον λόγο µετά τον πρώτο κύκλο, αν έχουµε και
τη συναίνεσή σας, µπορούµε να κάνουµε αυτή την εντός εισα-
γωγικών «παραχώρηση».

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Παφίλης έχει τον

λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είχαµε την εντύπωση ότι θα µιλήσει

ένας από κάθε κόµµα και όχι µε βάση τη δύναµη των κοµµάτων
στον πρώτο κύκλο, όπως γίνεται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει δεν υπάρχει
θέµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γι’ αυτό και δεν θέσαµε θέµα.
Θα αποφύγω να τοποθετηθώ στις νοµικές ερµηνείες και στον

καυγά, γιατί, ξέρετε, η νοµοθεσία είναι και πώς την ερµηνεύει ο
καθένας. Για το ίδιο θέµα δέκα πανεπιστηµιακοί µπορεί να έχουν
δεκαπέντε διαφορετικές γνώµες. Έτσι προκύπτει και εδώ, αλλά
θα επανέλθω στην ουσία. 

Εµείς έχουµε τοποθετηθεί, όπως κι αν διαβάσετε το πόρισµα,
µε µια δήλωση πολύ µεγάλη -µιας σελίδας, δηλαδή- όπου επιση-
µαίνουµε ποια είναι η θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της
Ελλάδας σε σχέση µε τη συγκρότηση αυτής της επιτροπής αλλά
και γενικότερα.

Ξεκαθαρίζουµε από την αρχή ότι εµείς ούτε είχαµε ποτέ ούτε
έχουµε κανέναν δισταγµό, για να πούµε ότι χρειάζεται περαιτέρω
διερεύνηση για ενδεχόµενες ευθύνες για το αδίκηµα της νοµιµο-
ποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες, το οποίο, βέ-
βαια, ερευνά η δικαιοσύνη, γιατί, βέβαια, το αδίκηµα της απιστίας
έχει παραγραφεί.

Θεωρούµε -και θα το αποδείξει και η πορεία- ότι δεν έγινε ου-
σιαστική διερεύνηση και αυτό δεν είναι τυχαίο ούτε µπορούσε
να γίνει, όπως εξελίχθηκαν τα πράγµατα, για ένα θέµα που είναι
τεράστιο όπως είναι το θέµα των εξοπλισµών. Μιλάµε για αµύ-
θητα και απίστευτα ποσά. Θα πω παρακάτω ορισµένα πράγµατα.
Συνδέεται µε την πολιτική της άµυνας της χώρας, συνδέεται µε
την ένταξή της στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και
σε άλλους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς και ο ελληνικός λαός
έχει πληρώσει τα µαλλιά της κεφαλής του για εξοπλισµούς, που
δεν υπηρετούν, κατά κύριο λόγο, την άµυνά του.

Τώρα σε σχέση µε το πώς εξελίχθηκε η υπόθεση, να µιλή-
σουµε απλά, για να καταλαβαίνει ο κόσµος. Έρχεται εδώ ένας
φάκελος από τη δικαιοσύνη, όπως έρχονται πάρα πολλοί, ο
οποίος φάκελος είναι ξεκάθαρος. Τι θα έπρεπε να γίνει, κατά τη
γνώµη µας, εάν υπήρχε και εάν υπάρχει άλλη πολιτική βούληση;
Ήταν γνωστό ότι το αδίκηµα της απιστίας ήταν παραγεγραµµένο
ή όχι; Υπήρχε κανένας που να µην το ήξερε; Όχι. Ήταν γνωστό,
λοιπόν, αυτό που έρχεται από τη δικαιοσύνη. 

Δεύτερον, είναι γνωστό ότι το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσό-

δων από παράνοµες δραστηριότητες αφορά τη Δικαιοσύνη, ναι
ή όχι; Ήταν γνωστό, όπως και το ότι το διερευνά. Άρα λογικά θα
έπρεπε να επιστραφεί και να γίνει κατάθεση, εάν θέλουν και όσοι
θέλουν…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Από ποιον να επιστραφεί; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εδώ επιστρέφονται τόσοι και τόσοι

κάθε ηµέρα. Ξέρετε πόσες υποθέσεις έρχονται εδώ; Το ξέρετε
καλύτερα από εµένα και επιστρέφονται για διαφορετικούς λό-
γους. 

Τι θα µπορούσε, όµως, να γίνει, εάν υπήρχε και εάν υπάρχει
πολιτική βούληση, που δεν αφορά µόνο τον κ. Παπαντωνίου αλλά
γενικότερα το θέµα των εξοπλισµών; Θα µπορούσε να κατατεθεί
πρόταση για δηµιουργία εξεταστικής επιτροπής, η οποία θα
ερευνήσει σε βάθος -µε αφορµή το θέµα του Παπαντωνίου, εάν
θέλετε, αλλά δεν είναι αυτό το ουσιαστικό- όλη την ιστορία των
εξοπλισµών και τα τεράστια σκάνδαλα εντός ή εκτός εισαγωγι-
κών. 

Προέκυψε τίποτα από την προανακριτική επιτροπή; Όλα τα
στοιχεία που έχει το πόρισµα ήταν στη δικογραφία. Βγήκε τίποτα
καινούργιο; Όχι. Ήταν γνωστά όλα αυτά. Υπήρξε τίποτα καινούρ-
γιο από τη δίµηνη συζήτηση; Έγινε κάποια καινούργια έρευνα;
Έγινε κάτι διαφορετικό; Ήρθε κάποιο νέο στοιχείο; Όχι. Άρα
ήταν γνωστά όλα αυτά. 

Ήταν γνωστός ο έλεγχος του ΣΔΟΕ, ναι ή όχι; Πασίγνωστος!
Αυτό το θέµα εµείς βάζουµε και λέµε ότι θα µπορούσε και θα
έπρεπε να γίνει αυτή η διαδικασία. Γι’ αυτό και καταθέσαµε αυτή
τη δήλωση και γι’ αυτό δεν συµφωνήσαµε µε το πόρισµα. Όχι,
δηλαδή, ότι δεν συµφωνούµε, άλλωστε έτσι και άλλιώς αυτό θα
γίνει, αφού ήδη η υπόθεση Παπαντωνίου είναι στη Βουλή, ήδη
έχει φάει καταδίκες για πάρα πολλά θέµατα και ήδη διερευνών-
ται αυτά και είναι γνωστό ότι η Βουλή δεν έχει αρµοδιότητα. 

Γιατί έγινε όλο αυτό; Όχι, βέβαια, ότι εµείς έχουµε καµµία αυ-
ταπάτη ότι οι εξεταστικές θα βρουν άκρη. Υπάρχει µεγάλη εµ-
πειρία -δεν ξέρω πόσες έχουν γίνει µέχρι τώρα, έχω χάσει τον
λογαριασµό- και για το πού κατέληγαν, µε κορυφαία αυτή της
«SIEMENS» που κατέληξε για ένα σκάνδαλο που συντάραξε όχι
µόνο την Ελλάδα αλλά ολόκληρο τον κόσµο στους εξής δύο:
Μαντέλη και Τσουκάτο. Όλοι οι υπόλοιποι βγήκαν καθαροί, γιατί
δεν µπορείς να βρεις άκρη. Έτσι είναι, γιατί το σύστηµα είναι έτσι
διασφαλισµένο και έχει τόσες ασφαλιστικές δικλίδες -δεν µπορεί
τώρα εδώ να µην το ξέρουν άνθρωποι που ασχολούνται και πο-
λιτικά αλλά και νοµικά τόσα χρόνια- που όταν φτάνει να κινδυ-
νεύει, το πολύ-πολύ να δώσει κανέναν για να θυσιαστεί, για να
φυσήξει ο ούριος άνεµος και να συνεχιστούν οι µίζες και η δια-
φθορά. Έτσι γίνεται πάντα και εµείς που έχουµε τη λιγότερη
πρόσβαση και δεν µπορούµε να βρούµε στοιχεία, κάνουµε προ-
σπάθειες, όσο µπορούµε, γιατί µας ενδιαφέρει, βέβαια, να απο-
καλυφθούν οι µίζες. Γιατί οι µίζες µε τι συνδέονται; Με όλη τη
λειτουργία του καπιταλιστικού συστήµατος. Είναι το δέσιµο των
επιχειρηµατικών οµίλων, των µονοπωλίων µε την πολιτική εξου-
σία, που έχουν και που υπηρετούν τα µονοπώλια. Η µίζα δίνεται,
για να γυρίσει πιο γρήγορα η µηχανή. Παντού δίνεται. 

Εδώ έχουν βγει στοιχεία. Θα ξαναπώ για την «LOCKHEED»
που είναι κολοσσός και σε συνέντευξη Τύπου ειπώθηκε ότι εξα-
γόρασε εβδοµήντα πέντε κυβερνήσεις χωρών-µελών του ΟΗΕ,
για να πουλήσει τα αεροπλάνα. Πόσοι το έχουν πει; Οι Γερµανοί
δεν το έχουν πει; Ποιοι δεν το έχουν πει; Αυτό έγινε σε ολόκληρο
τον κόσµο και αυτό γίνεται, βέβαια, και ανάµεσα στους ανταγω-
νισµούς. 

Μην αρχίσουµε την ιστορία µε το C4I. Να µην την επαναφέρω,
αλλά δείχνει µε ποιον τρόπο και ποιοι παρήλασαν σ’ αυτή την εν-
νιακοσίων τόσων ωρών εξεταστική επιτροπή για τη «SIEMENS».
Παρήλασε το απαύγασµα της ελληνικής κοινωνίας, όλοι οι µεγα-
λοκαπιταλιστές, χρηµατιστές και ό,τι άλλο θέλεις, που ήταν ανα-
κατεµένοι µε όλα αυτά. Γι’ αυτό λέµε ότι είναι συστατικό στοιχείο
του ίδιου του συστήµατος η διαφθορά και όποιος λέει ή υπόσχε-
ται ότι µε το καπιταλιστικό σύστηµα, µε το κεφάλαιο στην εξου-
σία, µε όλα αυτά που υπάρχουν θα χτυπήσει τη διαφθορά,
κοροϊδεύει και τον κόσµο και τον ίδιο του τον εαυτό. Εµείς δεν
πιστεύουµε ότι είναι έτσι, αλλά είναι πολιτική τοποθέτηση. 

Παρ’όλα αυτά λέµε ότι µπορεί έστω και κάτι να βγει. Αυτό που

9864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



βγαίνει πολλές φορές, είναι ότι µαθαίνει και ο λαός τι ακριβώς
γίνεται και αντιλαµβάνεται πώς λειτουργεί το ίδιο το σύστηµα.
Γιατί δηµιουργήθηκε έτσι; Είναι θέµα εντυπώσεων.

Κοιτάξτε, εδώ πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Αυτή η συνταγή
ότι όταν παίρνονται αντιλαϊκά µέτρα, πετάµε και ένα θέµα είτε
εξεταστική είτε κάτι άλλο, είναι δοκιµασµένη στην ελληνική πο-
λιτική ζωή. Την έχουν ακολουθήσει και οι κυβερνήσεις της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, που ως καλός µα-
θητής ξεπερνάει καµµιά φορά τον δάσκαλο. 

Όταν στριµώχνονται τα πράγµατα, πέφτουν φωτοβολίδες, οι
οποίες µόλις περάσουν τα πράγµατα ξανασβήνουν. Αυτό γίνεται.
Ας καθίσει ένας να δει το πολιτικό ηµερολόγιο της Ελλάδας. Θα
το κάνουµε µια φορά. Το έχουµε υποσχεθεί. 

Δεν αµφισβητεί κανένας ότι µπορεί να υπάρχει καλή πρόθεση
αλλά λέµε τι γίνεται στην πραγµατικότητα. Δηµιουργούνται οι εν-
τυπώσεις και αν δεν δηµιουργούνται, ιδού η Ρόδος καταθέστε
για εξεταστική, παρότι δεν έχουµε αυταπάτες ότι µπορεί να βρε-
θεί άκρη, αλλά τέλος πάντων θα βγουν αρκετά πράγµατα. Το
θέµα δεν αφορά µόνο τον κ. Παπαντωνίου, αφορά πάρα πολλούς
-και εννοώ πολιτικά πρόσωπα. 

Ποιο είναι, όµως, το µεγαλύτερο σκάνδαλο και τι συγκαλύ-
πτετε όλοι συνειδητά εδώ; Το µεγαλύτερο σκάνδαλο δεν είναι οι
µίζες. Οι µίζες είναι «παρωνυχίδα» µπροστά στα αµύθητα κέρδη
των εταιριών, µπροστά στα απίστευτα χρήµατα που πληρώνει ο
ελληνικός λαός, υποτίθεται για την άµυνά του, για να εξασφαλί-
σει την άµυνα της χώρας και την εδαφική του ακεραιότητα. Αυτό
είναι το µεγαλύτερο. Αυτό το κρύβουν όλοι. 

Ένα κλασικό τεράστιο παράδειγµα είναι η υπόθεση που εξε-
τάστηκε µε το C4Ι και το σύστηµα TETRA που είχε η Αστυνοµία.
Το σύστηµα TETRA το πλήρωσε 125 εκατοµµύρια ευρώ ο ελλη-
νικός λαός. Πλήρωσε όχι την ιδιοκτησία, την κτήση του αλλά τη
χρήση του. 

Υπήρχε πρόταση σουηδικής εταιρείας, να δηµιουργηθεί
TETRA µε 12,5 εκατοµµύρια ευρώ αλλά επειδή δεν κάλυπτε όλη
την Ελλάδα, αν το βάζαµε επί δύο, θα κόστιζε ας πούµε µε 25
εκατοµµύρια ευρώ. Δεν επιλέχθηκε. Έπεσαν οι µίζες που ήταν
10%, ας πούµε ακραία, άρα 12 εκατοµµύρια ευρώ. 

Τα υπόλοιπα 100 εκατοµµύρια ευρώ ποιος τα κέρδισε; Η
«SIEMENS» και η «MOTOROLA. Γιατί αυτοί έφτιαξαν το TETRA.
Όλοι µιλάνε για το 2% και το 6% και το 10% και τα τεράστια και
αµύθητα κέρδη των εταιρειών, που φθάνουν τα 100 εκατοµµύρια
ευρώ, τα θάβουν όλοι, πλην του ΚΚΕ που λέει: «Να ποιο είναι το
µεγαλύτερο σκάνδαλο». 

Το ίδιο συµβαίνει και στην άµυνα. Είναι µεγάλο το σκάνδαλο
για πάρα πολλούς λόγους. Γιατί ξαναλέµε ότι οι εξοπλισµοί
πλέον καθορίζονται σχεδόν απόλυτα σήµερα από την ένταξη της
Ελλάδας στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση -και το ύψος των
εξοπλισµών και πολλά άλλα. 

Ας ξεκινήσουµε από ορισµένα. Έχει απόφαση το ΝΑΤΟ το 40%
των ενόπλων δυνάµεων κάθε χώρας-µέλους, να είναι δυνάµεις
ταχείας επέµβασης κάτω από τη διαταγή της συµµαχίας ναι ή
όχι; Τι σηµαίνει δυνάµεις ταχείας επέµβασης; Υπάρχουν και
στρατιωτικοί. Σηµαίνει καλύτερο εξοπλισµό, καλύτερα όπλα και
επιθετικές δυνάµεις. Για ποιον; Για το ΝΑΤΟ. 

Την εφάρµοζαν όλες οι κυβερνήσεις πριν; Ναι ή όχι; Την εφαρ-
µόζει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ; Ναι ή όχι; Την εφαρµόζουν παν-
τού. Πληρώνει ο ελληνικός λαός; Για ποιο πράγµα πληρώνει; Για
να διασφαλίσει την άµυνά του και τα σύνορά του, που για αυτό,
ναι, πληρώνει και πρέπει να πληρώνει. Όχι αλλά για να είναι στην
υπηρεσία των φονιάδων του ΝΑΤΟ, που έχουν βάψει µε αίµα
ολόκληρη την ανθρωπότητα. Δεν έχουν αφήσει τίποτα όρθιο. 

Διαβάστε -έχει σηµασία- µόνο τι έκανε στη Γιουγκοσλαβία το
ΝΑΤΟ, για να δούµε για ποιους πληρώνει ο ελληνικός λαός.
Μέχρι και νηπιαγωγεία βοµβάρδισαν µέχρι και γηροκοµεία, µέχρι
και µαιευτικές κλινικές, υποδοµές, µε απεµπλουτισµένο ουράνιο,
απαγορευµένες βόµβες, τα πάντα. Σε αυτούς ορκίζεστε πίστη
και είπε µάλιστα ο Πρωθυπουργός ότι το ΝΑΤΟ είναι όργανο
ασφάλειας των λαών. Αυτά είπε στις Βρυξέλλες. 

Δεύτερον, υπάρχουν δεκατρείς στρατιωτικές αποστολές στο
εξωτερικό συν οι αποστολές στη Νάπολη, στις Βρυξέλλες κ.λπ..
Πόσα εκατοµµύρια ευρώ κοστίζουν κάθε χρόνο για τον ελληνικό

λαό; Τι χρειάζονται; Υπηρετούν την άµυνα της χώρας; Όχι. Αυτά
δεν είναι χρήµατα; 

Τρίτον, εξοπλισµοί. Επειδή δεν έχω πολύ χρόνο, ποιος καθο-
ρίζει τι, πόσο θα πάρουµε και από ποιες χώρες; Ποιος το καθο-
ρίζει; Ο Ελληνικός Στρατός κάνει αυτές τις προτάσεις ή
καθορίζονται από τις νατοϊκές ανάγκες; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Θα πω παραδείγµατα τηλεγραφικά. Πρώτον, Leopard. Δεύτε-

ρον, φρεγάτες. Ήθελε η Ελλάδα τόσες φρεγάτες ανοιχτής θάλασ-
σας ή ήθελε έναν συνδυασµό φρεγατών µικρότερων λόγω του
χώρου του Αιγαίου, που είναι µικρότερος; Στρατιωτικοί έλεγαν –
και όχι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος- ότι έπρεπε να υπάρχει συν-
δυασµός. Το ίδιο και µε τα άρµατα. Όλοι οι αξιωµατικοί έλεγαν για
τα Leopard ότι είναι πάρα πολλά και υπερβολικά και ότι δεν µπο-
ρούν να καλύψουν την άµυνα των νησιών αυτά τα άρµατα. Κι
όµως, πάρθηκαν τα Leopard. Τα Leopard όµως µπορούσαν να λει-
τουργήσουν πολύ καλά για τις πεδιάδες της Βουλγαρίας και
αλλού. Γι’ αυτό επιλέχθηκαν. Όπως και οι φρεγάτες ανοιχτής θά-
λασσας επιλέχθηκαν για να συµµετέχουν στις νατοϊκές αποστολές
της Μεσογείου, που η Ελλάδα δεν είχε καµµιά δουλειά. Πόσα δι-
σεκατοµµύρια, λοιπόν, υπάρχουν γύρω από αυτά; Για να µην ανα-
φέρω και πάρα πολλά άλλα πράγµατα. Διότι υπάρχουν πάρα
πολλά. 

Τέταρτο θέµα: αµυντική βιοµηχανία. Γιατί καταστράφηκε η
αµυντική βιοµηχανία της Ελλάδας; Βεβαίως, υπάρχουν ευθύνες
των κυβερνήσεων κ.λπ.. Ποια είναι η πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του ΝΑΤΟ κατά συνέπεια, γιατί είναι παρά τις αντι-
θέσεις στην ίδια πλευρά; Διότι η απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης ήταν πέντε µεγάλες χώρες να παράγουν τα οπλικά
συστήµατα κ.λπ. και άλλοι να είναι υπεργολάβοι. Το ίδιο και η Ελ-
λάδα, που είχε τεράστιες δυνατότητες και τις έχουµε αναλύσει. 

Όλα αυτά, λοιπόν, έχουν σχέση µε τους εξοπλισµούς ή όχι;
Είναι αυτά τα µεγαλύτερα, τεράστια σκάνδαλα όλα αυτά και
πάρα πολλά, που θα µπορούσα να αναφέρω; Είναι. Αυτά πρέπει
να συζητηθούν και να βγουν και στην επιφάνεια για να τα αντι-
ληφθεί ο ελληνικός λαός και να βγει ποιοι είναι και τι παίρνουν. 

Έχει αλλάξει τίποτα τώρα σε αυτόν τον τοµέα και δεν το πή-
ραµε χαµπάρι; Αν έχει αλλάξει κάτι τι είναι; Ότι πρώτη φορά ελ-
ληνική Κυβέρνηση προσκάλεσε το ΝΑΤΟ στο Αιγαίο. Αυτό έγινε
πρώτη φορά. Δεν έχει ξαναγίνει. Και το γεγονός αυτό έχει απο-
θρασύνει τελείως την τουρκική προκλητικότητα και επιθετικό-
τητα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παφίλη, ολο-
κληρώστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτη φορά Κυβέρνηση, µετά το ’74, δίνει νέα βάση στους

Αµερικάνους και το ΝΑΤΟ. Καµµία κυβέρνηση δεν το τόλµησε
αυτό προηγούµενα. Όλες προσπαθούσαν να πουν ότι οι βάσεις
θα φύγουν, γιατί ξέρουν τον ρόλο των βάσεων. Άρα, τι άλλαξε
µε όλα αυτά, µε αυτές τις φωτοβολίδες; 

Μακάρι, να φτιάξετε εξεταστική, να συµβάλουµε όσο µπο-
ρούµε, να δούµε ποιοι και πώς εµπλέκονται και τι έγινε µε τις
µίζες και να γίνει συνολική συζήτηση. Φυσικά, είναι δεδοµένο ότι
ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών είναι καρµανιόλα και πρέπει να
αλλάξει. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε µε τον συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Κων-

σταντίνο Παυλίδη. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συνεδρίαση της

Ολοµέλειας της Βουλής είναι µια ακόµα επιβεβαίωση της ξεκά-
θαρης πολιτικής βούλησης αυτής της Κυβέρνησης για διαλεύ-
κανση όλων αυτών των σκοτεινών υποθέσεων που εξελίσσονται
τόσα χρόνια σε βάρος της κοινωνίας. Για πρώτη φορά σε αυτόν
τον τόπο υπάρχει µια Κυβέρνηση που συγκρούεται εµπράκτως
µε τα συµφέρονται που λυµαίνονται για δεκαετίες το ελληνικό
κράτος. Εκείνοι που κατηγορούνται για κάποιο αδίκηµα σε βάρος
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του ελληνικού λαού δεν απολαµβάνουν ασυλία ή κάποια εξέ-
χουσα θέση στο πολιτικό σκηνικό, αλλά αντιθέτως τίθενται προ
των ευθυνών τους κι ενώπιον της δικαιοσύνης. 

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως είναι χρήσιµο να
αναφέρουµε ότι σύµφωνα µε εκτιµήσεις το 1/3 του δηµόσιου
χρέους της χώρας διαχρονικά αφορά σπατάλη, κακοδιαχείριση
και διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος. Οι ευθύνες για την κατά-
σταση αυτή, νοµίζω είναι προφανές, πως βαραίνουν αποκλει-
στικά και µόνο τα δύο πάλαι ποτέ κόµµατα, το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα
Δηµοκρατία. Αφορούν ένα πολυδαίδαλο σύστηµα διαπλοκής µε
ισχυρές πολιτικές ρίζες, µε ισχυρές προσβάσεις σε µια παθογενή
δηµόσια διοίκηση, γειωµένο γερά µέσα σε ένα θολό χρηµατοπι-
στωτικό περιβάλλον και µε ισχυρούς δεσµούς µε το συστηµικό
µιντιακό κατεστηµένο. Αυτό είναι το παλιό και η κατάργησή του,
στο τέλος αυτού του µεταπολιτευτικού κύκλου, έγινε από την κοι-
νωνία ένα ισχυρό πολιτικό αίτηµα και για εµάς ένα ισχυρό πολι-
τικό καθήκον. 

Όταν τα ζιβάγκο της Μεταπολίτευσης και η οικογενειοκρατία
στην πολιτική ζωή έγιναν πολυτελείς κατοικίες κάτω από την
Ακρόπολη, πανάκριβες βίλες µε πισίνες, διορισµοί συγγενών σε
δηµόσιους οργανισµούς µε σχέση αργοµισθίας και καταθέσεις
εκατοµµυρίων ευρώ στο εξωτερικό, η απαξίωση της πολιτικής
ζωής, το κοινωνικό µίσος και η οργή των πολιτών ενίσχυσαν φαι-
νόµενα πολιτικής αποχής και έντονο λαϊκισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του πάλαι ποτέ δικοµµατισµού
της Μεταπολίτευσης, η αλήθεια είναι πως το µέγεθος της κατα-
στροφής την οποία εσείς έχετε προκαλέσει, είναι τεράστιο και οι
συνέπειες αυτής της καταστροφής ξεπερνούν κατά πολύ τα όρια
της απλής κατασπατάλησης του δηµοσίου χρήµατος. 

Είστε ηθικά και πολιτικά υπεύθυνοι ως κοµµατικοί σχηµατισµοί
για την αντίληψη που σχηµάτισε για το ελληνικό πολιτικό σύ-
στηµα µια µεγάλη πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας. Είστε
πλήρως υπεύθυνοι, µε τον υπόγειο τρόπο που δρούσατε στο πα-
ρελθόν, για την ισοπέδωση των πολιτικών αξιών, για τη νοµιµο-
ποίηση της ακροδεξιάς στα µάτια του κόσµου και για τον
ευτελισµό του πολιτικού βίου συνολικότερα. Είστε οι µοναδικοί
υπεύθυνοι για αυτή τη φράση που ακούµε πολλές φορές από
αγανακτισµένους πολίτες, δηλαδή ότι όλοι είναι ίδιοι.

Η κοινωνία, δυστυχώς, είδε στα µάτια σας, µα κυρίως στους
φίλους σας, ανθρώπους που δεν νοιάζονται για την κοινωνική
ευηµερία παρά µόνο για το κέρδος µε οποιονδήποτε τρόπο. Δεν
είναι τυχαίο ότι κάθε µέρα, σε κάθε διερεύνηση µιας νέας υπό-
θεσης κάποιος ή κάποιοι από εσάς που διαδραµατίσατε πρωτα-
γωνιστικό ρόλο στον πολιτικό βίο αυτού του τόπου, φαίνεται να
είναι αναµεµιγµένος. Είτε µε την υπόθεση των εξοπλιστικών που
συζητάµε σήµερα, είτε µε τα σκάνδαλα στο χώρο της υγείας, είτε
µε την υπόθεση των θαλασσοδανείων φέρονται αναµεµιγµένα
στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

Ποιος αλήθεια θα γνώριζε για το αµαρτωλό ΚΕΕΛΠΝΟ και τις
χορηγίες του; Ποιος θα µάθαινε για το «Ερρίκος Ντυνάν», τις δω-
ρεάν νοσηλείες του και το ξεπούληµά του στην Τράπεζα Πει-
ραιώς; Ποιος θα διάβαζε ποτέ για το σκάνδαλο της «NOVARTIS»
και το διαχρονικό πάρτι στις προµήθειες των αναλώσιµων και των
υλικών των δηµόσιων νοσοκοµείων της χώρας; Ποιος θα µάθαινε
για τον «ΚΗΡΥΚΑ ΧΑΝΙΩΝ» και τις προκλητικές σας σχέσεις µε
το τραπεζικό σύστηµα που µε τόσες θυσίες ανακεφαλαιοποίησε
ο ελληνικός λαός; Για την προκλητική δανειοδότηση των κοµµά-
των σας µε εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ, την ίδια ώρα που
ένα νοικοκυριό δεν µπορούσε να πάρει ένα απλό καταναλωτικό
δάνειο για να τα βγάλει πέρα; 

Παρ’ όλες αυτές τις υποθέσεις, εσείς αντί να µπείτε σε µια δια-
δικασία πολιτικής αυτοκριτικής σαν πολιτικός χώρος και να επιρ-
ρίψετε ευθύνες σε όλα αυτά τα πρόσωπα που χαλάνε το όνοµα
της παράταξής σας, έρχεστε και µας κουνάτε το δάχτυλο και γί-
νεστε τιµητές της αθλιότητας που µας έφερε εδώ σήµερα σαν
οικονοµία και σαν λαό. 

Δεν µας χαρακτηρίζει κανένας πολιτικός ρεβανσισµός, καµµιά
διάθεση πολιτικής εκδικητικότητας. Έχουµε ισχυρή λαϊκή εντολή
να τελειώσουµε µε αυτές τις συµπεριφορές, να χτυπήσουµε τέ-
τοια φαινόµενα διαπλοκής και πολιτικής διαφθοράς και να γυρί-
σουµε σελίδα στον τόπο, κλείνοντας αυτόν τον κύκλο της

Μεταπολίτευσης µε ό,τι καλό και κακό κουβάλησε σαράντα χρό-
νια τώρα. Αυτή την εντολή να είστε σίγουροι ότι θα την τηρή-
σουµε. 

Αλήθεια, συνάδελφοι, έχω µια απορία -και απευθύνοµαι κυ-
ρίως στα κόµµατα του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι
αλήθεια, δεν αλλάξαµε ακόµα σηµαντικά το θεσµικό πλαίσιο για
τον έλεγχο και τη θωράκιση του πολιτικού βίου. Είναι µια υπο-
χρέωση που έχουµε όλοι µπροστά µας να την κάνουµε στην
επερχόµενη Aναθεώρηση του Συντάγµατος. Κι όµως, µε το ίδιο
αυτό θεσµικό και νοµικό πλαίσιο φέρνουµε στο φως µεγάλα
σκάνδαλα στο χώρο της υγείας και ό,τι αναδεικνύουν οι έλεγχοι
από τις λίστες της φοροδιαφυγής. 

Εδώ έχω αυτή την απορία: Εσείς γιατί δεν το κάνατε στα χρό-
νια των κυβερνητικών σας εναλλαγών; Πού ήταν τα πολιτικά αν-
τανακλαστικά σας όταν Υπουργοί και υπηρεσίες προέβαιναν σε
συµβάσεις δισεκατοµµυρίων ευρώ για εξοπλισµούς και προµή-
θειες δηµοσίου; Πού ήταν ο αναγκαίος πολιτικός µηχανισµός
ελέγχου και προστασίας του δηµοσίου συµφέροντος και της δη-
µόσιας περιουσίας; Γιατί να µιλάµε σήµερα και κάθε φορά µέχρι
τώρα για παραγραφές και ξανά παραγραφές σε οικονοµικά εγ-
κλήµατα εκατοµµυρίων ευρώ στις πλάτες του ελληνικού λαού; 

Ποιος θα πάρει σήµερα αυτή την πολιτική ευθύνη; Γιατί εσείς
δεν τα βλέπατε, ενώ εµείς τα βρίσκουµε και τα φέρνουµε ενώπιον
της δικαιοσύνης; Τι κάνατε όταν από το 2006 υπήρχαν επώνυµες
σοβαρές καταγγελίες από το εξωτερικό µε το σύστηµα C4I των
Ολυµπιακών Αγώνων που ενέπλεκε Υπουργούς και Πρωθυπουρ-
γούς; 

Απλά δεν κάνατε τίποτα, γιατί απλά όταν το οικονοµικό έγ-
κληµα οργίαζε, εσείς κοιτούσατε το φεγγάρι και µιλούσατε απλά
για το λαϊκισµό της Αριστεράς. Έρχεστε να µιλάτε σήµερα για
την εταιρεία συµµετοχών και αξιοποίησης της δηµόσιας περιου-
σίας και να µας κουνάτε το δάχτυλο. Δυστυχώς, συνάδελφοι,
έχετε πάρει διαζύγιο και από την ντροπή και από την πολιτική ευ-
θύνη.

Και έρχοµαι στο πόρισµα για τον Παπαντωνίου. Μιλήσατε για
κινήσεις εντυπωσιασµού και πολιτικής εκµετάλλευσης. Από πού
προκύπτει αυτό; Οι έξι δικογραφίες κρίθηκε από τους εισαγγε-
λείς ότι έπρεπε να παραπεµφθούν στη Βουλή. Από όταν έγινε
αυτό, τηρήσαµε µε ευλάβεια την προβλεπόµενη από το Σύν-
ταγµα και τον Κανονισµό κοινοβουλευτική διαδικασία. Δεν θα
µπορούσε η Βουλή στην πρώτη της Ολοµέλεια να κρίνει το θέµα
της αρµοδιότητάς της µε έναν αυτόµατο και άµεσο τρόπο χωρίς
να εξεταστούν οι δικογραφίες. 

Συστήσαµε την Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή κεκλεισµέ-
νων των θυρών και µέσα σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα ορι-
σµένων απαραίτητων συνεδριάσεων, που συνολικά ο χρόνος
τους –να το λέµε κι αυτό- δεν ξεπέρασε τις δώδεκα ώρες, δια-
µορφώσαµε αυτό το πόρισµα, που το µεταβιβάζουµε στην τα-
κτική δικαιοσύνη µε πρόθεση τη γρήγορη και αποτελεσµατική
διεξαγωγή µιας δίκαιης δίκης. 

Αν αυτό για εσάς λέγεται εντυπωσιασµός και πολιτική σκοπι-
µότητα, τότε έχετε πάρει διαζύγιο εκτός από την ντροπή, δυστυ-
χώς και από τη λογική. 

Και αν ποινικά έχει εξαλειφθεί το αξιόποινο των πράξεων του
κ. Παπαντωνίου για το αδίκηµα της απιστίας λόγω παραγραφής,
µε ενδείξεις ζηµιάς πάνω από 500 εκατοµµύρια ευρώ, οι προκύ-
πτουσες ενδείξεις δεν είναι ανάξιες λόγου, συνάδελφοι. Στις δι-
κογραφίες περιγράφονται πράξεις που θυµίζουν στερεότυπους
τρόπους νοµιµοποίησης παράνοµων εσόδων και όσοι κάνουν
λόγο για πολιτικό φιάσκο και «άνθρακες ο θησαυρός», θα τους
συµβούλευα να είναι απλά πιο προσεκτικοί.

Η απόκρυψη φορολογητέας ύλης 775 χιλιάδων ευρώ από έναν
εν ενεργεία Υπουργό την περίοδο 2001-2004, που δεν µπορούν
να δικαιολογηθούν από τα εισοδήµατά του, η απόκρυψη εισοδη-
µάτων και επενδυτικών λογαριασµών 1,5 εκατοµµυρίου ευρώ της
συζύγου του σε ελβετικές τράπεζες, η διασπορά καταθέσεων σε
σαράντα οχτώ υποκαταστήµατα πέντε διαφορετικών τραπεζών
σε όλη την Ελλάδα -όπου υπήρχε τράπεζα σε χωριό ή πόλη,
υπήρχε και κατάθεση του κ. Παπαντωνίου- η αγοραπωλησία ακι-
νήτων σε υποπολλαπλάσια ποσά προκλητικά χαµηλότερα από
την πραγµατική εµπορική τους αξία, είναι κλασικοί τρόποι νοµι-
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µοποίησης παράνοµων εσόδων.
Κύριε Παπαθεοδώρου, αν για κάποιους εδώ µέσα αυτό είναι

φιάσκο και ψιλά γράµµατα, για τη δικαιοσύνη δεν µπορεί και δεν
πρέπει να είναι και για τη δοκιµαζόµενη κοινωνία ευτυχώς δεν
είναι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θερµή παράκληση

όλοι οι οµιλητές να µιλήσουν πρώτα στον χρόνο τους για το θέµα
που έχει συγκληθεί η Βουλή και εφόσον περισσεύει χρόνος, ας
πουν και ό,τι άλλο θέλουν. Όµως, το να µιλούν 80% για άλλα θέ-
µατα και µετά να ζητούν ανοχή από το Προεδρείο, αυτό δεν µπο-
ρεί να συνεχιστεί.

Ο κ. Κωνσταντίνος Τασούλας εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Από τη φρενήρη οµιλία του συ-
ναδέλφου που µίλησε προηγουµένως, επιβεβαιώνεται ότι το
θέµα της διαφθοράς προσφέρεται περισσότερο για καταγγελίες
και δευτερευόντως για εξιχνιάσεις. 

Επειδή στην Ελλάδα «ο καταγγέλλων» είναι και η ωραιότερη
µορφή σταδιοδροµίας, θα ήθελα να προσγειώσω λίγο τα πράγ-
µατα και να πω ότι ούτε είναι όλοι ίδιοι ούτε η διαφθορά είναι
θέµα καπιταλισµού. Δυστυχώς ή ευτυχώς, είναι θέµα βαθύτατο
της ανθρώπινης φύσης. Υπάρχει διαφθορά και στα κοµµουνι-
στικά καθεστώτα και στα µη κοµµουνιστικά και προσπαθεί η αν-
θρώπινη πολιτεία να φρενάρει την ανθρώπινη φύση, να την
τιµωρήσει, να την σωφρονίσει. Δεν είναι τόσο απλό όσο φαίνεται
από την οµιλία του συναδέλφου πριν. Αντιλαµβάνοµαι ότι το να
µιλάς γενικόλογα, να καταγγέλλεις, να µοιράζεις ευθύνες δεξιά-
αριστερά προσφέρεται σήµερα στην κοινωνία, η οποία είναι αν-
τίθετη µε το λεγόµενο πολιτικό σύστηµα. Ο Θεός να το κάνει
σύστηµα αυτό που είχαµε στην Ελλάδα. Όµως, αυτό ήθελε ο ελ-
ληνικός λαός, αυτό ψήφιζε, αυτό είχε για να είµαστε ειλικρινείς. 

Τώρα, σήµερα, αξίζει να θυµίσω εδώ στην είσοδο της οµιλίας
µου για τον περίφηµο νόµο περί ευθύνης Υπουργών και για το
άρθρο 86, που όλοι το µυκτηρίζουν και το αποσκορακίζουν, κύριε
Υπουργέ. Όµως, όταν τα πράγµατα στην πολιτική ήταν ειδυλ-
λιακά, όταν οι πολιτικοί ήταν συµπαθείς και λατρεµένοι λόγω του
ισχυρού πελατειακού συστήµατος -να ένα σύστηµα που είχαµε
στην Ελλάδα και κατά του οποίου ποτέ δεν έγινε διαδήλωση από
τον αγανακτισµένο ελληνικό λαό, δεν θυµάµαι καµµιά διαδήλωση
εναντίον του ρουσφετιού ή του πελατειακού συστήµατος- όταν
λοιπόν, ήταν όλα καλά και το πελατειακό σύστηµα παρείχε αφει-
δώς τα πάντα, κάποιοι Βουλευτές µεµονωµένοι, µε πρωτοβουλία
οφείλω να πω του κ. Μητσοτάκη, Βουλευτού τότε της Β’ Αθηνών,
επιχειρήσαµε µαταίως να αλλάξουµε το άρθρο 86 στην ισχνή
Αναθεώρηση του 2008. 

Για να επέλθει συζήτηση για άρθρο του Συντάγµατος, πρέπει
να υπογράψουν πενήντα Βουλευτές. Ο κ. Μητσοτάκης έγραψε
µια εισηγητική έκθεση ότι πρέπει να καταργηθεί το άρθρο 86 µε
τις πολύ µικρές προθεσµίες που δίνει και να το βάλει στις ανα-
θεωρητέες διατάξεις. Μάζεψε έξι-επτά υπογραφές. Για την ιστο-
ρία τονίζω ότι υπέγραψε ο κ. Λοβέρδος, ο κ. Κοσµίδης, ο κ.
Γεωργιάδης, ο κ. Μπεκίρης και υπέγραψε και ο οµιλών.

Κανένα µέσο ενηµέρωσης, καµµία κοινωνία των πολιτών, κα-
νένα κόµµα, κανείς την εποχή της ευηµερίας δεν ασχολήθηκε µε
το θέµα του άρθρου 86. Το άρθρο 86 µάς ενδιαφέρει από την
εποχή που η πολιτική παύει να παρέχει. Μας ενδιαφέρει για να
εκδικηθούµε και όχι για να διορθώσουµε. 

Τολµήσαµε εγκαίρως να ασχοληθούµε µε το άρθρο 86; Όταν
τολµήσαµε εγκαίρως ελάχιστοι, δεν ενδιαφέρθηκε κανείς, µα κα-
νείς! Να τα λέµε αυτά, για τις ευθύνες όλων µας και όχι να ανε-
βαίνουµε εδώ και να παριστάνουµε τους καταγγέλλοντες, να
κολακεύουµε χυδαία τον ελληνικό λαό ότι τάχα θέλει το ένα και
το άλλο. 

Αυτά που έγιναν στην Ελλάδα τα τελευταία χρόνια, έγιναν εν
πλήρει δηµοκρατία. Και µη διστάζετε, µην καταδέχεστε να το
κρύβετε αυτό. Μην καταδέχεστε να κολακεύετε τους πάντες!
Μην καταδέχεστε να έχετε ένα πολιτικό σύστηµα, το οποίο είναι
ξεκρέµαστο και έναν λαό, ο οποίος δεν έχει σχέση µε το πολιτικό
σύστηµα.

Και έρχοµαι στο θέµα µας: Υπάρχουν καλά νέα, υπάρχουν και
κακά νέα. Τα καλά νέα είναι ότι τελειώσαµε εγκαίρως, τελει-
ώσαµε σύντοµα. Έγινε δουλειά. Οφείλω να αναγνωρίσω τη δου-
λειά που έκανε ο κ. Παπαφιλίππου και ο κ. Παρασκευόπουλος,
οι οποίοι πήραν το µεγαλύτερο βάρος ποσοτικά της εργασίας
και δούλεψαν και οι άλλοι συνάδελφοι. 

Τι διαπιστώθηκε από αυτή την επιτροπή; Διαπιστώθηκε ότι οι
επιφυλάξεις, το «µικρό καλάθι», που λέγαµε εµείς, είχε νόηµα.
Και δεν είχαν κανένα νόηµα αυτά που ο κ. Τσίπρας έλεγε στη
Βουλή στις 28 Μαρτίου, όταν η Βουλή οµόφωνα, εάν δεν κάνω
λάθος, ψήφιζε τη σύσταση της επιτροπής. 

Ο Πρωθυπουργός έλεγε ότι µε τη διερεύνηση αυτής της επι-
τροπής θα λάµψει η αλήθεια, όλα θα έρθουν στο φως και τίποτα
δεν θα µείνει απ’ έξω. Και δεν φτάνει που τα έλεγε στις 28 Μαρ-
τίου, στις 21 Ιουνίου, ενηµερώνοντας το Υπουργικό Συµβούλιο
για τα αποτελέσµατα του Eurοgroup, και ενώ έπνεαν τα λοίσθια
η επιτροπή και οι φιλοδοξίες που τη συνόδευαν, ο κύριος Πρω-
θυπουργός είπε τότε ότι δεν θα παρεµποδίσει κανείς να χυθεί
άπλετο φως σε υποθέσεις διαφθοράς, όπως κάνουµε µε την υπό-
θεση Παπαντωνίου. Και µετά από ελάχιστες ηµέρες η επιτροπή
κηρύσσει τη λήξη των εργασιών, λόγω ανυπέρβλητων συνταγ-
µατικών και νοµικών προβληµάτων. 

Ως προς το ότι για πρώτη φορά τώρα γίνονται όλες αυτές οι
αποκαλύψεις, ήθελα να πω ότι εάν δει κάποιος τον φάκελο που
ήρθε στη Βουλή, το πόρισµα της επιτροπής, θα δει ότι δύο δικο-
γραφίες από τις έξι είναι του 2013 και δύο άλλες δικογραφίες
είναι του 2014. Και θα δει ότι όλες οι πράξεις του ΣΔΟΕ που πι-
στοποιούν ή υποδεικνύουν ενδείξεις για το έγκληµα της νοµιµο-
ποιήσεως -το ζωντανό ευτυχώς έγκληµα- είναι του 2013.

Άρα, µην παρασύρεστε από τη µανία του ότι για πρώτη φορά
κάτι συµβαίνει σήµερα, επειδή σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ είναι Κυβέρ-
νηση. Τίποτα δεν γίνεται για πρώτη φορά σήµερα. Θα το µάθετε
αυτό σιγά σιγά. Όλα είναι µία σκυταλοδροµία, στην οποία πρέπει
ο κάθε επόµενος να κάνει ένα βήµα παραπάνω από τον προηγού-
µενο. 

Αποδεικνύεται ότι το βασικό αδίκηµα της απιστίας έχει υποκύ-
ψει προ πολλού, από το 2006, στην αποσβεστική προθεσµία του
άρθρου 86, που όλοι θέλουµε τώρα να εξοντώσουµε. Επίσης,
αποδεικνύεται ότι το επικουρικό αδίκηµα της νοµιµοποιήσεως
παράνοµων εσόδων από παράνοµη δραστηριότητα ευτυχώς
είναι ζωντανό. Αυτό το αδίκηµα ερευνάται από ανακριτή, είναι
στο στάδιο της ανάκρισης. Ερευνάται από Πρόεδρο Πρωτοδικών
και Πρωτοδίκη, βάσει του ν.4022/2011 περί «εκδικάσεως πρά-
ξεων διαφθοράς κρατικών και πολιτικών αξιωµατούχων». 

Αυτός είναι ο νόµος, βάσει του οποίου γίνεται in rem, όπως
είχε πει από αυτό το Βήµα όταν συζητείτο η σύσταση της επιτρο-
πής ο κ. Αθανασίου. Θυµίζω ότι ο κ. Αθανασίου είχε πει- και έπεσε
µέσα- ότι και η απιστία έχει υποκύψει σε αποσβεστική προθεσµία
και το «ξέπλυµα» είναι αρµοδιότητα της τακτικής δικαιοσύνης.
Αυτή η έρευνα, λοιπόν, που γίνεται από τους ανακριτές αυτού
του νόµου, γίνεται ερήµην του ΣΥΡΙΖΑ. 

Διότι πρέπει να πω στους ενθουσιώδεις συναδέλφους ότι
αυτόν τον νόµο ο ΣΥΡΙΖΑ δεν τον ψήφισε το 2011. 

Άρα, µην επαίρεστε, διότι η ιστορία, η πραγµατικότητα είναι
πιο σύνθετη και πιο πολύπλοκη από το να ανεβαίνουµε στο Βήµα
και να εκφωνούµε καταγγελίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Τασούλα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Άρα, διεψεύστησαν σε δικα-
στικό επίπεδο, σε επίπεδο διερεύνησης, σε συνταγµατικό επί-
πεδο, σε νοµικό επίπεδο και σε επίπεδο επιτροπής οι υπερβολές
και οι ποµφόλυγες του Πρωθυπουργού, ο οποίος είναι συνηθι-
σµένος να ρίχνει ποµφόλυγες για την οικονοµία, υπερβολικές φι-
λοδοξίες, οι οποίες διαψεύδονται και καταρρέουν εν συνεχεία.
Το έκανε και για αυτή την επιτροπή. 

Επιβεβαιώθηκαν οι επιφυλάξεις µας. Εµπεριστατωµένα τις δια-
τυπώνουµε. Δυστυχώς, επιβεβαιώθηκαν, αλλά έτσι είναι. Εµείς
συµπράξαµε σε αυτή την επιτροπή. Όλα θέλουµε να είναι στο
φως και δεν θέλαµε να δώσουµε το παραµικρό πρόσχηµα ότι
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φέρνουµε κωλύµατα σε αυτή τη διαδικασία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τασούλα, πα-

ρακαλώ, τελειώνετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Και καταλήγει η επιτροπή στη

µοναδική αλήθεια: Έχει αποσβεσθεί το αδίκηµα της απιστίας και
ευτυχώς, η τακτική δικαιοσύνη ασχολείται µε το σοβαρό αδίκηµα
του ξεπλύµατος, παρά το ότι ο ΣΥΡΙΖΑ τον νόµο, βάσει του
οποίου η δικαιοσύνη ασχολείται µε αυτό, δεν τον είχε ψηφίσει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος κ. Γεώργιος Τσόγκας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι υπάρχει µια οφειλόµενη απάντηση τόσο στον κ. Πα-

φίλη όσο και στον κ. Τασούλα ότι βεβαίως προέκυψαν νέα στοι-
χεία από τη διερεύνηση της επιτροπής που δεν υπήρχαν αρχικά,
όπως τα σαράντα οκτώ τραπεζικά καταστήµατα που χρησιµοποι-
ήθηκαν ή οι είκοσι οκτώ λογαριασµοί για τον κ. Παπαντωνίου και
οι δεκαοκτώ για την κ. Κουράκου. Αυτό αποδεικνύει την πρόνοια
στρωµατοποίησης από τη µεριά των καταγγελλοµένων, που είναι
στοιχείο του ξεπλύµατος του µαύρου χρήµατος. 

Και βεβαίως, πρέπει να πούµε ότι σε όλα αυτά είχε συµφωνή-
σει τουλάχιστον η Νέα Δηµοκρατία για την πορεία των εργασιών
της επιτροπής. 

Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δε-
κατρία χρόνια µετά τις πρώτες υποψίες και αφού παρήλθαν
άπρακτα τα χρόνια της αθωότητας, η επελθούσα ιστορική ανα-
γκαιότητα ανέθεσε στον ΣΥΡΙΖΑ, στην Κυβέρνηση της Αριστε-
ράς, την υλοποίηση του επιτακτικού κοινωνικού αιτήµατος για
διαφάνεια και δικαιοσύνη και της απόδοσης των αναγκαίων ευ-
θυνών σε όσους ατυχώς η ελληνική κοινωνία έταξε ως υπερα-
σπιστές των συµφερόντων των κοινωνών της, εµπιστευόµενη την
αυτονόητη ευθυκρισία τους, τη φερεγγυότητά τους και την πο-
λιτική και ατοµική τους αξιοπρέπεια, που, όµως, δεν αποδείχ-
θηκε. 

Σήµερα συζητάµε το έξοχο νοµικά και ουσιαστικό πόρισµα που
εξέδωσε η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Διενέργεια
Προκαταρκτικής Εξέτασης, που συστάθηκε σύµφωνα µε το άρθρο
86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 του Κανονι-
σµού της Βουλής και του άρθρου 5 του ν.3126/2003 περί της ποι-
νικής ευθύνης Υπουργών, καθόσον έξι ογκώδεις ποινικές
συναφείς δικογραφίες διαβιβάστηκαν στη Βουλή από τους αρµό-
διους εισαγγελείς, οι οποίες αφορούν όλες τον πρώην Υπουργό
Άµυνας Ιωάννη Παπαντωνίου, στον οποίο αποδίδονται µε τα σχε-
τικά βουλεύµατα πράξεις απιστίας, από τις οποίες προήλθε µε-
γάλη οικονοµική ζηµία του ελληνικού δηµοσίου και αυτές οι
ποινικές δικογραφίες ζητούσαν επίµονα τη δικαίωσή τους.

Τα αποδιδόµενα στον πρώην Υπουργό Άµυνας κ. Παπαντωνίου
και τα περιγραφόµενα αδικήµατα σε αυτές τις δικογραφίες αφο-
ρούν αδικήµατα που σχετίζονται µε τα εξοπλιστικά προγράµµατα
της χώρας και ειδικότερα µε την προµήθεια εκατόν εβδοµήντα
αρµάτων µάχης Leopard, δώδεκα επιθετικών ελικοπτέρων τύπου
Apache, έξι φρεγατών τύπου «S», συστηµάτων ηλεκτρονικού πο-
λέµου και είκοσι µεταφορικών ελικοπτέρων «NH90».

Η επιτροπή ευθύς εξαρχής έπρεπε να διαχειριστεί και να απαν-
τήσει σε τρία κυρίαρχα νοµικά ζητήµατα που αφορούσαν, πρώ-
τον, το αδίκηµα του άρθρου 256 του Ποινικού Κώδικα, δηλονότι
του εγκλήµατος περί απιστίας στην υπηρεσία, δεύτερον, τη διε-
ρεύνηση και την απόφαση για το αν συνέτρεχε το έγκληµα της
νοµιµοποίησης εσόδων από τις εγκληµατικές δραστηριότητες
κατά τη χρονική περίοδο από τον Οκτώβριο του 2001 έως και τον
Μάρτιο του 2004, κατά την οποίαν ο Ιωάννης Παπαντωνίου
άσκησε τα υπουργικά του καθήκοντα ως ΥΠΕΘΑ και τέλος, αν η
επιτροπή ήταν αρµόδια να επιληφθεί της εξέτασης των άλλων
δικογραφιών. 

Σύµφωνα µε τις πρώτες εκτιµήσεις του αποδεικτικού υλικού η
διάπραξη του εγκλήµατος της απιστίας φαινόταν αρκετά πιθανή.
Το υφιστάµενο, όµως, νοµικό πλαίσιο θωρακίζει τα πολιτικά πρό-
σωπα που διαπράττουν εγκλήµατα κατά την άσκηση των καθη-
κόντων τους µε τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών, σύµφωνα µε

τον οποίο το αποκλειστικό δικαίωµα ποινικής δίωξης για τα αδι-
κήµατα που διαπράττουν όσοι είναι ή διετέλεσαν µέλη της Κυ-
βέρνησης ή Υφυπουργοί κατά την άσκηση των καθηκόντων τους
επιφυλάσσεται στη Βουλή και µόνον. 

Στο σύνολό της όµως η επιτροπή οµονόησε µε την επιτακτικό-
τητα της αλλαγής και είναι ώριµος ο χρόνος. Η διερεύνηση του
αδικήµατος της απιστίας –όντως του βασικού εγκλήµατος- έδει
να διαπιστωθεί αν προκύπτουν ενδείξεις τέλεσής του, για να νο-
µιµοποιηθεί η εν συνεχεία διερεύνηση του εγκλήµατος της νοµι-
µοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες. Αυτό
σήµαινε διερεύνηση έστω και στοιχειωδώς ουσιαστικών προϋπο-
θέσεων διάπραξης των ως άνω εγκληµάτων, άρα µικρής έκτασης
έρευνα, η οποία θα µας διαβεβαίωνε ότι το αδίκηµα της νοµιµο-
ποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες δεν διαπράχ-
θηκε κατά τη διάρκεια των υπουργικών καθηκόντων του κ.
Ιωάννη Παπαντωνίου, η δε έρευνα µικρής εµβέλειας ουσιαστικών
προϋποθέσεων θα µας οδηγούσε σε ένα ασφαλέστερο συµπέ-
ρασµα αναφορικά µε την αρµοδιότητα ή αναρµοδιότητα της επι-
τροπής να επιληφθεί της υπόθεσης.

Η επιτροπή προέταξε σχεδόν οµόφωνα, συναισθανόµενη το
βάρος των εργασιών της και το µεγέθους των ευθυνών της, τη
διαδικασία αυτή.

Τελικά επί του εγκλήµατος του άρθρου 256 του Ποινικού Κώ-
δικα, της απιστίας περί την υπηρεσία, που συνίσταται κυρίως
στην ελάττωση της δηµόσιας, δηµοτικής ή κοινοτικής υπηρεσίας,
δηλαδή στην πρόκληση ζηµίας στο δηµόσιο µε οποιονδήποτε
τρόπο και αν αυτή πραγµατώνεται, θετικό ή και αποθετικό, η επι-
τροπή, αφού αξιολόγησε τις έξι ποινικές δικογραφίες, τα συµπε-
ράσµατα και τις προτάσεις των εισαγγελικών λειτουργών, έκρινε
ότι προέκυψαν ενδείξεις τέλεσης από τον κ. Παπαντωνίου του
εγκλήµατος της κακουργηµατικής απιστίας περί την υπηρεσία,
µε τις επιβαρυντικές περιστάσεις του ν.1608/1950 περί καταχρα-
στών του δηµοσίου.

Οµοίως έπραξε η επιτροπή αναφορικά και µε το έγκληµα της
νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες, λα-
βούσα υπ’ όψιν τα προαναφερθέντα έγγραφα, καθώς επίσης και
τα έγγραφα που διαβιβάστηκαν αρµοδίως προς αυτήν, ήτοι τις
τρεις αποφάσεις του Εφετείου Αθηνών και τα ταυτάριθµα πρα-
κτικά, την από 29 Οκτωβρίου 2013 πληροφορική έκθεση ελέγχου
εισοδήµατος του ΣΔΟΕ, την έκθεση της επιτροπής ελέγχου των
οικονοµικών πολιτικών κοµµάτων, συνασπισµών και υποψήφιων
Βουλευτών. 

Επίσης έλαβε υπ’ όψιν την οπωσδήποτε ιδιαίτερη και ασυνή-
θιστη συµπεριφορά του Υπουργού ΥΠΕΘΑ και της συζύγου του
Σταυρούλας Κουράκου, οι οποίοι επιδόθηκαν σε πολύπλοκες οι-
κονοµικές δραστηριότητες, διακινούσαν µεγάλα χρηµατικά
ποσά, συναλλάσσονταν µε υπέρµετρα µεγάλο αριθµό τραπεζι-
κών καταστηµάτων και διατηρούσαν τραπεζικές καταθέσεις σε
σαράντα οκτώ καταστήµατα, µε είκοσι οκτώ ενεργούς λογαρια-
σµούς για τον κ. Παπαντωνίου και δεκαοκτώ για τη σύζυγό του. 

Συγχρόνως, προέβαιναν σε διαρκείς αγορές µε χαµηλά τιµή-
µατα, ενώ εκείνη την εποχή τα βασικά τους έσοδα φαίνονταν να
είναι µόνον η µισθοδοσία τους και δεν µπορούσαν να δικαιολο-
γήσουν τη σηµαντική τους περιουσία, οπότε και συνάγεται το
συµπέρασµα, ότι προέκυψαν από ενδεχόµενη τέλεση του αδική-
µατος της απιστίας, που στη συνέχεια µε τρόπους που περιγρά-
φονται στο άρθρο 2 του ν.3691/2008, όπως η µετατροπή και η
µεταβίβαση της περιουσίας, µε σκοπό την απόκρυψη και συγκά-
λυψη της παράνοµης προέλευσής της, τέλεσε κατ’ εξακολού-
θηση και το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµη
δραστηριότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω λίγο χρόνο ακόµα.
Εν όψει του γεγονότος ότι κατά τις διατάξεις του άρθρου 86

παράγραφοι 1 έως 4 του ισχύοντος Συντάγµατος του 1975 µόνο
η Βουλή έχει αρµοδιότητα να ασκεί δίωξη κατά όσων διατελούν
ή διετέλεσαν µέλη της Κυβέρνησης ή Υφυπουργοί για ποινικά
αδικήµατα που τέλεσαν κατά την άσκηση των καθηκόντων τους
και µέχρι το πέρας της δεύτερης τακτικής συνόδου της βουλευ-
τικής περιόδου, που αρχίζει µετά την τέλεση του αδικήµατος, το
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δε τυχόν αξιόποινο των πράξεων των Υπουργών εξαλείφεται
µετά την εκπνοή της ως άνω προθεσµίας και λαµβάνοντας υπ’
όψιν ότι υπάρχουν ενδείξεις τέλεσης του αδικήµατος της απι-
στίας περί την υπηρεσία στο διάστηµα της περιόδου Οκτώβριος
2001 έως και Μάρτιος 2004 και δοθέντος ότι η δεύτερη τακτική
σύνοδος της ΙΑ’ Βουλευτικής Περιόδου, που ήταν η περίοδος
που άρχισε µετά την τέλεση του αδικήµατος, περατώθηκε στις
28 Σεπτεµβρίου 2006, έχουµε παρέλευση της αποσβεστικής προ-
θεσµίας του άρθρου 86 του Συντάγµατος και των σχετικών
νόµων και άρα ανυπέρβλητο εµπόδιο άσκησης της ποινικής δίω-
ξης σε βάρος του για το ανωτέρω αδίκηµα.

Εξάλλου γίνεται παγίως δεκτό ότι η νοµιµοποίηση εσόδων από
εγκληµατικές δραστηριότητες δεν µπορεί να συµπέσει µε την
εκτέλεση των καθηκόντων ενός Υπουργού, αλλά έπεται και,
όπως απεδείχθη ανωτέρω, όλες οι πράξεις τελέστηκαν σε χρόνο
µεταγενέστερο και εκτός της υπουργικής θητείας του κ. Παπαν-
τωνίου.

Με βάση αυτά δεν υπάγεται στον νόµο περί ευθύνης Υπουρ-
γών και δεν ισχύει η πενταετής παραγραφή, αλλά η δεκαπεντα-
ετής, χρόνος που δεν έχει αρχίσει ακόµη να διανύεται και
αρµόδια για τη δίωξη και την εκδίκαση τη ως άνω πράξης είναι
τα ποινικά δικαστήρια.

Εποµένως, η πρόταση της επιτροπής να µην ασκηθεί ποινική
δίωξη σε βάρος του πρώην Υπουργού Ιωάννη Παπαντωνίου για
το αδίκηµα της απιστίας περί την υπηρεσία κατ’ άρθρο 256 του
Ποινικού Κώδικα, λόγω εξάλειψης του αξιοποίνου και να παρα-
πέµψει τις έξι ποινικές υποθέσεις για το αδίκηµα της νοµιµοποί-
ησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες για το οποίο
υπάρχουν ενδείξεις ότι τέλεσε, ως ανωτέρω αναλύεται, λόγω
αναρµοδιότητας στο αρµόδιο τακτικό ποινικό δικαστήριο, για να
ασκήσει εναντίον του τυχόν ποινική δίωξη, είναι ορθή και βάσιµη.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η διαφθορά ως φαι-
νόµενο αποτελεί µια σύνθεση αιτιακή και πολύπλευρη, αφού διέ-
πεται από πολλές µορφές και λειτουργίες σε διαφορετικά
πλαίσια, ανθίζει µέσα στους κλάδους της πολιτικής, οικονοµικής,
πολιτιστικής και ηθικής µας ζωής και είναι καθολική. Είναι ανα-
γκαίο να ξηλωθεί βήµα βήµα για να προσδιορίσουµε το πολιτικό
πλαίσιο και τους κανόνες εφαρµογής, ώστε να καταδείξουµε τις
παθογένειες ενός συστήµατος που οδήγησε τη χώρα µας σε ένα
βαθύ πολιτικό, οικονοµικό και κοινωνικό τέλµα.

Η υπόσχεσή µας να φέρουµε σε πέρας τις υποθέσεις αυτές
είναι διαρκής. Η ελληνική κοινωνία δικαιούται να µάθει τις αιτίες
της κρίσης, της ταπείνωσης και της οικονοµικής εξουθένωσης.
Σας καλώ να ψηφίσετε το πόρισµα για να αποκατασταθεί οποι-
αδήποτε τυχόν διασαλευθείσα τάξη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο πρώτος κύκλος

οµιλητών θα κλείσει –λέω όλα τα ονόµατα, για να ειδοποιηθούν
όσοι δεν είναι στην Αίθουσα να έρθουν- µε τον κ. Γερµενή, τον κ.
Δρίτσα, τον κ. Παναγιωτόπουλο, την κ. Μεγαλοοικονόµου, τον κ.
Δανέλλη και τον κ. Θεοχάρη.

Αµέσως µετά έχει ζητήσει και θα πάρει τον λόγο ο κ. Παπαγ-
γελόπουλος και θα πάµε παρακάτω.

Τον λόγο έχει ο κ. Γερµενής από τη Χρυσή Αυγή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Ρίχνοντας µια πρόχειρη µατιά στο πό-

ρισµα της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την εξέταση
της υποθέσεως Παπαντωνίου, µπορεί να διαπιστώσει κάποιος,
ακόµη και αν δεν είναι νοµικός, µερικά πολύ ενδιαφέροντα στοι-
χεία.

Το σύνολο των κοµµάτων, τόσο της Συµπολίτευσης όσο και
της Αντιπολίτευσης, έχουν την άποψη ότι δεν είναι δυνατή η
άσκηση δίωξη κατά του κ. Παπαντωνίου υπό τις παρούσες συν-
θήκες. Από τα κόµµατα που φαινοµενικά διαφοροποιούνταν, το
µεν ΚΚΕ έχει µετά βίας συντάξει µία µόλις σελίδα µε µια άλλη
λιτή δήλωση δια του εκπροσώπου του, µε τη γνωστή αοριστολο-
γία που διακατέχει αυτό το κόµµα, και από την άλλη, το Ποτάµι
έγραψε τρεις-τέσσερις σελίδες, στις οποίες προτείνει αφ’ ενός
µεν τη συνέχιση των εργασιών της επιτροπής και αφ’ ετέρου,
αναφέρεται γενικά και αόριστα σε πολιτικές ευθύνες για να δια-
τηρήσει την αναγκαία ισορροπία. 

Το µοναδικό κόµµα που διαφοροποιείται µε στοιχεία και που
ερεύνησε µε λεπτοµέρεια τις αποδείξεις που του παρασχέθηκαν
είναι η Χρυσή Αυγή. Προτείναµε απτές νοµικές λύσεις τόσο για
την συνέχιση της επιτροπής όσο και για την ουσιαστική διερεύ-
νηση των εγκληµάτων αναφορικά µε τους εξοπλισµούς. 

Είναι η πρώτη φορά που µε τον νέο Κανονισµό της Βουλής κά-
ποια επιτροπή είχε τόσο αυξηµένες αρµοδιότητες. Η επιτροπή
αυτή είχε τη δυνατότητα να ασκεί ταυτόχρονα εισαγγελικά και
ανακριτικά καθήκοντα. Εποµένως, αν πραγµατικά ήθελε, θα
έπρεπε να διερευνήσει σε βάθος την υπόθεση. Αντιθέτως, η επι-
τροπή δεν µακροηµέρευσε και δεν απέδωσε κανένα αποτέλεσµα.
Και αυτό αποδεικνύεται από το πόρισµα που διακοµµατικά όλοι
µαζί υπογράψατε, πλην της Χρυσής Αυγής.

Για την ακρίβεια, δεν θέλατε να καταλήξετε σε αποτέλεσµα
από τη στιγµή που άρχισε να σφίγγει ο κλοιός των αιτηµάτων της
Χρυσής Αυγής, για ουσιαστική διερεύνηση της υπόθεσης. Ζητή-
σαµε να κληθούν σηµαντικοί µάρτυρες που γνώριζαν πρόσωπα
και πράγµατα. Ζητήσαµε από στρατηγούς που συµµετείχαν στο
ΚΥΣΕΑ µέχρι πρώην Πρωθυπουργούς και από αιτήµατα για διε-
ρεύνηση πόθεν έσχες προσώπων που συµµετείχαν στα συµβού-
λια περί εξοπλισµών µέχρι αιτήµατα παροχής δικαστικής
συνδροµής για το άνοιγµα λογαριασµών στο εξωτερικό.

Ενώ, λοιπόν, τα κόµµατα καλύφθηκαν πίσω από δήθεν νοµικές
αδυναµίες για τη συνέχιση των εργασιών της επιτροπής, η Χρυσή
Αυγή πρότεινε συγκεκριµένους νοµικούς τρόπους που τα προ-
βλήµατα αυτά θα µπορούσαν να παρακαµφθούν.

Ζητήσαµε διερεύνηση σε κάθε λεπτοµέρεια, σε κάθε πτυχή
της υπόθεσης, χωρίς να αναλωθούµε υποκριτικά σε ευχολόγια
περί κατάργησης του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, που δήθεν
δένει τα χέρια της επιτροπής, έναν νόµο βέβαια του οποίου η
Χρυσή Αυγή εξαρχής έχει υποστηρίξει την κατάργηση.

Πέρα από αυτό, εµείς δώσαµε νοµική διέξοδο ακόµα και σε
εκείνους που επέµεναν για δήθεν αδυναµία συνέχισης των εργα-
σιών της επιτροπής. Συγκεκριµένα, ζητήσαµε άµεσα να συγκρο-
τηθούν ισάριθµες εξεταστικές επιτροπές, ώστε να καταλογιστούν
µε χρονολογική σειρά οι ευθύνες όλων των πολιτικών που υπέγρα-
ψαν συµβάσεις εξοπλισµών, να ελεγχθούν όλοι, ανεξαρτήτως κόµ-
µατος, για όλες τις κρίσιµες περιόδους από το 1996 έως σήµερα,
να ελεγχθεί ειδικότερα η περίοδος από το 1996 έως το 2004, όταν
το Ελεγκτικό Συµβούλιο δεν έλεγχε τότε τις συµβάσεις ως προς
τη νοµιµότητά τους.

Αυτός ήταν και ο λόγος που η Χρυσή Αυγή αντί να επαναλάβει
τα τετριµµένα, µίλησε για πρώτη φορά µε ονόµατα. Συσχετίσαµε
αυτά τα ονόµατα µε συγκεκριµένες χρονικές περιόδους µε βάση
τις µαρτυρικές καταθέσεις που συλλέξαµε και αξιολογήσαµε, ζη-
τώντας την περαιτέρω διερεύνησή τους.

Είναι ίσως η πρώτη φορά στα χρονικά των κοινοβουλευτικών
επιτροπών που ένα κόµµα δεν αρκείται σε λειψές αποδείξεις,
αλλά αναζητά τα στοιχεία και εκτός της επιτροπής. Αυτός ήταν
και ο λόγος που το πόρισµα της Χρυσής Αυγής, όπως ασφαλώς
είδατε και διαβάσατε, είναι το µοναδικό πόρισµα που συµπεριέ-
λαβε την περίφηµη πλέον κατάθεση Ζοσεράν του 2006, που όλοι
λέγατε στην επιτροπή ότι δεν γνωρίζετε και ότι επί έντεκα χρόνια
είχε µείνει σε κάποια συρτάρια.

Βέβαια, σε αυτή την κατάθεση Ζοσεράν ακούστηκαν κάποια
ονόµατα τα οποία είχαν παρελάσει πριν λίγες µέρες από το συ-
νέδριο του ΠΑΣΟΚ, όπως του Σηµίτη και του Χρυσοχοΐδη. Χαι-
ρόµαστε, βέβαια, που, έστω και αργά, εµείς δώσαµε την
απαραίτητη υπενθύµιση που χρειαζόταν η δικαιοσύνη για να προ-
χωρήσει ουσιαστικά στη διερεύνηση αυτής της σοβαρής πτυχής
που για χρόνια έµεινε στη σκιά.

Αποτελεί µνηµείο υποκρισίας, όταν ακούµε από στελέχη του
ΣΥΡΙΖΑ να κατηγορούν τις προηγούµενες κυβερνήσεις ότι δεν
έφτιαχναν εξεταστικές επιτροπές για τα εξοπλιστικά. Μα, ακρι-
βώς εσείς που φέρατε τη συγκεκριµένη επιτροπή -και εµείς την
ψηφίσαµε, τη στηρίξαµε- θα έπρεπε εσείς οι ίδιοι να θέλετε και
να διερευνήσει η επιτροπή, να παρελάσουν αυτά τα ονόµατα που
υποστήριξε ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή και ο εισηγητής
της, ο Γιάννης Λαγός και αυτή η επιτροπή να µην τελειώσει µε
διαδικασία fast track, αλλά να υπάρχει µια επιµήκυνση και αυτοί
οι κύριοι που έβαλαν το χέρι στην τσέπη, που εξαιτίας τους λι-
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µοκτονεί σήµερα η πατρίδα και ο λαός, να καθίσουν στο σκαµνί
της δικαιοσύνης. 

Ποιος να ξέρει σε αυτή την χώρα αν ο Παπαντωνίου καθόταν
στο σκαµνί είτε γινόταν είτε δεν γινόταν αυτή η επιτροπή! Αφού
είχε δροµολογηθεί από την δικαιοσύνη, ποιος ο λόγος τότε να
υπάρχει µια επιτροπή; Αυτό ήταν καθαρά στάχτη για τα µάτια
του κόσµου, να πείτε ότι η Βουλή και µάλιστα, µέσα από το εξώ-
φυλλο της εφηµερίδας «Η ΑΥΓΗ», στέλνει τον Παπαντωνίου στη
δικαιοσύνη.

Αυτά είναι παραµύθια. Αν θέλατε να κάνετε µια σωστή επι-
τροπή, να ακούγατε τις θέσεις που σας είπε ο Γιάννης Λαγός, ο
Λαϊκός Σύνδεσµος και να τις κάνατε πράξη και να υπήρχε παρέ-
λαση από όλους, από Πρωθυπουργούς, από µεγάλα στελέχη,
από Υπουργούς, από Βουλευτές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεόδωρος Δρίτσας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τόσο στο κείµενο του πορίσµα-

τος, µε πολύ προσεκτικό και συνετό τρόπο, διατυπώθησαν όσα
έπρεπε να διατυπωθούν. Όσο και στη σχετική ανακοίνωση που
εξέδωσε εκείνη την ηµέρα, όταν ολοκληρώθηκαν οι διαδικασίες
της επιτροπής, το Προεδρείο της. 

Αυτό που η επιτροπή, κατά πλειοψηφία, προτείνει στην Ολο-
µέλεια του Σώµατος, είναι η Βουλή να οδηγήσει τον πρώην
Υπουργό, Γιάννο Παπαντωνίου, να δικαστεί από το αρµόδιο ποι-
νικό δικαστήριο για νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες πρά-
ξεις. 

Ο πρώην Υπουργός, όπως έλεγε η ανακοίνωση αυτή, θα αντι-
µετωπίσει τη δικαιοσύνη, όπως ο κοινός πολίτης, χωρίς τις ειδι-
κές και ευνοϊκές, ως προς τη διάρκεια του αξιοποίνου, ρυθµίσεις
που ισχύουν κατά το Σύνταγµα για µέλη της Κυβέρνησης ή Υφυ-
πουργούς. 

Ολοκληρώνοντας η ίδια ανακοίνωση επισήµαινε ότι η παρα-
πάνω διαδικαστική πορεία, γνωστή και από την προηγούµενη πε-
ρίπτωση του πρώην Υπουργού Άκη Τσοχατζόπουλου,
διασφαλίζει επιτάχυνση και αποτελεσµατικότητα µε όρους κρά-
τους δικαίου. 

Είναι βέβαιο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι πράγµατι το ση-
µερινό φύλλο της εφηµερίδας «Η ΑΥΓΗ» που έχει τίτλο «Business
στα χρόνια του εκσυγχρονισµού» -και ενόχλησε ακριβώς αυτό
τον κ. Παπαθεοδώρου-, έχει απόλυτα δίκιο. Σωστά «Η ΑΥΓΗ»
αναδεικνύει αυτό το ζήτηµα. Διότι πράγµατι οι έξι δικογραφίες
που ήρθαν στη Βουλή δεν µιλούσαν αφηρηµένα για πράγµατα,
αλλά στοιχειοθετούσαν σοβαρές ενδείξεις. Η δικαιοσύνη προχω-
ρούσε και, ακριβώς επειδή συνάντησε ενδεχόµενη ευθύνη τότε
Υπουργού, τις απέστειλε αµελλητί η δικαιοσύνη στη Βουλή. Αφο-
ρούσαν Leopard και αντισταθµιστικά ωφελήµατα, 240 περίπου
εκατοµµύρια ευρώ ενδεχόµενη ζηµία, αφορούσαν ελικόπτερα
Apache, 14 εκατοµµύρια ευρώ ενδεχόµενη ζηµία, φρεγάτες, πάλι
αντισταθµιστικά ωφελήµατα για αυτές, ενδεχοµένη ζηµία 24 εκα-
τοµµύρια περίπου. Αφορούσαν επίσης εκσυγχρονισµό φρεγατών
µε ζηµία επίσης δεκάδων εκατοµµυρίων, σύµβαση ηλεκτρονικού
εξοπλισµού επίσης µε ζηµία, ελικόπτερα και πολλά άλλα. 

Αυτά πράγµατι αποτελούν τεραστίων διαστάσεων υποθέσεις
και είναι ένα µέρος της εποχής του εκσυγχρονισµού, στην οποία
πράγµατι δεν εµπλέκεται µόνο ο Τσοχατζόπουλος και ο Παπαν-
τωνίου, στην οποία πράγµατι εµπλέκονται και έχουν ευθύνες και
πολλοί άλλοι. Το αν έχουν και ποινικές ευθύνες είναι πράγµατι
ζήτηµα που θα έπρεπε εγκαίρως η δικαιοσύνη να µπορεί να επι-
ληφθεί και να απαντήσει. Όµως, οι µεθοδεύσεις εκείνης εποχής
δεν το επέτρεψαν αυτό και όχι η τωρινή Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Γι’ αυτό αυτές οι ευκολίες για τους «άνθρακες», ως προς τον
προσδοκώµενο «θησαυρό», είναι τουλάχιστον υποκριτικές. Και
θα έπρεπε να υπάρχει σεµνότητα από τα κόµµατα εκείνης της
περιόδου και απολογισµός για τις τεράστιες ευθύνες, ευθύνες
σίγουρα πολιτικές, αλλά ενδεχοµένως –το ενδεχοµένως είµαι
υποχρεωµένος να το πω, στην πραγµατικότητα έχω άποψη,
αλλά, εφόσον δεν υπάρχει δικαστική απόφαση, προφανώς
οφείλω να τοποθετούµαι ακριβώς έτσι- και ποινικές.

Διότι είναι βέβαιο ότι πέραν της φοροδιαφυγής, πέραν του πε-
λατειακού κράτους µε τα ισχυρά συµφέροντα, οι εξοπλισµοί απε-
τέλεσαν ένα πολύ ισχυρό και κρίσιµο πεδίο διασπάθισης του
δηµοσίου χρήµατος, συναλλαγής εις βάρος του ελληνικού λαού,
που οδήγησαν στην κρίση. Εάν αυτά δεν αποτελούν συµπερά-
σµατα της ελληνικής τραγωδίας, τότε δεν έχουµε καµµία ελπίδα
να υπερβούµε την ελληνική τραγωδία. 

Προφανώς όλη η Βουλή και όλες οι πτέρυγες θα πρέπει να συ-
νοµολογήσουµε ότι δεν πρέπει να πέσουµε στην παγίδα της ποι-
νικοποίησης της πολιτικής ζωής, δεν πρέπει να πέσουµε στην
παγίδα της µεταφοράς των βασικών επίδικων που έχουν να κά-
νουν µε τις πολιτικές που πρέπει να ασκηθούν και να πέσουµε
στη διαδικασία της µεταβολής της Βουλής σε οιονεί διαρκές δι-
καστήριο. Προφανώς δεν πρέπει να το κάνουµε αυτό, γιατί το
έκανε η γειτονική Ιταλία µε την περίφηµη υπόθεση των «καθαρών
χεριών» και από την σπείρα του Αντρεότι πήγαµε στη σπείρα του
Μπερλουσκόνι. Εάν δεν υπάρχει η συµµετοχή του λαού, οι εξυ-
γιαντικές εκείνες διαδικασίες διαφάνειας στην πολιτική που
ασκείται καθηµερινά, µε την ενεργό παρουσία και της Βουλής,
αλλά και της κοινωνίας, εάν δεν σπάνε τα αποστήµατα, εάν δεν
ανοίγονται οι δρόµοι για την εξασφάλιση εγγυήσεων και για τις
δηµόσιες συµβάσεις και για κάθε πράξη που συνδέει το κράτος
µε τους επιχειρηµατίες, τότε πράγµατι θα έχουµε αναπαραγωγή
της διαφθοράς και µάλιστα σε ανώτερο επίπεδο, αξιοποιώντας
την εµπειρία και την «τεχνογνωσία» όσων προηγουµένως ενδε-
χοµένως αποκαλύφθηκαν. Έτσι έρχονται τα παλιά λαµόγια να τα
διαδεχθούν τα νέα λαµόγια, πιο εκσυγχρονισµένα, πιο ισχυρά,
πιο προσεκτικά και πιο ικανά. Το έζησε και η Ελλάδα αυτό το φαι-
νόµενο.

Δεν είναι, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ η δύναµη εκείνη, είτε ως Κυβέρ-
νηση είτε ως κόµµα, που θα ποινικοποιήσει την πολιτική ζωή, πα-
ρακάµπτοντας την πολιτική. Κάθε άλλο, το αντίθετο. Αλλά όχι,
όµως, και να συµµετάσχουµε και ως Βουλή και ως πολιτικές πα-
ρατάξεις στη συγκάλυψη! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δρίτσα, ολο-
κληρώστε παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε αυτή, λοιπόν, την περίπτωση τι είχαµε; Είχαµε τις έξι δικο-

γραφίες που πράγµατι περιείχαν όλα αυτά. Είχαµε εντολή στην
ουσία να προχωρήσουµε στη σύσταση της Ειδικής Κοινοβουλευ-
τικής Επιτροπής, για να υποβοηθήσει την επιτάχυνση του δικα-
στικού έργου. Ως προς την απιστία, είναι προφανές ότι λόγω της
συνταγµατικής ρύθµισης και του νοµοθετικού πλαισίου, έχει
υπερκαλυφθεί ο χρόνος άρσης του αξιοποίνου, άρα δεν µπορού-
σαµε να προχωρήσουµε παρακάτω. Μπορούµε ενδεχοµένως να
σκεφθούµε µε ποιο τρόπο µια νέα εξεταστική επιτροπή θα διε-
ρευνήσει αυτά τα ζητήµατα, αλλά εδώ δεν µπορούσαµε να κά-
νουµε κάτι παραπάνω. Κάναµε, όµως, µια πολύ λογική και
οργανωµένη διαχείριση της εντολής που µας έδωσε η Βουλή,
ώστε πολύ προσεκτικά να στείλουµε αυτό το πόρισµα, το οποίο
µε βεβαιότητα βοηθάει τη δικαιοσύνη και επιταχύνει τη διαδικα-
σία της διερεύνησης.

Ήταν η µόνη δυνατή, σωστή και αποτελεσµατική διαδικασία
και γι’ αυτό η Βουλή πρέπει να την υπερψηφίσει και να αφήσουµε
τις υπεκφυγές, οι οποίες το µόνο που κάνουν είναι ή να πετάνε
τη µπάλα αλλού και να αλιεύουν ψήφους δήθεν εξυγιαντών ή να
συνεχίσουν την πατροπαράδοτη επιλογή της συγκάλυψης. 

Αυτό, λοιπόν, το πόρισµα µπορεί πράγµατι να συντελέσει στην
επιτάχυνση της περαιτέρω διερεύνησης και στην απονοµή της
δικαιοσύνης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-

νάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Νικόλαος Παναγιωτόπου-
λος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το πρωί βλέπω πολλούς
Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας στην αγορά συναθροι-
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σµένους, όπως λέει ο ποιητής, προφανώς να περιµένουν να φτά-
σουν κάποιοι βάρβαροι. Μάλλον οι βάρβαροι δεν θα φτάσουν,
όπως λέει ο ποιητής πάλι. Κάποιοι, όµως, εξ αυτών βρέθηκαν στη
µάλλον δυσάρεστη ή άβολη θέση να εξηγήσουν αυτήν την κατά-
ληξη, αυτό το φιάσκο, θα έλεγα -γιατί περί φιάσκου πρόκειται για
την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία και την Κυβέρνηση που µεθό-
δευσε τη διαδικασία- στο οποίο βρισκόµαστε σήµερα.

Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, µην έχοντας και πολλά λόγια να πει
για το πόρισµα αυτό καθαυτό, δηλαδή το διά ταύτα της επιτρο-
πής, αναφέρθηκε, όπως και οι άλλοι κυβερνητικοί συνάδελφοι,
γενικόλογα για το άγος των εξοπλισµών, τον αέναο αγώνα για
την καταπολέµηση της διαφθοράς, όπως είχαν κάνει περίπου και
κατά την πρώτη συζήτηση προκειµένου να συσταθεί αυτή η επι-
τροπή, της 28ης Μαρτίου του 2017. Τίποτα καινούργιο, τίποτα ου-
σιαστικό, τίποτα ενδιαφέρον, τίποτα που να κάνει τη διαφορά για
την υπό κρίση υπόθεση. Μια τρύπα στο νερό, κυριολεκτικά.

Σήµερα, είµαστε εδώ στην ουσία για να συζητήσουµε εάν και
κατά πόσον είχαµε σε αυτήν την επιτροπή λόγο ύπαρξης. Και συ-
νοψίζω.

Στις 28 Μαρτίου του 2017 υπερψηφίστηκε από τη Βουλή η πρό-
ταση της κυβερνητικής πλειοψηφίας για τη σύσταση Ειδικής Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής
εξέτασης, προανακριτικής δηλαδή, κατά το άρθρο 86 παράγρα-
φος 3 του Συντάγµατος και τα 153 επ. του Κανονισµού της Βου-
λής, για την ενδεχόµενη τέλεση αδικηµάτων, δηλαδή κακουργη-
µατική απιστία και νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστη-
ριότητες που αφορούν σε έξι ποινικές δικογραφίες που διαβιβά-
στηκαν στη Βουλή, σχετικά µε συµβάσεις προµήθειας εξοπλιστι-
κών προγραµµάτων που είχαν συναφθεί από τον πρώην Υπουργό
Άµυνας Γιάννο Παπαντωνίου.

Σκοπός της επιτροπής ήταν η ενδελεχής διερεύνηση των απο-
δεικτικών στοιχείων για τη διακρίβωση επαρκών ενδείξεων ότι τα
συγκεκριµένα αδικήµατα όντως έχουν τελεστεί από τον πρώην
Υπουργό, προκειµένου βεβαία να προχωρήσει η διαδικασία και
η Βουλή να αποφασίσει -αποφασίζει σήµερα- για την άσκηση ή
τη µη άσκηση ποινικής δίωξης. Εποµένως, κατά το Σύνταγµα δύο
επιλογές υπάρχουν: Ή ασκείς ποινική δίωξη ή δεν ασκείς ποινική
δίωξη.

Η Νέα Δηµοκρατία υπερψήφισε τη σύσταση της συγκεκριµέ-
νης επιτροπής, διότι δεν µπορούσε να κάνει διαφορετικά. Θέ-
λουµε ως Νέα Δηµοκρατία να διερευνηθούν σε βάθος όλες οι
υποθέσεις αυτής της φύσεως. Διατυπώσαµε κάποιες ενστάσεις
για τον προβληµατικό χαρακτήρα της κυβερνητικής πρότασης,
προβλέποντας αυτήν ακριβώς τη σηµερινή εξέλιξη.

Η επιτροπή συνεδρίασε επτά φορές. Οι δύο πρώτες ασχολή-
θηκαν µε διαδικαστικά ζητήµατα. Ήδη από την τρίτη συνεδρίαση
είχε διαπιστωθεί ότι δεν είχαµε και πολλά να κάνουµε στην επι-
τροπή. Θα έλεγα ότι ήταν ειλικρινής όσο και θαρραλέα η εισή-
γηση του εισηγητού της κυβερνητικής πλειοψηφίας, του κ.
Παπαφιλίππου, που αποφάνθηκε αυτά που λέει σήµερα το πόρι-
σµα, ότι δηλαδή η απιστία είχε παραγραφεί και εποµένως είχε
προκύψει εξάλειψη του αξιοποίνου, κατά τα οριζόµενα στον νόµο
περί ευθύνης Υπουργών, η δε νοµιµοποίηση εσόδων από εγκλη-
µατικές δραστηριότητες έπρεπε να παραπεµφθεί ή µάλλον να
αναπεµφθεί στην τακτική ποινική δικαιοσύνη, αφού η συσταθείσα
επιτροπή ήταν αναρµόδια να διερευνήσει περαιτέρω.

Για να εξακολουθήσει να υφίσταται ο λόγος ύπαρξης της επι-
τροπής, στις δύο-τρεις συνεδριάσεις που ακολούθησαν αναγνώ-
στηκαν κάποιες δικαστικές αποφάσεις και συζητήθηκαν κάποια
στοιχεία που ήταν ήδη -και έχει σηµασία αυτό- σε γνώση της τα-
κτικής δικαιοσύνης που διερευνούσε και εξακολουθεί να διε-
ρευνά την υπόθεση. Είχαν να κάνουν µε τη λήψη δανείων από
τον Γιάννο Παπαντωνίου και τη σύζυγό του, την ύπαρξη πολλών
διαφορετικών τραπεζικών λογαριασµών, δεκάδων, την παρά-
λειψη δήλωσης εισοδηµάτων στις φορολογικές αρχές και στην
κτήση διά αγοράς περιουσιακών στοιχείων, ακινήτων κυρίως.

Διαβάζω από το πόρισµα, σελίς 30: «Η Ειδική Επιτροπή της
Βουλής πάντως απέφυγε –και πολύ σωστά- να εξετάσει µάρτυ-
ρες και περιορίστηκε να ζητά έγγραφα από τη δικαιοσύνη, προ-
κειµένου απλώς να τα αναγνώσει, χωρίς ούτως ή άλλως να
µπορεί να προσφέρει το παραµικρό στην έρευνα της υποθέσεως,

αφού τα έγγραφα αυτά ήταν ήδη γνωστά στις αρµόδιες δικαστι-
κές αρχές. Η επισκόπηση αυτή ορισµένων εγγράφων παρείχε
απλώς ένα άλλοθι στην Πλειοψηφία της Βουλής για τη διατή-
ρηση της συγκεκριµένης επιτροπής σε λειτουργία».

Τίποτα καινούργιο, τίποτα που δεν ήταν ήδη γνωστό στις ερευ-
νητικές αρχές, τίποτα ουσιαστικό. Δεν θυµάµαι -και πραγµατικά
δεν νοµίζω να έχει προϋπάρξει- άλλη προανακριτική επιτροπή
που να έχει λειτουργήσει επί τρεις µήνες ως συζητητική λέσχη.
Το είδαµε και αυτό. Είχαµε προειδοποιήσει, αλλά εσείς επιµένετε
να βάζετε παντού ψηλά τον πήχη και να περνάτε πάντα από
κάτω. 

Ακόµα και το «διά ταύτα» του πορίσµατος θεωρώ ότι έχει κά-
ποιο νοµικό ζήτηµα. Η επιτροπή -πρώτον- προτείνει στην Ολοµέ-
λεια να µην ασκήσει ποινική δίωξη σε βάρος του πρώην
Υπουργού Γιάννου Παπαντωνίου για το αδίκηµα της απιστίας
περί την υπηρεσία σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου κ.λπ., λόγω
εξάλειψης του αξιοποίνου κατά τα οριζόµενα στον νόµο περί ευ-
θύνης Υπουργών. 

Παρεµπιπτόντως, να δούµε αν τελικά θα έχουµε τη δυνατό-
τητα να αλλάξουµε, όπως πρέπει να το κάνουµε, τον νόµο περί
ευθύνης Υπουργών, έτσι ώστε να εξισωθούν από εδώ και πέρα
οι ασφυκτικές προθεσµίες παραγραφής µε αυτές που αντιµετω-
πίζουν όλοι οι πολίτες. Να δούµε αν θα µπορέσουµε να το κά-
νουµε και αν θα έχετε τη σχετική πρωτοβουλία.

Δεύτερον, να παραπέµψει τις έξι υποθέσεις για το αδίκηµα της
νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες στον
αρµόδιο Εισαγγελέα Πληµµελειοδικών, δεδοµένου ότι η Βουλή
δεν έχει αρµοδιότητα να ασκήσει ποινική δίωξη εναντίον του
Γιάννου Παπαντωνίου για το αδίκηµα αυτό. 

Δεν θυµάµαι άλλη φορά προανακριτική επιτροπή να αναπέµπει
ένα µέρος των υπό κρίση υποθέσεων πίσω στην τακτική ποινική
δικαιοσύνη που ήδη τις ερευνούσε, προκαλώντας στην ουσία µια
καθυστέρηση τριών µηνών στην έρευνα της υπόθεσης. Το πή-
γαινε-έλα των εγγράφων και των δικογραφιών, προκειµένου αυτά
να αναγνωστούν απλά από την επιτροπή, νοµίζω ότι συνιστά κά-
ποιου είδους καθυστέρηση, χωρίς βέβαια να διαπιστώσει τίποτα
επιπλέον όσων είχαν ήδη διαπιστωθεί, ότι δηλαδή υπάρχουν
όντως ενδείξεις τέλεσης του αδικήµατος της νοµιµοποίησης εσό-
δων, κ.λπ., αλλά όχι κατά τη διάρκεια τέλεσης των υπουργικών
του καθηκόντων και εποµένως αναρµοδιότητα της Βουλής.

Σήµερα βρισκόµαστε σε µια µάλλον παράδοξη θέση, αφ’ ενός
να ψηφίζουµε υπέρ της µη άσκησης ποινικής δίωξης, όπως ορίζει
το Σύνταγµα, στο πρώτο αδίκηµα και αφ’ ετέρου υπέρ της ανα-
ποµπής στην τακτική δικαιοσύνη στο άλλο, κάτι το οποίο δεν είδα
πουθενά να αναφέρεται ειδικά στο άρθρο 86. Καινοφανές και
αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πλέον γνωστό ότι µε τους
θεσµούς δεν τα πάτε και τόσο καλά. Μόλις προ ηµερών ο ίδιος
ο κ. Τσίπρας χαρακτήρισε τη δικαιοσύνη ούτε λίγο ούτε πολύ ως
θεσµικό εµπόδιο. Θωρείτε ότι οι θεσµοί πρέπει να υπηρετούν το
εκάστοτε αφήγηµά σας και τις πολιτικές σας σκοπιµότητες. Θέ-
λετε οι θεσµοί να υπηρετούν εσάς, τους κυβερνώντες, και όχι
εσείς, οι κυβερνώντες, τα φυσικά πρόσωπα, να υπηρετείτε τους
θεσµούς. Έτσι τελικά, όµως, αποδυναµώνεται. Σήµερα, δυστυ-
χώς, αποδυναµώθηκε στην ουσία άλλος ένας θεσµός. 

Σε αυτό το πλαίσιο εξυπηρέτησης του αφηγήµατος, σ’ αυτό
το πλαίσιο συστάθηκε και αυτή η επιτροπή. Δεν µακροηµέρευσε,
γιατί δεν είχε ουσιαστικό αντικείµενο και λόγο ύπαρξης. Προσπα-
θείτε να το «σώσετε» σήµερα, πανηγυρίζοντας ότι ο Γιάννος Πα-
παντωνίου παραπέµπεται στη δικαιοσύνη, όταν έχει ήδη
παραπεµφθεί εδώ και πολύ καιρό. Όπως λέει ο ποιητής, «ο κό-
σµος δεν τελειώνει µε µια έκρηξη, αλλά µε έναν λυγµό».

Υπερψηφίζουµε την πρόταση του πορίσµατος, όπως είχαµε
προβλέψει εξαρχής, και θα ψηφίσουµε αναλόγως το απόγευµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα η
συνάδελφος από την Ένωση Κεντρώων κ. Θεοδώρα Μεγαλοοι-
κονόµου.

Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9871



εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συµµετέχουµε σε µια

κατά τα φαινόµενα τυπική διαδικασία της Ολοµέλειας αφού,
όπως έχει αποφανθεί ουσιαστικά η Προκαταρκτική Επιτροπή που
έχει αναλάβει τη διερεύνηση της υπόθεσης Παπαντωνίου, η
Βουλή πλέον δεν έχει καµµία αρµοδιότητα επί των αδικηµάτων
που πιθανώς τέλεσε ο κ. Παπαντωνίου κατά τη διάρκεια της
υπουργικής του θητείας. Έτσι, το πόρισµα της επιτροπής κατα-
λήγει να επαφίεται -και σωστά πλέον- στην ελληνική δικαιοσύνη
για να διερευνήσει τη νοµιµοποίηση εσόδων από την παράνοµη
δραστηριότητα για το ζεύγος Παπαντωνίου.

Με όλα αυτά τα δεδοµένα, πραγµατικά φαίνεται η σηµερινή
σαν µια τυπική συνεδρίαση, αφού το Κοινοβούλιο δεν έχει πλέον
ουσιαστικές αρµοδιότητες επί του θέµατος.

Ωστόσο, εγώ δεν τη θεωρώ καθόλου τυπική διαδικασία. Αντι-
θέτως, νοµίζω ότι είναι µια εξαιρετική ευκαιρία να συζητήσουµε
ανοιχτά εφ’ όλης της ύλης όλα αυτά που εδώ και χρόνια ψιθυρί-
ζουµε ή συζητούµε στην ελληνική κοινωνία, χωρίς όµως να έχουν
γίνει πολιτική συνείδηση εντός του Κοινοβουλίου. 

Η αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι τα χρόνια της µεταπολίτευσης, του
σκληρού δικοµµατισµού ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας και της
λεγόµενης ευηµερίας, τα σκάνδαλα οικονοµικής φύσεως κυριαρ-
χούσαν στην πολιτική ζωή της χώρας. Ο απλός πολίτης ένιωθε
ότι υπάρχει µεγάλη σήψη και απίστευτη διαπλοκή, αλλά προφα-
νώς αδυνατούσε να γνωρίζει ή και ακόµη να φανταστεί το µέγε-
θος της απίθανης διαφθοράς. 

Έτσι, έπρεπε να έρθουν τα δύσκολα χρόνια, τα χρόνια της
ασφυκτικής λιτότητας των µνηµονίων για να αρχίσουµε όλοι να
αναρωτιόµαστε πού πήγε όλο αυτό το χρήµα, να αρχίσουν να
αποκαλύπτονται σκάνδαλα περί χρηµατισµού Ελλήνων πολιτικών
και να καταλήξουµε στην καταδίκη του Τσοχατζόπουλου, η οποία
οµολογουµένως ήταν ιστορική, καθώς αποτέλεσε την ηχηρή
σύγχρονη αποκαθήλωση Υπουργού για χρήµατα που είχε κατα-
χραστεί εις βάρος του ελληνικού δηµοσίου. 

Όµως η υπόθεση Τσοχατζόπουλου ξεκίνησε να αποκαλύπτεται
κάτι περισσότερο από έξι χρόνια πριν. Ήταν η αρχή για να µάθει
ο ελληνικός λαός κάποια βασικά πεπραγµένα γύρω από τα εξο-
πλιστικά προγράµµατα της κυβέρνησης Σηµίτη, τις µίζες, την
απόκρυψη µαύρου χρήµατος, αλλά κυρίως τα ουσιαστικά και
πραγµατικά των ανεύθυνων Ελλήνων Υπουργών. 

Είναι πραγµατικά εξαιρετικά απίθανο να λογοδοτήσει επίσηµα
ή και να παραπεµφθεί µια υπόθεση που αφορά στα παράνοµα
πεπραγµένα Υπουργού για όσα έκανε κατά τη διάρκεια της θη-
τείας του και αυτό διότι το Σύνταγµα ορίζει µε σαφήνεια στο
άρθρο 86 ότι η Βουλή έχει επ’ αυτών των περιπτώσεων αρµοδιό-
τητα µέχρι το πέρας της δεύτερης τακτικής συνόδου της Βου-
λευτικής περιόδου και αρχίζει µετά την τέλεση του αδικήµατος.
Όµως όπως γνωρίζετε όλοι, από την πράξη σπανίως ένα σκάν-
δαλο και µια παρανοµία αποκαλύπτονται τόσο κοντά στα γεγο-
νότα.

Έτσι, επί ΠΑΣΟΚ, επί κυβερνήσεως του κ. Σηµίτη, δηλαδή το
2001, έρχεται πρώτα ως άρθρο και το 2003 γίνεται νόµος του
κράτους περί ευθύνης Υπουργών αυτός ο επαίσχυντος νόµος
για την κάλυψη των εγκληµατικών πράξεων των Υπουργών για
την κατάχρηση του δηµοσίου χρήµατος. Αυτός ο νόµος καλύπτει
τους Υπουργούς και δεν µπορεί να τους ελέγξει κανένας. Έτσι,
προχωρούσαν χωρίς να έχουν κανέναν φόβο, διότι η θητεία τους
ήταν πάρα πολύ γρήγορη και καλύπτονταν χωρίς να µπορεί να
τους ελέγξει κανείς. Με µια διάταξη του Συντάγµατος που τέθηκε
για να προστατεύει όσους θα εκτελούσαν καθήκοντα Υπουργού,
προκειµένου να µην είναι εσαεί όµηροι πιθανών διώξεων, κατήν-
τησε να είναι προστατευτική διάταξη για κάθε ανίκανο και για
κάθε διεφθαρµένο µέλος της κυβέρνησης που µονίµως κρύβεται
και προστατεύεται από τη σύντοµη παραγραφή κάθε παρανο-
µίας του. 

Στο ίδιο συµπέρασµα ακριβώς καταλήγουµε έξι χρόνια µετά
το σκάνδαλο του Τσοχατζόπουλου για έναν ακόµη Υπουργό της
κυβέρνησης Σηµίτη, τον Γιάννο Παπαντωνίου. Το πόρισµα της
επιτροπής κατέληξε πως ναι µεν υπάρχουν πολύ σοβαρές ενδεί-
ξεις για απόκρυψη µαύρου χρήµατος και κυρίως για σοβαρότατη
ζηµία του ελληνικού δηµοσίου ύψους πάνω από 500 εκατοµµυ-

ρίων ευρώ από τις συµβάσεις που υπέγραψε για τα εξοπλιστικά
προγράµµατα. Ωστόσο οι όποιες ευθύνες του ως Υπουργός
έχουν προ πολλού παραγραφεί. 

Έτσι, ευελπιστούµε πλέον µόνο στην ποινική δικαιοσύνη να
εξετάσει τα δεδοµένα, να ερευνήσει δαιδαλώδεις και πολύπλο-
κες διαδροµές του χρήµατος του κ. Παπαντωνίου στην Ελβετία,
τις ύποπτες µεταβιβάσεις ακινήτων και να καταλήξει εάν και κατά
πόσο στοιχειοθετούνται αδικήµατα του κοινού ποινικού δικαίου
και κυρίως η νοµιµοποίηση εσόδων από την παράνοµη δραστη-
ριότητα. 

Όµως το ζητούµενο δεν είναι να ασχολούµεθα µεµονωµένα
σήµερα µε τον κ. Παπαντωνίου και αύριο µε κάποιον άλλον
Υπουργό ή πιθανώς µε τέως Πρωθυπουργό και να ζητούµε κάθε
φορά νοµικές φόρµουλες που θα επιτρέψουν στις δικαστικές
αρχές να βρουν την αλήθεια και να αποδώσουν ευθύνες. 

Το ζητούµενο είναι ότι είµαστε και πάλι εδώ και τόσα χρόνια
µετά την αρχή της αποκάλυψης των σκανδάλων στα εξοπλιστικά
και παρ’ όλα αυτά διατηρούµε την ίδια κάλυψη στους Yπουργούς
και συντηρούµε την ίδια αρρωστηµένη αντίληψη περί κουκουλώ-
µατος. Δεν υπάρχει άλλη εξήγηση. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει νοή-
µων άνθρωπος που δεν αντιλαµβάνεται πόσο απαραίτητη είναι
η τροποποίηση του νόµου περί ευθύνης Yπουργών. Αυτό που λεί-
πει είναι η πολιτική βούληση και η αποφασιστικότητα να αλλάξει
αυτή η νοσηρή κατάσταση. 

Ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας έχει εξαγγείλει πολλάκις ότι θα
ανοίξει επιτέλους η συζήτηση για αναθεώρηση του Συντάγµατος
και µαζί και ο διάλογος για την αλλαγή του επίµαχου άρθρου.
Δυστυχώς όλα αυτά παραµένουν στον αέρα και παραµένουν εν-
τελώς αβέβαια. 

Φυσικά, φαντάζοµαι ότι οι κύριοι του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δη-
µοκρατίας δεν χαροποιούνται µε ένα τέτοιο ενδεχόµενο, διότι
εκείνοι τον δηµιούργησαν και εκείνοι τον εφήρµοσαν για να
έχουν την προστασία του, όµως είναι στο χέρι µας να τον αλλά-
ξουµε και είµαστε αδικαιολόγητοι αν δεν το εφαρµόσουµε. 

Η Ένωση Κεντρώων έχει ζητήσει πολλές φορές την αναθεώ-
ρηση του άρθρου του Συντάγµατος και σ’ αυτό επιµένουµε µέχρι
να γίνει αποδεκτό από όλες τις παρατάξεις. 

Βεβαίως για τα παρελθόντα δεν µπορούµε να κάνουµε και
πολλά πράγµατα σ’ αυτό το στάδιο. Τα χέρια µας είναι δεµένα,
όµως ακόµα και έτσι ο ελληνικός λαός δικαιούται να µάθει ποιος
τον έφερε σ’ αυτήν την τραγική κατάσταση που βρίσκεται σή-
µερα κι εµείς υποχρεούµεθα να αποκαλύψουµε κάθε πιθανό πο-
λιτικό σκάνδαλο χωρίς καµµία ενοχή. 

Πρωτίστως και πάνω απ’ όλα υποχρεούµεθα να φροντίσουµε
για το µέλλον. Επιτέλους, ο λαός πρέπει να µάθει για το παρελ-
θόν και αν παραµείνει αυτός ο νόµος, ίσως να συµβούν πάλι τα
ίδια και στο µέλλον. Πρέπει όλες οι πολιτικές παρατάξεις να συµ-
πλεύσουµε ώστε να αλλάξει το νοµικό πλαίσιο και κάθε µέλος
µιας κυβέρνησης να µην έχει µονίµως το ακαταδίωκτο. Στη σύγ-
χρονη Ελλάδα σε πολύ βασικά πράγµατα µάς λείπει ακόµα η
κοινή λογική. 

Θέλω να τελειώσω µ’ αυτό. Είναι αδιανόητο να σκεφθεί κανείς
ότι στην αρχαία Ελλάδα, πριν από δυόµισι χιλιάδες χρόνια, οι άρ-
χοντες στο τέλος της θητείας τους ελέγχονταν από αυστηρό
σώµα λογιστών για τα πεπραγµένα τους και µέχρι να ολοκληρω-
θεί ο έλεγχος αυτός, δεν µπορούσαν ούτε να αποχωρήσουν από
την πόλη, αλλά ούτε και να µεταβιβάσουν την περιουσία τους.
Αντιθέτως εν έτει 2017 εµείς διαθέτουµε ένα πλήρως ανεξέλεγ-
κτο σύστηµα και συζητάµε ακόµα για δηµόσιους λειτουργούς
που κατά τα φαινόµενα κατασπατάλησαν εκατοντάδες εκατοµ-
µύρια δηµοσίου χρήµατος και παρ’ όλα αυτά η Ελληνική Βουλή
αδυνατεί να τους εξετάσει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Σπυρίδων Δανέλλης από το Ποτάµι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ότι σήµερα κλείνει ο

κύκλος µιας διαδικασίας που από την αρχή ήταν αµφίβολη, µιας
διαδικασίας που δηµιουργούσε ερωτηµατικά. Ρωτούσα τον Μάρ-
τιο που πέρασε απ’ αυτό εδώ το Βήµα κατά τη συζήτηση για τη
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σύσταση της ειδικής επιτροπής: «Επιζητείτε όντως τη διαλεύ-
κανση ενός επαναλαµβανόµενου εγκλήµατος µε την απόδοση
ευθυνών, την κατά το δυνατόν αποκατάσταση της βλάβης του
δηµοσίου και τη θωράκισή του στο µέλλον ή επιχειρείτε τον απο-
προσανατολισµό της δηµόσιας συζήτησης από τα αδιέξοδα που
αντιµετωπίζετε στα τρέχοντα µεγάλα ζητήµατα της χώρας, όπως
από πολλούς λέγεται;». 

Προειδοποιούσαµε, επίσης, πως για να τελεσφορήσουν οι ερ-
γασίες της εν λόγω επιτροπής της Βουλής, θα έπρεπε να συν-
τρέξουν συγκεκριµένες νοµικές προϋποθέσεις, συγκεκριµένα
νοµικά κριτήρια. Με άλλα λόγια, αν υπήρξε έγκληµα, για να
«δεθεί» το κατηγορητήριο χρειαζόµασταν την ολοκληρωµένη
διαδροµή του προϊόντος του εγκλήµατος, καταγεγραµµένη µε
τρόπο ακλόνητο, µε τρόπο αδιάσειστο. 

Δουλειά µας ήταν να καταδείξουµε για κάθε µια από τις επι-
µέρους υποθέσεις –έξι τον αριθµό- σε τι συνίσταται η βλάβη του
δηµοσίου, ποια η παρέµβαση του πρώην Υπουργού Άµυνας και
ποιο το δικό του όφελος. 

Τι απ’ όλα αυτά συνέβη; Τι απ’ όλα αυτά πετύχαµε; Φοβάµαι
ότι δεν πετύχαµε τίποτα. Καταλήξαµε σ’ αυτό που γνωρίζαµε
εξαρχής, ότι το αδίκηµα της απιστίας έχει παραγραφεί. 

Η συνταγµατική πρόβλεψη είναι σαφής. Κάνει λόγο για παρα-
γραφή των όποιων αδικηµάτων µετά το πέρας δύο κοινοβουλευ-
τικών συνόδων κι εµείς είµαστε ήδη στην έβδοµη. Αφού φτάσαµε
στο αδιέξοδο που γνωρίζαµε από την αρχή πως είναι αδιέξοδο,
προτείνετε σήµερα ένα πόρισµα που εµπεριέχει µια ξεκάθαρη
αντίφαση. Ενώ αναγνωρίζουµε πως στην περίπτωση του τέως
Υπουργού η προανακριτική επιτροπή διαπιστώνει ενδείξεις τέλε-
σης του αδικήµατος της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες
δραστηριότητες, παράλληλα κηρύσσει εαυτόν αναρµόδια a pri-
ori.  

Επιπροσθέτως, το άρθρο 86 παράγραφος 3 εδάφιο γ’ του Συν-
τάγµατος ορίζει,  µεταξύ άλλων, ότι το πόρισµα της επιτροπής
εισάγεται στην Ολοµέλεια της Βουλής η οποία αποφασίζει για
την άσκηση ή µη δίωξης. Δεν προβλέπεται κάπου ότι η επιτροπή
µπορεί να παραπέµψει ή καλύτερα να αναπέµψει τις έξι υποθέ-
σεις και τις σχετικές ποινικές δικογραφίες στον αρµόδιο Εισαγ-
γελέα Πληµµελειοδικών Αθηνών.

Με απλά λόγια, σήµερα θα έπρεπε να ψηφίζουµε για το αν ο
πρώην Υπουργός πρέπει να παραπεµφθεί ή όχι στο ειδικό δικα-
στήριο. Γι’ αυτό και µόνον γι’ αυτό αποτελεί συνταγµατικά προ-
βλεπόµενη αρµοδιότητα της Ολοµέλειας, γιατί αλλιώς η
πρόταση της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής πάσχει τόσο
νοµικά όσο και δικονοµικά αντιβαίνοντας το Σύνταγµα. Να σηµει-
ώσω δε ότι επιλέγεται για κάτι που για άλλη µια φορά δηµιουργεί
µια συνθήκη έντασης µε τη δικαστική εξουσία, εν προκειµένω έν-
ταση µεταξύ Βουλής και δικαστικής εξουσίας.

Επιλέγετε, λοιπόν, να πούµε εµείς, το Σώµα, στον εισαγγελέα:
«Πάρε πίσω τον φάκελο, δεν έχουµε αρµοδιότητα». Γιατί; Γιατί
όχι την ασφαλή οδό, αυτήν που οδήγησε στην παραποµπή Τσο-
χατζόπουλου, µια από τις ελάχιστες περιπτώσεις δηλαδή που µια
προανακριτική επιτροπή είχε αποτέλεσµα, έστω και αν το απο-
τέλεσµα ήρθε από την τακτική δικαιοσύνη;

Όπως και τώρα, έτσι και τότε η επιτροπή εξέφρασε αµφιβολίες
για την αρµοδιότητα της Βουλής, αν δηλαδή θα έπρεπε να πα-
ραπεµφθεί ο πρώην Υπουργός σε ειδικό δικαστήριο ή στην τα-
κτική δικαιοσύνη. Και τι έκανε τότε η Βουλή; Ψήφισε υπέρ της
παραποµπής, λέγοντας σοφά, κατά τη γνώµη µου, ότι εµείς οι
Βουλευτές δεν είµαστε δικαστές και αν µας φέρνει το Σύνταγµα
σε θέση δικαστή, πάλι αυτήν την εξουσία πρέπει να την ασκή-
σουµε µε απόλυτη φειδώ, που σηµαίνει ότι αµιγώς νοµικά και δι-
κονοµικά ζητήµατα δεν θα τα κρίνουµε εµείς. Εκεί ήρθαν οι
δικαστές του δικαστικού συµβουλίου, δηλαδή ανώτατοι δικαστι-
κοί, και είπαν πράγµατι όχι σε ειδικό δικαστήριο, αλλά στην τα-
κτική δικαιοσύνη να δικαστεί ο πρώην Υπουργός.

Όµως προσέξτε, εκεί το είπαν δικαστικοί λειτουργοί, ότι δεν
υπάρχει υπουργικό αδίκηµα. Εκεί ήταν ανώτατος δικαστικός λει-
τουργός αυτός που είπε στους συναδέλφους του: «συνεχίστε
εσείς τη διαδικασία». Δεν ήταν η Ολοµέλεια της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαφωνία µας µε το πόρισµα
έχει καταγραφεί λεπτοµερώς και η τεχνική νοµική αιτιολόγηση

της διαφωνίας αυτής έχει, επίσης, καταγραφεί. Η διαφωνία αυτή
µας οδηγεί στο να ψηφίσουµε «ναι» στην παραποµπή του πρώην
Υπουργού, διότι µόνον έτσι θεωρούµε ότι διασφαλίζεται πως η
δικαστική έρευνα της υπόθεσης θα συνεχιστεί.

Αυτό το περίεργο, όµως, το πρωτότυπο «όχι», το αιτιολογη-
µένο επί του ψηφοδελτίου «όχι» που η Πλειοψηφία προτείνει, το
θεωρούµε πρωτοφανές, επισφαλές αλλά και επίφοβο. Φοβούµα-
στε πως θα οδηγήσει σε πιθανή απαλλαγή του πρώην Υπουργού
για τεχνικούς λόγους. Το πλήγµα για το κύρος της Βουλής σε
ένα τέτοιο ενδεχόµενο θα είναι τεράστιο κι εµείς, βεβαίως, δεν
µπορούµε να συµπράξουµε σε αυτό.

Το Ποτάµι ήθελε να συνεχιστούν οι εργασίες της εξεταστικής,
από τη στιγµή που βρέθηκαν και αναγνωρίστηκαν οι ενδείξεις.
Αυτό δεν εισακούστηκε. Πλέον είµαστε υποχρεωµένοι να ψηφί-
σουµε υπέρ της παραποµπής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα ζητήµατα διαφθοράς και
διασπάθισης του δηµοσίου χρήµατος η κοινωνία είναι ιδιαιτέρως
ευαίσθητη. Στην παρούσα συγκυρία βαθιάς κρίσης η δικαιολο-
γηµένη καχυποψία, που τρέφεται από την κίτρινη λογική ότι όλοι
ίδιοι είναι ή κόρακας κοράκου µάτι δεν βγάζει, αναπτύσσεται και
αναπτύσσει πλέον αντικοινοβουλευτικά χαρακτηριστικά, καθι-
στώντας την έρµαιο των µεταδηµαγωγών και των λαϊκιστών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς της Πλειοψηφίας, είναι
στο δικό σας χέρι πλέον σήµερα να µην συντελέσουµε κι εµείς
στην εγκληµατική διαιώνιση ισχύος στον επαίσχυντων συνταγ-
µατικών διατάξεων περί ευθύνης υπουργών. Δεν πρέπει και
αυτήν τη φορά να χαθεί η ευκαιρία και η δυνατότητα συνταγµα-
τικής αναθεώρησης της επερχόµενης Βουλής, όποτε αυτή έρθει.
Και αυτό εξαρτάται από τις δικές σας κυρίως πρωτοβουλίες. Σε
ένα θέµα που όλα τα κόµµατα συµφωνούν, τουλάχιστον διακη-
ρυκτικά, δεν είναι δυνατόν  να χρονοτριβούµε άλλο.

Κλείνω προσθέτοντας µάλλον για την ιστορία σε αυτά που ο
κ. Τασούλας είπε προ ολίγου, τα οποία προσυπογράφω απολύ-
τως, ότι στην προετοιµασία της Συνταγµατικής Αναθεώρησης
του 2001, της χαµένης αναθεώρησης, εµείς τότε, ο Συνασπισµός
της Αριστεράς και της Προόδου, είχαµε προτείνει να συµπεριλη-
φθούν στα προς αναθεώρηση άρθρα και το επαίσχυντο άρθρο
περί ευθύνης Υπουργών. Το προσθέτω για την ιστορία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο πρώτος κύκλος

οµιλητών κλείνει µε τον κ. Θεοχάρη. Αµέσως µετά θα δοθεί ο
λόγος στον Γραµµατέα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ. Κου-
τσούµπα και µετά θα µιλήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιο-
σύνης Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ.
Παπαγγελόπουλος.

Ορίστε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι αναφέρει το πόρισµα της επι-

τροπής για την υπόθεση Παπαντωνίου; Διαβάζω: «Δεν ζητείται η
άσκηση ποινικής δίωξης για τον πρώην υπουργό Εθνικής Άµυ-
νας. Αντιθέτως, όπως αποφασίστηκε για το µεν αδίκηµα της απι-
στίας, όπως ορίζεται στο άρθρο 256 του Ποινικού Κώδικα, έχει
υπάρξει παραγραφή, για το δε ξέπλυµα µαύρου χρήµατος, όπως
περιγράφεται στον ν.3691/2008, αρµόδια είναι η τακτική δικαιο-
σύνη και όχι η Βουλή».

Άλλη µια, λοιπόν, αλυσιτελής εξεταστική που έγινε για τα µάτια
του κόσµου. Άλλη µια από τις πενήντα, περίπου, προτάσεις για
εξεταστικές ή προανακριτικές επιτροπές που έγιναν στα σα-
ράντα τρία χρόνια της Μεταπολίτευσης που δεν έφερε αποτέλε-
σµα. Και η µόνη υπόθεση που οδήγησε σε καταδίκη έγινε λόγω
της δικαιοσύνης και όχι χάριν των προσπαθειών της Βουλής.
Γιατί µια εξεταστική, µια προανακριτική επιτροπή είναι πρωτί-
στως πολιτική και τελικά, δυστυχώς, κοµµατική και ως τέτοια δεν
µπορεί να ασκήσει τις δικαστικές αρµοδιότητες που τις αναθέτει
ο νοµοθέτης.

Ο έγκριτος καθηγητής του Συνταγµατικού Δικαίου κ. Νίκος
Αλιβιζάτος επισηµαίνει: «Ο θεσµός των εξεταστικών επιτροπών
δεν προσφέρεται για τη διαλεύκανση σκανδάλων και την από-
δοση ευθυνών. Με συµµετοχή κατά πλειοψηφία Βουλευτών του
κυβερνητικού στρατοπέδου, οι εξεταστικές επιτροπές σπανίως
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προχωρούν σε βάθος και κατά κανόνα εξυπηρετούν τις επικοι-
νωνιακές ανάγκες όσων ζητούν τη σύστασή τους». 

Και αναφέρει πάλι ο κ. Αλιβιζάτος: «Υπό καµµία εκδοχή το
άρθρο 6 της Ευρωπαϊκής Συνθήκης των Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου δεν καταλαµβάνει το προνόµιο να κρίνονται οι εµπλεκό-
µενοι από τους οµοίους τους και όχι από ένα ανεξάρτητο και
αµερόληπτο δικαστήριο». Θα προσέθετα εδώ και το άρθρο 4 του
Συντάγµατός µας που λέει τα ίδια πράγµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα είναι βαθιά θεσµικό,
γιατί, δυστυχώς, το υπάρχον θεσµικό κατοχυρώνει το ακαταδίω-
κτο των πολιτικών και των Υπουργών, αν δεν συναινέσει η εκά-
στοτε κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Έτσι µετατρέπουµε τη
διαφθορά σε εργαλείο πολιτικής αντιπαράθεσης. 

Με αυτόν τον τρόπο το πολιτικό σύστηµα συστηµατικά εξα-
πατά τον ελληνικό λαό. Πρέπει, επιτέλους, να σπάσουµε τους
µύθους που κρατούν αιχµάλωτο τον λαό. Λέτε, για παράδειγµα,
ότι το άρθρο 86 προστατεύει τους Υπουργούς µε την παρα-
γραφή και, για να µπορέσει να αλλάξει, χρειάζεται συνταγµατική
αναθεώρηση. Είναι ψέµα. Το άρθρο 86 δεν αναφέρεται στην πα-
ραγραφή, ορίζει µόνο τον χρόνο που η Βουλή έχει δικαίωµα να
µπαίνει στα πόδια της δικαιοσύνης, την λεγόµενη «αποσβεστική
προθεσµία». 

Από αυτή τη σκοπιά το 2001 η αναθεώρηση του Συντάγµατος
έκανε τα πράγµατα χειρότερα, διότι αύξησε από µια σύνοδο σε
δύο συνόδους τον χρόνο που η Βουλή µπαίνει στα πόδια της δι-
καιοσύνης. Το πουλήσατε οι πολιτικοί που ήσασταν τότε σαν αύ-
ξηση του χρόνου µη παραγραφής, ενώ ήταν το αντίθετο, ήταν
αύξηση του χρόνου που η Βουλή µπορούσε να προστατεύει τους
Υπουργούς και τους Βουλευτές, αύξηση δηλαδή  του χρόνου
που η Βουλή µπορεί να µπλοκάρει τη δικαιοσύνη.

Η παραγραφή ορίζεται στον νόµο περί ευθύνης Υπουργών,
που θυµίζω το 2003 τον ψήφισαν και οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ,
του τότε Συνασπισµού. Πέντε χρόνια ορίζει την παραγραφή αντί
δεκαπέντε χρόνια για τον κάθε Έλληνα πολίτη.

Ως πότε θα το ανεχόµαστε αυτό; Δυόµισι χρόνια γιατί η κυ-
βερνητική πλειοψηφία δεν τον έχει αλλάξει; Μήπως για να προ-
στατευθεί η ίδια από τυχόν υποθέσεις και προβλήµατα που θα
έχουν οι σηµερινοί δικοί σας Υπουργοί; Μήπως αυτό είναι ο
λόγος που δυόµισι χρόνια δεν έχετε κάνει καµµία αλλαγή;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχετε υπ’ όψιν σας καµµία; 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν έχει σηµασία αν έχω
υπ’ όψιν µου. Θα έχετε εσείς. Αλλάξτε τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε διάλογο
µεταξύ σας. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: …για να µπορέσετε να
απαντήσετε πολιτικά στον ελληνικό λαό. Είναι πολιτική η κριτική. 

Όσο το πολιτικό σύστηµα ασχολείται µε την αυτοπροστασία
του και όχι µε τα προβλήµατα του κόσµου, τότε θα οδηγείται µε
µεγαλύτερη σιγουριά στην απαξίωση. Μόνο οικοδοµώντας εµπι-
στοσύνη µε τους πολίτες και την κοινωνία µπορούµε να αναστρέ-
ψουµε αυτή την κατηφόρα. 

Τι πρέπει να κάνουµε; Πρώτη και βασικότερη, η ουσιαστική
διάκριση των εξουσιών. Η ανεξαρτητοποίηση της δικαιοσύνης
από την εκτελεστική εξουσία, µε την επιλογή των ανώτατων δι-
καστών από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. 

Το ασυµβίβαστο της ιδιότητας του Βουλευτή και του Υπουρ-
γού, ώστε να σπάσει ο οµφάλιος λώρος µεταξύ νοµοθετικής και
εκτελεστικής εξουσίας, θα µπορούσαν να αποτελέσουν τη βάση
για την επίτευξη αυτού του πρώτου στόχου. 

Δεύτερον, στο δηµόσιο να υπάρχουν υποχρεώσεις λογοδο-
σίας σε κάθε δηµόσια υπηρεσία που διαχειρίζεται χρήµατα του
ελληνικού λαού. Τέλος στην αδιαφάνεια. Σεβασµός στις θυσίες
των Ελλήνων πολιτών. 

Τρίτον, η ηλεκτρονική διακυβέρνηση και το άνοιγµα των δεδο-
µένων του δηµοσίου θα µειώσει τη διαφθορά, ώστε να ξαναγυ-
ρίσει η εµπιστοσύνη των πολιτών στην αµεροληψία των
διαδικασιών µέσω της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης. 

Τέταρτον, η αλλαγή του πλαισίου για την προστασία των µαρ-
τύρων του δηµοσίου συµφέροντος. Όταν κάποιος πιέζεται να συ-

ναινέσει σε µια παράνοµη πράξη, να µπορεί να την καταγγείλει
και αυτοµάτως να προστατεύεται από νοµικές περιπέτειες. Έτσι
θα καταπολεµήσουµε τη διαφθορά. 

Πέµπτον, αποτελεσµατικότερος έλεγχος του µαύρου χρήµα-
τος και, φυσικά, απόλυτη διαφάνεια ως προς τις ροές χρήµατος
προς τα κόµµατα και τα πολιτικά πρόσωπα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Λέο Τολστόι έγραψε: «Όλοι
έτσι κάνουν». Αυτό µας λέτε κι εσείς δυόµισι χρόνια τώρα. Τα
πράγµατα, όµως, έχουν αλλάξει. Δεν υπάρχει πια το περιθώριο
για ανοχή και τακτικισµούς. Η χώρα χρειάζεται µια νέα αρχή, µε
νέες λογικές, µε νέες πρακτικές, µε νέα πολιτική κουλτούρα. Αρ-
κετά µε το παρελθόν. Ώρα να ασχοληθούµε µε το µέλλον. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο

Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κου-
τσούµπας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, όταν συζητούσαµε για τη συγκρότηση της ει-
δικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για αδικήµατα τα οποία αφο-
ρούν τυχόν εµπλοκή του πρώην Υπουργού, είχαµε τονίσει ότι,
παρά την αρνητική εµπειρία τόσο των προηγούµενων εξεταστι-
κών επιτροπών όσο και των ειδικών κοινοβουλευτικών επιτρο-
πών, σταθερή πρόθεσή µας είναι να διερευνώνται διεξοδικά όλες
οι υποθέσεις που ενδέχεται να περιέχουν σκοτεινές πλευρές και
να δηµιουργούν τυχόν υποψίες παράνοµων δραστηριοτήτων. Γι’
αυτό, άλλωστε, το κόµµα µας είχε υπερψηφίσει τη συγκρότησή
της. 

Ταυτόχρονα, όµως, επιδίωξή µας ήταν και µέσα από τη λει-
τουργία αυτής της επιτροπής, όπως και σε άλλες υποθέσεις που
εξετάστηκαν και αφορούσαν εξοπλιστικά προγράµµατα, να ανα-
δειχθεί η ουσία του πολιτικού κυρίως προβλήµατος των εκάστοτε
επιλογών, που οδηγούν στο πλαίσιο αυτού του σάπιου συστήµα-
τος και στη διαφθορά και στη διαπλοκή. 

Βεβαίως, και τότε είχαµε επισηµάνει και επιµένουµε σε αυτό
ότι οι προτάσεις για σύσταση εξεταστικών επιτροπών, τώρα από
τους Βουλευτές των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, προηγούµενα από τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, υπηρετούν και
ένα πολύ συγκεκριµένο στόχο: τον αποπροσανατολισµό των
φτωχών λαϊκών στρωµάτων που πλήττονται από τις πολιτικές της
Κυβέρνησης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δεν είναι, βέβαια, µόνο ο αποπροσανατολισµός. Είναι και η
εξαπάτηση από πλευράς της Κυβέρνησης ότι µόνο εκείνη, σε αν-
τίθεση µε προηγούµενες κυβερνήσεις, έχει την πολιτική βούληση
να πατάξει τάχα τη διαφθορά σε όλα τα επίπεδα. 

Είναι η αντίληψη που προσπαθείτε να καλλιεργήσετε ότι για
την εκρηκτική κατάσταση που βιώνει ο λαός µας βασική ευθύνη
φέρουν τα σκάνδαλα και όσοι συµµετείχαν σε αυτά ή τα ανέχτη-
καν ή τα υπέθαλψαν και όχι, βέβαια, οι πολιτικές, οι στρατηγικές
επιλογές της κυρίαρχης τάξης, των συµµάχων της, όπως είναι η
Ευρωπαϊκή Ένωση, στις οποίες, βέβαια, συγκλίνουν όλες οι δυ-
νάµεις της Κυβέρνησης και της Αντιπολίτευσης. 

Επιβεβαιώνεται ξανά και ξανά ότι όσο µεγαλύτερη γίνεται η
σύγκλιση σε στρατηγικές επιλογές του κεφαλαίου, τόσο τα διά-
φορα αστικά κόµµατα θα κάνουν προσπάθεια να συγκρούονται
για θέµατα όπως είναι η διαφθορά και η διαπλοκή, για να απο-
κρυβεί τελικά ο πραγµατικός ένοχος των συνειδητών επιλογών
τους, που δεν είναι άλλος από τη σταθερή επιλογή για την ολό-
πλευρη στήριξη αυτού του βάρβαρου δρόµου, αυτού του δρό-
µου της καπιταλιστικής ανάπτυξης, της κερδοφορίας των λίγων. 

Κυρίες και κύριοι, εµείς, µέσω και του Βουλευτή µας που συµ-
µετείχε στην εξεταστική επιτροπή, δηλώσαµε ξεκάθαρα ότι πρέ-
πει να τύχουν περαιτέρω διερεύνησης ενδεχόµενες ποινικές
ευθύνες του πρώην Υπουργού Γιάννου Παπαντωνίου, για το αδί-
κηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριό-
τητα, ενώ το αδίκηµα της απιστίας είναι ήδη παραγεγραµµένο. 

Ταυτόχρονα, όµως, µε τα παραπάνω θέλουµε να επισηµά-
νουµε τα εξής: Με ευθύνη της Συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ,
αλλά και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, δεν έγινε ου-
σιαστική διερεύνηση της υπόθεσης, που θα µπορούσε ενδεχο-
µένως να αναδείξει κι άλλες πλευρές σχετικά µε τα υπέρογκα
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εξοπλιστικά προγράµµατα που φορτώθηκαν στις πλάτες του
λαού µας, όταν µάλιστα είναι γνωστό ότι τα εξοπλιστικά αυτά
προγράµµατα υπαγορεύονταν και καθορίζονται, κατά κύριο
λόγο, από τις ανάγκες του ΝΑΤΟ, τη συµµετοχή της χώρας σε
αυτό και της ευθυγράµµισης των κυβερνήσεων στα επιθετικά
σχέδια κατά χωρών και λαών. 

Η παύση της διερεύνησης, µε τον ισχυρισµό ότι το αδίκηµα
της απιστίας είναι παραγεγραµµένο, ενώ στο αδίκηµα της νοµι-
µοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα δεν εµπλέ-
κεται η Βουλή, είναι προσχηµατικά, αφού αυτά ήταν ήδη γνωστά
από την πρώτη στιγµή, πριν κινηθεί καν η διαδικασία συγκρότη-
σης της επιτροπής προκαταρκτικής εξέτασης. Εξάλλου, επι-
πλέον ζητήµατα που σχετίζονται µε τα αδικήµατα αυτά,
ενδεχοµένως, να συναντώνται και να αλληλεξαρτώνται. 

Εποµένως, θα έπρεπε από την αρχή να προταθεί η συγκρό-
τηση εξεταστικής επιτροπής για τη διερεύνηση όλων των πτυχών
της σοβαρής αυτής υπόθεσης από τη Βουλή. 

Υπάρχει η αρνητική εµπειρία από το παρελθόν, σε σχέση µε
την αποτελεσµατικότητα των διαφόρων επιτροπών, αφού είναι
τόσο πολυπλόκαµο το σύστηµα, που τελικά, µόνο από τη σύγ-
κρουση συµφερόντων εταιρειών γίνεται κατορθωτό να βγαίνουν
και κάποια στοιχεία στο φως της δηµοσιότητας. Συνήθως, και όχι
πάντα, σε αυτές τις υποθέσεις ένας µικρός αριθµός των εµπλε-
κοµένων αποκαλύπτεται, τιµωρείται, για να κρατηθούν τα προ-
σχήµατα, ενώ συνεχίζει να λειτουργεί µε τις ίδιες ή άλλες
µορφές, η µίζα και η διαφθορά, που αποτελούν συστατικό στοι-
χείο του ίδιου του καπιταλιστικού συστήµατος.

Για µια ακόµη φορά, επισηµαίνουµε την επιτακτική ανάγκη ρι-
ζικής αλλαγής του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, ώστε αυτοί
να διώκονται χωρίς κωλύµατα, όπως όλοι οι πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και µε αφορµή τη σηµερινή συ-
ζήτηση, θα θέλαµε για µια ακόµη φορά να τονίσουµε ότι το συγ-
κεκριµένο θέµα των εξοπλισµών συνδέεται άµεσα µε τον
προσανατολισµό των Ενόπλων Δυνάµεων της Ελλάδας, το δόγµα
χρήσης τους, τη συµµετοχή της χώρας στο ΝΑΤΟ, την Ευρω-
παϊκή Ένωση, τις αποστολές και τις επεµβάσεις τους. 

Δεν είναι τυχαία τα διάφορα «ευχαριστώ» των Αµερικάνων
στην ελληνική Κυβέρνηση, γιατί δίνει σταθερά το 2% του ΑΕΠ,
δηλαδή 3,8 δισεκατοµµύρια, για τις ανάγκες του ΝΑΤΟ, ενώ στις
δίκαιες απαιτήσεις του λαού µας η Κυβέρνηση απαντά µε τα
στενά δηµοσιονοµικά της χώρας.

Έχουν τεράστιες ευθύνες όλες οι µέχρι σήµερα κυβερνήσεις.
Η σηµερινή Συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ όχι µόνο υλοποιεί τις
δεσµεύσεις απέναντι στο ΝΑΤΟ, αλλά αναλαµβάνει και καινούρ-
γιες, κάνει προτάσεις, που ούτε οι πιο φιλονατοϊκές κυβερνήσεις
της µεταπολίτευσης δεν θα είχαν τολµήσει να κάνουν. 

Στη δύναµη του ΝΑΤΟ στο Αιγαίο συµµετέχουν και τούρκικες
δυνάµεις, πλοία και αεροπλάνα που πλέουν και πετάνε µε να-
τοϊκή βούλα και άδεια, πάνω και γύρω από τα νησιά του Αιγαίου.
Εφαρµόζεται στην πράξη η γραµµή του ΝΑΤΟ που δεν αναγνω-
ρίζει εθνικά σύνορα στο Αιγαίο, αλλά τα θεωρεί ενιαίο επιχειρη-
σιακό χώρο. Αυτή ακριβώς η γραµµή είναι που δίνει και αέρα στις
διεκδικήσεις της Τουρκίας, είναι κι αυτός ένας από τους λόγους
που οι παραβιάσεις και οι τουρκικές προκλήσεις έχουν πολλα-
πλασιαστεί µετά την έλευση του ΝΑΤΟ στο Αιγαίο.         

Συνεπώς, η συµµετοχή σε αυτούς τους οργανισµούς κάθε
άλλο παρά ωφέλιµη είναι για τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα, τα
σύνορα, τα συµφέροντα του ελληνικού λαού, που σε συνθήκες
οικονοµικής κρίσης πληρώνει και πανάκριβα αυτήν τη συµµε-
τοχή. Δηλαδή, µε τα λεφτά και το αίµα του ελληνικού λαού στή-
νεται ένα τεράστιο πάρτι δισεκατοµµυρίων γύρω από τους
οπλισµούς, συµµετοχή της χώρας σε επεµβάσεις, σε τέτοιους
τυχοδιωκτικούς σχεδιασµούς. 

Και, βεβαίως, απαραίτητη προϋπόθεση για να µπορούν να
παίρνουν τη µερίδα του λέοντος τα εγχώρια και ξένα µονοπώλια
των εξοπλιστικών είναι ο αποκλεισµός και η απαξίωση από την
πίτα των εξοπλισµών της κρατικής πολεµικής βιοµηχανίας. 

Καταλυτική είναι η επίδραση των νατοϊκών επιχειρησιακών
αναγκών στη χάραξη της πολιτικής εθνικής άµυνας. Το αποτέλε-
σµα αυτής της επίδρασης είναι εµφανές στο δόγµα χρήσης των
ενόπλων δυνάµεων που δεν εξυπηρετεί, όπως θα έπρεπε, απο-

κλειστικά και µόνο την υπεράσπιση των συνόρων, αλλά σε ση-
µαντικό βαθµό είναι προσαρµοσµένο στις ανάγκες του ΝΑΤΟ.
Φυσική απόρροια αυτού του προσανατολισµού του δόγµατος
είναι και η στοίχιση των απαιτούµενων οπλικών συστηµάτων που
θα το υποστηρίξουν και τακτικά, δηλαδή στο πεδίο της µάχης.
Είναι κοινή διαπίστωση όλων ότι βασικά οπλικά συστήµατα και
των τριών κλάδων των ενόπλων δυνάµεων είναι προσαρµοσµένα
στις απαιτήσεις που πηγάζουν από την ανάγκη εξυπηρέτησης
νατοϊκών σχεδίων. Αυτό αφορά τόσο στο είδος όσο και στον
αριθµό οπλικών συστηµάτων που αγοράζει η Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα αντικειµενικά συνδέεται
µε τη γενική πολιτική κατεύθυνση, µε στρατηγικές επιλογές και
των προηγούµενων κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, αλλά και της σηµερινής. Η άµυνα της χώρας συνδέεται
µε το αµυντικό δόγµα που υιοθετεί η χώρα. Η έρευνα και η ανά-
πτυξη πολεµικών βιοµηχανιών συνδέεται και αυτή µε τη συνολική
αυτή πολιτική. 

Εµείς µιλάµε σε όλους τους τόνους για την ανάγκη υπεράσπι-
σης κυριαρχικών δικαιωµάτων, για την υπεράσπιση των συνόρων
της χώρας. Έχουµε αντίθετη άποψη για τη συνολική πολιτική της
χώρας ειδικά και στον τοµέα της άµυνας. Εµείς θεωρούµε ότι
πρέπει να έχουµε µια πολιτική που θα υπερασπίζεται τα συµφέ-
ροντα της χώρας µας, που είναι τα πραγµατικά συµφέροντα της
πλειοψηφίας των εργαζοµένων σε αυτόν εδώ τον τόπο. Μιλάµε
για πολιτική στον τοµέα της άµυνας τέτοια που θα υπερασπίζεται
ακριβώς αυτό και όχι τα συµφέροντα του ΝΑΤΟ ή της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Και να ξεκαθαρίσουµε και κάτι: Εσωτερική πολιτική και εξωτε-
ρική πολιτική πάνε πακέτο. Δεν µπορεί να έχεις µια βάρβαρη αν-
τιλαϊκή πολιτική και στην εξωτερική πολιτική σου να έχεις
πολιτική πραγµατικής ειρήνης, για παράδειγµα. Αυτά δεν συµβι-
βάζονται. Εκτός και αν, βέβαια, εννοούµε την ειρήνη, όπως αρ-
κετοί πιθανόν εδώ µέσα από εσάς να τη θεωρείτε, ως ειρήνη µε
το πιστόλι στον κρόταφο των λαών, που προετοιµάζει και νέους
πολέµους και νέες επεµβάσεις, νέους τυχοδιωκτισµούς. 

Τα διάφορα προγράµµατα -εξοπλιστικά, αµυντικά, διαχείρισης
προβληµάτων και άλλα- και η Τουρκία και το ΝΑΤΟ τα γνωρίζουν
πολύ καλά. Γνωρίζουν τα πάντα για το τι συµβαίνει στην περιοχή
και στη χώρα και µάλιστα στις λεπτοµέρειές τους. Ακόµα και η
δοµή των ενόπλων δυνάµεων καθορίζεται ως έναν βαθµό, όπως
και οι εξοπλισµοί σε ακόµα µεγαλύτερο βαθµό, από το ίδιο το
ΝΑΤΟ. Με αποτέλεσµα να πληρώνει ο λαός µας τόσα χρήµατα
για εξοπλισµούς που δεν ανταποκρίνονται σε πραγµατικές αµυν-
τικές ανάγκες του ελληνικού λαού, αλλά στις ανάγκες του ΝΑΤΟ. 

Και η ιστορία έχει δείξει ότι τα συµφέρονται αυτά, τα συµφέ-
ροντα του ΝΑΤΟ, είναι αντίθετα µε τα συµφέροντα της χώρας
µας, από το Κυπριακό το 1974 και µέχρι σήµερα, µέχρι τα Ίµια
και άλλα δεκάδες παραδείγµατα που µπορούµε να βρούµε. Και
δεν µας ξεγελάνε επιµέρους τακτικισµοί και αντιθέσεις που εµ-
φανίζονται σε διάφορες φάσεις, για να ξεχαστούν µετά στο έδα-
φος των κοινών συµφερόντων τους. Συνεπώς, έχουµε και
ασήκωτα εξοπλιστικά βάρη για τον ελληνικό λαό και ουσιαστική
υπονόµευση της κυριαρχίας της χώρας. 

Αντίστοιχα, η συµµετοχή στην Ευρωπαϊκή Ένωση και οι οδη-
γίες και νόµοι που ψηφίστηκαν από το ελληνικό Κοινοβούλιο
έχουν οδηγήσει σε διάλυση ουσιαστικά της αµυντικής βιοµηχα-
νίας. Η Ελλάδα στην καλύτερη περίπτωση, µε την πολιτική όλων
των µέχρι σήµερα κυβερνήσεων των κοµµάτων που τάσσονται
υπέρ της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µπορεί να γίνει το πολύ-πολύ
ένας µικροεργολάβος. Για να αναπτύξει εγχώρια αµυντική βιο-
µηχανία, όµως, δεν µπορεί να το κάνει αυτό χωρίς να συγκρου-
στεί στην πραγµατικότητα µε την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση,
τους µονοπωλιακούς οµίλους, το σύστηµα που στηρίζει όλα
αυτά.

Εµείς έχουµε καταθέσει ολοκληρωµένη πρόταση, την οποία
κάποτε βέβαια υιοθετούσαν οι πάντες, άσχετα εάν και τότε
ακόµα τη διαστρέβλωναν ορισµένοι σκόπιµα. Η πρόταση αυτή
αφορά την ανάγκη για ενιαίο φορέα αµυντικής βιοµηχανίας, απο-
κλειστικά δηµόσιο, ο οποίος θα µπορούσε να αξιοποιήσει πραγ-
µατικά τις τεράστιες δυνατότητες που έχει η χώρα και σε
τεχνολογία και σε τεχνογνωσία και σε επιστηµονικό τεχνικό ερ-
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γατικό δυναµικό, έµπειρο, καταρτισµένο και βεβαίως να αντιµε-
τωπίσει προβλήµατα της άµυνας και να επεκταθεί και σε άλλους
τοµείς. Και όλα αυτά σήµερα έχουν απαξιωθεί πλήρως, απαξιώ-
νονται δυστυχώς συνεχώς. Κακά τα ψέµατα, η ενιαία ευρωπαϊκή
αγορά υπηρετεί τα στρατηγικά συµφέροντα, τους στόχους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, των µονοπωλίων, του µεγάλου κεφαλαίου
των κρατών µελών της. Οι κατευθύνσεις στρέφονται κατά των
λαών της Ευρώπης, κατά του ελληνικού λαού, κατά όλων όσων
τους αµφισβητούν.

Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να κάνω και ένα ακόµη µικρό σχό-
λιο πάνω σε αυτή τη γνωστή αντιπαράθεση µεταξύ των άλλων
κοµµάτων για την υπόθεση του NOOR 1 και την εµπλοκή του
Υπουργού Άµυνας, Αρχηγού των ΑΝΕΛ και κυβερνητικού συνε-
ταίρου του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Καµµένου. Μόνο ειρωνικά βεβαίως
µπορούµε να σας αφιερώσουµε τον στίχο για «τον όµορφο τον
κόσµο σας, τον ηθικό, τον αγγελικά πλασµένο». Το ΚΚΕ δεν
ασχολήθηκε ιδιαίτερα, όπως ξέρετε, ακριβώς γιατί αυτός ο κό-
σµος σας δεν είναι ο δικός µας κόσµος, ούτε είναι βέβαια ο κό-
σµος των εργατικών λαϊκών στρωµάτων, που µατώνουν από τις
πολιτικές σας. Είναι όλος δικός σας αυτός ο κόσµος, η σαπίλα
του συστήµατος, γιατί οι πόλεµοι, το λαθρεµπόριο, τα ναρκωτικά
είναι παιδιά και όχι αποπαίδια του συστήµατος, που ξερνάει τη
µπόχα του. 

Σήµερα, είναι φανερό ότι έχει οξυνθεί η διαπάλη µεταξύ µεγά-
λων επιχειρηµατικών οµίλων για το ποιος θα επιβιώσει και ποιος
θα πάρει το µεγαλύτερο µέρος της πίτας και οι αποκαλύψεις εν-
δεχόµενης ή όχι εµπλοκής σε εµπορία ναρκωτικών επιχειρηµα-
τιών ή επιχειρηµατικών οµίλων αυτό ακριβώς επιβεβαιώνει. Και
η διαπάλη αυτή βέβαια σιγοντάρεται και από κάθε είδους Καµ-
µένους, που υπάρχουν σε όλο το πολιτικό προσωπικό των κοµ-
µάτων του κατεστηµένου, από τους ΑΝΕΛ και τον ΣΥΡΙΖΑ µέχρι
τους προηγούµενους κυβερνώντες αλλά και τους δουλέµπο-
ρους, φασίστες, ναζιστές, εγκληµατίες. 

Και βέβαια, µέσα σε όλη αυτή τη δυσωδία που αποπνέει η υπό-
θεση, φαίνεται ότι ο σηµερινός Υπουργός Άµυνας του κ. Τσίπρα,
εκτός από το ότι προσπαθεί να πείσει τον ελληνικό λαό ότι είναι
τίµιος, δεν τα καταφέρνει, ακριβώς γιατί δεν φτάνει αυτό, αφού
πρέπει και να είναι τίµιος αλλά και να φαίνεται τέτοιος, κάτι που
όµως το έχουν ακυρώσει οι ενέργειες, τα λόγια και οι πράξεις
του. Όπως και η γυναίκα του Καίσαρα δηλαδή. Έτσι, βλέπετε,
συµβαίνει µε κάθε γυναίκα του Καίσαρα. Και ο Καίσαρας δεν
είναι Πόντιος Πιλάτος να νίπτει τας χείρας του, πρακτική που
ακολουθεί µέχρι σήµερα ο κ. Τσίπρας. 

Έτσι, ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, µε την κάλυψη του Πρω-
θυπουργού, προβαίνει σε πρακτικές που αποδεικνύουν ότι αυτή
η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν είναι αποφασισµένη να διερευνήσει
τις σοβαρές υποθέσεις, να αντιµετωπίσει τα σκάνδαλα και τη δια-
φθορά, που άλλωστε είναι σύµφυτα µε το σύστηµα που υπηρε-
τεί, αλλά µετέχει ενεργά και δραστήρια σε όλες τις
επιχειρηµατικές κόντρες που διεξάγονται αυτήν την περίοδο και
µε όλους τους τρόπους. Και γενικά και διαχρονικά µιλώντας, η
πείρα δείχνει ότι όλες αυτές οι κόντρες λήγουν µε κάποιο πάρε-
δώσε, µε το αλισβερίσι, που κάτι πιέζει να δώσει ο ένας και κάτι
πιέζει να πάρει ο άλλος. Κι αυτό γίνεται ακόµα σοβαρότερο όταν,
όπως έγραψε και η εφηµερίδα του κυβερνώντος κόµµατος, η
«ΑΥΓΗ», µε την υπόθεση αυτή ασχολούνται ινστιτούτα που απη-
χούν θέσεις της αµερικανικής κυβέρνησης, τα οποία καλούν τις
υπηρεσίες ασφαλείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής να
εµπλακούν, αφού όπως λένε η υπόθεση δεν είναι απλώς ελληνικό
ζήτηµα.

Είναι, για παράδειγµα, ένα ερώτηµα γιατί ασχολείται τώρα
τόσο δραστήρια ο κ. Καµµένος µε το NOOR 1, όταν αυτή η υπό-
θεση είναι γνωστή εδώ και δύο χρόνια. Τώρα το τι τελικά δίνει
και τι παίρνει κάθε φορά ο εκάστοτε εµπλεκόµενος επιχειρηµα-
τίας, για παράδειγµα, ή ο εκάστοτε εµπλεκόµενος Υπουργός και
η Κυβέρνηση, στην οποία ανήκει, είναι θέµα προς διερεύνηση,
το οποίο θα αποτελεί αντικείµενο πάλι κάποιων εξεταστικών επι-
τροπών, όπως όλα δείχνουν. Συνέβη αρκετές φορές στο παρελ-
θόν, µάλλον θα συµβεί ξανά και στο µέλλον, όπως σας βλέπω και
µε βλέπετε.

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
Υπουργός κ. Παπαγγελόπουλος.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στα εξοπλιστικά προγράµµατα
υπήρξε περίοδος που οι µίζες έπεφταν βροχή. Τι βροχή; Καλύ-
τερα θα ήταν να πω καταιγίδα και µάλιστα τροπική ή ακόµη κα-
λύτερα ή χειρότερα, κατακλυσµός. 

Το δυστύχηµα είναι ότι µεγάλο µέρος του πολιτικού συστήµα-
τος, αλλά δυστυχώς και κάποιοι εισαγγελείς και δικαστές έκαναν
πως δεν καταλαβαίνουν. Η δικαιοσύνη εκτός από τυφλή προσέ-
θεσε στα αυτιά της και ωτοασπίδες, όχι µόνο για να µη βλέπει,
αλλά και για να µην ακούει. Όταν δε η λάµψη και ο θόρυβος των
σκανδάλων διαπέρασε το µαντήλι στα µάτια της και τις ωτοασπί-
δες στα αυτιά της προσπάθησε -και προς στιγµήν το πέτυχε- να
περιορίσει τις έρευνες στον κ. Τσοχατζόπουλο και στον κ.
Σµπώκο και τους έριξε στην πυρά µιας, όχι µόνο ελεγχόµενης,
αλλά και δήθεν κάθαρσης, σαν να µην υπήρχαν άλλοι υπεύθυνοι,
σαν να µην υπήρχε ΚΥΣΕΑ, Πρωθυπουργός, Υπουργικό Συµβού-
λιο. 

Και βέβαια, το πολιτικό σύστηµα, που ευθύνεται για το έργο
της λεηλασίας του δηµοσίου χρήµατος, ήταν αναµενόµενο να
προσπαθήσει να αυτοπροστατευθεί. Όµως εγώ για τους αρµό-
διους εισαγγελείς ως συνταξιούχος εισαγγελέας θα µερολη-
πτήσω ακόµη µια φορά υπέρ τους. Δεν θα σκεφθώ καν ότι είχαν
πολιτικές, επιχειρηµατικές εξαρτήσεις ή άλλα ιδιωτικά συµφέ-
ροντα, αλλά θα υιοθετήσω τις πιο ανώδυνες γι’ αυτούς εκδοχές.
Θα σκεφτώ είτε ότι ήταν ανεπαρκείς είτε ότι υπέκυψαν σε πιέσεις
των ανωτέρων τους, γιατί ήταν συνηθισµένο φαινόµενο κάποια
χρόνια, τα προηγούµενα χρόνια, όποιος δεν συµµορφώνεται
προς τας υποδείξεις να ταλαιπωρείται από δυσβάσταχτη χρέωση
δικογραφιών και από κακές εκθέσεις των επιθεωρητών. Πιστέψτε
µε, τα έχω υποστεί και εγώ αυτά και όλοι οι συνάδελφοί µου κα-
ταλαβαίνουν τι εννοώ. 

Τι έχουµε, λοιπόν, σήµερα να εξετάσει η Ολοµέλεια της Βου-
λής; Τα ευρήµατα της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής για
τη διενέργεια προκαταρτικής εξέτασης από την έρευνα, που διε-
νήργησε η επιτροπή αυτή, µετά την αποστολή σωρείας έξι δικο-
γραφιών, που διαβίβασαν στη Βουλή εισαγγελείς σύµφωνα µε
το Σύνταγµα και τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών.

Οι δικογραφίες αυτές λίµναζαν ή µάλλον είχαν καταχωνιαστεί
στα εισαγγελικά γραφεία για πολλά χρόνια. Αξίζει να υπενθυµίσω
ότι πριν δεκατέσσερα χρόνια, όταν ήµουν εγώ προϊστάµενος
στην Εισαγγελία Πρωτοδικών, είχα παραγγείλει τις έρευνες
αυτές και ακόµη οι έρευνες δεν έχουν ολοκληρωθεί.

Κανείς δεν είχε ασχοληθεί µε τον κ. Παπαντωνίου ή οποιονδή-
ποτε άλλον και για όλα έφταιγε ο Τσοχατζόπουλος και ο Σµπώ-
κος, όπως ήδη προανέφερα. Και όµως, είχε υπάρξει σωρεία
δηµοσιευµάτων και για τον κ. Παπαντωνίου και για άλλα πρό-
σωπα και όµως, όλα αυτά τα δηµοσιεύµατα είχαν προκλητικά
αγνοηθεί. 

Ενδεικτικά αναφέρω ότι για τον κ. Παπαντωνίου είχε υπάρξει
δηµοσίευµα για µεγάλα ποσά, που είχε σε τραπεζικούς λογαρια-
σµούς του, που επιχείρησε αρχικά να δικαιολογήσει µε ισχυρι-
σµούς που απεδείχθησαν ψευδέστατοι.

Πρέπει να σηµειωθεί ακόµη ότι είχε καταδικαστεί τρεις φορές
από τα ποινικά δικαστήρια σε συνολική ποινή καθείρξεως δέκα
ετών για ψευδή δήλωση πόθεν έσχες χωρίς κανένας -και ειδικά
εισαγγελέας- να συγκινηθεί και να σκεφθεί ότι τα χρήµατα αυτά,
τα οποία είχαν αποκρυβεί από τη δήλωσή του, αφού δεν ήταν
ελεύθερος επαγγελµατίας, δηλαδή γιατρός, δικηγόρος, ηλε-
κτρολόγος, υδραυλικός, δεν µπορούσαν να ήταν προϊόν φορο-
διαφυγής, αλλά ήταν προϊόν δωροδοκίας. Απλές σκέψεις
στοιχειώδεις, όπως θα έλεγαν κάποιοι. Και όµως, δεν έγιναν
αυτές οι σκέψεις.

Επίσης, είχε δηµοσιευθεί στον Τύπο κατ’ επανάληψη ότι είχε
αποκτήσει πολυτελή έπαυλη στις Κυκλάδες. Μάλιστα, όπως δη-
µοσιεύθηκε πρόσφατα, την έπαυλη αυτή την πούλησε –πάλι πρό-
σφατα- χωρίς φορολογική ενηµερότητα -άλλο σκάνδαλο κι
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αυτό-, επωφελούµενος της αδράνειας των αρµοδίων αρχών να
δεσµεύσουν τα περιουσιακά τους στοιχεία, όπως όφειλαν.

Επίσης, πρόσφατα στον Τύπο διάβασα –τώρα, την προηγού-
µενη Κυριακή- ότι υπήρξε αµοιβή 6.500.000 δολαρίων ή ευρώ –
δεν θυµάµαι- που µάλλον υποκρύπτει µίζα. 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά το σχετικό δηµοσίευµα της εφη-
µερίδας «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» στις 2 Ιουλίου και ελπίζω ότι η δικαιο-
σύνη θα ερευνήσει αυτό το θέµα και θα δώσει τις κατάλληλες
ερωτήσεις, για να διαπιστωθεί, αν πρόκειται περί µίζας ή αµοι-
βής. Διότι πάλι στοιχειώδη νοµικά πράγµατα θα πω. Αφού σε κά-
ποιους αρέσει να κατηγορούν τη σηµερινή Κυβέρνηση ως νοµικά
αστοιχείωτη, ότι αν πρόκειται περί αµοιβής, η αµοιβή πρέπει να
εξακολουθεί να είναι στη διάθεση αυτού που την έλαβε ή να έχει
αντικατασταθεί µε ισόποσα αποκτήµατα, ενώ, αν είναι µίζα, θα
είχε εξαφανιστεί. 

Αποτέλεσµα αυτής της ολιγωρίας ήταν να παραγραφούν τα
περισσότερα αδικήµατα του κ. Παπαντωνίου ως Υπουργού, πλην
της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα που
σύµφωνα µε τη νοµολογία της τακτικής δικαιοσύνης δεν έχουν
παραγραφεί. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να συνεισφέρω τη νοµική µου άποψη
ότι η δωροδοκία Υπουργού δεν ανάγεται στα υπουργικά καθή-
κοντα και ως εκ τούτου δεν µπορεί να παραγραφεί σύµφωνα µε
το νόµο. Η δωροδοκία δεν διαπράττεται, κατά την άσκηση των
καθηκόντων του υπουργού, αλλά επ’ ευκαιρία αυτών. 

Θα προσθέσω ότι πρόσφατα αποκαλύφθηκε -και σε αυτό έχει
προσφέρει πάρα πολλά η επιτροπή- ότι το ζεύγος Παπαντωνίου
διαθέτει σαράντα έξι τραπεζικούς λογαριασµούς και επιχειρείται
να µπλοκαριστεί το άνοιγµα των τραπεζικών λογαριασµών στην
Ελβετία.

Κύριες και κύριοι, η ρεµούλα στα εξοπλιστικά, στην υγεία,
στον τραπεζικό χώρο, όπου και εκεί συγκαλύφθηκαν ευθύνες
των µεγάλων και πραγµατικών υπευθύνων, δια της επιλεκτικής
στοχοποιήσεως κάποιων αδυνάµων κρίκων, καθώς και σε πολ-
λούς άλλους τοµείς του δηµοσίου βίου, οδήγησαν τη χώρα µας
στη σηµερινή κατάσταση και στα δεινά που υφίσταται ο ελληνι-
κός λαός για επτά χρόνια. Ο λαός µας το γνωρίζει καλά αυτό,
όπως γνωρίζει εξίσου καλά και τους πραγµατικά υπεύθυνους. 

Περιµένω από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να υπε-
ρασπιστούν την αλήθεια και να µη σιωπούν στην προσπάθεια κά-
ποιων να διασωθούν πολιτικά, επιρρίπτοντας τις ευθύνες τους
αλλού. Και βέβαια, µετά από όλα αυτά που έχουν αποκαλυφθεί
και ελπίζω να αποκαλυφθούν και στη συνέχεια, προκαλεί θυµηδία
η προσπάθεια κάποιων να θεωρηθεί η σηµερινή Κυβέρνηση
υπεύθυνη για το καταστροφικό σπιράλ των µνηµονίων που κά-
ποιοι εντελώς αδικαιολόγητα έριξαν στη χώρα µας.

Άλλωστε, η σηµερινή Κυβέρνηση είναι αυτή που µπορεί και θα
βγάλει την Ελλάδα από αυτό το καταστροφικό σπιράλ της δυ-
στυχίας των Ελλήνων και της εθνικής µας ταπείνωσης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Δηµήτριος Πα-
παγγελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δη-
µοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η διαδικασία τώρα θα
πάει ως εξής. Ξεκινάνε ένας κοινοβουλευτικός, δύο συνάδελφοι.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Τζαβάρας. Μετά θα πάµε σε δύο συ-
ναδέλφους και µε τη σειρά που έχουν ζητήσει οι κοινοβουλευτι-
κοί εκπρόσωποι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου
επιτρέπεται από την αρχή της διαδικασίας είχα ζητήσει να πάρω
τον λόγο, µετά τον πρώτο κύκλο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ δεν παρέλαβα
κάτι τέτοιο και επειδή δεν παρέλαβα κάτι τέτοιο όταν ήρθα στην
Έδρα, παρά ταύτα, επειδή είθισται οι συνάδελφοί σας να κλεί-
νουν µε τους κοινοβουλευτικούς, επειδή το λέτε τώρα, µετά τον
κ. Τζαβάρα µπορείτε να πάρετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Πρέπει να σας διαβεβαι-
ώσω, κύριε Πρόεδρε,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μα εγώ είπα «δεν πα-
ρέλαβα» …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Πρέπει να σας διαβεβαι-
ώσω ότι το είπα εξαρχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, δεκτόν κύριε
Παρασκευόπουλε. Συνήθως, όµως, κατά 99% οι κοινοβουλευτι-
κοί εκπρόσωποι του κόµµατός σας κλείνουν τη συζήτηση. Όσες
φορές είµαι εγώ στην Έδρα, είναι η πρώτη φορά που ζητάτε να
µιλήσετε πρώτος. Θα γίνει µετά τον κ. Τζαβάρα. Αµέσως µετά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Επαναλαµβάνω ότι έχω
την εντύπωση ότι ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος µπορεί να ζη-
τήσει τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ίσως δεν καταλαβαί-
νετε, γιατί δεν µιλώ καλά ελληνικά, κύριε συνάδελφε, τι είπα. 

Ο κ. Τζαβάρας έχει τον λόγο και αµέσως µετά ο κ. Παρασκευό-
πουλος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο µόλις κατελθών του Βήµατος Αναπληρωτής Υπουργός Δι-

καιοσύνης δεν παρέλειψε, µαζί µε τον κυβερνητικό πατριωτισµό
του, να καταθέσει ένα ειρωνικό σχόλιο για αυτό που τις τελευ-
ταίες µέρες αποτελεί αντικείµενο πολλών και ποικίλων σχολίων,
δηλαδή τον διάλογο που στήθηκε µεταξύ µιας ανακοίνωσης των
δικαστών του Συµβουλίου της Επικρατείας και µιας σειράς υβρι-
στικών αναφορών και δηλώσεων από τα µέλη της Κυβέρνησης,
δυστυχώς και από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό. 

Είµαι υποχρεωµένος, λοιπόν, από του Βήµατος αυτού να πω
ορισµένα πράγµατα, γιατί τουλάχιστον µέσα από τα λόγια που ο
καθένας χρησιµοποιεί για να περιγράφει αυτό που συµβαίνει σή-
µερα στην Ελλάδα δεν θα πρέπει να παραλείπει να προσφέρει
και τη δική του συµβολή στην αποκατάσταση κάποιων παρανοή-
σεων, κάποιων παρεξηγήσεων και κάποιων εν πάση περιπτώσει
κακών προηγουµένων που προσπαθεί αυτή η Κυβέρνηση να δη-
µιουργήσει εις βάρος της δικαιοσύνης. 

Κύριοι συνάδελφοι, µέσα απ’ αυτή την επιτροπή -στην οποία
είχα την τιµή να συµµετέχω και είµαι υποχρεωµένος να εξάρω
την παρουσία ως Προέδρου του καθηγητού και πρώην Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης, του κ. Παρασκευόπουλου- είχα την ευκαιρία
να αντιληφθώ ότι από τη στιγµή που διαπιστώνουµε ότι δεν
έχουµε καµία µα καµία αρµοδιότητα να ασχοληθούµε µε οποι-
οδήποτε από τα δυο αδικήµατα που ήρθαν στην επιτροπή και
στη Βουλή, προκειµένου να ασκηθεί ποινική δίωξη εναντίον του
κ. Παπαντωνίου, είναι προφανές και κατάδηλο ότι δεν έχουµε και
το δικαίωµα να τον παραπέµψουµε. Και το λέω αυτό, γιατί
άκουσα πολλούς συναδέλφους εδώ, κυρίως της Πλειοψηφίας,
να µιλούν µε τρόπο πανηγυρικό, θα έλεγα µάλιστα και µε έναν
τρόπο που εµπεριέχει µια ροβεσπιερική µανία καθαρότητας απέ-
ναντι στο βρώµικο παρελθόν, το οποίο προηγουµένως κατήγ-
γειλε και ο Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης. 

Δεν έχουµε, λοιπόν, καµµία µα καµµία αρµοδιότητα παραποµ-
πής, γιατί δεν έχουµε αρµοδιότητα να ασχοληθούµε µε την ποι-
νική δίωξη. Και σ’ αυτήν ακριβώς τη φάση το µόνο που µπορούµε
να κάνουµε το λέει ο Κώδικας Πολιτικής Δικονοµίας στο άρθρο
37 παράγραφος 2: «Όταν κρατικοί λειτουργοί ασχολούνται ή
κατά την άσκηση των καθηκόντων τους βρίσκονται ενώπιον στοι-
χείων από τα οποία προκύπτει διάπραξη αξιόποινης πράξης που
διώκεται αυτεπαγγέλτως διαβιβάζουν» -δεν παραπέµπουν- «έγ-
γραφα που έχουν στην κατοχή τους στον αρµόδιο Εισαγγελέα». 

Άλλο διαβιβάζω, άλλο παραπέµπω. Το παραπέµπω έχει µέσα
του µια συµβολική τάση ανθρωποφαγίας, για την οποία αυτή η
Βουλή, ό,τι και να έχει κάνει ο κ. Παπαντωνίου, δεν έχει το δι-
καίωµα να εµφανίζεται τουλάχιστον µε τέτοια µανία. Γιατί εδώ εί-
µαστε υποχρεωµένοι να εφαρµόζουµε το Σύνταγµα. Και αυτό το
Σύνταγµα έχει δύο διατάξεις. Η µια είναι το άρθρο 2 που λέει ότι
ο σεβασµός και η προστασία της αξίας του ανθρώπου αποτελούν
πρωταρχική υποχρέωση του κράτους. Και  έχει και το άρθρο 25
παράγραφος 1 που αναφέρεται στα ανθρώπινα δικαιώµατα και
συγκεκριµένα χρησιµοποιεί τις εξής λέξεις: Τα δικαιώµατα του
ανθρώπου είτε ως ατόµου είτε ως µέλους του κοινωνικού συνό-
λου και η αρχή του κοινωνικού κράτους δικαίου τελούν υπό την
εγγύηση του κράτους και όλοι οι κρατικοί λειτουργοί, και των
Υπουργών συµπεριλαµβανοµένων, έχουν υποχρέωση να συνδρά-
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µουν για την αποτελεσµατική προστασία αυτών των δικαιωµά-
των. 

Αυτή, όµως, η τελική διατύπωση των συγκεκριµένων διατά-
ξεων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αποδίδει µόνο αυτό το
νόηµα που σας εξέθεσα, αλλά αναφέρεται και σε αγώνες αιώνων
που έκανε η ευρωπαϊκή τουλάχιστον ανθρωπότητα και η οικου-
µενική, θα έλεγα, προκειµένου να αποκτήσει το δικαίωµα του πε-
ριορισµού, µέσω του νόµου, µέσω του δικαίου, της αυθαιρεσίας
του κράτους. 

Από το 1215 για πρώτη φορά έχουµε τη Magna Charta µε το
γνωστό Habeas Corpus, το 1776 έχουµε τη Διακήρυξη της Αµε-
ρικάνικης Ανεξαρτησίας, το 1789 έχουµε τη Γαλλική Επανά-
σταση, αλλά και πρόσφατα, µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο
έχουµε οικουµενικές διακηρύξεις των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.
Έχουµε την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που, που µας δεσµεύει όλους. Τους Υπουργούς δεσµεύει, τον
Πρωθυπουργό δεσµεύει.

Εν τούτοις, τις τελευταίες µέρες τι παρακολουθούµε; Παρα-
κολουθούµε να γελοιοποιείται ένα Ανώτατο Δικαστήριο. Γιατί;
Γιατί είπε ο Πρωθυπουργός -µαζί µε τον κ. Πολάκη- ότι καλύπτει
τους φοροφυγάδες. 

Και ο µόλις απελθών Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης,
που εσεµνύνθη να πει ότι υπήρξε και δικαστικός λειτουργός και
ειρωνεύτηκε, λέγοντας ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν είναι αστοιχεί-
ωτη, αλλά είναι στοιχειωµένη πια. Είναι στοιχειωµένη στη συνεί-
δηση του λαού, γιατί είναι η πρώτη Κυβέρνηση που µε τα χείλη
του Πρωθυπουργού έφτασε στο σηµείο να λέει «θεσµικό εµπό-
διο» την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

Με αυτήν την απόφαση τι έκανε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Αξίζει τον κόπο. Είστε αντιπρόσωποι του ελληνικού λαού. Αξίζει
τον κόπο να ρίξετε ένα βλέµµα και να δείτε ότι αυτό που έκανε
σε µια µεγαλειώδη πραγµατικά απόφασή του το…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Ωραία…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ωραία, ναι. Ωραία, πολύ ωραία,

γιατί θα ντρέπεστε σε λίγο, όταν θα ακούσετε την επιχειρηµατο-
λογία, αν τουλάχιστον πιστεύετε στην ανάγκη προστασίας των
δικαιωµάτων του ανθρώπου και αν βεβαίως σας ενδιαφέρει η
αρχή του κράτους δικαίου. Αυτή η αρχή του κράτους δικαίου,
κύριοι, είναι η θεσπισµένη πια, η κατακτηµένη πια ελευθερία του
ατόµου και του πολίτη  να περιορίζει την αυθαιρεσία του κρά-
τους. 

Και αυτό που έκανε το Συµβούλιο της Επικρατείας ήταν να
δώσει µια τοµή, να κάνει µια στάθµιση απέναντι στο κράτος δι-
καίου που επιβάλλει την αρχή της ασφάλειας του δικαίου. Η
αρχή της ασφάλειας του δικαίου είναι το αυτονόητο δικαίωµα
που έχει ο πολίτης να γνωρίζει ποια είναι η ρύθµιση, η νοµοθετική
πρόβλεψη που τον δεσµεύει, ποια είναι τα χρονικά όρια αυτής
της δέσµευσης και κυρίως µέχρι ποιου σηµείου η ελευθερία του
µπορεί να κινδυνεύει από το γεγονός ότι πρόσφατες κυβερνή-
σεις, µηδέ και των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας εξαιρου-
µένων, επινόησαν έναν τρόπο να παρατείνουν το χρονικό όριο
της παραγραφής των φορολογικών αξιώσεων του δηµοσίου,
γιατί ακριβώς δεν κατάφερε κανένας µας να φτιάξει αποτελεσµα-
τικούς ελεγκτικούς και εισπρακτικούς µηχανισµούς στις οικονο-
µικές Εφορίες. 

Αντί, λοιπόν, να φτάσουµε στο σηµείο του σεβασµού των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων, της προστασίας της ασφάλειας του δι-
καίου και της αρχής του κράτους δικαίου, είχαµε βρει τη πατέντα
κάθε λίγο και λιγάκι να βγάνουµε εδώ µια νοµοθετική ρύθµιση
στο τέλος, κάθε φορά που τελείωνε το όριο µιας παραγραφής,
και να λέµε ότι παρατείνεται για έναν ακόµα χρόνο και για έναν
ακόµα χρόνο. Είχε φτάσει αυτή η ιστορία να οδηγεί σε ανασφά-
λεια και αβεβαιότητα για το ποιες είναι οι υποχρεώσεις απέναντι
στο κράτος πολίτες από το 2000, το 2001, το 2002. 

Και αν δεν ξέρετε εσείς, που τόσο πολύ κόπτεστε και σχολιά-
σατε αρνητικά αυτά που είπα, στις οικονοµικές Εφορίες -γιατί
δυστυχώς τρία χρόνια τώρα δεν καταφέρατε και εσείς να εξα-
λείψετε τη διαφθορά- είχαν στηθεί και µαγαζάκια, είχαν στηθεί
και διάλογοι, είχαν αρχίσει και τα παζαρέµατα. 

Αυτά, αλήθεια, κανέναν σας δεν ενδιαφέρουν; Γι’ αυτά, αλή-
θεια, κανένας, µα κανένας, δεν θα σκύψει να δει σε ποια κατά-

σταση βρίσκεται η δηµόσια διοίκηση; Το µόνο που σας ενδιαφέ-
ρει είναι να λέτε ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας εκάλυψε τους
φοροφυγάδες; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αυτή είναι η µεγαλόστοµη, η πανηγυρική διακήρυξη του σεβα-

σµού της αρχής του κράτους δικαίου από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης, από αυτούς που -υποτίθεται- ήρθαν εδώ για να µας
σώσουν από τους προηγούµενους, οι οποίοι δεν εσέβοντο το
Σύνταγµα και όπου εσείς αναγκαστήκατε να οµολογήσετε ότι
είστε µία, µία λέξη από τα άρθρα του Συντάγµατος; 

Αλήθεια, είναι προφανές τι κάνετε, κύριοι συνάδελφοι. Δεν πι-
στεύετε στη δηµοκρατία. Διότι αν πιστεύατε στη δηµοκρατία, θα
είχατε αξιοποιήσει το δικαίωµα της πλειοψηφίας που έχετε για
να διορθωθούν πολλά από τα κακώς κείµενα. Ένα από αυτό, σας
το ανέφερα. 

Αντιθέτως, κάνετε αυτό που ήδη από 1835 είχε διαπιστώσει σε
ένα πολύ µεγάλο πόνηµα που είχε κάνει ο Αλέξης ντε Τοκβίλ,
όταν γυρνώντας από την Αµερική έγραψε για τη δηµοκρατία
στην Αµερική. Και εκεί, αυτό για το οποίο επιφυλάχθηκε, αυτό το
οποίο είπε είναι ότι δεν υπάρχει καλύτερο πολίτευµα από τη δη-
µοκρατία, γιατί είναι το πολίτευµα που αξιοποιεί το κοινωνικό
σώµα στο σύνολό του, αυτό, όµως, που εµπεριέχει είναι µια εν-
δογενή απειλή, που είναι η παντοδυναµία της πλειοψηφίας. Είναι
αυτό που µπορεί τη δηµοκρατία να τη µετατρέψει σε δεσποτισµό
και σε τυραννία. 

Και αυτό ακριβώς ζούµε επί των ηµερών σας. Κανένας από
εσάς δεν δέχεται να συζητήσει τα δικαιώµατα. Κανένας από εσάς
σήµερα, παρ’ όλο που είστε πρόµαχοι και υπερασπιστές της αν-
θρωπολογίας των δικαιωµάτων, δεν έχει την ικανότητα να δια-
κρίνει τίποτα πίσω από τη µύτη του για το µεγάλο ζήτηµα που
απασχολούσε όλη την κοινωνία. 

Θα µου πείτε, όµως -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- το εξής:
Γιατί δεν πιστεύετε στη Δηµοκρατία; Διότι απλώς ακολουθείτε
αυτήν την πρωτοφανή, βέβαια, για εµάς τους  φιλελεύθερους,
αλλά για εσάς και γενικά για την Αριστερά θεωρώ απολύτως συ-
νεπή µε τις αρχές σας, άποψη του µεγάλου νοµοµαθούς της Σο-
βιετίας, όπως είπε ο κ. Πουλάκης -έτσι απεκάλεσε τη Σοβιετική
Ένωση- του Γιεβγκένι Πασουκάνις, που έλεγε ότι το κράτος δι-
καίου είναι ένας φετιχισµός της αστικής τάξης. Αυτόν πρέπει να
τον πολεµήσουµε. Κι εσείς επαξίως τον πολεµάτε. Συγχαρητή-
ρια! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Για το πόρισµα δεν είπατε. Για

το πόρισµα συζητάµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αν ξέρατε γιατί συζητούσατε! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ναι, ξέρετε εσείς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ησυχία

παρακαλώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Εµµανουηλίδης για επτά λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από αυτό το µανιφέστο

του φιλελευθερισµού που κατέθεσε ο αγαπητός συνάδελφος,
έχω µόνο να πω τούτο: Βεβαίως και εµπιστευόµαστε και στηρί-
ζουµε την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. Μόνο που η δικαιοσύνη
δεν πρέπει να λειτουργεί µε διακόπτες. 

Επιτρέψτε να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε την εννοιολο-
γική αποσαφήνιση των όρων «αεργία», «ανεργία», «αργοµισθία»,
για να φτάσω στην ουσία της συζητούµενης υπόθεσης. 

Ο Ησίοδος στο διδακτικό του έπος «Έργα και Ηµέραι» αναφέ-
ρει: «Έργον δ’ ουδέν όνειδος, αεργίη δε τ’ όνειδος». Πράγµατι,
η απροθυµία για εργασία διαχρονικά εκλαµβάνεται ως έλλειµα
ατοµικής και κοινωνικής ευθύνης. Σε αντιδιαστολή, η ανεργία
αποτελεί διαχρονικά κοινωνική µάστιγα χωρίς την παραµικρή ευ-
θύνη των ανέργων, που έχει κορυφωθεί δραµατικά στις µέρες
της µνηµονιακής περιπέτειας που ζούµε.

Ωστόσο, η αργοµισθία, κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί και έλ-
λειµα ατοµικής ευθύνης, που πηγάζει από υστέρηση ηθικής ποι-
ότητας του ατόµου και συνάµα -και το βλαπτικότερο- έλλειµα
κοινωνικής ευθύνης, εφόσον το άτοµο λειτουργεί ως κοινωνικός
κηφήνας που αποµυζά τον κοινωνικό µόχθο. 
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Θα µου πείτε: Τι σχέση µπορεί να έχουν όλα αυτά µε το θέµα
µας; Κατά τη ρήση του λυρικού Αλκαίου «Εξ όνυχος τον λέοντα»,
θα ήθελα να σας θυµίσω τις αργοµισθίες στο πολύπαθο «Ερρί-
κος Ντυνάν» άµεσων συγγενών µε πολιτικά πρόσωπα που πρω-
ταγωνίστησαν και πρωταγωνιστούν και σήµερα στην πολιτική
ζωή του τόπου µας. 

Είναι εν προκειµένω ο όνυξ που αναδεικνύει τον λέοντα -τον
Γιάννο Παπαντωνίου εννοώ- που καταβρόχθισε τα εκατοντάδες
εκατοµµύρια των εξοπλιστικών προγραµµάτων επί της αλήστου
µνήµης Υπουργίας του. Αναδεικνύουν την πρακτική της λαφυρα-
γώγησης της κοινωνίας επί των ηµερών των κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας που σε όλα τα µεταπολιτευ-
τικά χρόνια καταλήστευσαν τον λαό µας και καταβαράθρωσαν
την οικονοµία της χώρας µας. Και είναι αυτοί που χωρίς ίχνος
αυτοσυνειδησίας τολµούν να κουνούν το δάχτυλο σε µία Κυβέρ-
νηση που ήρθε να καθαρίσει τη ζοφώδη κόπρο του Αυγεία. Αυτά
τα εισαγωγικά για να έρθω στο προκείµενο. 

Βίος και πολιτεία του Γιάννου Παπαντωνίου, πράξη πρώτη:
Υπουργός Οικονοµικών, τσάρος της οικονοµίας, εµπνευστής και
ενορχηστρωτής, µε τις ευλογίες του τότε Πρωθυπουργού Κώστα
Σηµίτη, του µεγάλου colpo grosso του Χρηµατιστηρίου, της µε-
γαλύτερης σε βάρος της κοινωνίας ανακατανοµής του πλούτου,
καθώς καταθέσεις από τα βιβλιάρια εκατοµµυρίων µικροκαταθε-
τών - κόπος µιας ζωής- εξαφανίστηκαν και ενθυλακώθηκαν σε
τραπεζικούς λογαριασµούς και σε off shore εταιρείες της αλλο-
δαπής εκατοντάδων εντιµότατων πολιτικών φίλων, που κατ’ ευ-
φηµισµό αναγορεύτηκαν ως επιχειρηµατίες. 

Πράξη δεύτερη: Κατά τη λογική του «τρώγοντας ανοίγει η
όρεξη», µε τις ευλογίες του πολιτικού του πάτρωνα, µεταπηδά
στο Υπουργείο Άµυνας. Εκεί αρχίζει το µεγάλο φαγοπότι. Με το
πρόσχηµα αναβάθµισης της αµυντικής θωράκισης της χώρας,
επιδίδεται σε µία σειρά συµφωνιών µε τις οποίες συντελέστηκε
η µεγαλύτερη λεηλασία του δηµόσιου χρήµατος, καθώς µε τις
χαριστικές συµβάσεις για εξοπλιστικά προγράµµατα δεκάδων δι-
σεκατοµµυρίων έπεφταν βροχή οι µίζες. 

Και έρχεται η στιγµή κατά την οποία η ασυλία στο σύστηµα
Σηµίτη-Παπαντωνίου τελειώνει οριστικά και αµετάκλητα, γιατί το
κακούργηµα του ξεπλύµατος βρώµικου χρήµατος είναι αδίκηµα
διαρκές και δεν υπόκειται σε παραγραφή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανεξαρτήτως του αξιόποινου ή
µη -λόγω παρελεύσεως της τασσόµενης προθεσµίας- των εγκλη-
µάτων απιστίας από τις δικογραφίες που έχουν διαβιβαστεί στην
Βουλή, προκύπτει ότι σε µία περίπτωση ερευνάται τέλεση εγκλή-
µατος, νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα.

Πρέπει να σηµειωθεί, όµως, ότι σε όλες τις περιπτώσεις έχουν
γίνει γνωστές περιστάσεις, από τις οποίες θα µπορούσαν να συ-
ναχθούν ενδείξεις παραγωγής περιουσιακού οφέλους από την
πράξη της απιστίας και, στη συνέχεια, νοµιµοποίησης εσόδων
από εγκληµατική δραστηριότητα.

Στη βάση αυτή επισηµαίνεται, ακόµη, ότι το όνοµα του πρώην
Υπουργού αναγράφεται σε λίστα καταθετών εξωτερικού µεγά-
λων χρηµατικών ποσών -1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ στην Τράπεζα
HSBC στο όνοµα της συζύγου του- και ακόµη ότι ο ίδιος ο πρώην
Υπουργός καταδικάστηκε, µε αµετάκλητη απόφαση, για ανα-
κριβή δήλωση «πόθεν έσχες» του έτους 2009, ενώ φαίνεται ότι
υπάρχουν σε βάρος του και άλλες ποινικές καταδίκες για ανα-
κριβείς δηλώσεις «πόθεν έσχες» προηγουµένων ετών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα εξοπλιστικά προγράµµατα
της χώρας αποτελούσαν ανέκαθεν πηγή κινδύνου για διαφθορά
δοµών και προσώπων. Τα παρακάτω αναφερόµενα εξοπλιστικά
προγράµµατα ανάγονται σε µια συνολικότερη περίοδο, κατά την
οποία κορυφώθηκαν εγκληµατικές πράξεις και παραλείψεις του
παλιού πολιτικού συστήµατος του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµο-
κρατίας, που οδήγησαν τη χώρα στη χρεοκοπία. Χρηµατιστήριο,
εξοπλιστικά, δοµηµένα οµόλογα, «SIEMENS», υπερβάσεις Oλυµ-
πιακών έργων, σκανδαλώδεις δανειοδοτήσεις ΜΜΕ και kοµµά-
των συνθέτουν την εικόνα διαπλοκής και διαφθοράς της
περιόδου αυτής και αναδεικνύουν τις πολιτικές και προφανείς
ποινικές ευθύνες των πρωταγωνιστών της πολιτικής ζωής.

Ως γνωστόν, κύριοι συνάδελφοι, οι πολιτικές ευθύνες αποδί-
δονται από τον λαό. Οι ποινικές, ωστόσο, ευθύνες αποδίδονται

από τη δικαιοσύνη. Όµως, το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο βρέ-
θηκε να θωρακίζει τα πολιτικά πρόσωπα που έβαλαν το δάχτυλο
στο µέλι µε το ίδιο το Σύνταγµα, µε τον σκανδαλώδη νόµο περί
ευθύνης Υπουργών, αλλά και µε την καθυστερηµένη προώθηση
σχετικών υποθέσεων στην δικαιοσύνη.

Αποδεικνύεται στην πράξη ότι οι συγκεκριµένες διατάξεις -
άρθρο 87, παράγραφος 1 του Συντάγµατος και άρθρα 4, παρά-
γραφοι 4, 5 του ν.3126/2003 περί ευθύνης Υπουργών- έχουν
όντως συγκεντρώσει πολλά επικριτικά στοιχεία εξαιτίας της ιδι-
αίτερης µεταχείρισης που επιφυλάσσουν στη συγκεκριµένη κα-
τηγορία επίορκων πολιτικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Τα στοιχεία αυτά που είχε στη διάθεσή της η αρµόδια επι-

τροπή της Βουλής και που κατατέθηκαν στο πόρισµα, θεωρούν-
ται ιδιαίτερα σηµαντικά. Σύµφωνα µε αυτό, ο πρώην Υπουργός
θα αντιµετωπίσει τη δικαιοσύνη ως κοινός πολίτης όσον αφορά
το κακούργηµα του ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος.

Έχοντας ως προηγούµενο την περίπτωση του πρώην Υπουρ-
γού Τσοχατζόπουλου, εκτιµώ ότι η δικαστική εξουσία, ιστάµενη,
επιτέλους, στο ύψος των περιστάσεων, στη συγκεκριµένη περί-
πτωση θα αποδώσει δικαιοσύνη µε όρους κράτους-δικαίου, επι-
φέροντας κατά αυτόν τον τρόπο κάθαρση των παθηµάτων του
λαού µας, λυτρώνοντάς τον από την τραγωδία που βιώνει στις
µέρες µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Καµµένος για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους για τη

σηµερινή ψηφοφορία και την εµπιστοσύνη στο πρόσωπό µου για
την εκλογή του Αντιπροέδρου της Βουλής των Ελλήνων. Είναι
µια πάρα πολύ σηµαντική θέση για εµένα και εξαιρετικά µεγάλη
τιµή. 

Θέλω να ευχαριστήσω περισσότερο από τους εκατόν ογδόντα
δύο που µε ψήφισαν, τους δεκατέσσερις που είχαν το θάρρος
και ήταν στην Βουλή και είπαν «παρών». Έτσι πρέπει να είναι η
δηµοκρατία. Όσον αφορά αυτούς που δεν ήταν στην  ψηφοφο-
ρία και δεν ψήφισαν, αλλά µετά ήταν στο καφενείο, νοµίζω ότι η
στάση τους δεν ήταν τόσο κοινοβουλευτικά ορθή όσο των υπο-
λοίπων. Αυτό θα πρέπει απλά να το σηµειώσω ως άνθρωπος,
γιατί, όσο µε γνωρίζετε δύο χρόνια, δεν µπορώ να κρυφτώ πίσω
από λέξεις.

Από εκεί και πέρα, η εµπειρία µου ως Αντιπροέδρου της εξε-
ταστικής επιτροπής για τα δάνεια των κοµµάτων και των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης ήταν πολύ σηµαντική. Είδα µέσα από τις
διαδικασίες αυτές ότι πρόκειται για ένα πολύ µεγάλο έργο, ένα
δύσκολο έργο, έργο το οποίο πήρε πολλούς µήνες -εκείνης της
εξεταστικής-, µε άπειρα στοιχεία τα οποία επιφορτίστηκαν ελά-
χιστοι άνθρωποι, ειδικά στις µικρές Κοινοβουλευτικές Οµάδες,
όπως ήταν η δική µας ή του Ποταµιού ή -εάν θέλετε- και της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης. Ένας άνθρωπος, δηλαδή, έπρεπε να
κάνει τη δουλειά για πολλούς περισσότερους. 

Το ίδιο ίσχυσε και για την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή. Και
πρέπει από του Βήµατος της Βουλής να συγχαρώ τους συναδέλ-
φους όλων των κοµµάτων για την προσπάθεια που έκαναν. Εδώ,
βέβαια, οι νοµικοί -γιατί δεν είµαι νοµικός- και από την συγκυβέρ-
νηση και από την Αντιπολίτευση ορθώς διέκριναν τα όρια στα
οποία έπρεπε να κινηθεί -και κινήθηκε τελικά- αυτή η ειδική κοι-
νοβουλευτική επιτροπή. Άκουσα και τον κ. Τζαβάρα πριν. Νοµίζω
ότι δεν υπήρχαν νοµικά περιθώρια περαιτέρω να κινηθούµε µε
τον τρόπο που έπρεπε. 

Από εκεί και πέρα, το ζήτηµα µε τον κ. Παπαντωνίου -για να
µην λαϊκίζουµε από το Βήµα της Βουλής, αλλά ορθά σκεπτόµε-
νοι- είναι ένα θέµα το οποίο χρήζει διερεύνησης ως προς την ποι-
νική του πλευρά από την ελληνική δικαιοσύνη, για ένα διαρκές
έγκληµα όπως ο προσπορισµός προϊόντος εγκλήµατος ή η δια-
χείριση προϊόντος εγκλήµατος εν γνώσει του ή εν αγνοία του και
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το ξέπλυµα «µαύρου χρήµατος», τα οποία διώκονται και τιµω-
ρούνται από τον Ποινικό Κώδικα. Και εκεί θα καταλήξει η υπό-
θεση. 

Αυτό που θέλω να σηµειώσω από το Βήµα της Βουλής -και δεν
θα καταχραστώ περισσότερο τον χρόνο σας- είναι η σπατάλη
που έγινε σε εκείνα τα χρόνια του ΠΑΣΟΚ επί κ. Σηµίτη, που τον
βλέπουµε τώρα σε φωτογραφίες να επανέρχεται σε προσκήνιο
και σε παρασκήνιο για να συνενώσει πάλι όλο αυτό το σοσιαλι-
στικό σύστηµα, το δήθεν εκσυγχρονιστικό, το οποίο κατασπατά-
λησε το δηµόσιο χρήµα και διέλυσε την Ελλάδα και στον
ευαίσθητο τοµέα της άµυνας. 

Ενδεικτικά να σας πω ότι από το 1997 έως το 2003, τα ποσά
που απεκρύβησαν από την ΕΛΣΤΑΤ εν γνώσει του κ. Παπαντω-
νίου και εν γνώσει του ΚΥΣΕΑ και µε την υπογραφή του κ. Σηµίτη,
είναι τα εξής: Σας τα λέω ανά χρόνο. Αυτά είναι όσα δεν πέρασαν
στα στατιστικά για να µειώσουν το χρέος. Και ήρθαν µετά στις
επόµενες κυβερνήσεις. Το 1997, λοιπόν, 148 εκατοµµύρια. Το
1998, 69 εκατοµµύρια. Το 1999, 973 εκατοµµύρια. Επαναλαµ-
βάνω, είναι αυτά τα ποσά τα οποία απεκρύβησαν…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Σε δραχµές
ήταν αυτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Όχι αυτά που λέω είναι σε ευρώ. 

Επίσης, το 2000, 2,3 δισεκατοµµύρια, το 2001, 1,616 δισεκα-
τοµµύρια, το 2002, 2,408 δισεκατοµµύρια και το 2003, 1,129 δι-
σεκατοµµύρια. 

Έχω τα ποσά εδώ και είναι στοιχεία τα οποία θα καταθέσω για
τα Πρακτικά. 

Το σύνολο είναι 8,684 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δεν τα λέει ο Δη-
µήτριος Καµµένος αυτά. Είναι οι διαφορές, οι οποίες προέκυψαν
από λάθος, από  παραποιηµένα στοιχεία του κ. Παπαντωνίου. Και
προκύπτει από τη EUROSTAT, διότι έχω στα χέρια µου όλες τις
µελέτες της EUROSTAT, όλες τις αναλύσεις, όλα τα reports, τα
οποία µας ήλεγχαν και µας διόρθωναν κάθε φορά τα στοιχεία τα
οποία δεν στέλναµε ορθά. 

Οπότε, όλα αυτά τα στοιχεία, µε την πλήρη αλληλογραφία, µε
τη διαχείριση τότε της Στατιστικής Αρχής και του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, τα θέτω στη διάθεση της Βουλής. Νοµίζω ότι είναι
ένα έγκληµα, το οποίο για εµένα χαρακτηρίζεται διαρκές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. Δηµήτριος
Καµµένος, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοι-
χεία, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ήταν ένα κοµµάτι της δήθεν εκσυγχρονιστικής, προοδευτικής
Ελλάδας, η οποία έπρεπε να δει µπροστά και ξεκίνησε µε εξο-
πλιστικά, κατέληξε µε βαλίτσες, συνέχισε µε την Ολυµπιάδα του
2004, την οποία κάποια στιγµή θα τη δούµε και µε πολλά άλλα
ζητήµατα. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι το αντικείµενο της ειδικής κοινο-
βουλευτικής επιτροπής ήταν να ελέγξουµε τον σκοπό και τον
τρόπο µε τον οποίο έγιναν προµήθειες στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας, στα ζητήµατα τα οποία γνωρίζετε πολύ καλά, στις φρε-
γάτες, στα ελικόπτερα κλπ.. Προκύπτει από µαρτυρίες διευθύ-
νοντος συµβούλου και άλλων ότι δόθηκαν χρήµατα προς
χρηµατισµό Υπουργών σε διάφορα επίπεδα. Γράφτηκε και στα
«ΝΕΑ» αυτές τις ηµέρες ότι έγινε και χρηµατισµός, για τον πρώην
Πρωθυπουργό, για τον κ. Σηµίτη -προφανώς συγγενικό του πρό-
σωπο- στη Γερµανία από τις Μπαχάµες. Αυτά θα ελεγχθούν όλα
από την ελληνική δικαιοσύνη, η οποία ελπίζουµε να κάνει γρή-
γορα το έργο της για τη διαλεύκανση της υπόθεσης. 

Όλο αυτό το κείµενο διαβιβάζεται όπως είπαµε -και αποφάσισε
η συγκυβέρνηση- µε τον τρόπο που πρέπει να διαβιβαστεί από
την ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή. Εµείς σαν Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες στηρίζουµε την απόφαση αυτή και θα ήθελα όλοι µαζί να
βοηθήσουµε την ελληνική δικαιοσύνη να κάνει γρήγορα τη δου-
λειά της, για να βγαίνουν πάλι πολιτικά συµπεράσµατα, διότι η
λήθη δεν βοηθάει κανέναν. Και δεν βοηθά κανέναν η πολιτική
λήθη ειδικά σε ζητήµατα διασπάθισης του χρήµατος, απόκρυψης
στοιχείων και διόγκωσης του δηµοσίου χρέους µε πραγµατικό
τρόπο και όχι πλασµατικό. Και η διαχείριση όλης αυτής της κα-
τάστασης από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξαρτήτων Ελλήνων,

δυστυχώς τα τελευταία δυο χρόνια που περνάµε, νοµίζω ότι θα
µας δικαιώσει. Και νοµίζω ότι και το αποτέλεσµα της ποινικής
εξέτασης της υπόθεσης θα δικαιώσει και τους Έλληνες πολίτες
στις προσπάθειες που έκαναν και σε αυτά που πιθανόν λάθος πί-
στεψαν εκείνα τα χρόνια του ΠΑΣΟΚ.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τον κ. Παρασκευόπουλο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, είχα ζη-
τήσει τον λόγο να µιλήσω νωρίτερα για τη διευκρίνιση κάποιων
διαδικαστικών ζητηµάτων. Αφού δεν µου δόθηκε τότε, µπορώ να
µιλήσω, όπως είθισται, στο τέλος. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα µι-

λήσετε στο τέλος. Εντάξει, ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ιωάννης Σαρίδης, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος από την Ένωση Κεντρώων. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν τρία βασικά ερωτήµατα: Πώς
φθάσαµε ως εδώ; Τι έφταιξε σε αυτή τη χώρα; Ποιος ευθύνεται
τελικά; Οι Έλληνες περιµένουν εδώ και πολύ καιρό να πάρουν
απαντήσεις σε αυτά τα ερωτήµατα. Αυτό δεν σηµαίνει πως δεν
έχουν σχηµατίσει γνώµη, πως δεν έχουν καταλήξει σε κάποια
συµπεράσµατα για το τι ακριβώς έχει γίνει. 

Άλλωστε, στην Ελλάδα είµαστε. Εδώ γεννήθηκε η δηµοκρατία.
Σε αυτόν τον τόπο το να έχεις δική σου γνώµη επί παντός επι-
στητού, είναι αναφαίρετο δικαίωµα και ιερή υποχρέωση. Αυτό
αποδεικνύει η ιστορία µας. Αυτό µας άφησαν ως θεµέλιο του
έθνους µας οι παππούδες και οι πατεράδες µας. Έτσι ορίζει, µά-
λιστα, ο Έλληνας την ελευθερία του. Τότε ξέρει πως είναι η ώρα
να αντιδράσει, όταν νιώθει πως του στερούν το δικαίωµα της
γνώµης. Και αυτό ακριβώς κάνει σήµερα η παρούσα Βουλή. 

Για όσο καιρό ο πολιτικός κόσµος δεν καταφέρνει να σταθεί
στο απαιτούµενο των περιστάσεων ύψος, όσο οι πολιτικοί δεν
αναλαµβάνουν τις ιστορικές τους ευθύνες και δεν τολµούν να
δώσουν ξεκάθαρες απαντήσεις, τόσο οι πολίτες θα απέχουν, θα
οργίζονται, θα θυµώνουν, θα αδιαφορούν, θα συνεχίζουν να µην
έχουν καµµία εµπιστοσύνη στο πολιτικό σύστηµα της χώρας. 

Ίσως αυτό να δίνει και µια εξήγηση στο γιατί έχει εξαφανιστεί
από τις δηµοσκοπήσεις η ερώτηση, «Έχετε εµπιστοσύνη στα πο-
λιτικά κόµµατα;». Τι πιστεύετε πως θα απαντήσουν οι συµπολίτες
µας, αν τους κάνει κάποιος αυτή την ερώτηση; Είµαι βέβαιος,
πάντως, πως µεγάλη µερίδα έχει καταλήξει εδώ και καιρό να πι-
στεύει πως η κακοδιαχείριση στην υγεία και στα εξοπλιστικά
υπήρξαν οι µεγαλύτερες πληγές του ελληνικού δηµοσίου και µά-
λιστα µε αυτή τη σειρά: Υγεία και εξοπλιστικά. 

Πολλοί έχουν τη βεβαιότητα πως στον τοµέα της υγείας «φα-
γώθηκαν» περισσότερα χρήµατα από ό,τι στα αµαρτωλά εξοπλι-
στικά. Κανείς, όµως, δεν µπορεί να πει µε βεβαιότητα -να βγει
αυτή τη στιγµή και να ισχυριστεί- πως ξέρει το τι ακριβώς έγινε,
µε τι ποσά ζηµιώθηκε το δηµόσιο ή το πόσοι και ποιοι εµπλέκον-
ται. Ενδείξεις και όχι αποδείξεις! Σήµερα µόνο ενδείξεις έχουµε
να δώσουµε στους Έλληνες. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, µε την ψήφο µας ζητάµε από τη δικαιοσύνη
να βρει εκείνη τις αποδείξεις για αυτά που εµείς δηλώνουµε
αναρµόδιοι. Αυτό δεν αναιρεί το γεγονός πως υπάρχει µια γενική
και επιτηδευµένη ασάφεια για το τι ακριβώς έχει γίνει. Και εδώ
ακριβώς µπορούµε να εντοπίσουµε το πρόβληµα που περιµένουν
οι συµπολίτες µας από εµάς να λύσουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε µια απάντηση στον
ελληνικό λαό για το τι κακό χτύπησε τη χώρα. Αν δεν τη δώσουµε
αυτή την απάντηση στους Έλληνες, τότε δεν θα µπορούν και δεν
θα θέλουν -και δικαιολογηµένα- να ξαναδείξουν εµπιστοσύνη στο
πολιτικό µας σύστηµα. Και αν δεν ξαναδείξουν εµπιστοσύνη, τότε
το εγχώριο πολιτικό σύστηµα δεν θα είναι όσο ισχυρό χρειάζεται,
ώστε να σηκώσει µε αξιοπρέπεια το κεφάλι και να αντιµετωπίσει
τον εκβιασµό που υφίσταται η χώρα. 

Σήµερα, λοιπόν, αυτό το σακατεµένο πολιτικό σύστηµα έχει
την ευκαιρία να ανακτήσει µέρος της χαµένης του αξιοπιστίας.
Σήµερα στεκόµαστε µπροστά σε µια ευκαιρία: να δώσουµε µε-
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ρικές απαντήσεις. 
Πριν, όµως, προχωρήσω στην απάντηση που δίνουµε εµείς ως

Ένωση Κεντρώων συνυπογράφοντας το πόρισµα και βοηθώντας
έτσι την ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύνης, θα ήθελα να εξη-
γήσω γιατί είναι σηµαντικό να ακούσουν σήµερα οι Έλληνες τους
πολιτικούς αρχηγούς να δίνουν πειστικές απαντήσεις και να τι-
µούν µε την εµπιστοσύνη τους την ελληνική δικαιοσύνη. 

Στις 26 Ιανουαρίου του 2016, οι απανωτές τότε δηλώσεις δε-
κάδων στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ πως η Κυβέρνηση εκβιάζεται, µε
οδήγησαν στην κατάθεση επίκαιρης ερώτησης προς τον Πρωθυ-
πουργό, µε την οποία του ζητούσα ή να επιβεβαιώσει ή να δια-
ψεύσει τους ισχυρισµούς των Βουλευτών του πως η ελληνική
κυβέρνηση εκβιάζεται.

Θεωρούσα και εξακολουθώ να πιστεύω πως είναι ευθύνη του
Πρωθυπουργού να απαντήσει. Οι Έλληνες πρέπει να µάθουν τι
συνέβη και τι συµβαίνει. Αυτό απαιτεί η δηµοκρατία. Τα όσα ζή-
σαµε δυστυχώς από τότε, δεκαοκτώ µήνες µετά, µάς έδωσαν κά-
ποιες οδυνηρές απαντήσεις. Μόλις πριν λίγες µέρες το πολιτικό
σύστηµα έκανε ό,τι µπορούσε για να µην δώσει ιδιαίτερη σηµα-
σία στο γεγονός πως οι Ευρωπαίοι εταίροι µας µάς ζήτησαν ανοι-
χτά, µε δηµόσιες δηλώσεις επισήµων, να παρέµβουµε στην
υπόθεση δίωξης των στελεχών του ΤΑΙΠΕΔ.

Το πρόβληµα, βέβαια, δεν είναι πως το ζήτησαν αυτό για πολ-
λοστή φορά από την ελληνική Κυβέρνηση. Το πρόβληµα είναι αφ’
ενός πως το αίτηµά τους συνοδεύτηκε από µια απειλή, πως δεν
θα µας δώσουν τη δόση αν δεν συµµορφωθούµε, και αφ’ ετέρου
πως υποκύψαµε. Πιο ξεκάθαρη απάντηση από αυτήν που έδω-
σαν και δίνουν τα γεγονότα δεν θα µπορούσε να δώσει καλύτερη
ούτε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Η Ελλάδα εκβιάζεται και η Ελ-
λάδα υποκύπτει. Το ξέρουν αυτό καλά πλέον οι Έλληνες. Αυτό
που µένει, λοιπόν, να γίνει είναι να παραδεχτούν µερικά πράγ-
µατα ανοιχτά όσοι έχουν την πολιτική ευθύνη για την τύχη της
χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, έχω δώδεκα λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, εν-

τάξει, κύριε Σαρίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εκατόν πε-

νήντα τρεις Βουλευτές είναι λίγοι. Δεν φτάνουν για να σταµατή-
σουν την εξευτελιστική συµπεριφορά απέναντί µας που συνεχώς
επιδεικνύουν τα τεράστια συµφέροντα, στα πόδια των οποίων
έχουµε µπλεχτεί. Χρειάζονται τουλάχιστον τόσοι Έλληνες Βου-
λευτές όσοι ήταν εκείνοι που δέσµευσαν αρχικά τη χώρα τον Αύ-
γουστο του 2015. Για να ξεφύγουµε από τους εκβιασµούς πρέπει
να συνεννοηθούµε, να συναινέσουµε, να ενωθούµε και όχι να
τρωγόµαστε µεταξύ µας. Σήµερα κάνουµε ένα βήµα µπροστά
προς αυτήν την κατεύθυνση. Αυτή είναι η γνώµη µου.

Τα τέσσερα πολιτικά κόµµατα που συνυπογράφουν το πόρι-
σµα, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες και
η Ένωση Κεντρώων, και τα άλλα δύο το ΠΑΣΟΚ, η Δηµοκρατική
Συµπαράταξη και το Ποτάµι, τα οποία συµφωνούν και ταυτό-
χρονα προσθέτουν κάποιες χρήσιµες και σηµαντικές παρατηρή-
σεις, στέλνουν ένα σαφές πολιτικό µήνυµα: Ο πολιτικός κόσµος
είναι αναρµόδιος. Αυτή είναι η αλήθεια. Σήµερα αυτό λέµε όλοι
στους συµπολίτες µας πως είµαστε αναρµόδιοι.

Με την παραδοχή, όµως, αυτή λέµε και την αλήθεια στους Έλ-
ληνες. Με την οµόφωνη αυτή παραδοχή δίνουµε δύναµη στη δι-
καιοσύνη και της ζητάµε να µην φοβηθεί τίποτα και κανέναν και
να προχωρήσει στο έργο της, κύριε Υπουργέ. 

Με την παραδοχή αυτή σταµατάµε ως πολιτικό σύστηµα να
παρέχουµε κάλυψη στον κ. Παπαντωνίου. 

Με την παραδοχή πως υπάρχουν σοβαρές ενδείξεις, που πρέ-
πει να διερευνήσουν οι αρµόδιες εισαγγελικές αρχές, βάζουµε
ένα τέλος στον περίφηµο «νόµο της σιωπής», την οµερτά, που
αξιώνει πως «κόρακας κοράκου µάτι δεν βγάζει».

Η αξία του έργου της επιτροπής και του πορίσµατός της που
µε την ψήφο µας, αλλά και την ευχή µας στέλνουµε στους αρ-
µόδιους εισαγγελικούς λειτουργούς, έγκειται κυρίως στο γεγο-
νός πως το σύνολο των πολιτικών κοµµάτων οµοφωνεί για την
ανάγκη να καταργήσουµε τις σκανδαλώδεις διατάξεις του νόµου

περί ευθύνης Υπουργών, που µας υποχρεώνουν σήµερα να πα-
ραδεχτούµε µπροστά σε όλους τους Έλληνες πως όλοι µέσα
εδώ είµαστε αναρµόδιοι. 

Αυτός ο νόµος είναι που µας αναγκάζει αυτήν τη στιγµή να µην
µπορούµε να απαντήσουµε ξεκάθαρα και υπεύθυνα σε αυτά που
µας ρωτούν οι συµπολίτες µας, οι οποίοι έχουν κάθε δικαίωµα
να νιώθουν προδοµένοι, καθώς εκείνοι µε την ψήφο τους µας εµ-
πιστεύθηκαν και µας έστειλαν εδώ µέσα σε αυτήν την Αίθουσα.
Είχαµε υποχρέωση να απαντήσουµε εάν ο κ. Παπαντωνίου ήταν
ένοχος. Δεν µπορούµε, όµως, να το απαντήσουµε. Είµαστε αναρ-
µόδιοι και τα αδικήµατα αυτά έχουν παραγραφεί.

Ποιος φταίει γι’ αυτό; Ποιος φταίει που µας αναγκάζει όλους
να παραδεχτούµε πως είµαστε αναρµόδιοι;

Η απάντηση είναι συντριπτικά οµόφωνη. Φταίνε συγκεκριµένες
διατάξεις του νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Αυτή η οµόφωνη
διαπίστωση δίνει νόηµα και αξία στο αποτέλεσµα των εργασιών
της επιτροπής µας. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να κάνω µια αναφορά σε µια άλλη
συνεδρίαση της Ολοµέλειας, όταν, πριν από δώδεκα χρόνια στην
ίδια Αίθουσα στις 28 Φεβρουαρίου 2005, ο κ. Τσοχατζόπουλος
υποστήριξε σε έντονο ύφος ενώπιον της Ολοµέλειας πως καµµιά
ζηµιά και καµµιά καθυστέρηση δεν υπήρξε στα ελληνικά συµφέ-
ροντα, απεναντίας υπήρξε όφελος. 

Αυτά ήταν τα λόγια του κ. Τσοχατζόπουλου, ο οποίος έκλεισε
την οµιλία του, θέτοντας την εξής καταπληκτική ιστορικής σηµα-
σίας ερώτηση: «Υλοποιούµε την ελληνική εθνική στρατηγική,
προωθούµε το δηµόσιο και εθνικό συµφέρον, για την άµυνα και
την ασφάλεια της πατρίδας µας. Είναι µήπως έγκληµα απιστίας
αυτό;». Αυτό είπε!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κλείσω την εισή-
γησή µου, διαβάζοντας ένα απόσπασµα από κάτι που βρήκα
κατά την έρευνά µου, στα πλαίσια της συµµετοχής µου σε αυτή
την επιτροπή. Πρόκειται για ένα άρθρο στο «ΒΗΜΑ» τον Μάιο
του 2006, όπου ο κ. Ιωάννης Βαρβιτσιώτης έγραφε: «Με έκπληξη
διαπίστωσα πως στις προτάσεις της Κυβερνήσεως για την ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος δεν περιλαµβάνεται το άρθρο 86, το
οποίο ρυθµίζει την ποινική ευθύνη των Υπουργών για αδικήµατα
που διέπραξαν κατά την άσκηση των καθηκόντων τους». 

Και συνέχισε, λέγοντας τα παρακάτω σοφά λόγια που σας βε-
βαιώ ότι δεν έχουν ξεχάσει οι Έλληνες: «Το πλέον, όµως, σκαν-
δαλώδες είναι το προτελευταίο εδάφιο της παραγράφου 3 του
άρθρου 86 του Συντάγµατος, σύµφωνα µε το οποίο η Βουλή µπο-
ρεί να ασκήσει την κατά την παράγραφο 1 αρµοδιότητά της, να
συστήσει δηλαδή επιτροπή και να ασκήσει δίωξη, µετά το πέρας
της δεύτερης τακτικής συνόδου της βουλευτικής περιόδου που
αρχίζει µετά την τέλεση του αδικήµατος. Με τη διάταξη αυτή η
ατιµωρησία καθίσταται σχεδόν βέβαια για τα αδικήµατα που τε-
λέσθηκαν κατά την τελευταία σύνοδο της προηγούµενης βου-
λευτικής περιόδου, εφόσον το ίδιο κόµµα κερδίσει τις εκλογές.
Η προθεσµία αυτή είναι προφανές ότι είναι ασφυκτική και οδηγεί
στην εξάλειψη του αξιόποινου των πράξεων µέσα σε ελάχιστα
χρόνια από την τέλεσή τους».

Πριν κατέβω από αυτό το Βήµα, θέλω να είµαι σίγουρος πως
εξήγησα το σκεπτικό της Ένωσης Κεντρώων. Η χώρα αντιµετω-
πίζει άµεσες απειλές και επιχειρούνται εκβιασµοί εις βάρος του
λαού. Ο πολιτικός κόσµος δεν θα αποκτήσει το απαραίτητο και
αναγκαίο ύφος και κύρος για να βγάλει τη χώρα από αυτή την
κατάσταση, παρά µόνο εάν ενωθεί. 

Και για να οµονοήσουµε πρέπει να στηριχθούµε στην αλήθεια.
Μόνο η αλήθεια µπορεί να µας ενώσει, γιατί µόνο η παραδοχή
της αλήθειας µπορεί να πείσει τους Έλληνες πως σοβαρολο-
γούµε, πως έχουµε αναλάβει τις ευθύνες µας, πως δεν καταλα-
βαίνουµε, πως πρέπει να βάλουµε τις έχθρες µας στην άκρη, να
σταµατήσουµε το κυνήγι των µαγισσών και τις δηµόσιες παρεµ-
βάσεις στη δικαιοσύνη και να κοιτάξουµε όλοι µαζί προς τα εκεί
που πρέπει.

Η Ελλάδα µάς έχει όλους και όλες ανάγκη, τόσο γιατί καιγό-
µαστε και οι πυροσβέστες µας αγοράζουν µόνοι τους αυτό που
χρειάζεται όσο κι επειδή οι στρατιωτικοί µας δεν µπορούν να
προσφέρουν αξιοπρεπή διαβίωση στις οικογένειές τους την ώρα
που φυλάνε τα σύνορα, τόσο γιατί οι νοσηλευτές µας έχουν ξε-
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περάσει κατά πολύ ήδη τους εαυτούς τους και αν συνεχίσουν
έτσι, είναι ανθρώπινο να καταρρεύσουν και µαζί τους θα καταρ-
ρεύσει και όλο το σύστηµα,  όσο και γιατί δολοφονούνται παιδιά
από αδέσποτες σφαίρες στις αυλές δηµοτικών σχολείων.

Η Ελλάδα µάς έχει ανάγκη όλους και όλες. Βάσει αυτού του
σκεπτικού, παίρνουµε εµείς τις αποφάσεις µας στην Ένωση Κεν-
τρώων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Σα-
ρίδης µίλησε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, αλλά του είχα
βάλει κατά λάθος επτά λεπτά. Μην θεωρήσετε ότι άφησα πέντε
λεπτά να µιλήσει παραπάνω και ζητάτε όλοι.

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Δηµοσχάκης, για επτά λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αποτέλεσµα του πορίσµατος

δικαίωσε απόλυτα τα όσα είχε υποστηρίξει η Νέα Δηµοκρατία
και πάλι στην Ολοµέλεια στις 28 Μαρτίου, εκφράζοντας τις επι-
φυλάξεις της για τη σύσταση της συγκεκριµένης επιτροπής.

Και για να εξηγούµαστε. Οι όποιες επιφυλάξεις µας, νοµικές
και συνταγµατικές, δεν είχαν σχέση µε τον ενδελεχή έλεγχο των
πράξεων του Γιάννου Παπαντωνίου, αλλά για το αν θα είναι αρ-
µόδια η συγκεκριµένη επιτροπή για να ζητήσει την άσκηση ποι-
νικής δίωξης.

Και όπως αποδεικνύεται περίτρανα από το πόρισµα που έχετε
µπροστά σας, δεν µπορεί να ασκηθεί κατά του πρώην Υπουργού
ποινική δίωξη για την κατηγορία της απιστίας λόγω εξάλειψης
του αξιοποίνου.

Όσον αφορά στο αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από εγ-
κληµατικές ενέργειες, δεν υπάγεται στον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών, το οποίο σηµαίνει ότι για τις έξι σχετικές ποινικές δι-
κογραφίες για το συγκεκριµένο αδίκηµα δεν έχει καµµία αρµο-
διότητα η Βουλή. Αρµόδια είναι η ελληνική δικαιοσύνη να
ασχοληθεί µε το θέµα.

Σε θέµατα διαφθοράς και διαπλοκής όλοι οφείλουµε να είµα-
στε ευαίσθητοι και κάθετοι και να µη δίνουµε αφορµές για κου-
κουλώµατα σκανδάλων. Σας ξεκαθαρίσαµε από την αρχή ότι δεν
θα συνηγορήσουµε σε αυτό το σόου που στήνεται µε τις εξετα-
στικές και προανακριτικές επιτροπές για διάφορες ποινικές υπο-
θέσεις.

Είναι εµφανής η πρόθεσή σας να αποπροσανατολίσετε τον
Έλληνα πολίτη από την οδυνηρή καθηµερινότητα που εσείς δη-
µιουργήσατε, ποντάροντας στην σκανδαλολογία. Προσπαθείτε
να αλλάξετε την ατζέντα, φτιάχνοντας προανακριτικές επιτρο-
πές, γιατί έχετε την ψευδαίσθηση ότι µε αυτόν τον τρόπο θα ξε-
χάσει η κοινωνία ότι σε δυόµισι χρόνια διακυβέρνησής σας έχετε
φορτώσει τη χώρα µε δύο µνηµόνια και µε δύο εκπρόθεσµες και
ετεροβαρείς αξιολογήσεις.

Έχετε αποδυναµώσει την οικονοµία. Έχετε στοιχειώσει τα
όνειρα των νέων. Σχεδόν έχετε διαλύσει τον κοινωνικό ιστό. Δεν
καταλαβαίνετε και δεν αντιλαµβάνεστε τα σηµάδια της κοινω-
νίας. Συνεχίζετε να λέτε ασύστολα ψέµατα µε προκλητικό τρόπο
πολλές φορές στον ελληνικό λαό.

Κύριε Υπουργέ της δικαιοσύνης, έχουµε πταισµατοδικείο,
έχουµε πρωτοδικείο, έχουµε εφετείο. Προτείνω την ίδρυση ψε-
µατοδικείου. Δεν θέλετε να το ονοµάσετε ψεµατοδικείο; Ψευδο-
δικείο, για να δικάζονται…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Την ψηφίσατε την σύσταση της εξετα-
στικής επιτροπής, κύριε Δηµοσχάκη.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Εσείς δεν λέτε ψέ-
µατα. Δεν το λέω για εσάς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Αθηναϊκή επιθεώρηση!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Για να δικάζονται όλοι

οι κυβερνητικοί παράγοντες που παραµυθιάζουν καθηµερινά την
ελληνική κοινωνία και εµπορεύονται την ελπίδα του πολίτη, που
προσπαθεί να επιβιώσει κάτω από τις αντίξοες συνθήκες που έχει
επιπλέον δηµιουργήσει η σηµερινή Κυβέρνηση.

Να ξέρετε, όµως, ότι καµµία από τις κακοπαιγµένες επικοινω-
νιακές παραστάσεις που στήνετε δεν πρόκειται να καλύψει τις
αποτυχηµένες πολιτικές σας επιλογές το διάστηµα που βρίσκε-

στε στην εξουσία.
Για να επανέλθουµε στο θέµα των εξοπλισµών, είχα τονίσει και

στην οµιλία µου στην Ολοµέλεια για τη σύσταση της επιτροπής,
ότι το θέµα δεν είναι να ανακαλύπτουµε συνεχώς σκάνδαλα και
παρατυπίες, αλλά κυρίως, όµως, να εντοπίσουµε τη ρίζα του
κακού, για να αποφύγουµε στο µέλλον παρόµοιες δυσάρεστες
καταστάσεις.

Να ξεκαθαρίσουµε, όµως, ένα ζήτηµα σηµαντικό. Δεν σηµαίνει
ότι, επειδή ένας πρώην Υπουργός Εθνικής Άµυνας φυλακίστηκε
για µίζες και ένας δεύτερος ελέγχεται από τη δικαιοσύνη, θα
πρέπει να καταφερόµαστε εναντίον του συνόλου των εξοπλιστι-
κών προγραµµάτων. Δεν µπορούµε να αφήνουµε υπόνοιες για
τις Ένοπλες Δυνάµεις και για τα στελέχη αυτών. Καθηµερινά
αυτά τα στελέχη του ελληνικού κράτους πράττουν στο ακέραιο
το καθήκον τους κάτω από τις δύσκολες συνθήκες και υπερα-
σπίζονται τη χώρα µας. Ούτε πρέπει να λιθοβολούµε και να ακυ-
ρώνουµε όλα τα εξοπλιστικά προγράµµατα που αγόρασε η χώρα
µας κατά το παρελθόν. Έπαιξαν και παίζουν καθοριστικό ρόλο
στη θωράκιση και στην άµυνα της χώρας. Το βλέπω καθηµερινά
στην πατρίδα µου, το διαπιστώνω και είµαι υπερήφανος γι’ αυτό.
Είµαι υπερήφανος για τις Ένοπλες Δυνάµεις που υπερασπίζονται
τον Έβρο, τα νησιά και όλα τα σύνορά µας.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να θυµίσω το θουκυδίδειο δόγµα
και αυτό θα πρέπει να µας καθοδηγεί, ότι δηλαδή ο ισχυρός
παίρνει ό,τι η δύναµη του υπαγορεύει, ενώ ο αδύναµος παραχω-
ρεί ό,τι η αδυναµία του επιβάλλει.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε σε ποια γεωγραφική θέση βρίσκεται η
χώρα µας, πόσο ρευστό είναι το γεωπολιτικό µας περιβάλλον και
αναγκαζόµαστε να εξοπλιζόµαστε διαρκώς για να αντιµετωπί-
σουµε τυχόν απειλές από τους γείτονές µας. 

Το θέµα είναι να δηµιουργηθούν ασφαλιστικές δικλίδες για την
αγορά των εξοπλιστικών προγραµµάτων, για να µην µπορεί να
βάλει κανείς το χέρι στο µέλι. Είναι γνωστό ότι έχει προκαλέσει
στρεβλώσεις η ιδρυθείσα το 1995 Γενική Διεύθυνση Εξοπλισµών,
µετέπειτα Γενική Διεύθυνση Αµυντικών Εξοπλισµών και Επενδύ-
σεων, στην οποία κάνουν πάρτι οι ντίλερς, οι προµηθευτές και οι
κάθε είδους καιροσκόποι, παίζοντας τους συµβούλους µε το αζη-
µίωτο.

Δεν σας κάνει εντύπωση ότι από αυτή την εποχή και µετά εµ-
φανίστηκαν τα φαινόµενα διαφθοράς; Γιατί πριν δεν µιλούσαµε
για µίζες και πάρτι εκατοµµυρίων; Για ποιον λόγο άραγε; Η Ελ-
λάδα άρχισε να εξοπλίζεται από το 1995 και εντεύθεν; Όχι βέβαια.
Και παλαιότερα αγοράζαµε φρεγάτες, µαχητικά αεροπλάνα,
τανκς. Όµως, τότε την ευθύνη είχαν τα στελέχη των γενικών επι-
τελείων και αυτοί προέβαιναν στις απαραίτητες εισηγήσεις, χωρίς
να παρεµβαίνουν περίεργοι επισκέπτες, µεσάζοντες και διαδρο-
µιστές.

Αλήθεια, γιατί δεν εξετάζετε το ενδεχόµενο προµήθειας βασι-
κών οπλικών συστηµάτων µόνο µε συµφωνίες µεταξύ του ελλη-
νικού κράτους και των κρατών από τους οποίους προέρχονται
αυτά αλλά πάντα µε τις αρχές φυσικά της αµοιβαιότητας, σε
προώθηση αντιστοίχων προϊόντων µας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ήδη ο τοµέας της εθνικής άµυνας της Νέας Δηµοκρατίας εξε-
τάζει και συζητά ένα νέο µοντέλο προµηθειών το οποίο να εντάσ-
σεται στους κόλπους των γενικών επιτελείων, ενώ η ΓΔΑΕΕ θα
έπρεπε να περιέλθει ως διακλαδικός φορέας υπό το ΓΕΕΘΑ και
όχι από τον Υπουργό, για να αποφεύγονται οι τοποθετήσεις δια-
φόρων πολιτών και περίεργων παραγόντων.

Ο Υπουργός αυτό που θα κάνει µόνο, ίσως, είναι να επικυρώνει
αυτές τις συµφωνίες, εισάγοντας σοβαρά θέµατα εξοπλισµών
στο ΚΥΣΕΑ και στη Βουλή. Ίσως, µάλιστα, θα ήταν χρηστικό να
εξεταστεί, και για λόγους διαφάνειας ενδεχοµένως, και συµµε-
τοχή των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, όπως ακριβώς τώρα
πράττεται στην Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων. 

Αυτό το νέο µοντέλο πρέπει να έχει άµεση συνεργασία µε την
Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία, την οποία η Κυβέρνηση, δυστυ-
χώς, πολλές φορές περιφρονεί και την έχει εγκαταλείψει στην
τύχη της.

Επειδή, όµως, θα πρέπει να υπάρχουν και ουσιαστικές προτά-
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σεις για την καταπολέµηση της διαφθοράς σε όλα τα επίπεδα,
οφείλουµε να σταθούµε στο υφιστάµενο νοµοθετικό θεσµικό
πλαίσιο που αντιµετωπίζει µε επιείκεια όσον αφορά την άσκηση
ποινικής δίωξης όσων διατέλεσαν ή διατελούν µέλη της Κυβέρ-
νησης. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι έχουν ωριµάσει οι συνθήκες για µια ριζική
µεταβολή του νοµοθετικού πλαισίου που διέπει το σύστηµα
άσκησης της ποινικής δίωξης, αλλά και γενικότερα της απονοµής
ποινικής δικαιοσύνης στα πολιτικά πρόσωπα. Αυτό µπορεί να
γίνει µε τη ριζική µεταβολή του άρθρου 86 στην επικείµενη Συν-
ταγµατική Αναθεώρηση. 

Η τακτική δικαιοσύνη µε το ήθος των εισαγγελικών και δικα-
στικών λειτουργών της µπορεί να αποτελέσει την εγγύηση για
την άσκηση της ποινικής δίωξης και για Υπουργούς, όπως συµ-
βαίνει και µε τους υπόλοιπους Έλληνες πολίτες,

Εδώ πρέπει να τονίσω ότι πρέπει, στα πλαίσια της αυστηρο-
ποίησης, να προβλεφθεί ειδική δωσιδικία για τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας που έχουν
εµπλακεί σε υποθέσεις διαφθοράς, απιστίας και λοιπά άλλα ποι-
νικά αδικήµατα.

Καλό είναι φυσικά δούµε το πώς έχουν αντιµετωπίσει ανάλογα
φαινόµενα και ανάλογα προβλήµατα και οι χώρες του εξωτερι-
κού και πώς κατάφεραν να περιορίσουν τη διαφθορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Δηµοσχάκη, ολοκληρώστε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Μόνο µε την αλήθεια,
µόνο µε το παράδειγµα, µακριά από ψέµατα και µε τις ενέργειες
που περιέγραψα παραπάνω, µπορεί να αποκαταστήσει ο πολιτι-
κός κόσµος το κύρος του στην ελληνική κοινωνία και όχι µε άστο-
χες, φλύαρες και αναποτελεσµατικές προανακριτικές επιτροπές
που παίζουν τον ρόλο επικοινωνιακών πυροτεχνηµάτων, όπως
αυτές στήνει, κατά καιρούς, η σηµερινή Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχει ζη-
τήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Βουλής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Θα µιλήσω
πιο µετά, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Ντζιµάνης, για επτά λεπτά. Παρακαλώ να κάνουµε
καλή διαχείριση του χρόνου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας υπεν-

θυµίσω ότι σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής συζητάµε το πό-
ρισµα της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής σχετικά µε την
ενδεχόµενη τέλεση αδικηµάτων απιστίας κατά του δηµοσίου και
της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα του
πρώην Υπουργού κ. Παπαντωνίου κατά την τέλεση των καθηκόν-
των του στο πλαίσιο σύναψης συµβάσεων εξοπλιστικών προ-
γραµµάτων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

Από τη µελέτη των στοιχείων προέκυψε ότι εντός των συµβά-
σεων υπήρχαν ζηµιογόνοι και παράνοµοι όροι υπέρ των προµη-
θευτριών και κατασκευαστριών εταιρειών και σε βάρος του
ελληνικού δηµοσίου. Σε όλες τις υποθέσεις αυτές είχε συµµε-
τοχή ο κ. Παπαντωνίου, είτε ως εισηγητής στο ΚΥΣΕΑ για τη σύ-
ναψη και εκτέλεση των σχετικών συµβάσεων και τροποποιήσεων
αυτών, είτε ως εγκρίνων και υπογράφων φύλλα ενηµέρωσης της
κινήσεως σχετικά µε αυτές. 

Η συνολική ζηµιά που προξενήθηκε στο ελληνικό δηµόσιο από
τα παραπάνω υπερβαίνει το ποσό των 500 εκατοµµυρίων ευρώ.
Από τα προαναφερόµενα προκύπτουν ενδείξεις ότι ο κ. Παπαν-
τωνίου, κατά την άσκηση των καθηκόντων του ως ΥΕΘΑ από τον
Οκτώβριο του 2001 έως τον Μάρτιο του 2004, τέλεσε το αδίκηµα
της απιστίας σχετικής µε την υπηρεσία κατά του ελληνικού δη-
µοσίου κατ’ εξακολούθηση και από κοινού µε άλλους κρατικούς
υπαλλήλους, που αναφέρονται στις δικογραφίες. 

Παρά, όµως, την δικαιική, κοινωνική και πολιτική απαξία των
παραπάνω εγκληµάτων, δεν είναι δυνατόν να ασκηθεί ποινική
δίωξη εναντίον του κ. Παπαντωνίου, διότι σύµφωνα µε το άρθρο
86 του Συντάγµατος έχει εξαλειφθεί το αξιόποινο. Επίσης, η επι-
τροπή µε βάση τα αποδεικτικά στοιχεία και την κρίση της, κρίνει

ότι προκύπτουν ενδείξεις ότι ο πρώην Υπουργός κ. Παπαντωνίου,
κατά το χρονικό διάστηµα από τον Οκτώβριο του 2001 έως τον
Μάρτιο του 2004, τέλεσε κατ’ εξακολούθηση και κατ’ επάγγελµα
το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµη δραστη-
ριότητα, που εν προκειµένω ήταν τέλεση από µέρους του της
προαναφερόµενης απιστίας περί την υπηρεσία σε βάρος του δη-
µοσίου.

Από τα παραπάνω προκύπτει ότι για το αδίκηµα της απιστίας
αρµοδιότητα να ασκήσει την ποινική δίωξη έχει η Βουλή, πλην
όµως υφίσταται ανυπέρβλητο εµπόδιο για την άσκηση από τη
Βουλή της δίωξης σε βάρος του παραπάνω Υπουργού, διότι ως
προς το αδίκηµα έχει εξαλειφθεί το αξιόποινο της απιστίας. 

Για το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες, οι πράξεις έχουν τελεστεί εκτός της άσκησης
των καθηκόντων του ως Υπουργού, εποµένως καθίσταται φα-
νερό ότι το αδίκηµα αυτό δεν υπάγεται στον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών. Εποµένως, αρµόδια για τη δίωξη και εκδίκαση της
παραπάνω πράξης είναι, κατά το κοινό ποινικό δίκαιο, τα διω-
κτικά όργανα και τα δικαστήρια. Και εποµένως, η Βουλή δεν έχει
αρµοδιότητα να ασκήσει δίωξη για το παραπάνω αδίκηµα.

Όσον αφορά τις αξιόποινες πράξεις που αφορούν άλλα πρό-
σωπα µη έχοντα πολιτική ιδιότητα, η περαιτέρω διερεύνηση είναι
αντικείµενο εξεταστικής επιτροπής και αρµόδια για την άσκηση
ποινικής δίωξης είναι η δικαιοσύνη. Εποµένως, η Βουλή πρέπει
να παραπέµψει τις υποθέσεις και τις σχετικές δικογραφίες στον
αρµόδιο Εισαγγελέα Πληµµελειοδικών Αθηνών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέραν των δικονοµικών και ποι-
νικών διαστάσεων του θέµατος, υπάρχουν και άλλες διαστάσεις
που πρέπει να λάβει υπ’ όψιν ο πολιτικός κόσµος. Πόσο πατριω-
τικό είναι να στήνονται πάρτι µε µίζες στον τοµέα της εθνικής άµυ-
νας και ιδιαίτερα στους εξοπλισµούς; Πώς µπορεί να χαρακτηρίσει
κανείς την αγορά οπλικών συστηµάτων και συγκεκριµένα αρµάτων
Leopard, τα οποία επί δεκαετία δεν είχαν πυροµαχικά, εν γνώσει
όλων των επιπέδων της ιεραρχίας; Πώς µπορεί να αντιστραφεί η
απαξίωση του ελληνικού λαού προς τον πολιτικό κόσµο, όταν στην
οκταετία µετά τα Ίµια, από το 1996 έως το 2004, υλοποιήθηκε το
µεγαλύτερο εξοπλιστικό πρόγραµµα της χώρας, από την ίδρυση
του ελληνικού κράτους, όπου η Ελλάδα δαπάνησε αµύθητα ποσά
για αµυντικές προµήθειες; Ήδη ένας πρώην Υπουργός της περιό-
δου εκείνης φυλακίστηκε και για τον άλλον υπάρχουν ενδείξεις τέ-
λεσης αξιόποινων πράξεων. Πλην των αναφεροµένων Υπουργών,
τα ΚΥΣΕΑ εκείνης της περιόδου δεν είχαν καµµία ευθύνη;

Ως πολιτικός κόσµος έχουµε υποχρέωση να διερευνήσουµε
όλες τις περιπτώσεις που ρίχνουν σκιές σε πολιτικά πρόσωπα και
υπονοµεύουν την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού στους αντι-
προσώπους του.

Εξετάστηκε ποτέ η επιχειρησιακή αναγκαιότητα και καταλλη-
λότητα των οπλικών συστηµάτων που προµηθευτήκαµε; Διατέ-
θηκαν τα χρήµατα µε βάση ένα συνολικό επιχειρησιακό σχέδιο
ή αποσπασµατικά και µε γνώµονα την ικανοποίηση όλων των
προµηθευτών; Τηρήθηκαν οι διαδικασίες των προµηθειών; Ωφε-
λήθηκε η Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία από τα πολυάριθµα και
πανάκριβα αυτά συστήµατα; Γνωρίζουµε ότι πάνω από το µισό
ποσό για τους εξοπλισµούς της οκταετίας αυτής κατευθύνθηκε
σε ταµεία των εταιρειών βορείων ευρωπαϊκών χωρών και ότι ένα
µέρος του χρέους µας προς τις χώρες αυτές είναι από τις εξο-
πλιστικές δαπάνες.

Όλα τα παραπάνω πιστεύω ότι αποτελούν αντικείµενο εξετα-
στικής επιτροπής, διότι ποτέ δεν είναι αργά να πληροφορηθεί ο
ελληνικός λαός πώς ξοδεύτηκαν τα χρήµατά του και το κυριό-
τερο, να αποδοθούν ευθύνες σε όσους έβλαψαν το δηµόσιο συµ-
φέρον. Επίσης, προκύπτει η αναγκαιότητα αναθεώρησης του
άρθρου 86 του Συντάγµατος και η σύνταξη νέου νόµου περί προ-
µηθειών στις Ένοπλες Δυνάµεις.

Τέλος, σας καλώ να υπερψηφίσουµε το πόρισµα.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε κι εµείς.
Ο Πρόεδρος της Βουλής έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες και
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κύριοι συνάδελφοι, είµαι υποχρεωµένος να µιλήσω για ορισµένα
ζητήµατα. Αισθάνοµαι αυτήν την υποχρέωση.

Πρώτον, γιατί ασχολείται η Βουλή µε αυτά τα πράγµατα;
Μήπως είναι ένα σχέδιο παραφιλολογίας και απόσπασης της
προσοχής της κοινής γνώµης; Πιστεύω πως ένα από τα καθή-
κοντά που έχει αναλάβει αυτή η Βουλή ενώπιον του ελληνικού
λαού, είναι να ψάξει όχι µόνο για τις ευθύνες, αλλά και για την
ουσία της διαδικασίας η οποία δηµιούργησε το χρέος, το οποίο
όλοι εργαζόµαστε να το αποτινάξουµε, να το αποµειώσουµε, να
δηµιουργηθούν οι συνθήκες να φύγουµε από την ταλαιπωρία και
τις οδυνηρότατες κοινωνικές επιπτώσεις στις οποίες ο ελληνικός
λαός έχει περιπέσει, ακριβώς λόγω αυτού του χρέους που κλη-
ρονοµήθηκε στην παρούσα Κυβέρνηση.

Άρα, το ζήτηµα των εξοπλισµών, των αντισταθµιστικών ωφε-
ληµάτων, των µιζών, της σπατάλης, της κακοδιαχείρισης είναι
προφανές ότι αποτελεί αντικείµενο µόνιµης ενασχόλησης µε τη
θεσµική ευαισθησία που επιβάλλει αυτή η ενασχόληση από την
πλευρά της Βουλής.

Δεύτερο ζήτηµα. Μου προκάλεσε κατάπληξη ότι ενώ ακούστη-
καν διάφορες ατάκες -διότι είµαστε στην εποχή πλέον που οι
αγορεύσεις γίνονται µέσα από ατάκες που ανακαλύπτουν διάφο-
ροι συνεργάτες την προηγούµενη µέρα-, για «χειροβοµβίδα κρό-
του λάµψης», για «παραπλάνηση», για «φιάσκο», για «άνθρακες
ο θησαυρός», όλα αυτά τα οποία ακούστηκαν προηγουµένως,
δεν υπήρξε η ελάχιστη πολιτική ευαισθησία από πλευράς εκπρο-
σώπων των κοµµάτων που είχαν κυβερνήσει στο διάστηµα το
οποίο ιστορικά εξετάζουµε σήµερα σε σχέση µε το συγκεκριµένο
ζήτηµα, για να περιγράψουν και να αναλάβουν τις ευθύνες ή και
να καταθέσουν την οδύνη τους για το ότι όχι απλά αυτά συνέβη-
σαν επί των ηµερών της διακυβέρνησής τους -διότι αυτά συµβαί-
νουν και η απάντηση είναι ότι ο λαός τα αποτιµά-, αλλά για να
πάρουν την ευθύνη τους για το πώς και γιατί δεν είχαν ευαισθη-
τοποιήσει, κινητοποιήσει, βοηθήσει την ελληνική δικαιοσύνη εγ-
καίρως, ώστε να εξεταστούν. Δηλαδή, τελικά, έρχεται εδώ ως
διαπίστωση ότι πέρασαν δέκα χρόνια, τι να κάνουµε, έχουν πα-
ραγραφεί µε το άρθρο 86 κλπ..

Άρα, τούτου δεδοµένου, οι παρόντες να µην συνεχίζουν να διε-
ρευνούν τα πράγµατα, χωρίς να αναλαµβάνει κανείς την ευθύνη
γιατί στο µέρος που αφορά τη Βουλή –προφανώς αφορά και δι-
καστικούς λειτουργούς- υπήρξε αυτή η πολύχρονη καθυστέ-
ρηση, η οποία υπερέβη -προφανώς για ορισµένα από τα
αδικήµατα- της διερεύνησής τους τις πρόνοιες του άρθρου 86.
Η ευθύνη επ’ αυτού δεν αφορά τις κυβερνήσεις εκείνες της επο-
χής! Η παρούσα Κυβέρνηση πρέπει να συγκαλύψει. Kαι αυτό εµ-
φανίζεται ως ευθύνη από εδώ πέρα µέσα. Είναι απίστευτο! 

Τρίτον, ο κ. Παπαντωνίου έπρεπε να είναι εδώ. Λυπάµαι που
είµαι ο πρώτος που το λέω σήµερα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το είπαµε και εµείς. Έχει ασχο-
ληθεί η επιτροπή µε το θέµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Με συγχω-
ρείτε εάν αδίκησα κάποιον, κύριε Τζαβάρα. Δεν το κάνω για δη-
µιουργία εντυπώσεων. 

Ήµασταν παρόντες κάποιοι εξ ηµών όταν ο κ. Γιώργος Παπα-
κωνσταντίνου δύο φορές για µισή ώρα ήρθε και µίλησε. Ήµα-
σταν παρόντες εµείς, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση για την οποία
λέτε πως ήταν έξαλλη και η οποία οδηγούσε τα πράγµατα στον
τοίχο, ενώ δεν ήταν παρόντες οι σύντροφοί του όταν ήρθε µέσα
στην Αίθουσα της Βουλής για να πει τις απόψεις του. 

Και γιατί αναφέροµαι σε αυτό; Έχει κάθε δικαίωµα ο κ. Παπαν-
τωνίου στην επιτροπή -όπως και στην Ολοµέλεια- να στείλει ένα
υπόµνηµα. Δεν µπορεί, όµως, να παραµένει ασχολίαστο από τη
Βουλή των Ελλήνων ότι αυτό το υπόµνηµα τελειώνει λέγοντας
αποφατικά ότι πρόκειται για συκοφαντική δυσφήµιση που υπη-
ρετεί φαύλες πολιτικές σκοπιµότητες. Να έρθει εδώ να το εξη-
γήσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πού είναι η συκοφαντική δυσφήµιση; Πού είναι οι φαύλες πο-

λιτικές σκοπιµότητες; Γιατί ενδεχοµένως να έπειθε -και το λέω
ευθύτατα-, διότι είναι σαφές ότι λειτουργούµε στη βάση του νο-
µικού µας πολιτισµού που έχει κάποια αγκωνάρια, βασικότερο
του οποίου προφανώς είναι το ότι ουδείς είναι κατηγορούµενος,

πόσο µάλλον ένοχος, εάν δεν υπάρξει η εδραίωση των κατηγο-
ριών και εάν δεν καταδικαστεί. Δεν ήρθε, όµως, ο κ. Παπαντω-
νίου. Με είχε πάρει τηλέφωνο και είχαµε µιλήσει -µπορώ τώρα
να το δηµοσιοποιήσω- αµέσως µόλις είχε σταλεί η δικογραφία
για να µου πει την έκπληξή του για το ότι ηγέρθη τέτοιο θέµα
κλπ.. 

Και µένω έκπληκτος και για έναν τρίτο λόγο, για τον οποίο επί-
σης σύντροφοί του, συνοδοιπόροι του µέσα στο κόµµα του –σε
όλους συµβαίνουν αυτά- δεν βρίσκουν λόγο να πουν, αλλά περ-
νάνε τον χρόνο τους µε διάφορα ευφυολογήµατα από του Βή-
µατος αυτού. 

Είναι δυνατόν ένας Υπουργός που έχει περάσει από πολλά
Υπουργεία, που είχε πρώτες ευθύνες για τη χώρα, ακόµα και για
την είσοδο της χώρας στην ΟΝΕ, µε ένα δηµόσιο επί πολλά χρό-
νια αποτύπωµα πάνω στα πράγµατα κλπ., να διαβάζει ή να ξέρει
πριν να τα διαβάσει –δεν παίζει κανέναν ρόλο- και να διαβάζουµε
µαζί του στις εφηµερίδες ότι η δικαιοσύνη η οποία έχει ξεκινήσει
τη σχετική διαδικασία, προσκρούει µπροστά σε άρνηση να ανοι-
χτούν οι λογαριασµοί; 

Δεν γνωρίζω εάν είναι αλήθεια ή δεν είναι. Το έχω διαβάσει
επανειληµµένα, όµως, όπως επίσης και αυτά τα οποία αναφέρει
ήδη η επιτροπή στο πόρισµά της, δηλαδή το πλήθος των λογα-
ριασµών, τα δάνεια, τις υπόνοιες -επαναλαµβάνω ότι εύχοµαι να
µην είναι αλήθεια- για εικονικές αγορές, για κάλυψη από δάνεια.
Να τα γνωρίζει όλα αυτά, να υπάρχει µια περιρρέουσα ατµό-
σφαιρα για ένα δηµόσιο πρόσωπο το οποίο ήταν από τα κορυ-
φαία µιας ολόκληρης περιόδου για την ιστορία της χώρας και µε
διεθνή υπόσταση. Τον κ. Παπαντωνίου τον γνωρίζουν τώρα κα-
λύτερα σε όλη την Ευρώπη παρά εµένα παραδείγµατος χάριν.
Έτσι δεν είναι; Απλό δεν είναι; 

Και να µην αισθάνονται την ανάγκη αυτοί που τον υπερασπί-
ζονται εµµέσως πλην σαφώς -και δεν  µπορώ να ακούω «εντάξει,
από εκεί και πέρα αν η δικαιοσύνη, να σαπίσει κλπ.», που τα
ακούσαµε και για άλλες περιπτώσεις- επ’ αυτών των ζητηµάτων,
τα οποία δηµιουργούν εύλογες ανησυχίες, ευαισθησίες, υπό-
νοιες στην κοινή γνώµη, να θέσουν αυτά τα ζητήµατα, αλλά ίσα-
ίσα να εγκαλούν την Κυβέρνηση, τον Υπουργό και να εγκαλούν
και την ελληνική Βουλή γιατί ασχολείται; Είναι απίστευτο! Πάρτε
τις ευθύνες σας. Θέλω να είµαι σαφής, πάρα πολύ σαφής. 

Ένα επόµενο ζήτηµα που θέλω να θίξω, είναι το εξής: Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα έχει κοινοβουλευτικό σύστηµα
και Σύνταγµα που εδραιώνει το κοινοβουλευτικό σύστηµα, θε-
σπίζει και ισχυροποιεί τις τρεις ισότιµες και ανεξάρτητες αρχές,
τη δικαστική εξουσία, την εκτελεστική εξουσία και την κοινοβου-
λευτική εξουσία. Πλην, όµως, εάν συµφωνήσουµε -είµαι σαφής,
θα το αντιληφθείτε- ότι η δικαστική και η εκτελεστική εξουσία
συνθέτουν το σώµα και το νευρικό σύστηµα της δηµοκρατίας
µας, η καρδιά της δηµοκρατίας χτυπάει στη Βουλή. Η Βουλή
είναι το νοµοθετικό σύστηµα, το νοµοθετικό σώµα, είναι η έκ-
φραση της λαϊκής κυριαρχίας.

(Χειροκροτήµατα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μπράβο, Πρόεδρε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Περί αυτού

πρόκειται και νοµίζω ότι είµαστε σύµφωνοι όλες και όλοι. Και το
λέω σε µία φάση όπου το χέρι, που προσπαθούν από διάφορες
πλευρές για διάφορους λόγους, εντός και εκτός της χώρας, να
βάλουν στη Βουλή, διότι ξέρουν ότι από εκεί ξεκινάει και ξετυλί-
γεται όλο το θεσµικό πλέγµα της έκφρασης της λαϊκής κυριαρ-
χίας, είναι πάρα πολύ συγκεκριµένος κίνδυνος.

Άρα, αυτό είναι ένας επιπλέον λόγος για τον οποίον δεν νοείται
η Βουλή να είναι τυφλή, να είναι κουφή και να είναι σιωπηλή. Δεν
υπάρχει καµµία περίπτωση να δεχτούµε -κανείς πιστεύω από
εµάς, άνδρες και γυναίκες εκλεγµένοι Βουλευτές- να σιωπά η ελ-
ληνική Βουλή, να είναι τυφλή, να είναι κουφή. Μπορεί άλλη εξου-
σία, η οποία ακριβώς µέσω αυτών των λαϊκών επιτηδεύσεων για
το πώς λειτουργεί και το πώς πρέπει να λειτουργεί, για να ιση-
γορεί, να έχει αυτά τα χαρακτηριστικά. Αλίµονο!

Αλλά η ελληνική Βουλή πρέπει να είναι ανοιχτοµάτα, πρέπει
να ακούει και να επικοινωνεί µε τις κοινωνικές ευαισθησίες, µε
το κοινό περί δικαίου αίσθηµα, µε τις ιστορικές ανάγκες ολόκλη-
ρες περίοδοι να συζητηθούν και να υπάρξει µια ανασύσταση της
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συλλογικής µνήµης και τελικά µε την έκφραση –κι εκεί έχουµε
όλοι µας το µεγάλο ερωτηµατικό για το τι συµβαίνει τα τελευταία
χρόνια- των πόθων και των αναγκών του ελληνικού λαού µέσω
της νοµοθέτησής της. Και δεν µπορούµε να το κάνουµε αυτό
όπως θα θέλαµε και το γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά. Εκεί πλέον
είναι το πολιτικό, αλλά και το νοµοθετικό και κοινοβουλευτικό
πρόβληµα της Βουλής. Άρα, αυτή είναι η Βουλή. 

Το άρθρο 86 αναφέρεται σαφώς στις πολιτικές ευθύνες. Εγώ
ήµουν Υπουργός Εσωτερικών στην πρώτη διακυβέρνηση από
πλευράς ΣΥΡΙΖΑ. Πράγµατι το άρθρο 86, για το οποίο όλοι συ-
ζητάµε ότι πρέπει να αλλάξει στη συνταγµατική αναθεώρηση επί
των πολιτικών ευθυνών, επί των πολιτικών αποφάσεων δηλαδή
που παίρνει ένας Υπουργός και µόνον, χωρίς ίχνος υπόνοιας για
χρηµατισµούς, για διασπαθίσεις, για µαύρα χρήµατα κλπ., δίνει
µια πολύ περιορισµένη και περιοριστική –ας πούµε- πρόνοια, η
οποία δηµιουργεί πρόβληµα και υπάρχει µια οµοφωνία για το
πώς πρέπει να αλλάξει αυτό το ζήτηµα. Αυτό, όµως, δεν έχει να
κάνει µε τα υπόλοιπα κακουργήµατα, πληµµελήµατα κλπ., για τα
οποία είναι προφανές ότι θα πρέπει οι πολιτικοί να είµαστε απο-
λύτως ισότιµα και για το σύνολο του βίου µας εν όψει µε όλους
τους πολίτες. Περί αυτού πρόκειται. 

Και τι συµβαίνει τώρα; Η Βουλή είναι, επιτρέψτε µου την έκ-
φραση, «στα µανταλάκια», στην κοινή γνώµη για πλήθος θεµάτων
-δεν παίρνω την ευκαιρία και δεν θα καταχραστώ επ’ αυτού τον
χρόνο- παραδείγµατος χάριν και για το πόθεν έσχες -είναι µια
ολόκληρη ιστορία, δεν την έχουµε συζητήσει ποτέ στην Ολοµέ-
λεια. Όλοι οι άλλοι κρατάνε τις δικές τους αυτονοµίες, ανεξαρ-
τησίες, ιδιαιτερότητες, διακριτότητες, επικινδυνότητες, αλλά το
πολιτικό σύστηµα και η Βουλή είναι «στα µανταλάκια». Γιατί; Διότι
υπάρχουν εβδοµήντα δικογραφίες και έχουν περάσει διακόσιες
δικογραφίες, οι οποίες έχουν σταλεί από τη δικαστική εξουσία
πέντε, δέκα, δώδεκα χρόνια µετά που συνέβησαν τα αδικήµατα.

Μπορεί η δικαιοσύνη να µην βοηθήθηκε από το πολιτικό σύ-
στηµα, από Υπουργούς Δικαιοσύνης, να της απεκρύβησαν πράγ-
µατα. Μπορεί, αλίµονο! Ούτε κάνω κανενός είδους επίθεση προς
τη δικαστική εξουσία. Πλην, όµως, είναι µια πραγµατικότητα, την
οποία ο ελληνικός λαός θα πρέπει να την ξέρει, δηλαδή ότι δεν
έρχονται εδώ και τα κρύβουµε µεταξύ µας. Λένε για το πολιτικό
σύστηµα ότι τώρα θα τους καλύψετε ανεξαρτήτως κοµµάτων,
κλπ.. 

Εδώ για τις συντάξεις των προηγούµενων δεν έχουµε βρει
ακόµα λύση, θα παίρνουν 150 ευρώ, σε λίγο, µετά από τέσσερις
µήνες. Εµείς δεν έχουµε έτσι και αλλιώς, µε αυτήν την άνεση σε
αυτό το ζήτηµα. Κλείνω την παρένθεση. 

Λένε ότι θα τα καλύψουν οι πολιτικοί µεταξύ τους και στέλνουν
τις δικογραφίες πίσω. Πού είναι η ευθύνη; Εάν, λοιπόν, δεν δώ-
σεις -και είµαι σαφής- το σήµα προς την ελληνική δικαιοσύνη και
προς την κοινή γνώµη ταυτόχρονα ότι το πολιτικό σύστηµα είναι
αποφασισµένο να αποκαθαρθεί, είναι αποφασισµένο να φτάσει
στο κόκκαλο η ευθύνη, µέσω της δικαιοσύνης βεβαίως και µόνο
µέσω της δικαιοσύνης, αυτός ο αέρας, αυτό το κλίµα, αυτό το
κίνητρο προς την κοινή γνώµη και προς τη δικαιοσύνη για αυτό
και για άλλα ζητήµατα, πώς θα κινητοποιηθεί; 

Λέει ότι είναι αµελλητί το σχετικό άρθρο. Δηλαδή, ο δικαστικός
λειτουργός ξεκινάει, ξενυχτάει µε τις συνθήκες που ξέρουµε,
φτάνει σε ένα σηµείο που λέει Βούτσης, πρέπει αµελλητί να τους
στείλει εδώ. Τι θα κάνουµε εµείς; Δεν µας αφορά, δεν υπάρχει,
παρεγράφη, κ.λπ., όταν πρόκειται µάλιστα για τόσο σοβαρές
υποθέσεις; 

Πιστεύω ότι λειτούργησε εξαιρετικά και µε την έννοια των νο-
µικών και θεσµικών αυστηρών προνοιών που προβλέπονται, η
εξεταστική επιτροπή και µας έφερε µε αντικειµενικότητα αυτά
στα οποία κατέληξε. Πρέπει να έχει το θάρρος η Βουλή να δώσει
τα σήµατα εκεί που πρέπει ότι πρέπει αυτές οι ιστορίες να επι-
ταχυνθούν, να αποσαφηνιστούν, να αποστασιοποιηθούν από πιέ-
σεις οικονοµικών, ξένων, διεθνών, εγχώριων συµφερόντων που
δεν τις αφήνουν να προχωρήσουν και να προχωρήσουν αποτε-
λεσµατικά στη διεκπεραίωσή τους.

Για αυτούς και για αρκετούς ακόµα λόγους που έχουν ακου-
στεί από το πρωί, θα παρακαλούσα η Βουλή να εγκρίνει τα πορί-
σµατα της Επιτροπής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Αµυράς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Πο-
ταµιού για δώδεκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από τρεις µήνες, στις 28

Μαρτίου του 2017, κληθήκαµε να αποφασίσουµε στην ουσία για
την συγκρότηση της εικοστής πέµπτης εξεταστικής επιτροπής
για πολιτικά πρόσωπα κατά τη µεταπολεµική περίοδο. Την ονο-
µάσαµε, βέβαια, ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή και σήµερα συ-
ζητάµε το πόρισµά της.

Τα αποτελέσµατα στις είκοσι τέσσερις προηγούµενες εξετα-
στικές επιτροπές -από το 1950 είχαν συσταθεί έως σήµερα- είναι
αποκαρδιωτικά. Τα αποτελέσµατα είναι αποκαρδιωτικά και το ξέ-
ρετε όλοι και µεταξύ µας το συµφωνούµε. Μόνο δύο περιπτώσεις
κατέληξαν σε παραποµπή και δίκη. Η πρώτη, η γνωστή, του Ειδι-
κού Δικαστηρίου το 1989 για το σκάνδαλο Κοσκωτά και η δεύ-
τερη µε την υπόθεση του καλαµποκιού και του Υπουργού
Αθανασόπουλου.

Έχουµε, λοιπόν, είκοσι τέσσερις εξεταστικές επιτροπές, δύο
δίκες. Σχεδόν κανένας πολιτικός δεν βρέθηκε υπεύθυνος, ένας
Υπουργός όλος και όλος.

Προφανώς, κάτι δεν πάει καλά. 
Ακόµα και η περίπτωση του Άκη Τσοχατζόπουλου πέρασε

µέσα από τη Βουλή και είχε κερδίσει απαλλακτικό πόρισµα από
την προανακριτική επιτροπή της Βουλής, ενδεικτικό της αναπο-
τελεσµατικότητας, αλλά και των κοµµατικών επιρροών που υπήρ-
ξαν εκείνη την εποχή σε αυτού του είδους τις διερευνήσεις. 

Εκεί που απέτυχε το Κοινοβούλιο, όµως, στην περίπτωση Τσο-
χατζόπουλου πέτυχε ο Τύπος, πέτυχαν οι δηµοσιογράφοι. Συνε-
χώς έβγαζαν αποκαλύψεις, καινούργια στοιχεία και έτσι, έδωσαν
το δικαίωµα και όπλισαν τη δικαιοσύνη µε περισσότερα τεκµήρια
και στοιχεία, για να ακολουθηθεί µετά η δικαστική οδός, όπως
όλοι τη ζήσαµε. 

Συνεχίζοντας -µε όλο τον σεβασµό- µια άκριτη σκέψη του Προ-
έδρου κ. Βούτση: Θα πρέπει να γίνονται ειδικές κοινοβουλευτικές
επιτροπές ή να αφήνουµε τα τρένα, τα αεροπλάνα, τα υποβρύχια
να περνούν από µπροστά µας και εµείς να είµαστε άπραγοι;», η
απάντησή µου είναι ότι, ναι, βεβαίως πρέπει να γίνονται, ακόµα
κι αν το νοµικό οπλοστάσιο που θα µπορούσε το Κοινοβούλιο να
χρησιµοποιήσει και να εξετάσει δεν είναι τόσο ισχυρό και επαρ-
κές για να οδηγήσει τα πρόσωπα που διερευνώνται ενδεχοµένως
σε παραποµπή. 

Πρέπει το πολιτικό σύστηµα να δείχνει ευαίσθητο και να µην
«σηκώνει µύγα στο σπαθί του» όταν πρόκειται να ψάχνουµε θέ-
µατα τέτοια, του δηµοσίου συµφέροντος, όπου κάποιοι έβαλαν,
κατά τη γνωστή λαϊκή έκφραση, «το δάχτυλο στο µέλι» και κά-
ποιοι άλλοι είναι αόρατοι ακόµα. Διότι υπάρχει πολύ «ψαχνό»
ακόµα, που δεν το έχουµε ψάξει και ενδεχοµένως δεν το έχουµε
βρει. 

Ένα δεύτερο ερώτηµα επίσης είναι: Πρέπει οι ίδιοι οι πολιτικοί
να είναι υπεύθυνοι για τον έλεγχο των πολιτικών; Εµείς στο Πο-
τάµι λέµε ότι όλα πρέπει να βγαίνουν στο φως, κυρίως για υπο-
θέσεις που αφορούν δηµόσιο χρήµα. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς και στις δύο κα-
τηγορίες, όπως θα αποτυπωθούν στο ψηφοδέλτιο, ψηφίζουµε
«ναι» στην παραποµπή της υπόθεσης Παπαντωνίου στη δικαιο-
σύνη, και για την κακουργηµατική απιστία και για τη νοµιµοποί-
ηση εσόδων από ξέπλυµα χρήµατος. 

Όσον αφορά στην ουσία της υπόθεσης, εµείς προτείνουµε η
δικαιοσύνη µέσω του δικαστικού συµβουλίου να επιµεληθεί της
περίπτωσης Παπαντωνίου, όπως οι διατάξεις του άρθρου 86, πα-
ράγραφος 3, του Συντάγµατος ορίζουν. 

Το θέµα, όµως, είναι, αγαπητοί συνάδελφοι -και νοµίζω ότι θα
συµφωνήσετε µαζί µου- να φτιάξουµε τέτοιους µηχανισµούς,
ώστε να προλαβαίνουµε τις µίζες, να προλαβαίνουµε την κακο-
διοίκηση, να προλαβαίνουµε και να µην ψάχνουµε εκ των υστέ-
ρων στην Καραϊβική φορολογικούς παραδείσους, offshore
εταιρείες και διάφορα άλλα µπλεγµένα νοµικά και ηµινοµικά και
γκρίζα κανάλια, που έβγαλαν πάρα πολύ χρήµα από την Ελλάδα
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έξω. 
Γι’ αυτό νοµίζω ότι πρέπει να αναρωτηθούµε και να απαντή-

σουµε στην ερώτηση: Έχουν αλλάξει οι διαδικασίες για τις προ-
µήθειες των εξοπλισµών; Διότι η χώρα δεν σταµατάει να
εξοπλίζεται. Και σωστά άκουσα πριν ότι είναι άλλο οι επίορκοι
υπάλληλοι και οι πολιτικοί που καταπάτησαν το υψηλό καθήκον
τους, να υπηρετούν, δηλαδή, τον δηµόσιο λόγο και τη δηµόσια
ζωή µε ευπρέπεια και εντιµότητα, και άλλο, βεβαίως, η ανάγκη
της χώρας να είναι εξοπλισµένη για κάθε κίνδυνο. 

Έχει διασφαλιστεί το δηµόσιο συµφέρον; Έχουµε αλλάξει τις
δοµές των προµηθειών; Έχουµε ισχυρό προληπτικό σύστηµα
ελέγχου των προµηθειών, έτσι ώστε να µην ψάχνουµε «ψύλλο
στα άχυρα» µετά από δεκαπέντε και είκοσι χρόνια; 

Πρέπει να θωρακίσουµε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς και να
ενισχύσουµε το ρόλο της δικαιοσύνης. Εµείς λέµε ότι το σκάν-
δαλο µε τα εξοπλιστικά πρέπει να το ερευνήσει η δικαιοσύνη,
απερίσπαστη, ελεύθερη, και µε κάθε στήριξη, όπου χρειαστεί,
της πολιτικής ηγεσίας αυτής της χώρας. Διότι εδώ συζητάµε για
δισεκατοµµύρια. 

Επίσης, εδώ συζητάµε για κυκλώµατα σε τράπεζες µέσα. Συ-
ζητάµε για υπαλλήλους υψηλόβαθµους, χαµηλόβαθµους -δεν
ξέρω πού φτάνουν στην ιεραρχία- στις Ένοπλες Δυνάµεις, οι
οποίοι έκαναν ακριβώς τα αντίθετα από αυτά που είχαν ορκιστεί
να κάνουν: Να υπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον και την πατρίδα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα έλεγα ότι πρέπει να αφήσουµε τη δικαιο-
σύνη να το ψάξει και να αποφασίσει, να αφήσουµε τους δικαστι-
κούς λειτουργούς να κάνουν τη δουλειά τους όπως πρέπει και
µε κάθε τρόπο να ενισχύουµε την ανεξαρτησία τους. 

Φωνές και έξαλλες αντιδράσεις Υπουργών αυτής της Κυβέρ-
νησης, που κατηγορούν για θεσµική εκτροπή την ίδια τη δικαιο-
σύνη δεν νοµίζω ότι βοηθάνε. Καθόλου δεν βοηθάνε στο να
έχουµε µια δικαιοσύνη πιο ισχυρή και πιο ανεξάρτητη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς λέµε ότι η δικαιοσύνη, που
πρέπει να είναι θωρακισµένη από κάθε είδους παρέµβαση, πρέ-
πει να έχει τον πρώτο και τον τελευταίο λόγο. 

Όπως σας είπα -και µε αυτό κλείνω, κυρία Πρόεδρε- στην πε-
ρίπτωση Παπαντωνίου θα ψηφίσουµε «ναι», για να δώσουµε τη
δυνατότητα στη δικαιοσύνη να το ψάξει µέχρι τέλους. Κι ας ελ-
πίσουµε ότι αυτή θα είναι η εικοστή πέµπτη εξεταστική επιτροπή,
η τελευταία από όσες ενδεχοµένως έρθουν στο µέλλον, η οποία
θα οδηγήσει ή δεν θα οδηγήσει στο αποτέλεσµα για το οποίο ο
κόσµος αγωνιά και δικαιούται να µάθει για το ποιοι έκλεψαν,
ποιοι πήραν µίζες στα εξοπλιστικά, µε ποιον τρόπο, και το ση-
µαντικότερο, όπως είπα, τι έχει αλλάξει από τότε. Έχουµε το
ισχυρό σύστηµα ελέγχων για να προλαµβάνουµε τέτοιου είδους
µίζες και λαµογιές στο µέλλον; Σε αυτό πρέπει να δουλέψουµε
περισσότερο όλες οι πολιτικές δυνάµεις αυτού του Κοινοβου-
λίου.

Σας ευχαριστώ πολύ.    
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη, για επτά λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, καλούµαστε σήµερα να ρίξουµε την αυλαία σε µια πα-
ράσταση, που πριν τρεις µήνες ανέβηκε µε διθυράµβους και
τυµπανοκρουσίες από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό εδώ στην Αί-
θουσα της Ολοµέλειας. 

Να θυµίσω τι µας έλεγε τότε ο Πρωθυπουργός. Μας έλεγε ότι
λίγο ως πολύ και µε αφορµή µια συγκεκριµένη υπόθεση ανοιχτή
στη δικαιοσύνη, η Βουλή θα µετατρεπόταν σε δικαστήριο, που
θα δίκαζε και θα καταδίκαζε ξανά όλο το παλαιό πολιτικό σύ-
στηµα, θα επιδιδόταν σε ένα κυνήγι µαγισσών, θα ξεσκέπαζε
καλά κρυµµένα µυστικά και θα έδειχνε σε όλον τον κόσµο τι έγινε
µε τα εξοπλιστικά. Και κάπως έτσι, στο τέλος, θα κατάφερνε να
ξορκίσει τους δαίµονες της Μεταπολίτευσης. 

Κι όµως, η άσκηση έγινε. Και ποιο το αποτέλεσµα; Μηδέν εις
το πηλίκο. Από τις πρώτες κιόλας συνεδριάσεις της, η ίδια η Πλει-
οψηφία είπε όσα ο Πρωθυπουργός αγνόησε επιδεικτικά τον πε-
ρασµένο Μάρτιο, ότι δηλαδή δεν υπάρχει κανένα έδαφος για την
παραποµπή του πρώην Υπουργού Παπαντωνίου στο ειδικό δικα-

στήριο. Κι όµως, το πόρισµα ήταν γεµάτο αξιολογικές κρίσεις,
προκαταλαµβάνοντας την έρευνα της δικαιοσύνης, προσπαθών-
τας ωστόσο να δώσει πολιτικό περιεχόµενο σε ένα πόρισµα
χωρίς νοµική αξία. 

Η αγωνία σας, αγαπητοί συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, είναι
κατανοητή. Μπαίνει, όµως, ένα ερώτηµα. Γιατί προκαλείτε πολι-
τική απαξίωση; Διότι, µε τις νοµικές και θεσµικές σας ακροβασίες
βάζετε τρικλοποδιές στη χώρα, αλλά και στον ίδιο σας τον εαυτό.
Είστε εσείς που ενώ απειλείτε και κραδαίνετε όλα τα όπλα της
κάθαρσης, σήµερα οι ίδιοι θα αποφασίσετε τη µη παραποµπή
του πρώην Υπουργού Παπαντωνίου στο ειδικό δικαστήριο. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, είναι θέµα αξιοπρέπειας, για όλους,
αλλά και για τον καθένα ξεχωριστά, η στάση του καθενός, αλλά
και οι πράξεις του. Είναι µια αξιοπρέπεια, µια αλήθεια, θα έλεγα,
που έµεινε στα λόγια για όλους εσάς ως προεκλογική δέσµευση
των εκλογών του 2015. Γιατί, αλήθεια, πόσο θεσµικά αξιοπρεπής
είναι η επαναλαµβανόµενη επίθεση από µέρους σας στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας και στο σύνολο της δικαιοσύνης; 

Πρέπει, αγαπητοί συνάδελφοι, να υπάρξει απόλυτος σεβα-
σµός της ανεξάρτητης δικαστικής εξουσίας από την πλευρά της
Κυβέρνησης και οι δικαστές να αφεθούν ανεπηρέαστοι να επιτε-
λέσουν το έργο τους. Δεν µπορώ να πιστέψω ότι θα υπάρξει προ-
σπάθεια να παραβιαστεί η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. Δεν
µπορώ να πιστέψω ότι θα υπάρξει προσπάθεια να παρακαµ-
φθούν διαδικασίες και να επηρεαστούν έρευνες. Δεν µπορεί και
δεν πρέπει το κοινό ποινικό δίκαιο να συναντά την πολιτική και
κάποιοι να σφυρίζουν αδιάφορα.

Κι έρχεστε εσείς και µας µιλάτε κάθε τρεις και λίγο για διαφά-
νεια και για πάταξη της διαφθοράς. Απορώ, κύριοι, από πού αντ-
λείτε το δικαίωµα να υποδύεστε τους κήρυκες της κάθαρσης.
Κάθε φορά που συνειδητοποιείτε ότι το Σύνταγµα και οι νόµοι
είναι απέναντί σας, βγάζετε ένα άλλο πρόσωπο. Δεν µπορεί να
πιστεύουν κάποιοι ότι µπορούν να παρεµβαίνουν σε ανοιχτές
υποθέσεις της δικαιοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση στην προσπάθειά
της να αποπροσανατολίσει την κοινωνία από τα πραγµατικά και
µεγάλα προβλήµατα της καθηµερινότητάς της, από τα αδιέξοδα
που την έχει παγιδεύσει και µε τις δικές της πολιτικές επιλογές
παίζει µε τους θεσµούς και µε την ιστορία. 

Ξεχνά και αποσιωπά επιδεικτικά ότι το ΠΑΣΟΚ και η µεγάλη δη-
µοκρατική παράταξη ήταν εκείνη, που αύξησε κατά µία περίοδο
την ευθύνη των Υπουργών, ήταν εκείνη η παράταξη που έδωσε
στην πολιτεία και στη δικαιοσύνη τα εργαλεία και τις µεθόδους για
να µπορούµε σήµερα να συζητάµε ανοικτά για υποθέσεις διαφθο-
ράς του δηµοσίου χρήµατος και των αξιωµατούχων. Το ΠΑΣΟΚ
ήταν εκείνο που µε συγκεκριµένες, στέρεες και επίκαιρες νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες έκανε πράξη και σύνθηµα τη διαφάνεια και τη
λογοδοσία στη δηµόσια ζωή. 

Ειδικά τα τελευταία χρόνια και µέσα στην κρίση ήταν η κυβέρ-
νηση ΠΑΣΟΚ, που πρόταξε την αυστηροποίηση του πλαισίου ποι-
νικής ευθύνης των Υπουργών, την ενίσχυση του ελέγχου της
χρηµατοδότησης πολιτικών προσώπων και κοµµάτων, τη νέα νο-
µοθεσία κατά της διαφθοράς δηµόσιων λειτουργών και την
ίδρυση εισαγγελιών κατά της διαφθοράς, καθώς και την καθιέ-
ρωση των οικονοµικών εισαγγελέων. Ήταν η δική µας παράταξη
εκείνη, που επέτρεψε την άρση του τραπεζικού απορρήτου.
Ήταν η δική µας η παράταξη εκείνη που δεν έκλεισε ποτέ τα
µάτια ακόµα και στα δικά της στελέχη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος µπορεί να ξεχάσει ότι το
ΠΑΣΟΚ ήταν εκείνο, που εφάρµοσε την αξιοκρατία στις προσλή-
ψεις του ΑΣΕΠ; Να θυµίσω έργο της κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ ήταν
το σύστηµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», που άνοιξε τη δηµόσια διοίκηση στους
πολίτες. Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ ήταν εκείνη που καθιέρωσε δηµόσια
διαβούλευση για κάθε νοµοθέτηµα. Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ ήταν
εκείνη, που εφάρµοσε τις αρχές της ηλεκτρονικής διακυβέρνη-
σης παντού, όπως στις δηµόσιες συµβάσεις, στις προµήθειες,
στη συνταγογράφηση των φαρµάκων. Να θυµίσω ότι η ηλεκτρο-
νική συνταγογράφηση των φαρµάκων ήταν εκείνη που περιέκοψε
2,8 δισεκατοµµύρια στις δαπάνες. 

Εµείς αντιµετωπίσαµε τη διαφθορά και όχι µε εξοπλισµούς,
αλλά µε χειροπιαστές πρωτοβουλίες. Όλες αυτές τις µεταρρυθ-
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µιστικές τοµές τις κάναµε εµείς, η δική µας παράταξη. 
Ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση επιµένουν να τις κρύβουν

και να τις αποσιωπούν. Η Βουλή δεν δικαιούται να συµµετέχει σε
αυτήν τη στρατηγική. Ο λαός γνωρίζει, έχει µνήµη δυνατή και
µάτια ανοικτά. Θυµάται όσα έζησε και βλέπει, όσα γίνονται σή-
µερα και όσα έρχονται. Αυτόν τον λαό υπηρετεί η Δηµοκρατική
Συµπαράταξη µε τις σταθερές αξιακές της αρχές. Αυτήν την
απογοητευµένη, αποστασιωποιηµένη κοινωνία έχουµε ταχθεί να
υπηρετούµε. Γι’ αυτό θα συνεχίσουµε να πράττουµε, όσο και αν
κάποιους τους ενοχλεί, για να χτίσουµε ξανά την εµπιστοσύνη
των πολιτών προς την πολιτεία χωρίς παρωπίδες, χωρίς επιλε-
κτική µνήµη ή επιλεκτικές φιλίες.

Τέλος, ως προς την παραποµπή ή όχι του κ. Παπαντωνίου, το
πόρισµα της επιτροπής είναι ξεκάθαρο. Εµείς συµφωνούµε µε
το διατακτικό του πορίσµατος, όπως το έχουµε κάνει και στην
προανακριτική επιτροπή, όπως το ανέπτυξε ο κ. Λοβέρδος και
περιλαµβάνεται στο πόρισµα. Ξεκάθαρη και µία η θέση µας: Δια-
φάνεια και λογοδοσία για όλους και για όλα χωρίς καµµία εξαί-
ρεση. Εµείς λέµε όλα στο φως και η δικαιοσύνη να κάνει
αµερόληπτα τη δουλειά της.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει για δεκαπέντε λεπτά ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Λεβέντης.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Χαιρετίζω την κυρία Πρόεδρο, τους κυρίους Υπουργούς και τις
κυρίες και κυρίους Βουλευτές.

Δεν είναι και ευχάριστο η Βουλή να καλείται να αποφασίσει για
την παραποµπή ενός παλαιοτέρου µέλους της. Δεν είναι ιδιαί-
τερα ευχάριστο αυτό το γεγονός διότι δείχνει, εάν τελικώς η
ψήφος είναι παραπεµπτική, ότι αποδεχόµεθα πως στην Αίθουσα
υπήρξαν άνθρωποι, που πρόδωσαν τον όρκο τους προς τον λαό
και χρησιµοποίησαν τη θέση τους για να αποκοµίσουν ίδιον όφε-
λος.  

Είναι δυσάρεστα αυτά τα φαινόµενα. Δεν ξέρω βέβαια αν πει-
θόµεθα ότι µόνο αυτά τα φαινόµενα είναι και δεν υπάρχουν και
άλλα υποκρυπτόµενα φαινόµενα, που δεν κατόρθωσε ακόµη η
Αίθουσα να τα εντοπίσει ή που δεν θέλησε να τα παραπέµψει.
Διότι και τον κ. Τσοχατζόπουλο από κάποιο γάµο τον βρήκαµε
και από κάποια υπερβολικά πράγµατα που έκανε, δαπάνες κ.λπ.,
αλλά και τον κ. Παπαντωνίου από κάποια λίστα τον βρήκαµε. Αν
δεν είχε υπάρξει η λίστα, δεν θα υπήρχε και αυτή η συζήτηση.
Αυτό τι σηµαίνει; Ότι το σύστηµα, που έχουµε δεν έχει δαγκάνα
να πιάνει τα πάντα και είναι τελείως τυχαίο το ποιος θα συλλη-
φθεί και ποιος όχι. Και είναι πάρα πολύ πιθανό, πολλοί να µη συλ-
λαµβάνονται. 

Εδώ και είκοσι πέντε µε τριάντα χρόνια, πολύ πριν βρεθώ στην
Αίθουσα αυτή, είχα πει ότι όταν γίνονται προµήθειες του δηµο-
σίου και είναι πάνω από ένα ποσό, ένα εκατοµµύριο ευρώ λόγου
χάρη, να υπάρχει διά κληρώσεως από το σώµα των εισαγγελέων
εφετών ένας που να προεδρεύει στην επιτροπή προµηθειών.

Και το είχα πει για ποικίλους λόγους. Γιατί τώρα επαφιέµεθα
στο ότι δεν θα κλέψει ο Υπουργός, τώρα βασιζόµεθα στο ότι είναι
τίµιοι οι Υπουργοί και απ’ ό,τι παραγγέλνουν, απ’ ό,τι προµήθειες
κάνουν δεν τα «πιάνουν». Έτσι δεν είναι; Βασιζόµεθα εις τη φι-
λοπατρίαν των Υπουργών. Εκεί θα βασιζόµαστε; Θέλουµε να
αγοράσουµε, ας πούµε, πέντε αεροπλάνα τύπου, ας µην πω τη
λέξη. Θα πάει ο Υπουργός να τα πάρει, έτσι; Μπορεί να πάρει
µαζί του, αν είναι Υπουργός Αµύνης, και τους αρµόδιους αξιω-
µατικούς. Πού ξέρουµε εµείς αν τα «έπιασε»; Για πείτε µου. Βα-
σιζόµαστε στο ότι είναι καλοί οι άνθρωποι του ΣΥΡΙΖΑ και δεν τα
«πιάνουν» ή ότι και οι χθεσινοί της Νέας Δηµοκρατίας είναι καλοί
άνθρωποι και δεν τα «έπιαναν» και αυτοί. Λοιπόν, δεν πρέπει να
υπάρχει µια ασφαλιστική δικλείδα; Δεν πρέπει να υπάρχει κι ένας
εισαγγελέας; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ως µέλος της επιτροπής είπα, κύριε από τη Λάρισα. Εσείς από
τη Λάρισα είστε λίγο πίσω στην Αίθουσα και δυσχεραίνεστε να

καταλάβετε τι λέω; 
Μιλάω για µέλος της επιτροπής. Υπάρχει εισαγγελέας; Ό,τι

θέλει κάνει ο Υπουργός και βασιζόµαστε στο ότι είναι τίµιος. Και
µετά από δεκαπέντε, είκοσι χρόνια βλέπουµε ότι δεν ήταν τίµιος
και καλείται η Αίθουσα να τον παραπέµψει και διαπιστώνουµε ότι
παρεγράφησαν. 

Τι κάνετε εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ για αυτές τις περιπτώσεις; Καθό-
σαστε και τις κοιτάτε και χαζεύετε, για να το πω έτσι. Τι κάνετε
σε αυτές τις περιπτώσεις; Πέστε µου. Σηκώνετε τα χέρια και λέτε
«έκλεψε». 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Θα αλλάξουµε το Σύνταγµα.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όχι, κύριοι, δεν είναι έτσι. Επειδή πρόκειται για δηµόσιο χρήµα,
στα µεγάλα ποσά πρέπει να µπαίνει εισαγγελέας διά κληρώσεως
από το σώµα των εισαγγελέων εφετών. Εδώ είναι και ο κ. Παπαγ-
γελόπουλος να ακούσει την πρόταση. Αν είναι κακή, ας µην την
εφαρµόσει. Αυτή η πρόταση κατοχυρώνει τους Υπουργούς που
είναι τίµιοι. Έναν τίµιο Υπουργό δεν τον πειράζει να έχει και έναν
εισαγγελέα παρόντα στη διαδικασία αγοράς. Δεν τον νοιάζει.
Εκείνον που νοιάζει είναι εκείνον που θέλει να πάρει µίζα. Αυτόν
εµποδίζει η παρουσία του εισαγγελέως. Τι µας ενοχλεί αυτό που
προτείνω, αφού είµαστε άµεµπτοι; 

Εν πάση περιπτώσει, θέλετε να έχετε απόλυτες εξουσίες, αλλά
έτσι θα έχετε και απόλυτες παραποµπές. Γιατί σε κάθε κυβέρνηση,
ξέρετε, ειδικά σε ένα τέτοιο οξύ πολιτικό κλίµα που έχουµε, που
πρέπει ο ένας να βρίσκει τον άλλο κλέφτη, θα έχουµε συνεχώς αν-
τεκδικήσεις και συνεχώς ρεβανσισµό. Ήδη στη Νέα Δηµοκρατία
έχουν κατ’ επανάληψη εξαγγείλει παραποµπή των σηµερινών
Υπουργών. 

Αν θέλετε να κοιµόσαστε, να είστε εν δυνάµει κατηγορούµενοι,
συνεχίστε. Αυτό που προτείνω εγώ είναι µια διασφάλιση για τον
πολιτικό κόσµο. Και για τον ελληνικό λαό είναι µια διασφάλιση
ότι ο ιδρώτας του δεν θα αποµυζάται από κάποια τρωκτικά. 

Έχω ζητήσει να γίνει µια ανεξάρτητη αρχή για τις εταιρείες
δηµοσκοπήσεων. Γιατί δεν γίνεται; Ο κύριος Πρωθυπουργός µού
έχει πει τρεις φορές «ναι» σε συναντήσεις. Γιατί καθυστερεί αυτό
το πράγµα; Την ανεξάρτητη αρχή δεν τη θέλουµε για να βάλουµε
φίµωτρο στις δηµοσκοπήσεις. Απλά µια εταιρεία όταν κάνει τους
υπολογισµούς και έχει τα ευρήµατα, να πηγαίνει να τα καταθέτει
πρώτα στην ανεξάρτητη αρχή και να µεσολαβεί ένα εικοσιτετρά-
ωρο ελέγχου των ευρηµάτων. Και όταν λέµε «ευρήµατα», εννο-
ούµε στα ψηφοδέλτια µε το όνοµα καθενός που ψηφίζει ή όταν
είναι τηλεφωνικά µε τον αριθµό τηλεφώνου καθενός που ψηφίζει,
για να µπορούµε να κάνουµε έναν έλεγχο και να δούµε αν αυτός
που είπε ΠΑΣΟΚ, ας πούµε, ήταν ΠΑΣΟΚ και στο ψηφοδέλτιο.
Γιατί εκείνος µπορεί να είπε ΠΑΣΟΚ και µετά να βγήκε ΣΥΡΙΖΑ ή
να βγήκε Νέα Δηµοκρατία ή διάφορα άλλα. 

Να γίνει, λοιπόν, µια ανεξάρτητη αρχή που να µπορεί να ελέγ-
χει τα ευρήµατα και να δίνει το «ΟΚ» για να µεταδοθεί σε κάποιο
κανάλι ή στις εφηµερίδες το αποτέλεσµα. Γιατί εδώ έχουµε µια
εταιρεία και αν αυτή η εταιρεία απευθύνεται στο «ΣΚΑΪ» -λέµε
ένα κανάλι, µπορεί να µην είναι το «ΣΚΑΪ» και να είναι ένα άλλο-
και βγάζει αµέσως το αποτέλεσµα. Έλεγξε κανείς αυτό το απο-
τέλεσµα; Πρέπει να εµπιστευτούµε την εντιµότητα της εταιρείας. 

Όχι, κύριοι! Στον τόπο αυτόν επειδή παρασύρεται κόσµος,
χρειάζεται διασφάλιση το καθετί. Και αυτό είναι κάτι που πρέπει
να ενδιαφέρει όλους. Όχι µόνο την Ένωση Κεντρώων, αλλά
όλους. 

Αν είναι 3% αυτό που παίρνει η Ένωση Κεντρώων, να είναι 3%,
αν είναι 5%, να είναι 5%. Όµως, να είναι διασφαλισµένο και να
µη βάζει ο καθένας ό,τι θέλει. Και να µη γίνεται, όπως έγινε στις
εκλογές του 2015, κύριε Παπαγγελόπουλε, που τον Λαφαζάνη
τον είχαν στο 6,5% και την Ένωση Κεντρώων 2% και τελικά η
Ένωση Κεντρώων πήρε 4% και ο Λαφαζάνης δεν µπήκε. Άλλαξε
τη νύχτα των εκλογών το αποτέλεσµα; 

Η ανεξάρτητη αρχή είναι υποχρεωτική αν θέλουµε να µη γί-
νονται µαγειρέµατα και να µη γελοιοποιούµεθα, διότι τώρα οι δη-
µοσκοπήσεις πέφτουν και πάρα πολύ έξω. Δεν είναι µόνο ότι
πέφτουν έξω, πέφτουν πάρα πολύ έξω! Ας µην αναφέρουµε
τώρα περιπτώσεις.

Εν τω µεταξύ, είναι κι άλλα ζητήµατα, όπως το ερωτηµατολό-
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γιο. Τον Ιανουάριο του 2015 η Ένωση Κεντρώων έπιασε 1,8% και
στη Θεσσαλονίκη έπιασε 5,5%. Εγώ έκανα παράπονα και είπα το
εξής: Καλά, οι εταιρείες των Αθηνών δεν µε πήγαιναν, δεν ξέρω
τι έκαναν. Οι εταιρείες της Θεσσαλονίκης δεν είχαν δει ότι η
Ένωση Κεντρώων είχε εκεί ένα ρεύµα; Δεν µας έβαζαν ούτε στο
ερωτηµατολόγιο και έβαζαν τον Καρατζαφέρη που πήρε 0,9%.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα
µάθουµε…

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Δηλαδή, δεν υπήρχε η Ένωση Κεντρώων. Και η Ένωση Κεν-
τρώων πήρε 1,8%, ενώ δεν αναφερόταν στο ερωτηµατολόγιο,
και στη Θεσσαλονίκη 5,5%. Και δεν το είχαν αντιληφθεί οι εται-
ρείες της Θεσσαλονίκης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Ό,τι θέλει ο καθένας. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Μα, αυτό λέµε, κύριε Θεωνά µου. 
Και επειδή ο καθένας κάνει ό,τι θέλει και αυτό το αντιµετωπί-

ζουµε λες και είναι φασόλια και πατάτες και σίδερα, λέω επειδή
είναι πρωτεύον ζήτηµα δηµοκρατίας να βάλουµε µια ανεξάρτητη
αρχή. Και δεν χρειάζεται να προσλάβουµε πεντακόσιους για να
την επανδρώσουν. 

Χρειάζονται απλά τρείς, τέσσερις επικοινωνιολόγοι, που να
είναι σε θέση, κοιτώντας τα ευρήµατα µιας εταιρείας να βγάζουν
το συµπέρασµα για το εάν το αποτέλεσµα είναι έντιµο. Γιατί
ήµουν στις Ηνωµένες Πολιτείες πέρυσι και µια δηµοσκόπηση της
«OPINION» -κάπως έτσι νοµίζω την έλεγαν- έβγαζε δεκατρείς µο-
νάδες µπροστά τον Μητσοτάκη και µια άλλη της «EUROBRIDGE»
-αν θυµάµαι καλά τα ονόµατα- έβγαζε οκτώ µονάδες µπροστά
τον Τσίπρα. Και ήταν ένας Αµερικανός πολιτικός και µου λέει «τι
είστε εσείς εκεί, ρε παιδιά; Εσείς εκεί πέρα είστε «πανηγυρτζή-
δες». Η µια εκτιµά δώδεκα µονάδες µπροστά την Νέα Δηµοκρα-
τία, η άλλη επτά µονάδες µπροστά το άλλο κόµµα. Και νοµίζω
ακόµη η «ΑΥΓΗ» έχει που και που κάτι δηµοσκοπήσεις που προ-
ηγείται ο Τσίπρας οκτώ, δέκα µονάδες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχει τέτοια πράγµατα. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Νοµίζω, έχει. Ίσως, δεν διαβάζετε «ΑΥΓΗ» εσείς, κύριε του ΣΥ-
ΡΙΖΑ! 

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
Συλλαµβάνεται ένας του ΣΥΡΙΖΑ να µη διαβάζει «ΑΥΓΗ»! 
Κάθε δυο µήνες, φίλε µου, έχει  «Η ΑΥΓΗ» µια τέτοια δηµοσκό-

πηση και προηγείται ο Τσίπρας. Δεν λέω ψέµατα. Ο κ. Παρα-
σκευόπουλος είναι εδώ να µε επαληθεύσει, γιατί διαβάζει
«ΑΥΓΗ» ο κ. Παρασκευόπουλος. Δεν µπορεί να είναι όλοι που να
µη διαβάζουν. 

Το Συµβούλιο της Επικρατείας βγάζει κάποιες αποφάσεις.
Όταν οι αποφάσεις µας αρέσουν, χειροκροτούµε, λέµε «τι ωραία
η δικαιοσύνη, πρέπει να λάµπει, να εφαρµόζονται οι αποφάσεις».
Όταν δεν µας αρέσει η απόφαση της δικαιοσύνης, αρχίζουµε και
βρίζουµε, λέµε «έχουν µαζευτεί κάτι γέροι δικαστές που αποφα-
σίζουν». Ακούω στα πηγαδάκια εδώ στη Βουλή κάτι πράγµατα!

Ήρθε τώρα η τρόικα, οι δανειστές και λένε «ψήφισε η Βουλή
το κόψιµο των µισθών και των συντάξεων». Μέχρι το 2023 πρέπει
να έχουµε πλεόνασµα 3,5%, µέχρι το 2060 πλεόνασµα 2%. Δεν
είναι δυνατά αυτά τα νούµερα!

Τα περιέγραφα προχθές σε έναν ξένο που είναι στην Ελλάδα
και δεν πίστευε ότι έχουµε υπογράψει πέντε χρόνια πλεόνασµα
3,5% και σαράντα τρία χρόνια 2%! Με ρώτησε: «Και πότε θα ανα-
πνεύσετε;». Του είπα: «Όταν πεθάνουµε και εµείς και τα παιδιά
µας!». Αν αναπνεύσουµε!

Αυτά υπογράψατε. Δεν ξέρω µήπως συµβαίνει το «χρυσοχοΐ-
δειον δόγµα» και ψηφίζετε και δεν διαβάζετε τι ψηφίζετε, που δεν
το αποκλείω. Ξέρετε κανένα άλλο κράτος του κόσµου που υπό-
σχεται, δεσµεύεται ότι για πέντε χρόνια θα έχει πλεόνασµα 3,5%
και για σαράντα τρία χρόνια 2%; Ακόµα και στη Βενεζουέλα, που
την είχατε ως καλό κράτος και ήσασταν έτοιµοι να την αντιγρά-
ψετε, δεν νοµίζω ότι θα υπέγραφε κάποιος πρωθυπουργός της
τέτοιο πράγµα για σαράντα τρία χρόνια. 

Έρχονται, λοιπόν, οι δανειστές και λένε: «Δεν σας εµπιστευό-
µαστε, γιατί µπορεί αύριο το Συµβούλιο της Επικρατείας να τα
ακυρώσει. Άρα, πώς να σας δώσουµε εµείς τη δόση;»

Και φοβάµαι ότι, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες του κ. Τσί-
πρα, για να πάρουµε τη δόση πρέπει να πετύχουµε απόφαση της
Ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας ότι είναι νόµιµες οι
περικοπές και να ντροπιαστούµε άλλη µία φορά. 

Το ακούσατε αυτό; Μην νοµίζετε ότι θα πάρουµε τη δόση υπό
την αίρεση να έρθει το Συµβούλιο της Επικρατείας και να πει
«παιδιά, όσα κόψατε από τις συντάξεις είναι παράνοµα»! Τι θα
κάνουν οι ξένοι; Θα µας ζητήσουν πίσω τη δόση;

Εγώ πιστεύω ότι θα έχουµε πρόβληµα µε τη δόση. Πρέπει να
πετύχουµε γρήγορα µία απόφαση της Ολοµέλειας του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, που νοµιµοποιεί τις όποιες αποφάσεις σε
όποια νοµοσχέδια ψήφισε η Βουλή. Αλλιώς, θα έχουµε πρόβληµα
µε τη δόση, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Σας το λέω!

Αυτό λέει η πληροφορία µου, ότι θέλουν να µας δώσουν τη
δόση, έκαναν ό,τι µπορούσαν, αλλά δεν µπορούν να είναι υπό
την αίρεση µιας ενδεχόµενης άρνησης του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας στο τεράστιο αυτό θέµα. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν το έχει πιάσει αυτό, δεν το κατάλαβε.
Σιωπά η Νέα Δηµοκρατία. Αφήνει την Κυβέρνηση να κατρακυλή-
σει µόνη της. Αυτό είναι σοβαρό θέµα. Διότι εάν έρθει αύριο το
Συµβούλιο της Επικρατείας και πει «είναι παράνοµες οι αποφά-
σεις που πήρατε να µην αυξάνονται οι συντάξεις». Δεν ελήφθη
µία απόφαση εδώ για το 2022; Εάν αυτά είναι παράνοµα, τι γίνε-
ται µε τη δόση; 

Το θέτω αυτό για να το προσέξει η Κυβέρνηση, που λέει «ψη-
φίσαµε τα προαπαιτούµενα». Δεν είναι µόνο τα προαπαιτούµενα.
Οι ξένοι, λόγω του ότι τους απειλούµε ότι δεν θα εφαρµόσουµε
τα µέτρα, θεωρούν ότι είµαστε αναξιόπιστοι. Ο κύριος Πρωθυ-
πουργός δεν έπρεπε να προβεί στη δήλωση ότι «εάν δεν πά-
ρουµε κάτι για το χρέος, δεν θα εφαρµόσουµε τα µέτρα», διότι
αυτό εξελήφθη στις Βρυξέλλες ως απειλή. 

Και όταν απειλούνται, µετά βάζουν µεγαλύτερο νταλκά πάνω
µας. Βάζουν δηλαδή µέγγενη πολύ στενότερη, ασφυκτική, κύριε
Τασούλα. Καταλάβατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Αλήθεια είναι. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν πρέπει να παίζουµε µε τη χώρα, ιδιαίτερα όταν είµαστε πα-
ραµονές δόσεων. Και απευθύνοµαι στη Νέα Δηµοκρατία. Η
Βουλή ψήφισε κάποια πράγµατα, για να πάρουµε κάποια δόση.
Εσείς τα κατηγορήσατε και δεν τα ψηφίσατε. Καλά κάνατε. Δι-
καίωµά σας είναι! Όπως δεν ψήφιζε και ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήσασταν
εσείς. Εσείς το κάνετε εκδικητικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Όχι βέβαια!    
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Πώς το πάτε δηλαδή;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Έχουµε άλλο σχέδιο!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Έχετε άλλο σχέδιο. 
Τον Αύγουστο του 2015 που πήγατε όλοι µαζί και ψηφίσατε, τι

σχέδιο είχατε; 
Κάθε πότε αλλάζετε σχέδιο, κύριε Τασούλα; Κάθε πότε η Νέα

Δηµοκρατία αλλάζει σχέδιο; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ήταν θέµα επιβιώσεως της

χώρας. Να είστε αντικειµενικός. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Λέω, λοιπόν, ότι όπως και στο ΤΑΙΠΕΔ υποχρεωθήκαµε και παίρ-
νουµε πίσω τις παραποµπές, αλλιώς δεν θα παίρναµε τη δόση,
έτσι υπάρχει και ζήτηµα µε το αν το Συµβούλιο της Επικρατείας
βγάλει παράνοµες τις περικοπές συντάξεων. Θα υπάρχει ζήτηµα
µε τη δόση. Άλλο αν δεν το αντιλαµβάνεστε. 

Στο θέµα της απλής αναλογικής, εγώ εµφανίστηκα πριν δέκα
µήνες στην Αίθουσα και ψήφισα απλή αναλογική, κυρίες και κύ-
ριοι, όχι για να κάνω παρέα στον κ. Τσίπρα, αλλά γιατί είναι το
πιστεύω µου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Έτσι εξελήφθη. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Πώς; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Έτσι εξελήφθη. Ερµηνεύτηκε

έτσι. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όταν θέλουν να παρερµηνεύσουν, έτσι κάνουν, το ξέρω. Τότε,
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όµως, δεν ερµηνεύουν. Παρερµηνεύουν. 
Αν έχετε παρακολουθήσει τη διαδροµή µου, κύριε Τασούλα,

σαράντα χρόνια είµαι υπέρ της απλής αναλογικής. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Περιέργως, την παρακολουθώ. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ευχαριστώ πάρα πολύ γι’ αυτό, για τον χρόνο που διαθέτετε. 
Όµως, η απλή αναλογική είναι ένα κορυφαίο ζητούµενο, γιατί

όταν φτάνει ο Αλέξανδρος Παπαναστασίου να λέει «κράτος
χωρίς απλή αναλογική δεν είναι δηµοκρατικό κράτος», ο Αλέξαν-
δρος Παπαναστασίου δεν ήταν τυχαίος, δεν το έλεγε τυχαία.
Έχω δει και δεξιούς Υπουργούς που πάνε και υποκλίνονται στο
µνήµα του. Εκτός εάν υποκλίνεστε υποκριτικά. Προσέξτε το
αυτό. Έχω δει και τον κ. Σιούφα να είναι παρών στα µνηµόσυνα,
αλλά όταν πάµε στο µνηµόσυνο ενός ανθρώπου, τιµάµε και τις
παρακαταθήκες που άφησε. Μία εκ των παρακαταθηκών και
ίσως η σοβαρότερη είναι η απλή αναλογική που θέλησε να την
εισαγάγει στο Σύνταγµα του 1926 ο Αλέξανδρος Παπαναστα-
σίου. 

Θέλετε να µάθετε ποιος είναι ο Αλέξανδρος Παπαναστασίου;
Θα πάτε στο Λεβίδι και θα δείτε ένα µουσείο. Στο µουσείο είναι
και τα ρούχα που φόραγε, τα τελευταία. Και είναι µπαλωµένο το
παντελόνι, κύριε Τασούλα. Του Αλέξανδρου Παπαναστασίου το
παντελόνι, το εκτιθέµενο στο µουσείο, είναι µπαλωµένο. Το ακού-
σατε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ο Αβέρωφ ήταν µέλος της νεο-
λαίας Παπαναστασίου. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ψήφισα την απλή αναλογική. Η Βουλή δεν την ψήφισε γιατί το
ΠΑΣΟΚ έτσι, ο άλλος έτσι, η Νέα Δηµοκρατία θέλει µπόνους, «θα
έχουµε ακυβερνησίες», τα γνωστά τροπάρια. 

Εγώ δηµοσίως θέτω στον κ. Τσίπρα µια πρόταση: Να κάνει δη-
µοψήφισµα. Να υπερβούµε και το διακόσια. Τι θα πει «διακόσια»;
Δεν δίνει η Αίθουσα διακόσια. Να κάνει δηµοψήφισµα, που είναι
υπέρτερο. Όταν γίνει δηµοψήφισµα και πάρει το δηµοψήφισµα
51% υπέρ της απλής αναλογικής, τι θα κάνει η Νέα Δηµοκρατία;
Θα καταγγείλει την ετυµηγορία του ελληνικού λαού; 

Αν ο κ. Τσίπρας πιστεύει όντως ότι πρέπει να γυρίσουµε τη σε-
λίδα και από κυβερνήσεις αυτοδύναµες που µας πτώχευσαν µε
ρουσφέτια, µε σκάνδαλα, πρέπει να πάµε σε κυβερνήσεις συναί-
νεσης, συµµαχικές, πρέπει να το τολµήσει. Εγώ έκανα τόσο
αγώνα, περισσότερο και από τον ΣΥΡΙΖΑ. Έβγαινε ο Κουρουµ-
πλής και έλεγε να δώσουµε τριάντα έδρες µπόνους, να µετριά-
σουµε το µπόνους -έλεγε ο Κουρουµπλής- µήπως ψηφίσει το
ΠΑΣΟΚ. Τέτοια πράγµατα ελέγοντο. Βέβαια, ο Τσίπρας παρέ-
µεινε µέχρι το τέλος πιστός στο θέµα της απλής αναλογικής.  Εις
όλα τα άλλα δεν µε έχει ακούσει και γι’ αυτό υπάρχει χάσµα µε-
ταξύ των κοµµάτων µας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μην απελπίζεσαι, Πρόεδρε. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Αλλά αν θέλει την απλή αναλογική, υπάρχει η λύση του δηµοψη-
φίσµατος. Και θέλω να δω τότε ο Αρχηγός σας, ο κ. Μητσοτάκης,
τι θα κάνει. Αν η ετυµηγορία του ελληνικού λαού είναι να πάµε
σε συµµαχικές κυβερνήσεις, τι θα κάνει ο Αρχηγός σας; Θα γυ-
ρίζει και θα λέει ότι θέλει να γίνει αυτοδύναµος Πρωθυπουργός;
Αυτό θα λέει; Επειδή, όµως, δεν κυβερνώ εγώ, αλλά κυβερνά ο
Τσίπρας, να τολµήσει να το κάνει, διαφορετικά θα τσουλήσει ο
χρόνος του και θα µείνει και αυτός ως ο διστακτικός που δείλιασε
για τα κρίσιµα µεγάλα θέµατα και αυτό είναι µέγιστο. Το θέµα
του εκλογικού συστήµατος είναι µέγιστο. Ξέρετε γιατί; Διότι σα-
ράντα χρόνια ήµουν εκτός Βουλής. Από την πρώτη φορά που
έβαλα υποψηφιότητα, µπορούσα να έχω τρεις έδρες µε απλή
αναλογική. Τρεις έδρες η Ένωση Κεντρώων, από την πρώτη
φορά που έβαλα, το 1980 περίπου.

Έµεινα σαράντα χρόνια εκτός Βουλής µε τον εκλογικό νόµο.
Ήρθαν µετά ο Μητσοτάκης µε τον Κούβελα και έβαλαν το 3%
για τους µουσουλµάνους και έτσι µπήκα στη Βουλή, κύριε Τα-
σούλα, µετά από αγώνες σαράντα ετών. Όµως, τώρα πια όλη η
Ευρώπη το οικονοµικό της θαύµα το πέτυχε µε συµµαχικές κυ-
βερνήσεις, µε συναίνεση. Καταλάβατε; Και εδώ έχουµε τον κ.
Τσίπρα που θεωρεί ότι εάν πάµε σε συµµαχική κυβέρνηση, θα
έχει δηλώσει αδυναµία, τον δε κ. Μητσοτάκη που ελπίζει να κα-

ταρρεύσει ο Τσίπρας, για να έρθει εκείνος βεζίρης στη θέση του
βεζίρη. Αυτά τα πράγµατα, όµως, δείχνουν ότι τον λαό δεν τον
σεβόµαστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα

δώσω τον λόγο σε άλλον έναν Βουλευτή, τον κ. Μπαλλή, και µετά
θα ακολουθήσουν Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Κύριε Μπαλλή, έχετε τον λόγο.
ΣΥΜΕΩΝ ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν κάποιος παρακολουθούσε

ορισµένες από τις οµιλίες της σηµερινής συνεδρίασης, θα έµενε
µε την εντύπωση ότι σήµερα ζούµε µια κατάσταση προµνησίας,
ένα έργο που το έχουµε ξαναδεί. Για µια ακόµη φορά επαναλή-
φθηκε σ’ αυτήν την Αίθουσα µε την ίδια επιχειρηµατολογία από
κάποιους και κυρίως µε την ίδια ένταση, όπως και σε ανάλογη
περίπτωση στο παρελθόν, τον Φλεβάρη του 2005, η προσπάθεια
όχι µόνο να απαξιωθεί το έργο και το αποτέλεσµα µιας επιτροπής
-εν προκειµένω της επιτροπής µε τις έξι δικογραφίες για τον
Γιάννο Παπαντωνίου- αλλά να υποβαθµιστεί και η σηµασία του
τελικού πορίσµατος. Όχι παραδόξως, όλα αυτά τα ακούσαµε
από τον ίδιο πολιτικό χώρο να επαναλαµβάνονται και σχεδόν από
τα ίδια πρόσωπα, όπως και το 2005.

Εν τάχει, να θυµηθούµε κάποια από τα πράγµατα που είχαν ει-
πωθεί για την τότε υπόθεση Άκη Τσοχατζόπουλου, όπως ότι η
ιστορία ήταν µια πλεκτάνη, ότι ταλαιπωρήσαµε έναν πρώην
Υπουργό ο οποίος προσεβλήθη και διασύρθηκε αδίκως, ότι η
υπόθεση έχει εξατµιστεί. Τα ίδια περίπου ακούσαµε και σήµερα
και ευτυχώς, επειδή ίσως απουσιάζει ο κ. Βενιζέλος, δεν ακού-
σαµε και το τότε αµίµητο που είχε πει, ότι οι αριθµοί των τραπε-
ζικών λογαριασµών δεν ήταν παρά αριθµοί τηλεφωνικών
κλήσεων.

Από τις εργασίες αυτής της επιτροπής, εάν µη τι άλλο, τουλά-
χιστον ως συµπέρασµα προέκυψε το εξής, κατά τη γνώµη µου,
σηµαντικό: Επισηµάνθηκε και από άλλους συναδέλφους, είναι
µια επιβεβαίωση µάλλον. Το πολιτικό σύστηµα έχει διαµορφώσει
ένα πλαίσιο αυτοπροστασίας του σε περιπτώσεις όπως αυτή που
εξετάζουµε, ένα σηµείο λειτουργίας της δηµοκρατίας και του
κοινοβουλευτισµού που θα πρέπει να το αλλάξουµε, για να απο-
καταστήσουµε την αξιοπιστία της πολιτικής και τις σχέσεις εµπι-
στοσύνης µε τους πολίτες. 

Για αυτό το πλαίσιο αυτοπροστασίας του πολιτικού συστήµα-
τος κάποιοι, από το ΠΑΣΟΚ κυρίως, εγκαλούν την Κυβέρνηση.
Σε εσάς, συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ, επειδή σας αρέσει µια
φράση που είχε πει ο Πρωθυπουργός κατά τις προγραµµατικές
δηλώσεις και την επαναλαµβάνετε συνέχεια ειρωνικά, θα σας την
υπενθυµίσω ελαφρώς παραλλαγµένη. Εσείς είστε η κάθε λέξη
αυτών των απαράδεκτων ρυθµίσεων, αντιδηµοκρατικών ρυθµί-
σεων, µέσα στο Σύνταγµα.

Στο προκείµενο τώρα. Έχει ήδη αναλυθεί ότι µε βάση τις έξι
δικογραφίες που έστειλε η δικαιοσύνη στη Βουλή, ήταν επιβε-
βληµένη, ήταν υποχρεωτική, η σύσταση της προανακριτικής επι-
τροπής, έστω και εάν εξαρχής ήταν προφανές και γνωστό ότι για
το αδίκηµα της απιστίας δεν µπορούσε να γίνει το παραµικρό,
γιατί το αδίκηµα είχε παραγραφεί από τα τέλη του 2006. Έντεκα
χρόνια µετά, έρχεστε και δήθεν οδύρεστε και εκφράζετε την αγα-
νάκτησή σας για το γεγονός ότι είχε παραγραφεί αυτό το αδί-
κηµα; Τώρα το θυµηθήκατε; Μήπως ζητάτε και το βόδι από εµάς
στο τέλος; 

Προκύπτουν, όµως, απ’ αυτό το πόρισµα ενδείξεις για την τέ-
λεση του εγκλήµατος, του ξεπλύµατος, όπως αναφέρεται; Ας θυ-
µηθούµε, καταρχάς, µε ποιες µεθόδους γίνεται το ξέπλυµα,
σύµφωνα µε όσα περιγράφει µε τη διεθνή πρακτική η ειδική
οµάδα χρηµατοοικονοµικής δράσης για τη νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες, η FATF: Πρώτον, αγορά επιχει-
ρήσεων µέσω δανεισµού και αγορά ακινήτων µέσω δανεισµού.
Δεύτερον, σταδιακή ανάληψη µετρητών από καταθέσεις και µε-
ταφορά στο εξωτερικό. Τρίτον, τήρηση πολλών τραπεζικών λο-
γαριασµών. Τέταρτον, τριγωνικές συναλλαγές µε εµπλοκή και
τρίτων ονοµάτων. Πέµπτον, µεταφορά κεφαλαίων σε εταιρείες
και αγοραπωλησία µετοχών και άλλοι τρόποι για το ξέπλυµα.

Από όλα αυτά που αναφέρονται στη διεθνή πρακτική, κάποιες
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από αυτές τις µεθόδους αφορούν στην υπόθεση του Γιάννου Πα-
παντωνίου; Για να θυµηθούµε πάλι συνοπτικά τι αναφέρει το πό-
ρισµα, ως διαπιστώσεις. 

Καταρχάς, υπήρχε πλήθος τραπεζικών λογαριασµών. Ο Γιάν-
νος Παπαντωνίου είχε είκοσι οκτώ λογαριασµούς σε τέσσερις
ελληνικές τράπεζες, η σύζυγός τους δεκαοκτώ λογαριασµούς σε
πέντε τράπεζες και όλοι αυτοί οι λογαριασµοί ήταν διεσπαρµένοι
σε σαράντα οκτώ τραπεζικά υποκαταστήµατα σε όλη την Ελ-
λάδα. Κάθε πόλη και κατάθεση, κάθε χωριό και βιβλιάριο τραπέ-
ζης.

Δεύτερον, τι διαπιστώνει; Συνεχή λήψη δανείων µε πολλά µι-
κρής χρονικής διάρκειας δάνεια µε χρήµα που µπαινοβγαίνει συ-
νεχώς στις τράπεζες. Άλλη διαπίστωση; Αγοραπωλησία µετοχών
στην επίµαχη περίοδο. Αγορά ακινήτων µε χαµηλή αναγραφό-
µενη τιµή αγοράς σε κεντρικά σηµεία της Αθήνας µε υψηλή αξία
της γης. Απόκρυψη περιουσιακών στοιχείων στις δηλώσεις
«πόθεν έσχες» και απουσία δήλωσης επενδυτικών λογαριασµών.
Κινήσεις και ενέργειες από τον Γιάννο Παπαντωνίου που έγιναν
λες και τηρούσε κατά γράµµα ένα manual, έναν οδηγό ξεπλύµα-
τος µαύρου χρήµατος. 

Τι απάντησε επ’ αυτών των ενδείξεων ο Γιάννος Παπαντωνίου,
όταν κλήθηκε από την επιτροπή; Έστειλε υπόµνηµα στο ίδιο
ύφος µε εκείνο που είχε στείλει και λίγους µήνες -τρεις µήνες-
πριν στην Ολοµέλεια. Μας υπενθύµισε ότι η απιστία παραγρά-
φηκε ως αδίκηµα, επικαλέστηκε οµόφωνες αποφάσεις για τις
εξοπλιστικές συµβάσεις, άρα και συλλογική ευθύνη, άφησε αιχ-
µές για άλλους Υπουργούς Άµυνας που αποφάσιζαν κόντρα στις
εισηγήσεις των στρατιωτικών οργάνων, έριξε µπηχτές για τον
ρόλο του ΚΥΣΕΑ και εν τέλει επιχείρησε κατά κάποιον τρόπο µια
στρεψοδικία, χωρίς να πει κουβέντα για την ταµπακιέρα, για το
ξέπλυµα του µαύρου χρήµατος που κατηγορείται, τη στιγµή που
όπως είπα και πριν, η πρακτική του ήταν σεµινάριο ξεπλύµατος
και ένα παράδειγµα για τη διεθνή βιβλιογραφία. Ήταν ένας
Υπουργός που αποτελεί τη φωτογραφία της χρυσής οκταετίας
1996-2004, της οκταετίας που µας βύθισε στα χρέη. 

Θα κλείσω µε µια αναφορά σε κάποιον µεγάλο Έλληνα γελοι-
ογράφο, µιµούµενος την προσφιλή συνήθεια του κ. Μητσοτάκη,
όχι στον Άρκά εγώ. Μια φράση του ΚΥΡ θα υπενθυµίσω –ναι,
κύριε Τζαβάρα- ο οποίος είχε γράψει: «Παγκοσµίως η διαφθορά
είναι σαν το τανγκό. Χρειάζεται δύο. Στην Ελλάδα είναι όπως ο
καλαµατιανός. Χορεύεται από πολλούς». Όπως µας δείχνουν και
τα δικαστικά έγγραφα, όχι από την Ελλάδα, αλλά από την Βρέµη
κυρίως απ’  όπου µάς έχουν έρθει, σε αυτήν την υπόθεση και σε
παρόµοιες υποθέσεις για τους εξοπλισµούς εµπλέκονται πάρα
πολλοί και αρκετά πολιτικά πρόσωπα από τη χώρα µας. 

Ίσως, λοιπόν, θα ήταν χρήσιµο µε το τέλος των εργασιών
αυτής της επιτροπής να δούµε, να συζητήσουµε, να αποφασί-
σουµε την έναρξη των εργασιών µιας άλλης επιτροπής, ώστε να
δούµε τις πιθανές εµπλοκές και την ανάµειξη και άλλων πολιτι-
κών προσώπων. 

Ευχαριστώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Αυτά τα λέει ο ΚΥΡ;
ΣΥΜΕΩΝ ΜΠΑΛΛΗΣ: Σας είπα τι λέει ο ΚΥΡ.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας  του ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα κάνω
µια µικρή παρέµβαση, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
είκοσι λεπτά.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν θα τα
χρειαστώ.

Παρακολουθούσα την πορεία της συνεδρίασης, βεβαίως εν
µέσω και άλλων δραστηριοτήτων, καθότι φαντάζοµαι ότι γνωρί-
ζετε ότι είναι σε εξέλιξη και οι διαπραγµατεύσεις στην Ελβετία,
αλλά και πολλές άλλες δραστηριότητες, αλλά παρακολουθούσα
και έκρινα σκόπιµο να κάνω µια µικρή παρέµβαση, διότι πραγµα-
τικά µε εκπλήσσει ένα πράγµα. 

Με εκπλήσσει το γεγονός ότι από τη σηµερινή συνεδρίαση,
από την αρχή, όχι κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης και την εξέ-

λιξη της δυναµικής της, είχαν ενηµερώσει ότι θα απουσιάσουν
τόσο ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Μητσοτά-
κης, όσο και η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, η κ.
Γεννηµατά. Θα ήθελα να µου επιτρέψετε να το σχολιάσω αυτό. 

Και καλά, για τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, νο-
µίζω ότι είναι εύλογο και κατανοητό το γιατί απουσιάζει. 

Άλλωστε, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, κάθε φορά που σε
αυτήν την Αίθουσα συζητάµε υποθέσεις πραγµατικής διαφθο-
ράς, υποθέσεις που έχουν συγκλονίσει το πανελλήνιο καθ’ όλα
τα προηγούµενα χρόνια και βεβαίως υποθέσεις που σε µεγάλο
βαθµό και στη συνείδηση της ελληνικής κοινωνίας αποτελούν µία
από τις σηµαντικές αιτίες της χρεοκοπίας και της κρίσης, επιλέ-
γει είτε να απουσιάζει είτε να πετάει την µπάλα στην εξέδρα. 

Δεν υπήρξαν σκάνδαλα. Δεν υπήρξαν µίζες. Δεν υπήρξαν τα
µεγάλα σκάνδαλα στην υγεία, το ΚΕΕΛΠΝΟ, το «Ερρίκος Ντυ-
νάν», η «NOVARTIS». Δεν υπήρξαν οι µίζες στα εξοπλιστικά, η
«SIEMENS», η διαπλοκή, τα θαλασσοδάνεια. Ένα πράγµα µο-
νάχα υπήρξε πολύ σηµαντικό, που πρέπει να απασχολήσει την
ελληνική Βουλή και φυσικά την κοινή γνώµη: Το γεγονός ότι κά-
ποιος ισοβίτης τηλεφώνησε στον Υπουργό Άµυνας και αυτός τού
υπέδειξε, για µια πολύ σηµαντική υπόθεση, που αφορά εµπορία
ναρκωτικών, να πάει στη δικαιοσύνη. Αυτό είναι το µοναδικό, σο-
βαρό και µεµπτό ζήτηµα για το οποίο πρέπει να κάνουµε εξετα-
στική επιτροπή. Όλα τα υπόλοιπα και ο χορός των σκανδάλων
και των εκατοµµυρίων, των µιζών και των θαλασσοδανείων, δεν
υπήρξαν. 

Βεβαία, αντιλαµβάνεται –νοµίζω- και ο τελευταίος πολίτης για
ποιον λόγο ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης έσπευσε
αµέσως µετά την προχθεσινή συνεδρίαση της Βουλής να επανα-
λάβει αυτό το αίτηµα και σε ένα πιο προστατευµένο τηλεοπτικό
αυτήν τη φορά περιβάλλον για τη σύσταση εξεταστικής επιτρο-
πής. Ο λόγος είναι απλός. Είναι ακριβώς επειδή δεν θέλει να συ-
ζητούνται τα µεγάλα αυτά ζητήµατα µε τις πολύ σηµαντικές
αποκαλύψεις των τελευταίων ηµερών, που αφορούν τα σκάν-
δαλα της χρυσής περιόδου, της περιόδου των παχιών αγελάδων,
που όµως αποτελούν κάποιες από τις βασικές αιτίες που µας
οδήγησαν στη χρεοκοπία. Ως αντιπερισπασµό, κραδαίνει διαρ-
κώς αιτήµατα για ζητήµατα τα οποία είναι δευτερεύουσας και
τριτεύουσας σηµασίας κατά κοινή οµολογία. Βεβαίως, σε αυτό
το παιχνίδι των αντιπερισπασµών εµείς δεν πρόκειται να παί-
ξουµε. Κατανοώ, λοιπόν, την απουσία του κ. Μητσοτάκη. 

Αυτό που δεν κατανοώ, κύριοι της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης, είναι η απουσία της κ. Γεννηµατά. Εσείς δεν µας είπατε ότι
επιστρέψατε; Αφού επιστρέψατε, πού είστε εδώ να υπερασπι-
στείτε τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ της χρυσής περιόδου; Μόνο
άκουσα την κ. Γεννηµατά στην προχθεσινή της παρέµβαση να
προσπαθεί να µιλήσει για στοχοποίηση και για σκευωρία ενάντια
στον Πρωθυπουργό που µας έβαλε στο ευρώ. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι µας έβαλε στο ευρώ. Δεν
υπάρχει, όµως, και καµµία αµφιβολία ότι ήταν ο Πρωθυπουργός
που έχει καταγραφεί στην ιστορία, που έβλεπε τις µίζες µε τα
εκατοµµύρια των ευρώ να περνάνε δίπλα του χωρίς να αντιδρά.
Και δεν θέλω, βεβαίως, να τοποθετηθώ σε δηµοσιεύµατα των τε-
λευταίων ηµερών που θα απασχολήσουν τη δικαιοσύνη. Θέλω,
όµως, να αναφερθώ σε όλα όσα πλέον αποτελούν κοινή παρα-
δοχή. 

Δεν είχε ιδέα ο κ. Σηµίτης για τις πράξεις, τις παραλείψεις και
κυρίως για τις δράσεις τόσο του κ. Τσοχατζόπουλου, του κ. Πα-
παντωνίου, όσο και για τις σακούλες του κ. Τσουκάτου στα κοµ-
µατικά ταµεία, για τις µίζες στα εξοπλιστικά, στον ΟΤΕ, στο C4I,
τους Ολυµπιακούς, τα υποβρύχια, τις φρεγάτες. Δεν είχε ιδέα. 

Βεβαίως, είναι επιλογή σας να θέλετε να ξαναστήσετε την πα-
ράταξή σας στα ίδια πρόσωπα, στα πρόσωπα εκείνα που αποτε-
λούν την αιτία της κατάρρευσής σας. Εάν είναι επιλογή σας,
τουλάχιστον µην το βάζετε στα πόδια. Να είστε εδώ για να υπε-
ρασπιστείτε την πολιτική τους και όχι να το βάζετε στα πόδια,
κυρία Γεννηµατά, και να φεύγετε από τη συνεδρίαση, νοµίζοντας
ότι έτσι θα γλιτώσετε. Και αυτή δεν είναι µοµφή για εσάς, κύριε
Λοβέρδε. Εσείς, βεβαίως, το κάνετε. 

Η δεύτερη παρατήρηση: Η υπόθεση που σήµερα συζητάµε,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πέρα από το κοµµάτι εκείνο που βε-
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βαίως αφορά την ποινική διάσταση, την οποία θα εξετάσει η Δι-
καιοσύνη, έχει κι ένα µεγάλο κοµµάτι που αφορά την ηθική διά-
σταση και κατά την άποψή µου, αυτό είναι το πιο σηµαντικό. Διότι
σήµερα συζητάµε για µία εποχή χαρακτηριστική ενός πολιτικού
ήθους, µία εποχή που παρουσιάστηκε ως η χρυσή εποχή της ελ-
ληνικής οικονοµίας, µε τις υποτιθέµενες επιτυχίες να διαδέχονται
η µία την άλλη, αλλά στην πραγµατικότητα ήταν µία εποχή βα-
θιάς ηθικής παρακµής και απαξίωσης, αµοραλισµού και κατάρ-
ρευσης κάθε αρχής και αξίας. Ήταν αυτή η εποχή που
προοιώνιζε, προµήνυε όλα όσα θα ερχόντουσαν το επόµενο διά-
στηµα, την επερχόµενη κατάρρευση του 2009-2010. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι κάποιοι τότε µε ασήµαντες για το πο-
λιτικό σύστηµα δυνάµεις, από κάποιες γωνιές εδώ στα ορεινά
αριστερά του Κοινοβουλίου, ασκούσαν έντονη κριτική. Κάποιοι
τότε, ως µάντεις κακών, έλεγαν ότι όλα όσα εσείς χαρακτηρίζατε
ως επιτυχίες, είναι οι άνεµοι που όταν τους σπέρνεις, θερίζεις
θύελλες, και κατά τη διάρκεια της προετοιµασίας για τους Ολυµ-
πιακούς Αγώνες, αλλά βεβαίως και καθ’ όλη τη χρυσή εποχή του
εκσυγχρονισµού. 

Τότε θέλω να σας θυµίσω ότι όποια φωνή έβγαινε κριτικά στην
κυρίαρχη άποψη ότι η Ελλάδα γίνεται ισχυρή και πάει µπροστά
µε αυτές τις επιλογές, χαρακτηριζόταν ως ιδεοληπτική, εµµονική,
άποψη του πολιτικού περιθωρίου. Βλέπετε, η πολιτική ελίτ της
περιόδου δεν είχε χρόνο να ασχοληθεί µε αυτά. Είχε σηµαντικό-
τερα πράγµατα να κάνει, να «ντιλάρει» µε µίζες και να ξεπλένει
µαύρο πολιτικό χρήµα.

Από τη µεριά µου, δεν έχω καµµία όρεξη και ούτε θα µπω στην
ουσία της υπόθεσης Παπαντωνίου, διότι αυτή η υπόθεση σήµερα
επιστρέφει -έτσι πρέπει να γίνει- εκεί που πραγµατικά ανήκει,
στην ποινική δικαιοσύνη, η οποία και θα κληθεί να αποφασίσει
για τη συνέχεια. Αυτό, όµως που έχει, κατά την άποψή µου, πολύ
µεγαλύτερη σηµασία από τις όποιες δικαστικές αποφάσεις είναι
η ηθική και πολιτική καταδίκη µιας νοοτροπίας, µιας πρακτικής
και ενός συστήµατος που έχουν καταγραφεί στις συνειδήσεις
των Ελλήνων πολιτών ως τα πραγµατικά αίτια της χρεοκοπίας
και της κατάρρευσης.

Θα ήθελα να πω, κλείνοντας, ότι όποιος πιστεύει ότι η συνα-
κόλουθη της οικονοµικής κατάρρευσης και της χρεοκοπίας κα-
τάρρευση του πολιτικού συστήµατος όπως το γνωρίζαµε, η
κατάρρευση, δηλαδή, του κραταιού δικοµµατισµού, του παλιού
δικοµµατισµού, ήταν µόνο εξαιτίας των µνηµονίων που επεβλή-
θησαν στη χώρα, πλανάται πλάνην οικτρά. Ήταν ο συνδυασµός
των µνηµονίων και της απαξίωσης, της φθοράς και διαφθοράς
του παλιού πολιτικού συστήµατος. 

Αν ορισµένοι νοµίζετε ότι µπορείτε να καθαρίσετε ή να επι-
στρέψετε στο 2009 διότι ο ΣΥΡΙΖΑ µε τις συµµαχίες του, δίνοντας
τη µεγάλη και δύσκολη, άνιση αυτή µάχη στην Ευρώπη, δεν κα-
τάφερε άµεσα να απαλλάξει τη χώρα από τα µνηµόνια, µην προ-
τρέχετε, γιατί δεν θα καθαρίσετε έτσι εύκολα, γιατί την άλλη
µάχη, την ηθική µάχη, τη µάχη της κάθαρσης, τη µάχη της δι-
καίωσης, τη µάχη της δικαιοσύνης δεν την τελειώσαµε ακόµη.
Τη δίνουµε και θα την δώσουµε αποτελεσµατικά και θα τα κατα-
φέρουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας, πρώτον, ώστε να

αποδοθεί δικαιοσύνη, διότι αυτό είναι το αίτηµα του ελληνικού
λαού και, δεύτερον και ίσως κυριότερο, για να δηµιουργηθούν
οι θεσµικές εκείνες προϋποθέσεις, που θα οχυρώνουν και θα
προστατεύουν από εδώ και στο εξής το πολιτικό σύστηµα από
τις πρακτικές του παρελθόντος.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κι εγώ, κυρία Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-

λετε, κύριε Λοβέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ζητώ, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος, τον λόγο για δύο λεπτά, για να απαντήσω σε κάτι, που
είπε ο Πρωθυπουργός και αφορά τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα σας
δώσω µετά τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, όχι, τώρα. Κατά τον Κανονισµό
και κατά το άρθρο 17.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για
προσωπικό, δηλαδή;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καθόλου. Όχι. Κάθε Υπουργός και
Πρωθυπουργός που µιλά µπορεί, κατά τον Κανονισµό, να έχει
µια απάντηση. Αναφέρθηκε στην Πρόεδρο της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης και του ΠΑΣΟΚ. Θέλω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θέλω να πω στον κύριο Πρωθυπουργό ότι προφανώς και

έχουµε επιστρέψει και γι’ αυτό, άλλωστε, εξηγείται ότι ασχολούν-
ται ως ΣΥΡΙΖΑ µαζί µας. Ασχολούνται µαζί µας ζητώντας συνερ-
γασίες και κάνοντας προτάσεις, οι οποίες θα τους βγάλουν από
τη δύσκολη κατάσταση που έχουν περιπέσει λόγω και της συµ-
περιφοράς του εταίρου τους. Πρώτο αυτό.

Δεύτερον, θέλω να πω στον κύριο Πρωθυπουργό, τώρα που
είναι Πρωθυπουργός και βλέπει και ξέρει και µαθαίνει από κοντά
τι σηµαίνει να κυβερνάς αυτήν τη χώρα, όταν θα µπορέσει να
κάνει επιτεύγµατα, όπως η ένταξη της χώρας στη Νοµισµατική
Ζώνη, τον «Συνήγορο του Πολίτη», τον «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ» και όλα
όσα έχουν γίνει επί κυβερνήσεως Σηµίτη, τότε να ασκεί και την
κριτική του.

Σε ό,τι αφορά το θέµα που έχουµε σήµερα εδώ, θέλω να σας
θυµίσω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και πρώτα απ’ όλα να θυ-
µίσω στον Πρωθυπουργό ότι, όταν µίλησε τον Μάρτιο που συνε-
δριάζαµε για να συγκροτηθεί η προανακριτική επιτροπή, είχε πει
δυο πράγµατα: 

Σε ό,τι αφορά τον κ. Παπαντωνίου είχε πει «να γίνει προανα-
κριτική, για να τα πούµε όλα» και αναφέρθηκε στο Χρηµατιστήριο
και σε χίλια δυο άλλα θέµατα. Στο τέλος είπε ότι «και ο κόσµος
τα βλέπει», εννοώντας ότι ο κόσµος θα παρακολουθεί τις συνε-
δριάσεις µας, για να βγάζει τα συµπεράσµατά του.

Στη συνέχεια, κυρία Πρόεδρε, απερρίφθη η πρότασή µας να
καλύπτονται οι εργασίες της προανακριτικής επιτροπής από το
Κανάλι της Βουλής και οι Βουλευτές του πρότειναν από την
πρώτη συνεδρίαση τη διαπίστωση της απόσβεσης της προθε-
σµίας, της παραγραφής, όπως λέµε, και την αναρµοδιότητα.
Έκανε δε η επιτροπή οκτώ συνεδριάσεις, εκ των οποίων οι τρείς
ήταν για το πόρισµα και οι δύο για τα διαδικαστικά. Τρεις µόνο
συνεδριάσεις για να υπάρξει φως!

Άρα, κοιτάξτε να οργανωθείτε και µετά απευθύνεστε στη Δη-
µοκρατική Συµπαράταξη, η οποία δηλώνει δι’ εµού ότι η Πρό-
εδρός της δεν πρόκειται να συµµετάσχει σ’ αυτά τα θέατρα µιας
πολιτικής δηµαγωγίας. Ο εθνικολαϊκισµός θα παίρνει την απάν-
τησή του όπως εµείς επιλέγουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ)

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Όχι και εθνικολαϊκισµός!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο καθέ-

νας στην έξαρση χρησιµοποιεί κάποιες εκφράσεις υπερβολικές.
Ο κ. Τζαβάρας έχει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, λυπούµαι που

είµαι υποχρεωµένος να παρατηρήσω ότι ο Πρωθυπουργός
έσπευσε στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου, εδώ όπου, όπως επα-
νειληµµένως έχω πει, ασκείται η λαϊκή κυριαρχία, έκανε τη δή-
λωση αυτή, την οποία όλοι την ακούσαµε, µας κατακεραύνωσε
δήθεν και έφυγε χωρίς να κάτσει να ακούσει αυτά που τουλάχι-
στον ο δηµοκρατικός διάλογος επιβάλλει να ακούσει.

Μου θυµίζει, λοιπόν, αυτό το όµορφο ποίηµα του Καβάφη:
«Ανέγνω, έγνω, κατέγνω». Όµως, η ουσία είναι ότι ανέγνω, αλλ’
ούκ έγνω, ει γαρ έγνω ουκ αν κατέγνω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί; Γιατί ακριβώς σήµερα περισσότερο από κάθε άλλη

ηµέρα, που συµπληρώνονται δύο χρόνια από το δηµοψήφισµα,
το αλήστου µνήµης δηµοψήφισµα, ο κύριος Πρωθυπουργός,
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αφού εξύψωσε τα πολιτικά πάθη και πήρε ως απάντηση το «όχι»,
το µετέστρεψε σε «ναι» και αυτό δεν το ξεχνά ο ελληνικός λαός.

Σήµερα δε, περισσότερο από κάθε άλλη φορά, θα έπρεπε να
αποφύγει να έρθει σε αυτή την Αίθουσα. Γιατί; Γιατί αυτό που γί-
νεται σήµερα δεν είναι τίποτα άλλο από το τελετουργικό κλείσιµο
µιας υπόθεσης που εκ των προτέρων ήταν καταδικασµένη να τε-
λειώσει µε άρνηση της Βουλής να ασκήσει τα καθήκοντα του ει-
σαγγελέα, που ο κύριος Πρωθυπουργός της ανέθεσε να
εκτελέσει, παραβιάζοντας το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της
Βουλής. 

Γιατί τι προέκυψε, κυρία Πρόεδρε, περισσότερο από αυτό που
εγνώριζαν οι Βουλευτές, από αυτό που εγνωρίζατε εσείς και όλοι
οι παράγοντες της Κυβέρνησης, ότι, πρώτον, είχε ήδη υποκύψει
στην αποσβεστική προθεσµία το αδίκηµα της απιστίας για το
οποίο κατηγορείται ο κ. Παπαντωνίου και, δεύτερον, για το δεύ-
τερο αδίκηµα της νοµιµοποίησης ότι δεν έχει αρµοδιότητα δίω-
ξης η Βουλή; 

Δηλαδή, ουσιαστικά όλη αυτή η ιστορία έγινε για να σκηνοθε-
τηθεί µια συµβολική ανθρωποφαγία, στην οποία, δυστυχώς, ο
Πρωθυπουργός αρέσκεται, γιατί µονίµως δεν κάνει τίποτα άλλο
σε αυτή την Αίθουσα, όταν έρχεται, από το να µας κατακεραυ-
νώνει λέγοντας ότι εµείς είµαστε το παλιό πολιτικό σύστηµα και
φταίµε για όλα τα πάθη και τις συµφορές αυτού του τόπου.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Γιατί δεν είσαστε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πλην, όµως, αυτό που λησµονεί

είναι ότι επί τρία χρόνια τώρα κυβερνάει τον τόπο και µέχρι σή-
µερα από όλες τις εξεταστικές επιτροπές που έχει φέρει κανέναν
–µα, κανέναν!- ύποπτο τουλάχιστον ή υπαίτιο κάποιας πράξης
από αυτές που µας καταµαρτυρεί δεν έφθασε στο σηµείο να πα-
ραπέµψει στη δικαιοσύνη. 

Κάτι άλλο, κυρία Πρόεδρε και τελειώνω: Η δικαιοσύνη απονέ-
µεται µε βάση το Σύνταγµα από την κρατική λειτουργία που έχει
ανατεθεί στους δικαστές. Όταν µιλάει, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός
για δικαιοσύνη, θα πρέπει προηγουµένως να έχει εξοφλήσει τους
εκκρεµείς λογαριασµούς που έχει µε τον σεβασµό απέναντι στα
δικαστήρια. Απέναντι σε αυτήν ακριβώς την εκκρεµότητα είναι
ελλιπής, έχει υποπέσει σε µέγιστο παράπτωµα καθύβρισης των
δικαστηρίων. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίως –και αυτό είναι για εµένα το σπουδαιότερο- δεν έχει

το παραµικρό δικαίωµα να αναφέρεται στον Αρχηγό της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, γιατί µε την απουσία του το µόνο που επε-
δίωξε να κάνει είναι να υποµνήσει -µέσω των Βουλευτών µας και
εµού προσωπικώς που τον εκπροσωπώ και τον αναπληρώνω- ότι
σε αυτή την υπόθεση, όπως και σε όλες τις άλλες, δεν αρνηθή-
καµε µε την ψήφο µας να συµφωνήσουµε στο να ριχτεί άπλετο
φως σε όλες τις υποθέσεις που δήθεν εδώ µας λέτε ότι αποτε-
λούν πηγές της διαφθοράς. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, µαζευτείτε! Γι’ αυτό, συµµορφωθείτε µε το
Σύνταγµα!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Σας παρακα-

λούµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Τζαβάρα, ολοκληρώστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί διαφορετικά σε αυτήν εδώ

την Αίθουσα θα δούµε να θεµελιώνεται ένα τυραννικό, δεσπο-
τικό, ολοκληρωτικό καθεστώς, στο οποίο θα αντισταθούµε, να
είστε σίγουροι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Τζαβάρα, παραινέσεις τέτοιου τύπου δεν χρειάζονται στη Βουλή! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Είναι πολιτικές παραινέσεις,

κυρία Πρόεδρε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πολιτικές παραινέσεις µε σεβα-

σµό στο αξίωµα του Πρωθυπουργού!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Πα-
ρασκευόπουλος έχει τον λόγο για δύο λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κατ’

αρχάς, όσα ακούσαµε από τον κ. Τζαβάρα ενέχουν µία αντίφαση,
διότι από τη µία µεριά µιλάει για µία διαδικασία εντυπωσιασµού
και από την άλλη µεριά παραδέχεται ότι η διαδικασία την οποία
ακολουθήσαµε στο θέµα της προανακριτικής επιτροπής για τη
διερεύνηση ευθυνών του κ. Παπαντωνίου αποτελούσε εφαρµογή
του Συντάγµατος. Μάλιστα, το εφαρµόσαµε πιστά µε ευρεία συ-
ναίνεση και µε την ψήφο, βεβαίως, της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εποµένως, όλα αυτά τα ηχηρά και όλη αυτή η γλώσσα, η οποία
δεν συνηθίζεται –δεν λέω µόνο για το «να µαζευτείτε» και τα
λοιπά, αλλά και για αυτά που ακούστηκαν προηγουµένως- δεν
πρέπει να ακούγονται στη Βουλή. Δεν ακούγονται στα δικαστή-
ρια, δεν ακούγονται στα σχολεία, δεν ακούγονται σε αίθουσες
αµφιθεάτρων. Δεν είναι χρήσιµα αυτά τα περί φούσκας, περί τρύ-
πας στο νερό, περί χειροβοµβίδας κρότου λάµψης. Τα σηµείωσα,
«η φούσκα έσκασε», «η ροµφαία έµεινε µετέωρη», «φωτοβολί-
δες». 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ο Πρωθυπουργός µίλησε για
χειροβοµβίδα κρότου λάµψης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Όλα αυτά δεν έχουν καµ-
µία θέση εντός του Κοινοβουλίου. Πρέπει να απαιτήσουµε σοβα-
ρότητα. 

Σε ό,τι αφορά τη µυστικότητα, την οποία έθιξε ο κ. Λοβέρδος,
η µυστικότητα αποφασίστηκε µόνο για τις συνεδριάσεις της επι-
τροπής, γιατί η προανακριτική επιτροπή προσιδιάζει µε ποινική
επιτροπή.

Στην ποινική διαδικασία υπάρχει µυστικότητα χάριν του κρά-
τους δικαίου και της προστασίας του κατηγορουµένου, διότι
υπάρχει το τεκµήριο της αθωότητας και µπορεί να ακουστούν
πράγµατα που θα τον στιγµατίσουν αδίκως. 

Βεβαίως, όµως, διαφάνεια υπάρχει, διότι τελικώς καταλήγουµε
σε ένα πόρισµα όπου υπάρχουν όλα τα στοιχεία και καταλήγουµε
σε µία συζήτηση στην επιτροπή αυτή η οποία επιτρέπει µε δια-
φάνεια και µε διαύγεια να διερευνήσουµε ένα θέµα το οποίο είναι
πάρα πολύ σηµαντικό για την ελληνική κοινωνία και πολιτεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

τον ζητούν όλοι. Έτσι, όµως, πώς θα γίνει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς δεν δικαιούµαστε να µιλήσουµε;

Μόνο οι άλλοι δικαιούνται;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

αλλά επειδή αναφέρθηκε συγκεκριµένα σε δύο Κόµµατα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν ξεκίνησα εγώ πρώτος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ανα-

φέρθηκε σε δύο Κόµµατα που είχαν κάποιο συγκεκριµένο λόγο
να τοποθετηθούν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν είναι έτσι. Επί προσωπικού είναι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

πείτε και εσείς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έφυγε, βέβαια, ο κύριος Πρωθυπουρ-

γός, αλλά δεν έχει σηµασία. 
Θέλω να απευθυνθώ κυρίως στην Αίθουσα, αλλά περισσότερο

στον κόσµο. Έχουµε χορτάσει από «αρχαγγέλους» της κάθαρ-
σης! Χορτάσαµε! Ο ελληνικός λαός χόρτασε. «Αρχάγγελος» της
κάθαρσης ήταν η Νέα Δηµοκρατία όταν έπαιρνε την κυβερνητική
εξουσία. Όταν ερχόταν το ΠΑΣΟΚ, ήταν ο πράσινος «αρχάγγε-
λος» της κάθαρσης. Τώρα έχουµε καινούργιο «αρχάγγελο» πο-
λύχρωµο, της κάθαρσης.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κόκκινο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Άσε το κόκκινο. Μην προσβάλλεις το

χρώµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Τι είναι αυτά που λέτε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τώρα µην ξύνεστε στην γκλίτσα του

τσοπάνη. Αν θέλατε κόκκινο, θα ήσασταν αλλού και θα είχατε
άλλη πολιτική. Δεν θα υπηρετούσατε τον καπιταλισµό στην πιο
βάρβαρη µορφή του. Αυτό έχετε κάνει.

Λέω, λοιπόν, ότι χορτάσαµε από «αρχαγγέλους» της κάθαρ-
σης. Το αποτέλεσµα ποιο ήταν όλα αυτά τα χρόνια; Χτυπήθηκε
η διαφθορά; Χτυπήθηκε η µίζα; Ή θα χτυπηθεί τώρα; Θα γίνει
αυτό που δεν έκαναν οι προηγούµενοι; Όχι βέβαια.

Κατ’ αρχάς, η διαφθορά και η µίζα µαστίζει όλον τον καπιταλι-
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στικό κόσµο. Σε όλες αυτές τις εποχές –µιλάω και για τη Νέα Δη-
µοκρατία και για τους υπόλοιπους, τους ζηλωτές των αναπτυγ-
µένων καπιταλιστικών χωρών- και στις πιο αναπτυγµένες
καπιταλιστικές χώρες, που τις είχατε ως παράδειγµα –πάρτε
όποια θέλετε, Γερµανία, Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, Γαλ-
λία, Ιταλία- είχαµε σκάνδαλα, αυτοκτονίες κ.λπ., αποκαλυπτόταν,
δηλαδή, ένα τέτοιο φαινόµενο. Είναι σύµφυτο του ίδιου του συ-
στήµατος. Δεν µπορεί να δουλέψει αλλιώς. Παράγεται και ανα-
παράγεται και αυτό συµβαίνει και σήµερα. Οι εξεταστικές
επιτροπές, λέω, στην καλύτερη περίπτωση έβρισκαν µία «Ιφιγέ-
νεια». 

Σε αυτό, λοιπόν, το έδαφος σας προκαλούµε και πάλι και
τούτη την Κυβέρνηση:

Θέλετε να δηµιουργηθούν κάποιοι θεσµοί, ώστε να φτάσει όσο
το δυνατόν πιο κοντά στο κόκαλο -γιατί στο κόκαλο δεν πρόκειται
να φτάσει- αυτή η έρευνα;

Πρώτον, να καταργηθούν οι ανώνυµες µετοχές και να φτάσει
η ονοµαστικοποίηση µέχρι φυσικό πρόσωπο. 

Συµφωνείτε; Κανένας. Αρχή του καπιταλιστικού συστήµατος!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κάνε δελτίο Τύπου τώρα!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεύτερον, να καταργηθούν όλα τα

απόρρητα.
Συµφωνείτε; Όχι. Δεν το κάνετε. Ούτε το έκαναν οι προηγού-

µενοι ούτε θα το κάνουν και οι σηµερινοί.
Τρίτον, να τελειώσουν οι offshore.
Τα µέτρα αυτά δεν είναι σοσιαλιστικά. Τέτοια µέτρα τα παίρ-

νετε; Όχι. Γι’ αυτό, λοιπόν, δηµιουργείται όλη αυτή η κατάσταση.
Όσον αφορά αυτά που είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, να πω

ότι ή δεν έχει καλή µνήµη ή δεν τα έχει διαβάσει καλά. Εκείνη την
εποχή της µεγάλης ανάπτυξης, που λέµε, και της εισόδου της
Ελλάδας στην ΟΝΕ, ο τότε Συνασπισµός ήταν στα κεραµίδια, πα-
νηγύριζε. Βασικός του στόχος ήταν να µπούµε στον σκληρό πυ-
ρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτός ήταν ο στόχος του. Μόνο
εµείς ήµασταν οι γραφικοί που λέγαµε το 1997 ότι έρχεται µε-
γάλη καπιταλιστική κρίση. Όλοι οι υπόλοιποι ορκιζόσασταν στην
ΟΝΕ και ήσασταν σε έξαρση για τα κέρδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτό που λέω έχει µία ιδιαίτερη ση-
µασία, κυρία Πρόεδρε.

Η κρίση και το 2009 δεν ήρθε από τις µίζες ούτε από τη δια-
φθορά. Αυτό είναι επιστηµονική απάτη και όποιος το ισχυρίζεται,
ας το ισχυριστεί σοβαρά και µε στοιχεία. Η κρίση ήταν γνήσια
καπιταλιστική κρίση. Ήταν κρίση υπερσυσσώρευσης τεράστιων
κερδών. Αυτά είναι κλασικά πράγµατα. Ακόµα και οι αστοί οικο-
νοµολόγοι τα γράφουν.

Το ότι υπήρχαν και αυτές οι πλευρές ή συνέβαλαν στο να είναι
µικρότερη ή µεγαλύτερη, αυτό είναι ένα άλλο θέµα και αυτό κρύ-
βετε από τον ελληνικό λαό και σήµερα. Τι του υπόσχεστε; Ότι θα
φτιάξετε έναν καπιταλισµό τίµιο, δίκαιο, χωρίς σκάνδαλα, χωρίς
µίζες, χωρίς διαφθορά. Δηλαδή, θα τετραγωνίσετε τον κύκλο.
Αυτό δεν γίνεται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Μας κουνάς το δάκτυλο; Έλα
τώρα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ποιος µιλάει; Έχω δικαίωµα να λέω
ό,τι θέλω. Κάτσε κάτω και µη µιλάς. Όταν µιλούν οι δικοί σας,
δεν διακόπτουµε ποτέ. Όµως, εκτός των άλλων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παφίλη, ολοκληρώστε, γιατί έχετε διπλασιάσει τον χρόνο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εποµένως, λοιπόν, λέµε και για τη ση-
µερινή ότι εµείς πάντα προσπαθούµε µε τις δυνάµεις που έχουµε
να συµβάλουµε έστω να αποκαλυφθούν αυτές οι πλευρές.

Όµως, λέω ότι το µεγαλύτερο σκάνδαλο που υπάρχει και στη
συγκεκριµένη περίπτωση και επί του οποίου τοποθετήθηκε συγ-
κεκριµένα και ο γραµµατέας του Κόµµατός µας, είναι η λειτουρ-
γία του ίδιου του συστήµατος: Το 1% του ελληνικού λαού έχει το
60% του ελληνικού ΑΕΠ. Αυτό είναι το µεγαλύτερο σκάνδαλο. Ο
χορός των δισεκατοµµυρίων γίνεται γύρω από πεντακόσιες το
πολύ µεγάλες εταιρείες. Αυτό όχι µόνο δεν θέλετε να το αλλά-
ξετε, αλλά θέλετε να το υπηρετήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Αµυράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα είµαι σύντοµος. Θα έλεγα ότι µου κάνει εντύπωση που το

οξυδερκές πνεύµα του κ. Παρασκευόπουλου δεν εντόπισε άλλη
µία αντίφαση εδώ, µέσα στην Αίθουσα, κατά τη συζήτηση σή-
µερα για τα εξοπλιστικά επί εποχής Παπαντωνίου.

Η αντίφαση είναι η εξής. Ήρθε ο κύριος Πρωθυπουργός, εξα-
πέλυσε µύδρους κατά της Νέας Δηµοκρατίας και της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης για τον τρόπο που εκείνος πιστεύει ότι
αντιλαµβάνονται ή δεν αντιλαµβάνονται τα θέµατα της διαφθο-
ράς και της διαπλοκής και µετά από δύο ώρες θα ψηφίσετε το
ίδιο. ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ θα καταλήξετε στο
ίδιο: Όχι στην παραποµπή Παπαντωνίου.

Γι’ αυτό, λοιπόν, για να ξεφύγουµε από τις αντιφάσεις, από τις
στροφές, τις γωνίες και τις διακλαδώσεις και να ακολουθήσουµε
την ευθεία οδό, εµείς, ως Ποτάµι, λέµε «ναι» στην παραποµπή
στη δικαιοσύνη του φακέλου Παπαντωνίου και για τις δύο κα-
κουργηµατικές πράξεις και, επιπλέον, λέµε ότι πρέπει να εξοπλί-
σουµε τη δικαιοσύνη µε όσο το δυνατόν περισσότερα εργαλεία
και µέσα για να φτάσει τις υποθέσεις όχι µόνο των εξοπλιστικών,
αλλά και όλες αυτές που ταλανίζουν τη δηµόσια ζωή και αφαι-
ρούν από το δηµόσιο χρήµα πόρους για να πάνε στις παράνοµες
τσέπες διαφόρων ανθρώπων που λυµαίνονται δηµόσιο χρήµα.

Εµείς λέµε, λοιπόν, όλα τα εργαλεία στη δικαιοσύνη και η δι-
καιοσύνη να έχει τον πρώτο και τον τελευταίο λόγο. Όχι εµείς οι
πολιτικοί να ελέγχουµε τους πολιτικούς, αλλά η δικαιοσύνη. Ό,τι
συµβαίνει για τον σουβλατζή, ό,τι συµβαίνει για τον υδραυλικό
να συµβαίνει και για τον Βουλευτή και για τον Υπουργό και για
το οποιοδήποτε πολιτικό πρόσωπο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα

δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Γεωργαντά, γιατί µεσολάβησαν
πολλοί Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Δεν γίνεται να µιλούν
µόνο τόσοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Είναι σε βάρος του
Κοινοβουλίου. Δεν γίνεται!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχουν αλλάξει µε
τον κ. Κεφαλογιάννη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είναι
από τον κατάλογο των οµιλητών.

Κύριε Παπαχριστόπουλε, και σε εσάς θα υπάρξει µια ανοχή.
Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να µην ξεκινήσω την οµιλία µου, παρατηρώντας

κάποια από τα λεγόµενα του κυρίου Πρωθυπουργού. Ήρθε εδώ
πέρα πράγµατι για δέκα λεπτά, έκανε την τοποθέτησή του και
έφυγε. Θα ήταν πιο ειλικρινής, αν ήταν εδώ πέρα και άκουγε όλη
τη διαδικασία. Άρα προκειµένου να πει αυτά που ήθελε και να
κάνει κριτική στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, θα
µπορούσε πραγµατικά, αν ήταν συνεπής µε τα λεγόµενά του, να
παρακολουθήσει την όλη διαδικασία.

Μου έκανε τροµερή, όµως, εντύπωση το γεγονός ότι ο κύριος
Πρωθυπουργός µίλησε για µπάλα στην κερκίδα.

Θα ήθελα να θυµίσω εδώ πέρα σε όλους τους συναδέλφους
ότι την µπάλα στην κερκίδα τη ρίξατε εσείς, συνάδελφοι από την
Αντιπολίτευση και τη Συµπολίτευση, κυρίως όµως από τα Κόµ-
µατα του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, όταν πριν από
δύο µήνες εδώ πέρα, σ’ αυτή την Αίθουσα, καταθέσατε αυτή την
πρόταση για τη σύσταση Προανακριτικής Επιτροπής.

Τότε σας λέγαµε αυτά, στα οποία στην ουσία καταλήξατε
µόνοι σας στο πόρισµα αυτής της εξεταστικής επιτροπής, ότι για
το αδίκηµα µεν της απιστίας στην ουσία έχει εξαλειφθεί το αξιό-
ποινο και ότι τα υπόλοιπα αδικήµατα, δηλαδή αυτά της νοµιµο-
ποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες, αποτελούν
αντικείµενο της δικαιοσύνης. 

Τότε εσείς επιλέξατε να ρίξετε τη µπάλα στην κερκίδα, ακρι-
βώς διότι βρισκόµασταν σε µία χρονική περίοδο όπου η τότε δια-
πραγµάτευση είχε βαλτώσει! Σας λέγαµε ότι, δυστυχώς,
καταφεύγετε στην εξεταστική επιτροπή, τόσο για την υγεία, αλλά
όσο και στην προανακριτική επιτροπή για τον κ. Παπαντωνίου,
ακριβώς για να µπορέσετε να αποµακρύνετε την κοινή γνώµη
από τα πραγµατικά προβλήµατα και να µετατοπίσετε το βάρος
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αυτής στην ουσία σε τέτοιου είδους διαδικασίες.
Ένα δεύτερο σηµείο που µου προκάλεσε πολύ µεγάλη εντύ-

πωση από την τοποθέτηση του κυρίου Πρωθυπουργού, είναι που
επιµένει ακόµα και σήµερα, να καλύπτει τον κυβερνητικό του
εταίρο, τον κ. Καµµένο, όσον αφορά για αυτή την υπόθεση, τη
σκοτεινή υπόθεση, του NOOR 1. Και ξέρετε; Πριν από δύο ηµέ-
ρες σε αυτή εδώ την Αίθουσα, παρασυρµένος από τον Υπουργό
Δικαιοσύνης κ. Κοντονή, είπε το εξής αµίµητο: «Αρνούµαστε τη
σύσταση εξεταστικής επιτροπής, διότι είναι ανοιχτή η υπόθεση
στη δικαιοσύνη.».

Σας ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκεκριµένη
υπόθεση του κ. Παπαντωνίου δεν είναι ανοιχτή στη δικαιοσύνη;
Οι υποθέσεις που έχουµε στην Εξεταστική για την υγεία δεν είναι
στη δικαιοσύνη; 

Θα έλεγα, λοιπόν, να βρείτε ένα καλύτερο επιχείρηµα. Να πά-
ψετε να καλύπτετε τον κυβερνητικό σας εταίρο, γιατί, δυστυχώς,
θα µείνετε στην ιστορία σαν την Αριστερά η οποία χέρι µε χέρι
µε τη εθνολαϊκιστική Δεξιά -να την χαρακτηρίσω- του κ. Καµµέ-
νου οδηγήσατε τη χώρα σε αυτή την κατάσταση.

Να υπεισέλθω τώρα και στην ουσία της υπόθεσης. Αναρωτιέ-
µαι ποιοι και πόσοι από τους Βουλευτές, που βρίσκονται σήµερα
σε αυτή την Αίθουσα, θυµούνται τους φιλόδοξους στόχους µε
τους οποίους ξεκίνησε η Προανακριτική Επιτροπή πριν από τρεις
ακριβώς µήνες; 

Έχω σηµειώσει -και δεν θα αναφερθώ χαρακτηριστικά σε συγ-
κεκριµένα πρόσωπα για µην υπάρχει επί προσωπικού- ότι υπήρ-
ξαν συνάδελφοι που είχαν τοποθετηθεί και έλεγαν ότι θέλουν να
µάθουν: Αν τα εξοπλιστικά συστήµατα που αγοράζουµε έχουν
αµυντικές προδιαγραφές ή αν υπάρχει συνέργεια µεταξύ αυτών
των προδιαγραφών, πώς λειτουργούσε ο µηχανισµός του κρυ-
φού δανεισµού για τα εξοπλιστικά προγράµµατα, ο οποίος υπο-
τίθεται ότι δεν επιβάρυνε άµεσα τον κρατικό προϋπολογισµό και
δεν καταγραφόταν ως χρέος. Υπήρξαν συνάδελφοι που ρωτού-
σαν αν η ΕΛΣΤΑΤ και το Υπουργείο Εσωτερικών κατέγραφαν τις
παραλλαγές στρατιωτικού υλικού και γνώριζαν ποιες ήταν οι οι-
κονοµικές µας υποχρεώσεις. Υπήρχαν, βέβαια, και κάποια φιλο-
σοφικά ερωτήµατα από όσους δεν γνώριζαν πώς λειτουργεί η
αγορά των όπλων, όπως για παράδειγµα ότι υπάρχουν και µεσά-
ζοντες.

Μόνο το γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι κανένα,
αλλά απολύτως κανένα, από τα παραπάνω αιτήµατα που εσείς
θέσατε σε αυτή την Αίθουσα, δεν απαντήθηκε, ούτε καν τέθηκε
προς συζήτηση στην επιτροπή, αρκεί για να χαρακτηρίσει το
έργο αυτής ως αποτυχηµένο. Δυστυχώς, όµως, δεν ήταν µόνο
αυτό. 

Υπάρχει πραγµατικά έστω και ένας νοµικός από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ που να µην γνώριζε από την αρχή ότι το αδίκηµα της
απιστίας περί την υπηρεσία έχει εξαλειφθεί όσον αφορά το αξιό-
ποινό του; Δεν υπήρξε ένας νοµικός από την πλευρά της Συµπο-
λίτευσης που να µην γνώριζε εξαρχής ότι υφίστατο ανυπέρβλητο
εµπόδιο για την άσκηση, από την πλευρά της Βουλής, ποινικής
δίωξης σε βάρος του κ. Παπαντωνίου για το παραπάνω αδίκηµα;
Αναφέροµαι, βεβαίως, στη σελίδα είκοσι έξι του κοινού πορίσµα-
τος, το οποίο και εσείς οι ίδιοι συνυπογράφετε. 

Αναρωτιέµαι: Δεν υπήρξε ένας νοµικός από την πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων µε στοιχειώδεις γνώσεις
Ποινικού Δικαίου που να µη γνώριζε ότι η Βουλή δεν έχει την ιδιό-
τητα να ασκήσει ποινική δίωξη για το αδίκηµα της νοµιµοποίησης
εσόδων από παράνοµη δραστηριότητα, καθ’ ότι αρµόδια για τη
δίωξη αυτή, της παραπάνω δηλαδή υπόθεσης, κατά το Ποινικό
Δίκαιο, είναι µόνο η δικαιοσύνη; 

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνεται κανείς την
ανάγκη, από την Κυβέρνηση ή από εσάς της Συµπολίτευσης, να
απολογηθεί για τη σκιά-προπαγάνδα ότι το Σύνταγµα προστα-
τεύει παρανοµούντες Υπουργούς ή ότι ο νόµος περί ευθύνης
Υπουργών καλύπτει τη Δικαιοσύνη και τη διακίνηση «µαύρου
χρήµατος»; Δυστυχώς, κανείς σε αυτή την τρίµηνη διαδικασία
δεν έγινε σοφότερος, ούτε, δυστυχώς, η ελληνική Αντιπροσω-
πεία, αλλά βεβαίως ούτε και ο ελληνικός λαός.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Πριν από ακριβώς τρεις µήνες, σε αυτή ακριβώς την Αίθουσα,
είχα αναφέρει ότι πρέπει, προφανώς, να αναθεωρηθεί το άρθρο
86. Όχι βέβαια, όµως, επειδή, όπως τότε ισχυριζόσασταν, προ-
στατεύει τους πολιτικούς που είχαν παρανοµήσει, αλλά γιατί η
Βουλή, επιτέλους, πρέπει να απεµπλακεί από παρόµοιες δικαστι-
κές λειτουργίες που δεν της ανήκουν, γιατί παρόµοιες επιτροπές
είναι οι τελευταίες που διαλευκάνουν τις πράξεις ή τις παραλεί-
ψεις του δηµοσίου βίου. 

Σήµερα, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είµαι πεπεισµέ-
νος ότι αυτό πρέπει να συµβεί και για έναν άλλο λόγο. Γιατί απο-
δεδειγµένα µειώνουν το κύρος του Κοινοβουλίου και την
αξιοπιστία συνολικά του πολιτικού συστήµατος από την εργαλει-
ακή χρήση αυτών των επιτροπών, για καθαρά µικροπολιτικούς
σκοπούς.

Επισηµάναµε από την πρώτη στιγµή, τόσο τον αιφνιδιαστικό
χαρακτήρα της πρότασης για σύσταση αυτής της επιτροπής,
όσο και την χρονική της σύµπτωση µε τα νέα επώδυνα µέτρα που
ήρθαν προς ψήφιση στη Βουλή. Επισηµάναµε τις µικροκοµµατι-
κές, εκλογικές στοχεύσεις αυτής της κίνησης δια της στοχοποί-
ησης του παλιού πολιτικού συστήµατος από το οποίο κατά τα
άλλα ο κ. Τσίπρας ζητάει όποτε τον βολεύει η συναίνεση, για να
επιτύχει εθνικούς στόχους, που µόνο αυτός θέτει.

Σας επιστήσαµε την προσοχή ότι το έργο αυτής της επιτροπής
έχει υπονοµευθεί πριν καν αρχίσει, µε την όλως τυχαία και συµ-
πτωµατική αποµάκρυνση, δια της στοχοποίησης, της κ. Ράικου
από τη θέση του εισαγγελέα κατά της διαφθοράς, η οποία ήταν
µια δικαστική λειτουργός που διερευνούσε επί πολλά χρόνια πι-
θανές έκνοµες δραστηριότητες του κ. Παπαντωνίου, µια δικα-
στική λειτουργός που οδήγησε στο εδώλιο του κατηγορουµένου
τον κ. Τσοχατζόπουλο και που µέχρι πρόσφατα ο αρχηγός των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων και Υπουργός Εθνικής Άµυνας έστελνε
συστηµατικά ό,τι υπήρχε και δεν υπήρχε από Συµβάσεις Αντι-
σταθµιστικών Ωφεληµάτων των τελευταίων ετών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα ολοκληρώσω µε την εξής παρατήρηση, που αναφέρθηκε
και ο κοινοβουλευτικός µας εκπρόσωπος. Σήµερα συµπληρώνον-
ται δύο χρόνια από τη διεξαγωγή του δηµοψηφίσµατος του 2015.
Δυστυχώς, υπάρχει ένα ιστορικό µάθηµα από αυτό το γεγονός
ότι δεν πρέπει ποτέ ξανά να επιτρέψουµε, ως πολιτικό σύστηµα,
τη διεξαγωγή ενός κίβδηλου δηµοψηφίσµατος, µε ψεύτικο ερώ-
τηµα, υπό συνθήκη συναισθηµατικής φόρτισης. Είναι ένα δί-
δαγµα, που πρέπει να αποδείξετε εµπράκτως, κύριες και κύριοι
της Συµπολίτευσης, που το έχετε αφοµοιώσει.

Η Νέα Δηµοκρατία, σας είχε ζητήσει εξεταστική επιτροπή για
το πώς φτάσαµε στο κλείσιµο των τραπεζών, την επιβολή των
capital controls και τελικά στο τρίτο µνηµόνιο. Σας είχαµε ζητήσει
να διερευνήσουµε πόσο κόστισε η πρώτη περίοδος της διακυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλήνων, καθώς από τα
πλέον επίσηµα χείλη αυτών που εσείς αποκαλείτε θεσµούς, από
τον κ. Ρέγλινγκ ειπώθηκε ότι είναι 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Άρα θα έλεγα ότι εάν µπορούµε να συµφωνήσουµε σε κάτι σε
αυτήν την Αίθουσα, ας αφήσουµε πίσω το λαϊκισµό, ας συµφω-
νήσουµε στα µεγάλα. Δυστυχώς, αυτό φαίνεται ότι εσείς δεν
µπορείτε να το κάνετε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Λαγός από τη Χρυσή
Αυγή. 

Ορίστε κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είστε αρµόδιος εσείς,

όµως, θα ήθελα να πω ότι έχουµε ζητήσει τον λόγο ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής από τις 12.30’ και µας
δόθηκε ο λόγος στις 17.20’. Θα µπορούσε να µας δοθεί και µετά
την ψηφοφορία, να ψηφίζαµε και να µιλούσαµε µετά. Δεν υπάρ-
χει κάποιο πρόβληµα.

Λοιπόν, θα ξεκινήσουµε λέγοντας ότι για άλλη µία φορά
έχουµε έρθει να παρακολουθήσουµε ένα θέατρο παραλόγου και
έχουν ακουστεί εκατέρωθεν κουβέντες, οι οποίες είναι όλες ψεύ-
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τικες και υποκριτικές. 
Θα ξεκινήσω λέγοντας: Η διενέργεια αυτής της προανακριτι-

κής, εξεταστικής, προκαταρκτικής; Τελειώσαµε µε αυτήν την επι-
τροπή και δεν ξέρουµε πώς έχει ονοµαστεί ακόµα και θα δείτε
στην πορεία για ποιο λόγο δεν γνωρίζουµε πώς την έχουν ονο-
µάσει. Ήταν υποκριτική τελείως, γιατί η Ελληνική Βουλή δεν µπο-
ρούσε να κάνει τίποτα περισσότερο από αυτό που είχε
αποφασίσει η δικαιοσύνη: Ο Παπαντωνίου θα καθόταν στο σκα-
µνί για το θέµα του «ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος». Αυτό ήταν
δεδοµένο. Η Κυβέρνηση λοιπόν, θέλησε να εκµεταλλευθεί την
κατάσταση και να πει ότι προφανώς, λόγω της δικής παρέµβα-
σης, δήθεν κάτι έγινε. Αυτό είναι ψευδέστατο και θα τα αναλύ-
σουµε όλα στην πορεία.

Δεύτερον, µην ξεχνάµε όλο αυτό το σκάνδαλο και για τον Τσο-
χατζόπουλο και για τον Παπαντωνίου δεν έχει γίνει και δεν ξεκί-
νησε ούτε από την Ελληνική Βουλή, ούτε από την ελληνική
δικαιοσύνη. Είχε ξεκινήσει από τις αµερικάνικες εταιρείες εξο-
πλιστικών προγραµµάτων, οι οποίες είδαν ότι έχαναν πάρα
πολλά χρήµατα στην Ελλάδα, γιατί η Ελλάδα, κατά ένα περίεργο
τρόπο εκείνα τα χρόνια, έπαιρνε εξοπλιστικά µόνο από τη Γερ-
µανία και λίγα από τη Γαλλία. Ψάχνοντας, λοιπόν, οι Αµερικάνοι
–για δικό τους όφελος φυσικά, γιατί έχαναν χρήµατα- το τι έχει
γίνει έφτασαν στο σηµείο να βρουν τη ρίζα του κακού και εκεί να
επέµβει η γερµανική δικαιοσύνη, η οποία άνοιξε λογαριασµούς,
φώναξε άτοµα, τα οποία εµπλέκονταν στην υπόθεση, και εκεί να
αποδειχθεί το τι έχει γίνει. 

Έτσι έφτασε. Και βρήκαν, λοιπόν, την εταιρεία «FERROSTAAL»,
η οποία είχε κατακλέψει το ελληνικό δηµόσιο µε εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια ευρώ από αυτές τις απαράδεκτες συµβάσεις, που υπέ-
γραφαν τότε οι Υπουργοί της Κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ. Έτσι έχει
γίνει η διαδικασία. Μην παραµυθιάζετε, λοιπόν, τον κόσµο όλοι
εσείς εδώ ότι κάτι έχει κάνει η ελληνική Βουλή. Η ελληνική Βουλή
δεν έκανε τίποτα άλλο πλην από το να καλύπτει το σκάνδαλο αυτό.

Επειδή δεν είναι τώρα το φαινόµενο, δεν είναι εν έτει 2017, αν
θέλετε, µπορούµε να σας πούµε όταν είχε ξεκινήσει µια εξετα-
στική επιτροπή το 2004 για τον συγκεκριµένο σκοπό, για την ανά-
δειξη ευθυνών υπουργών, πρωθυπουργών και όλων των άλλων
εµπλεκοµένων, τι πορίσµατα είχαν βγάλει τα κόµµατα και τι είχαν
πει τότε οι εµπλεκόµενοι. Επαναλαµβάνω ότι η επιτροπή αυτή
ήταν το 2004 και η συζήτηση στη Βουλή για το πόρισµα -γιατί
εγώ θα σας πω κάποια αποσπάσµατα από τη συνεδρίαση της
Ολοµέλειας τότε- είναι στις 25 Φεβρουαρίου του 2005. Ακούστε,
λοιπόν, όχι εσείς, ο ελληνικός λαός, για να δει πόσο τον κοροϊ-
δεύουν εδώ πέρα οι πατέρες, και καλά, του έθνους.

Ευάγγελος Βενιζέλος, άµεσα εµπλεκόµενος µε την υπόθεση,
κατά το πέρας της τότε εξεταστικής επιτροπής: «Το µέτρο της
αλήθειας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε πολύ µεγάλο βαθµό,
το δίνουν οι πορισµατικές απόψεις που κατέθεσαν οι Βουλευτές
εκπρόσωποι των κοµµάτων της ελάσσονος Αντιπολίτευσης στην
εξεταστική επιτροπή, ο κ. Πατσιλινάκος εκ µέρους του ΚΚΕ και
η κ. Ξηροτύρη εκ µέρους του Συνασπισµού, γιατί εκεί µε σαφή-
νεια», έτσι λέει ο Βενιζέλος το 2005, «διατυπώνεται η απάντηση
στο βασικό πολιτικό ερώτηµα: Διαπιστώνεται η ύπαρξη ενδεχο-
µένων ποινικών ευθυνών για πρώην Υπουργούς ή όχι;». «Και η
απάντηση», λέει ο Βενιζέλος, «του Κοµµουνιστικού Κόµµατος και
του Συνασπισµού» -εσείς που τώρα θέλετε να τους πάτε στα δι-
καστήρια, «και του Συνασπισµού», για να µην επικαλεστώ την
απάντηση του ΠΑΣΟΚ, που δεν χρειάζεται, ή την απάντηση της
κοινής γνώµης- είναι ότι «όχι, δεν τίθεται καν παρόµοιο ζήτηµα.»
Έτσι λέγατε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ το 2005 για τον Παπαντωνίου,
τον Βενιζέλο και τον Τσοχατζόπουλο. Έρχεστε µετά εδώ το 2017
για να κάνετε προανακριτική επιτροπή, ψεύτες και υποκριτές!

Εµπλέκεται και ο Παπαντωνίου, ο οποίος κάνει οµιλία την ίδια
ηµέρα, στις 25 Φεβρουαρίου του 2005. Ο Γιάννος Παπαντωνίου,
αυτός που στέλνετε σήµερα εσείς -υποτίθεται-, όχι εσείς, η ελ-
ληνική δικαιοσύνη τον στέλνει, σας λέω και πάλι µετά από επέµ-
βαση των Αµερικάνων και των Γερµανών που εµπλέκονταν στην
υπόθεση. Παπαντωνίου: «Κατ’ αρχάς, οφείλω να αποδώσω τιµή
στους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ για την επιµονή τους να φωτισθεί
κάθε πτυχή της υπόθεσης. Το πόρισµα των Βουλευτών του
ΠΑΣΟΚ απαντά σε όλα τα ζητήµατα και παραθέτει, τόσο από την

πλευρά των γεγονότων, όσο και από τη νοµική πλευρά, την
πλήρη αλήθεια, χωρίς να αφήνει αναπάντητο και τον παραµικρό
υπαινιγµό. Οφείλω, όµως, να αποδώσω τιµή και στους Βουλευ-
τές των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, των άλλων κοµµάτων, του
ΚΚΕ και του Συνασπισµού, όχι µόνο για την ουσιαστική συµβολή
τους στη διερεύνηση της αλήθειας, αλλά και για τη γενναιότητά
που έδειξαν» –γενναιότητα δείξατε, κύριοι του Συνασπισµού- «να
δηλώσουν απερίφραστα ότι δεν διαπίστωσαν καµία απολύτως
επιλήψιµη ενέργεια ή πράξη για τα πολιτικά πρόσωπα που αφο-
ρούσε η έρευνα»! Τι έγινε, σύντροφοι του ΣΥΡΙΖΑ; Το 2005 δεν
υπήρχαν εµπλοκές;

Πάµε στο χειρότερο απ’ όλα. Στο πόρισµα που εσείς έχετε
δώσει, ακούγοντας τώρα αυτά που σας είπα που έχουν πει οι
σύντροφοί σας το 2005, λέει στην κατάληξή του: «Αποφασίζει να
µην ασκήσει ποινική δίωξη εις βάρος του πρώην Υπουργού
Ιωάννη Παπαντωνίου για το αδίκηµα της απιστίας εις βάρος του
ελληνικού δηµοσίου µε τις επιβαρυντικές περιπτώσεις του άρ-
θρου 1, το οποίο φέρεται ότι τέλεσε κατά την άσκηση των καθη-
κόντων του κατά την περίοδο από Οκτώβριο του 2001 έως
Μάρτιο του 2004, λόγω εξάλειψης του αξιοποίνου, κατά τα ανα-
φερόµενα αναλυτικά στα κεφάλαια». Το αξιόποινο, λοιπόν, η εξά-
λειψη του αξιοποίνου έχει γίνει από εσάς. Γιατί εάν εσείς το 2005
αποφασίζατε ότι πρέπει να γίνει εξεταστική επιτροπή και προ-
ανακριτική για τον Παπαντωνίου και τον Τσοχατζόπουλο, δεν θα
είχε παρέλθει το διάστηµα των δύο κοινοβουλευτικών Συνόδων
που δεν µπορεί να αγγιχτεί αυτήν τη στιγµή ο Παπαντωνίου.
Εσείς ψεύτες και υποκριτές!

Γνωρίζοντάς τα όλα αυτά, έρχεστε εν έτει 2017, να κάνετε εξε-
ταστική, προανακριτική ή προκαταρκτική ή κάτι µεταξύ των
τριών. Όταν ξεκίνησε η επιτροπή αυτή, εµείς τη δεχτήκαµε µε
µεγάλη χαρά, επειδή δεν έχουµε καµµία σχέση µε το σάπιο σας
πολιτικό σύστηµα. Όπου υπάρχει η περίπτωση και η δυνατότητα
να αποδειχτεί η αλήθεια και η δικαιοσύνη, εµείς το επιζητούµε.

Ξεκινήσαµε, λοιπόν και πηγαίνοντας στην πρώτη συνεδρίαση
µας είπαν µε στόµφο και ο Πρόεδρος της Επιτροπής τότε ότι δεν
µπορούµε να έχουµε κάµερες ούτε το κανάλι της Βουλής να δεί-
ξει τις συνεδριάσεις και δεν µπορούµε να έχουµε πρακτικά. Τα
πρακτικά δεν δύναται να τα δηµοσιεύσουµε σε κανέναν. Αυτά γί-
νονται σε Cosa Nostra ή σε µασονική στοά, όχι σε αίθουσες του
ελληνικού Κοινοβουλίου, κύριοι δηµοκράτες που φοβάστε τι θα
ακουστεί. 

Παρά τις έντονες αντιδράσεις και αντιρρήσεις που είχαµε που
ήταν µόνο η Χρυσή Αυγή για άλλη µία φορά που αντιδρούσε σε
όλα αυτά, µας το δικαιολόγησε µε το σκεπτικό ότι είναι προανα-
κριτική επιτροπή η οποία έχει το δικαίωµα να καλέσει µάρτυρες,
να πάρει έγγραφα στα χέρια της και άρα θα ακουγόντουσαν κά-
ποια ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα. Μόνο που υποκριτές όλων
των κοµµάτων -για να τα µαθαίνει ο κόσµος-, αυτό δεν έγινε ποτέ. 

Με τη δικαιολογία, λοιπόν, της προανακριτικής επιτροπής έγι-
ναν µυστικά και εν κρυπτώ οι συνεδριάσεις. Όµως, όταν εµείς
ζητήσαµε να έρθουν µάρτυρες συγκεκριµένοι -που θα τους κα-
τονοµάσουµε, γιατί εµείς µιλάµε πάντα µε ονόµατα και στοιχεία-
και ζητήσαµε να έρθουν πρακτικά και έγγραφα από το ΚΥΣΕΑ,
όλοι µας έλεγαν µέσα στην επιτροπή ότι δεν έχουµε δικαίωµα να
τα ζητήσουµε. Άρα κράτησαν την προανακριτική σαν τίτλο, για
να µην έχει δηµοσιότητα η επιτροπή, και έβγαλαν σαν εξεταστική
επιτροπή –εκεί το χρησιµοποίησαν αυτό- για να αφαιρέσουν όλα
τα δικαιώµατα που θα είχαµε σαν προανακριτική επιτροπή, ψεύ-
τες και υποκριτές, που το 2005 λέγατε ότι δεν υπάρχει κανένα
αξιόποινο κανενός εµπλεκοµένου. 

Εµείς, λοιπόν, πήγαµε και ζητήσαµε να κληθούν όλα τα µέλη
του ΚΥΣΕΑ τις περιόδους και τις αποφάσεις που είχαν ληφθεί
στις 9-10-1998, στις 26-7-1999 και στις 12-2-2002. Εκεί έχουν
υπογραφεί συµβάσεις εξωφρενικές για το ελληνικό δηµόσιο που
έχουν χαθεί εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ. Ονοµατίζουµε
ποιοι ήταν, για να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις: ο Θεόδωρος
Πάγκαλος, η Βάσω Παπανδρέου, ο Γιώργος Παπανδρέου, ο Δη-
µήτρης Ρέππας, ο Μιχάλης Χρυσοχοΐδης, ο Γιάννης Μαγκριώτης
και ο Κώστας Σκανδαλίδης. Ήταν τα µέλη του ΚΥΣΕΑ. 

Εµείς είµαστε βέβαιοι -και για αυτό ζητάµε να έρθουν όλοι
αυτοί- ότι η εµπλοκή δεν ήταν µόνο ενός Υπουργού. Δεν µπορεί
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µόνο να έφταιγε ο Τσοχατζόπουλος και εν συνεχεία να έφταιγε
ο Παπαντωνίου. Για εµάς φταίγανε σίγουρα και πρέπει να καθί-
σουν στο σκαµνί και να απολογηθούν. Αλλά εµπλέκονταν και
άλλα µέλη του ΚΥΣΕΑ, γιατί οι αποφάσεις δεν λαµβάνονταν µε
την απόφαση του Υπουργού µόνο, αλλά ψήφιζε το ΚΥΣΕΑ, ξέ-
ρετε. 

Όταν εµείς ζητήσαµε να µας έρθουν τα έγγραφα και τα πρα-
κτικά του ΚΥΣΕΑ σε µια επιτροπή που ξεκίνησε σαν προανακρι-
τική, σαν εξεταστική, µας είπαν ότι δεν υπάρχουν όλα αυτά και
ότι δεν έχουµε δικαίωµα να τα ζητήσουµε, µόνο και µόνο µε τον
φόβο της Χρυσής Αυγής, µόνο και µόνο µε τον φόβο ότι όταν
παίρναµε στα χέρια µας εµείς αυτά τα έγγραφα, θα αποδει-
κνύαµε ότι αυτό που γίνεται τα σαράντα τρία τελευταία χρόνια
στην Ελλάδα είναι ένα διαχρονικό σκάνδαλο διακοµµατικό. Όλοι
εµπλέκεστε, όλοι! Και τα χρησιµοποιείτε κατά καιρούς ο ένας µε
τον άλλον δήθεν για να φοβερίσετε. Αλλά η παροιµία που σας
έχουµε πει πολλές άλλες φορές και η οποία ισχύει και την ξέρει
όλος ο ελληνικός λαός είναι ότι κόρακας κοράκου µάτι δεν βγά-
ζει. 

Είστε µία «Βουλή ΑΕ», «business». Κάνετε επιχειρήσεις εις
βάρος του ελληνικού λαού. Εκµεταλλεύεστε. Έχετε εξαφανίσει
εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ και δεν τολµάτε, όταν ξεκινάτε
µια προανακριτική, εξεταστική, προκαταρκτική –όπως θέλετε,
πείτε τη- να φέρετε τα στοιχεία που σας ζητάει η Χρυσή Αυγή.
Τρέµετε για την αλήθεια. 

Εµείς, λοιπόν, πέραν των συγκεκριµένων µελών του ΚΥΣΕΑ εί-
χαµε ζητήσει να έρθει και ο τότε πρωθυπουργός, ο Κώστας Ση-
µίτης, ο αρχιερέας της διαπλοκής σύµφωνα µε αυτά που έλεγε
η Νέα Δηµοκρατία τότε. Πώς είναι δυνατόν να µην εµπλέκεται ο
Σηµίτης; Πώς είναι δυνατόν αυτός ο βρικόλακας του ελληνικού
έθνους, ο οποίος έχει πιει το αίµα των Ελλήνων πολιτών, ο οποίος
έβαλε όλους τους Έλληνες και τζόγαραν στο Χρηµατιστήριο το
’99, αυτός που οι Υπουργοί του αποδεδειγµένα πλέον κάθονται
στο σκαµνί ή έχουν µπει στη φυλακή -γιατί έχουν εξαφανίσει εκα-
τοντάδες εκατοµµύρια ευρώ από το ελληνικό δηµόσιο- να µην
έχει συµµετοχή και να µην έχει εµπλοκή; Πώς είναι δυνατόν; Πώς
δέχεστε όλοι εσείς το να µην ανοίξει η βεντάλια, να καλέσουµε
όλους αυτούς να έρθουν, να µας απολογηθούν, να συζητήσουµε
και να δούµε εάν φταίνε ή εάν δεν φταίνε; Εάν δεν φταίνε, εµείς
δεν έχουµε κανένα απωθηµένο να βάλουµε κανέναν αθώο στη
φυλακή. Αυτά άλλοι τα έχουν. 

Ζητήσαµε, λοιπόν, να έρθει ο Σηµίτης.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε. Εδώ έχω στα χέρια µου

ένα έγγραφο για να αποδείξουµε για άλλη µια φορά, µε έγγραφα
και στοιχεία, την εµπλοκή του Σηµίτη. Είναι ένα έγγραφο. Οι συµ-
βάσεις για τα TOR M1 είχαν υπογραφεί τον Φεβρουάριο του
1999. Ο Σηµίτης, που δεν γνώριζε τίποτα, την 1η Δεκεµβρίου του
1998 έχει δεχθεί µία επίσηµη επιστολή από τον Γεβγκένι Πριµα-
κόφ, Πρόεδρο τότε της Ρωσικής Οµοσπονδίας, που τον ευχαρι-
στεί πάρα πολύ -τον κ. Σηµίτη- για το ότι  δέχτηκε την προσφορά
της ρωσικής κυβέρνησης και όχι εταιρίας. Η Κυβέρνηση της Ρω-
σικής Οµοσπονδίας –λέει- εξουσιοδοτεί την εταιρεία «ANTEY» να
υπογράψει το συµβόλαιο για την προµήθεια των αντιαεροπορι-
κών πυραυλικών συστηµάτων TOR M1 στην Ρωσική Δηµοκρατία.
Ευχαριστούµε πάρα πολύ τον Κώστα Σηµίτη.

Αυτά λέει και εσείς εδώ πέρα λέτε ότι δεν µπορούµε να τους
καλέσουµε στις επιτροπές γιατί δεν υπάρχουν στοιχεία. Αυτά
λέει. Θα σας εκθέσουµε κι άλλα. Δεν το δίνω στα Πρακτικά. Είναι
στη διάθεσή σας, όποιος θέλει να το πάρει, να του το δώσουµε,
γιατί στα Πρακτικά πολλές φορές η Χρυσή Αυγή πάει και κατα-
θέτει έγγραφα και πάνε κάποιοι άλλοι και τα παίρνουν µετά και
τα παρουσιάζουν σαν δικά τους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Να βάλεις υπογραφή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λαγέ, να ολο-

κληρώσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Περιµένετε, εδώ είµαστε οι µοναδικοί που

λέµε στοιχεία και ονόµατα. Δώστε µας πέντε λεπτά. Από τις
12.30’περιµένουµε.

Επίσης, ζητήσαµε να έρθει ο Γενικός Γραµµατέας Εξοπλιστι-

κών Προγραµµάτων τότε, Ευάγγελος Βασιλάκος, ο οποίος τό-
νισε, ο άνθρωπος, κατ’ επανάληψη ότι οι συµβάσεις όλων των
ετών εκείνων και συγκεκριµένα από το 1996 έως το 2004 δεν περ-
νούσαν καν από τον έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Φαντα-
στείτε τι γινόταν.

Είναι ο ίδιος ο κ. Βασιλάκος ο οποίος τόνισε ότι η ρεµούλα που
είχε γίνει εκείνα τα χρόνια ήταν αναµφισβήτητη και από πολλούς.
Για όσους δεν ξέρουν, ο κ. Βασιλάκος ήταν σε µία κοµβική θέση,
του Γενικού Γραµµατέα Εξοπλιστικών Προγραµµάτων και είχε
παραµείνει και επί κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ, µε υπουργία Παπαντω-
νίου, αλλά και εν συνεχεία επί κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας
µε υπουργία Μεϊµαράκη.

Ξέρετε, αυτά που κατήγγειλε η Νέα Δηµοκρατία το ΠΑΣΟΚ
τότε, για τα εξοπλιστικά ότι δεν ήταν σωστά, όταν πήρε την εξου-
σία µετά από λίγους µήνες, τα εφάρµοσε στο ακέραιο. Λέει ο
συγκεκριµένος ότι η διακοµµατική οµερτά όσων είχαν συµµετά-
σχει σε ανάλογες µεθοδεύσεις αποδεικνύεται από το γεγονός
ότι τα λεγόµενα φύλλα ενηµέρωσης εισηγήσεων που τηρούνται
σχετικά µε τις εισηγήσεις του κάθε συµµετέχοντος οργάνου χά-
θηκαν µυστηριωδώς το 2006 επί υπουργίας Μεϊµαράκη. Εξαφα-
νίστηκαν. Εµείς θέλαµε, λοιπόν, να έρθει ο κ. Βασιλάκος να τα
πει αυτά, όπως, θέλαµε να έρθει ο κ. Σµπώκος που ήταν άµεσος
συνεργάτης του Τσοχατζόπουλου και είχε πει ότι χωρίς την από-
φαση του ΚΥΣΕΑ, χωρίς τη σύµφωνη γνώµη όλων των µελών του
ΚΥΣΕΑ, δεν αγοράζαµε ούτε κορδόνια για τις αρβύλες του στρα-
τού. Αυτά έχουν πει. Αυτούς ζητούσε η Χρυσή Αυγή να έρθουν
στην επιτροπή και όλοι εσείς το αρνείστε. Όλοι εσείς το αρνη-
θήκατε εις το όνοµα της δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λαγέ, έχετε δε-
καπεντέµισι λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Σας παρακαλώ, δύο λεπτά ακόµα.
Επίσης, θέλαµε να έρθει ο Στρατηγός Παραγιουδάκης, ο

οποίος όταν πήγε στο δικαστήριο, είχε διαψεύσει όλα τα πολιτικά
πρόσωπα, Βενιζέλο, Σηµίτη -όχι Τσοχατζόπουλο,  ο Τσοχατζό-
πουλος έλεγε τα ίδια- και δεν θυµάµαι ποιον άλλον, οι οποίοι
είχαν πει ότι δεν κρατούσαν πρακτικά στο ΚΥΣΕΑ. Ο Στρατηγός
Παραγιουδάκης είχε πει ότι βεβαίως και κρατούσαµε πρακτικά
στο ΚΥΣΕΑ. Βεβαίως.

Εµείς αυτούς ζητήσαµε να έρθουν στην Επιτροπή για να εξε-
ταστούν οι άνθρωποι και να δούµε ποιος λέει την αλήθεια και
ποιος λέει τα ψέµατα, γιατί –επαναλαµβάνω- δεν είναι δυνατόν
να φταίνε δύο Υπουργοί και να µη φταίνε τα υπόλοιπα µέλη του
ΚΥΣΕΑ και ο πρωθυπουργός, ο αρχιερέας της διαπλοκής.

Αυτά είχε ζητήσει, κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,

ολοκληρώσατε. Ακολουθεί και άλλος συνάδελφος από τη Χρυσή
Αυγή, ο κ. Χατζησάββας. Θα τα πει και αυτός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Είκοσι δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε, και
συγγνώµη για τον χρόνο. Δεν πρόλαβα να τα πω όλα. Θα τα πει
και ο επόµενος οµιλητής µας. 

Εµείς θα δεχτούµε αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός, που εν
αγνοία του το είπε προφανώς, ότι εµπλέκεται και ο Σηµίτης –λέει-
, έβλεπε τις µίζες να περνάνε από µπροστά. Έτσι λέει ο Πρωθυ-
πουργός της Ελλάδος, πριν από πέντε λεπτά.

Θα ζητήσουµε, λοιπόν, τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής µε
αυξηµένες αρµοδιότητες, όπου να κληθούν όλοι αυτοί και να λο-
γοδοτήσουν για τη διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος εις βάρος
του ελληνικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο συνά-

δελφος  κ. Παπαφιλίππου από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ µε λίγα λόγια στα

όσα είπε ο προλαλήσας συνάδελφος της Χρυσής Αυγής, ο
οποίος µε ένα παραληρηµατικό τρόπο εξέθεσε τις απόψεις του
ότι ή δεν κατανόησε τον ρόλο και το έργο που κλήθηκε να προ-
σφέρει η Χρυσή Αυγή ή ενσυνείδητα παραποιεί και µας παρα-
πέµπει στο ότι θέλει και επιθυµεί τη σύσταση, τη δηµιουργία
ειδικών επιτροπών και ειδικών δικαστηρίων που κατά το άρθρο
8, παράγραφος 2 του Συντάγµατος απαγορεύεται. Θα ανα-
φερθώ και παρακάτω, όµως.
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Η πρόθεση µου και ο σχεδιασµός της σηµερινής µου οµιλίας
ήταν πάρα πολύ διαφορετικός. Θα ήθελα να αναφερθώ στην
ουσία του πορίσµατος και στα όσα προέκυψαν κατά το έργο που
επιτελέσαµε. Ακούγοντας, όµως, τις τερατολογίες πολιτικές και
πραγµατικές και τις διαστρεβλώσεις έχω ανασχεδιάσει την οµιλία
µου.

Όντας Βουλευτής της κυβερνητικής πλειοψηφίας ορίστηκα
µέλος της επιτροπής που συνέταξε το πόρισµα που συζητείται
σήµερα. Επίσης, είχα την τιµή να είµαι ένας από τους εισηγητές.
Ο έτερος εισηγητής ήταν ο κ. Τζαβάρας, ο οποίος συνοµιλεί
τώρα µε τους συναδέλφους του. 

Με τις ιδιότητες αυτές, όµως, κρίνω αναγκαίο να αναφερθώ
δι’ ολίγων στον τρόπο που λειτούργησαν τα µέλη κυρίως των
Βουλευτών της κυβερνητικής πλειοψηφίας, αλλά και η πλειοψη-
φία των Βουλευτών των υπολοίπων κοµµάτων, καθώς επίσης και
στον τρόπο µε τον οποίο συντάχθηκε το πόρισµα που συζητείται
σήµερα ενώπιον σας.

Τα µέλη, λοιπόν, της επιτροπής στην πλειοψηφία τους ενήρ-
γησαν µε αµεροληψία τηρώντας το Σύνταγµα, τους νόµους και
τις αρχές του κράτους δικαίου, που απορρέουν από το Σύνταγµα
και από τους νόµους και φρόντισαν να σεβαστούν πλήρως την
προσωπικότητα και τα δικαιώµατα του ερευνώµενου πρώην
Υπουργού, κ. Ιωάννη Παπαντωνίου.

Δεν υπηρέτησαν απολύτως καµµία πολιτική ή άλλη σκοπιµό-
τητα και µοναδικός στόχος και σκοπός ήταν η διαλεύκανση των
υποθέσεων και η πρόταση για άσκηση ποινικής δίωξης µε όρους
κράτους δικαίου. Το πόρισµα δε που συντάχθηκε και έτυχε ευ-
ρύτατης πλειοψηφίας, συντάχθηκε µε απόλυτα δηµοκρατικό
τρόπο και µετά από εκτεταµένη διαβούλευση. 

Εκπλήττοµαι, κύριε συνάδελφε, αγαπητέ συµπατριώτη, ενώ
σας έχει κοινοποιηθεί -σε εσάς αναφέροµαι, κύριε Παναγιωτό-
πουλε- περισσότερο από δύο φορές κληθήκατε να κάνετε τις πα-
ρατηρήσεις σας. Οι επιφυλάξεις που διατυπώσατε για πρώτη
φορά εδώ µέσα µε εκπλήττουν, οι επιφυλάξεις που έχετε για τη
νοµιµότητα του Συντάγµατος. Τα έχω καταγράψει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Προδικασία κάναµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Τα έχω καταγράψει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Καλέσαµε µάρτυρες;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Σας είπα ότι αναφέρθηκε στην

πρόταση που περιέχεται στο πόρισµα. Κληθήκατε να υποβάλετε
τις παρατηρήσεις σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κάναµε κάτι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Πολλές από τις παρατηρήσεις

που υποβλήθηκαν κατά τη διάρκεια...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Συµφωνήσαµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Παρ’ όλα αυτά, ο κ. Παναγιωτό-

πουλος έχει επιφυλάξεις. Θα µας βοηθούσε, λοιπόν, τις παρατη-
ρήσεις του αυτές να τις έκανε κατά τη συνεδρίαση της
επιτροπής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ήσασταν άψογος. Δεν έχουµε
κανένα παράπονο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Ευχαριστώ για τα εύσηµα.
Εκπλήσσοµαι, όµως, από τα όσα άκουσα, γιατί άλλα λέγαµε

στην Επιτροπή και άλλα ακούµε σήµερα. Παρ’ όλα αυτά, λοιπόν,
η πλειοψηφία των Βουλευτών των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
συµπεριλαµβανοµένων και αυτών που υπερψήφισαν το πόρισµα
προέβη σε µία ανελέητη πολιτική σπέκουλα εκµεταλλευόµενη
την πρόταση που περιέχεται στο πόρισµα.

Σταχυολογώ τα τερατώδη που ακούσαµε εδώ σήµερα ότι
δήθεν ήτανε µεθόδευση σύσταση της επιτροπής του ΣΥΡΙΖΑ για
αποπροσανατολισµό, ότι ήταν µία «φούσκα» που έσκασε, ότι
ήταν ένα φιάσκο, ότι δεν υπήρχε λόγος να συσταθεί αυτή η επι-
τροπή και πολλά άλλα.

Όταν, όµως, ακούγονται αυτές οι λέξεις και µας ασκείται αυτή
η κριτική, λησµονείται ένα πάρα, πάρα πολύ βασικό. Για τους νο-
µικούς συναδέλφους είναι ασυγχώρητο λάθος. Ποιο είναι αυτό;
Ξεχνάτε µε ποιον τρόπο συστήθηκε αυτή η Επιτροπή. Σας το θυ-
µίζω, λοιπόν, γιατί φαίνεται ότι η µνήµη σας είναι αδύνατη. 

Ήρθαν στη Βουλή έξι δικογραφίες, που προέκυψαν από τις
αρµόδιες ανακριτικές και λοιπές διωκτικές Αρχές, δικαστικές,
γιατί κατά τη διενέργεια αυτών των προανακριτικών ή ανακριτι-

κών πράξεων προέκυψαν στοιχεία που είχαν σχέση µε αδικήµατα
Υπουργών κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους και σχετίζον-
ταν µε αυτά. 

Η σύσταση, λοιπόν, της επιτροπής αυτής, µε βάση το άρθρο
86 παράγραφος 3 και 2 παράγραφος 2, ήταν µονόδροµος, γιατί
θα έπρεπε η Βουλή αυτή να αποφασίσει για τις δικογραφίες που
βρέθηκαν µπροστά της και που ήρθαν από τον αρµόδιο εισαγ-
γελέα. 

Προβλέπεται από το Σύνταγµα άλλο Όργανο που θα µπο-
ρούσε να αποφανθεί ότι έχει εξαλειφθεί το αξιόποινό τους ή ότι
για το αδίκηµα του ξεπλύµατος του «βρώµικου» χρήµατος, είναι
αναρµόδια; Εφόσον αυτές οι δικογραφίες ήρθαν από την εισαγ-
γελία, µπορούσαµε να το παρακάµψουµε; 

Εσείς, κύριε Λοβέρδο φύγατε -και εσείς της Νέας Δηµοκρα-
τίας- που κόπτεστε για την τήρηση του Συντάγµατος, που αγω-
νίζεστε και το διακηρύσσετε συνεχώς; Δεν θα παραβαίναµε το
ίδιο το Σύνταγµα αν δεν κάναµε την επιτροπή αυτή; Συνέλθετε,
σας παρακαλώ. Να λέµε πράγµατα, αλλά ειδικά όταν λέγονται
από νοµικούς, να βασίζονται στο νόµο. 

Θα ήθελα να κάνω κάποιες µικρές παρατηρήσεις για τον κ. Δα-
νέλλη και την πρόταση του Ποταµιού, όπως, επίσης, και για την
πρόταση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης σε σχέση µε το αι-
τιολογικό του πορίσµατος και τις διαφωνίες της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μαζέψτε λίγο τις παρα-
τηρήσεις σας, γιατί είστε στα επτάµισι λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ανεχτήκατε την
πλειονότητα των συναδέλφων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θα ανεχθώ κι εσάς,
κύριε συνάδελφε. Απλώς, λέω να µαζέψετε λίγο τις παρατηρή-
σεις σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κρίνουµε, λοιπόν -και το πι-
στεύουµε- ότι έχουµε πράξει το νοµικώς ορθό ως προς το πόρι-
σµα και την πρόταση που κάνουµε στη Βουλή, γιατί
ασχοληθήκαµε πραγµατικά µε έναν τρόπο γρήγορο σε σχέση µε
τα αδικήµατα της απιστίας περί την υπηρεσία, όπως και µε το ξέ-
πλυµα «βρώµικου» χρήµατος. Και γι’ αυτό µας µέµφεται η Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη. 

Δεν θα έπρεπε, όµως, να γίνει αυτή η στοιχειώδης έρευνα που
έγινε, για να διαπιστωθεί αν πράγµατι έλαβαν χώρα, διαπράχθη-
καν, αδικήµατα και στη συνέχεια να αποφανθούµε είτε για την
εξάλειψη του αξιόποινου, είτε για τη µη αρµοδιότητα της Βουλής
για άσκηση ποινικής δίωξης για το αδίκηµα του ξεπλύµατος του
«βρώµικου» χρήµατος; 

Αυτά που προέκυψαν από τη µικρή αυτή έρευνα, τη γρήγορη
και σύντοµη, δεν θα έπρεπε να τα εκθέσουµε στο πόρισµα; Που,
λοιπόν, είναι η παρανοµία; Πού είναι αυτό το οποίο µας καταλο-
γίζετε; 

Επίσης, για τα όσα είπε ο κ. Δανέλλης σχετικά µε την πρόταση
του Ποταµιού, πιστεύω ότι τελεί εν αδίκω -νοµικό αδίκω- το Πο-
τάµι, γιατί η Βουλή, όπως και κάθε Όργανο που ασκεί ποινική
δίωξη, όταν διαπιστώσει ότι έχει παραγραφεί ή έχει εξαλειφθεί
το αξιόποινο, έχει την ικανότητα, τη δυνατότητα και το δικαίωµα
να αποφανθεί ότι έχει εξαλειφθεί το αξιόποινο. 

Η επιτροπή µας, σύµφωνα µε το άρθρο 156 παράγραφος 4
του Κανονισµού της Βουλής έχει όλα τα δικαιώµατα του Εισαγ-
γελέα όταν διενεργεί προκαταρκτική εξέταση. Όταν ένας εισαγ-
γελέας διενεργεί προκαταρκτική εξέταση και διαπιστώσει ότι για
το αδίκηµα για το οποίο διενεργεί την εξέταση έχει εξαλειφθεί
το αξιόποινό του, τι θα την κάνει; Θα την παραπέµψει ή θα τη
βάλει στο αρχείο; Αναλόγως πράξαµε και εµείς ως επιτροπή,
έχοντας τα δικαιώµατα που έχει ο εισαγγελέας κατά τη διενέρ-
γεια προκαταρκτικής εξέτασης. 

Επίσης, γι’ αυτό που προτείνει το Ποτάµι, θα δηµιουργηθεί το
εξής παράλογο και άτοπο, δηλαδή, να ασχοληθεί η επιτροπή επί
έναν χρόνο και πλέον και τελικά, να ψηφίσει την άσκηση της ποι-
νικής δίωξης, να επιληφθεί το Συµβούλιο που δηµιουργείται στο
πλαίσιο του ειδικού δικαστηρίου και να πει τα ίδια. Τι σηµαίνει
αυτό; Θα είχαµε χάσιµο χρόνου. Και τελικά, έχοντας εισηγηθεί
τα όσα εισηγούµαστε στο πόρισµά µας, και χρόνο κερδίζουµε
και το χρέος µας επιτελούµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Συνεπώς, είναι αυτονόητο ότι θα πρέπει να υπερψηφιστεί απ’
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όλους τους Βουλευτές.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ένα παράπονο έχω και θα το πω. Πέρασε µια τροπολογία πρό-

σφατα στο Υπουργείο Υγείας, όπου παραγράφονται από την
εφορία 28 εκατοµµύρια και από τα νοσοκοµεία 150 εκατοµµύρια.
Συνολικά, δηλαδή, παραγράφονται 178 εκατοµµύρια, για ανα-
σφάλιστους πολίτες. Φαντάζοµαι να µην ανήκουν στην ελίτ της
ελληνικής κοινωνίας. Λίγο πριν, δυόµισι εκατοµµύρια Έλληνες,
µε ένα ΑΜΚΑ, πηγαίνουν χωρίς να πληρώνουν τίποτα. Το λέω σαν
παράπονο, γιατί δεν υπήρχε ούτε µονόστηλο σε καµία εφηµε-
ρίδα, σε κανένα κανάλι, σε κανένα δυνατό ραδιόφωνο.  

Να κάνω κι ένα δεύτερο παράπονο. Εντάξει, δεν είµαι εγώ που
θα αξιολογήσω µία είδηση. Ακούς ότι ένα νοσοκοµείο σαν το
«Ερρίκος Ντυνάν» αγοράστηκε από έναν τραπεζίτη -και καλά
έκανε ο τραπεζίτης, τη δουλειά του κάνει- έναντι πινακίου φακής.
Τα κόκκινα δάνεια του προηγούµενου τραπεζίτη, που έριξε έξω
τις τράπεζές του, αποτιµήθηκαν µόνο 18 εκατοµµύρια. Αυτά, λοι-
πόν, τα 18 εκατοµµύρια δεν τα είχε το ελληνικό δηµόσιο, δεν
µπορούσε να τα βρει -δεν ξέρω τι έγινε- και το πήρε ο τραπεζίτης
αυτό το νοσοκοµείο, το οποίο στοιχίζει πάνω από 500 εκατοµµύ-
ρια, µε πολύ συντηρητικές εκτιµήσεις. Τα λέω αυτά, γιατί πι-
στεύω ότι ακόµα ζούµε µία σκληρή µιντιακή δικτατορία. Λυπάµαι
που το λέω, αλλά αυτή είναι η αλήθεια.   

Θέλω, επίσης -γιατί άκουσα πολλή επίθεση, µε πολύ παρατε-
ταµένο και σκληρό δάχτυλο- να ξαναθυµίσω -όσο κι αν γίνοµαι
κουραστικός- ότι αυτή η Κυβέρνηση παρέλαβε µε τους Έλληνες
πολίτες να έχουν χάσει το � της περιουσίας τους και να έχουν
ένα δυσθεώρητο ύψος ανεργίας γύρω στο 27%. Δεν έχει υπάρξει
ξανά αυτό το ποσοστό ανεργίας, 27%! Οι άνθρωποι των αγορών,
οι άνθρωποι που φέρνουν επενδύσεις, αυτοί που χτυπιούνται
κάθε µέρα για τις φοβερές επενδύσεις, είχαν φτάσει την ανεργία
στο 27%. 

Τρίτον, το ΑΕΠ, από 120% είχε φτάσει στο 180%. 
Τέταρτον, η Κυβέρνηση παρέλαβε 324 δισεκατοµµύρια δηµό-

σιο χρέος, για το οποίο δεν είχε καµµία συµµετοχή και το οποίο
µας ταλαιπωρεί ακόµα.

Θέλω ακόµα -κι έχει σχέση µε το σηµερινό µας θέµα- να φρε-
σκάρω λίγο τη µνήµη µας, να ξαναθυµηθούµε το εξής: Επί Γιάν-
νου Παπαντωνίου, ξέρετε, άλλαξαν χέρια 136 δισεκατοµµύρια
και δεν τιµωρήθηκε κανείς. Άλλαξαν χέρια 136 δισεκατοµµύρια!
Μια ελίτ από εκατό, διακόσιες οικογένειες µάζευε. Έρχονται
µετά οι Ολυµπιακοί Αγώνες µε τις υπερτιµολογήσεις, το C4I, όλα
αυτά. Πόσα δισεκατοµµύρια ξαναπήγαν σε συγκεκριµένες τσέ-
πες;

Έρχονται τα εξοπλιστικά, κοµµάτι των οποίων είναι αυτό που
εξετάζουµε σήµερα. Πόσα δισεκατοµµύρια και σε ποιες τσέπες
πήγαν; Δεν είναι µόνο οι οµολογίες του Ζήγρα και του Κάντα.
Είναι πολλές οι οµολογίες.

Έρχεται το κοµµάτι της υγείας, όπου ένα κανάλι έπαιρνε ένα
εκατοµµύριο έτσι από το ΚΕΕΛΠΝΟ και ένα άλλο κανάλι µε ιδιω-
τικό συµφωνητικό τριακόσια. 

Η ιστορία της «SIEMENS», µία δίκη που καθυστέρησε πάνω
από έντεκα χρόνια, γίνεται τώρα. Γιατί άραγε; Πόσα δισεκατοµ-
µύρια στοίχισε; Τα απίστευτα ραντεβού του Χριστοφοράκου. Η
οµολογία του Σίκατσεκ επίσηµα στη γερµανική δικαιοσύνη: Έλ-
ληνες πολιτικοί πήραν τόσο τοις εκατό. 

Μεγάλη αµαρτία µε την Αγροτική Τράπεζα. Δισεκατοµµύρια,
δισεκατοµµύρια, δισεκατοµµύρια! 

Τα ίδια τα κόµµατα χρεωµένα µέχρι τον λαιµό. Πώς κουνάς το
δάκτυλο; Όταν σου χρωστάω λεφτά, το πρώτο πράγµα που έχω
να σου πω είναι: «Ρε φιλαράκο, ξέρεις, σου χρωστάω εκατό
ευρώ. Δεν τα έχω. Συγχώρησέ µε. Θα σου τα δώσω τότε». Να
µας πούνε τα µεγάλα Κόµµατα πώς ακριβώς σκέφτονται να εξο-
φλήσουν τα δανεικά τους. Έχουν ιερή υποχρέωση να το κάνουν. 

Μπορεί να γίνοµαι κουραστικός, να επαναλαµβάνοµαι, αλλά
έτσι έχω µάθει. Αυτή είναι η γλώσσα, η µπέσα, των παλιών Ελλή-

νων. Χρωστάς; Πες µας πώς και πότε. Μάγκας και εγώ και να ξε-
πληρώνω µετά από τετρακόσια χρόνια µπορώ να γίνω. Δεν είναι
µαγκιά αυτό το πράγµα, είναι κάτι άλλο.

Έρχεται η «Die Welt» πριν από οκτώ ηµέρες και δηµοσιεύει -η
«Die Welt», δεν είναι ούτε η «Αυγή» ούτε η «Εφηµερίδα των Συν-
τακτών»- τα εξής: «Σε λογαριασµούς της Ελβετίας υπάρχουν
πάνω 800 δισεκατοµµύρια». Εγώ δεν λέω ότι είναι παράνοµα όλα
αυτά. Ξέρω ότι πολλοί από εσάς διαβάζετε ξένες εφηµερίδες και
το ξέρετε. Μαθαίνουµε ότι ο κ. Παπαντωνίου είναι στο απυρό-
βλητο. Ξέρετε, ήταν Υπουργός από το 2000 έως το 2003, 2004.
Γιατί έπρεπε να περάσουν τόσα πολλά χρόνια, να ταξιδεύει ανε-
νόχλητος, να κάνει, να φτιάχνει; Κατ’ αρχάς είχε τέσσερις κατα-
δίκες για «πόθεν έσχες». Δεν είχε ελεύθερο επάγγελµα για να
είναι φοροδιαφυγή. Πώς ήταν αυτές οι καταδίκες για το «πόθεν
έσχες»; Δηλαδή, λογικά πράγµατα λένε ότι αυτό είναι κάτι άλλο.
Τι άλλο είναι; Δεν µπορώ εγώ να αποφανθώ αν είναι ξέπλυµα,
αλλά µιλάει από µόνο του. Έχω µπροστά µου και τις τέσσερις
καταδίκες στο εφετείο.

Και άκουσα, επειδή ήµουν από την πρώτη µέχρι την τελευταία
ηµέρα στην επιτροπή -λογικά, εγώ λέω ότι είναι λογικά- τα εξής:
«Φιάσκο», «Είναι απαράδεκτα αυτά που κάνατε», «Έπρεπε αµελ-
λητί να γυρίσετε τη δικογραφία πίσω». Ο κ. Παρασκευόπουλος,
ο κ. Παπαφιλίππου ξελαρυγγιάστηκαν να σας λένε το αυτονόητο.
Συνταγµατική επιταγή ήταν. Έπρεπε να το κάνουµε αυτό το
πράγµα. Δεν γινόταν αλλιώς.

Και να πω και κάτι; Αν πράγµατι πιστεύατε αυτά που λέγατε
και αν τα πιστεύετε ακόµα -γιατί ακούω µια επιχειρηµατολογία
πέντε ώρες- τι σας εµπόδιζε να µην ψηφίσετε αυτή την επιτροπή
εδώ στην Ολοµέλεια, να πείτε «όχι», να πείτε αυτά τα επιχειρή-
µατα, συνεπείς, δηλαδή, στον λόγο και στο έργο; Και άντε κά-
νατε το λάθος, τι σας εµπόδιζε να αποχωρήσετε µετά; Γιατί
µείνατε µέχρι την τελευταία στιγµή; Για απαντήστε µας. Για λό-
γους καθαρά επικοινωνιακούς, για να µην πει κανένας από τους
ψηφοφόρους σας ότι θέλετε να συγκαλύψετε κάποιον πρώην
Υπουργό. Να είστε ειλικρινείς. Υποκρίνεστε! Όταν έχεις επιχει-
ρηµατολογία, την κάνεις και πράξη. Θα το εκτιµούσα ιδιαίτερα.
Όταν εµένα δεν µου αρέσει κάτι, το λέω στα ίσα. Τα υπόλοιπα
αφήστε τα.

Και έρχοµαι στο προκείµενο, σε αυτή την επιτροπή, που χαρα-
κτηρίστηκε φιάσκο κ.λπ.. Είναι 28 Απριλίου, ένας µήνας µετά τη
συγκρότηση της επιτροπής. Για πρώτη φορά, λοιπόν, η κ. Ζαµα-
νίκα, η Εισαγγελέας, ψάχνει στην Οµοσπονδιακή Εισαγγελία της
Ελβετίας και ανακαλύπτει δύο λογαριασµούς και ένα ασφαλιστή-
ριο συµβόλαιο για τον πρώην Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

Λίγο µετά -προσέξτε τις συµπτώσεις- η επιτροπή είναι εν ενερ-
γεία. Είναι 22 Μαΐου, δηλαδή λίγο µετά, και δεσµεύεται η περι-
ουσία του Γιάννου Παπαντωνίου. Και θέλω να σας διαβάσω µε
λεπτοµέρειες. Λίγο µετά, στις 2 Ιουνίου, ποινική δίωξη στον Πα-
παντωνίου και τη σύζυγό του. Αυτά αφού έγινε η επιτροπή. Τέ-
ταρτον, λίγο µετά ανακαλύπτουµε σαράντα έξι τραπεζικούς
λογαριασµούς του Παπαντωνίου και της συζύγου του σε ελληνι-
κές τράπεζες, διεσπαρµένες. Λίγο µετά, το ζεύγος Παπαντωνίου
στριµώχνεται και επιχειρεί να µπλοκάρει τους λογαριασµούς του
στην Ελβετία. Είναι τυχαία όλα αυτά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί δεν τους δικάζετε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μη µε διακόπτετε. Σας

έχω για ευπρεπή συνάδελφο. Μη µε διακόπτετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εντάξει. Συγνώµη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας σέβοµαι….
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κι εγώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σεβαστείτε µε κι εσείς. 
Θέλω να πιστεύω, λοιπόν, ότι λειτούργησε σαν ελατήριο αυτή

η επιτροπή. Φάνηκε καθαρά. Και χάρηκα για την οµιλία του Προ-
έδρου της Βουλής, του Νίκου  του Βούτση. Σαν ελατήριο έστειλε
µηνύµατα και είπε, «Είµαστε αποφασισµένοι µετά από δεκατρία
χρόνια, ναι, για το ξέπλυµα». 

Πείτε ό,τι θέλετε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και δεν µπο-
ρείτε να την αλλοιώσετε µε τίποτα. Ήταν πολύ σηµαντική η δη-
µιουργία αυτής της επιτροπής. Σαν ελατήριο λειτούργησε και
έγιναν όλα αυτά που λέµε. Τι σας εµπόδιζε να το κάνετε; Δεκα-
τρία χρόνια ήταν στο απυρόβλητο ο Γιάννος, που του εύχοµαι

9898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



να αθωωθεί ο άνθρωπος. Το τεκµήριο της αθωότητας το έχει. Εί-
χαµε, όµως, υποχρέωση να ερευνήσουµε. Αν αυτή τη στιγµή η
αξιοπιστία του πολιτικού προσωπικού είναι στο ναδίρ, είναι γιατί
δεν τρέξατε ποτέ -ποτέ!- καµµία υπόθεση. Τις εµποδίζατε όλες -
δεν θέλω να σας τις θυµίσω- είτε λεγόταν «Ταχυδροµικό Ταµιευ-
τήριο», είτε λεγόταν «Ντυνάν», είτε λέγονταν «εξοπλισµοί», είτε
το ένα, είτε το άλλο. Βάζατε συνέχεια εµπόδια.

Θέλω, τελειώνοντας, να θυµίσω µερικά γεγονότα, γιατί είναι
καλό να παίρνουµε θάρρος. Κάτω, όµως, από πραγµατικά γεγο-
νότα. Την Τερέζα Μέι, πριν τρεις µήνες, οι δηµοσκοπήσεις την
έδειχναν είκοσι οκτώ µονάδες µπροστά. Και λέει, «Θα καθαρίσω
τώρα Κόρµπιν και όλους αυτούς». Και φεύγει ακάθεκτη και προ-
κηρύσσει εκλογές, που µπορούσε και να τις αποφύγει. Στραπα-
τσάρεται και οι είκοσι οκτώ µονάδες γίνονται δύο. Σήµερα την
αµφισβητούν οι πάντες. Γιατί το λέω; Σας έδιναν οι δηµοσκοπή-
σεις δεκαεννιά, δεκαοκτώ, δεκαεπτά, δεκαέξι, δεκαπέντε η χει-
ρότερη. Έρχεται η «ΚΑΠΑ Research» -δική σας εταιρεία- και σας
δίνει επτά µονάδες διαφορά. Εγώ λέω ότι είναι επτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Η ίδια εταιρεία είναι;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε µε να τελειώσω.

Μιλάω µε γεγονότα. Σας δίνει, λοιπόν, επτά µονάδες διαφορά,
που κατά τη γνώµη µου δεν είναι επτά. Εγώ λέω ότι είναι επτά.
Προσέξτε γιατί το ψέµα έχει κοντά ποδάρια. Αυτή η Κυβέρνηση
λάθη έχει κάνει, λάθος επιλογές έχει κάνει, άγνοια κινδύνου είχε.
Δεν το έχει αµφισβητήσει κανένας. Ένα πράγµα δεν έχει κάνει κι
όσο κι αν σας ενοχλεί θα το βροντοφωνάζουµε: Το χέρι στο µέλι
δεν το έβαλε, δεν το βάζει και δεν θα το βάλει κανείς!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Χατζησάββας από τη Χρυσή Αυγή έχει τον

λόγο για επτά λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά σήµερα από το πρωί βλέπω να αναρωτιούνται

πάρα πολλοί έγκριτοι νοµικοί, Βουλευτές για το τι γίνεται ακρι-
βώς εδώ, αν µπορεί και αν έχει δικαιοδοσία η Βουλή, αν έχει πα-
ραγραφεί η απιστία, αν µπορούµε να κάνουµε κάτι για τη
νοµιµοποίηση εσόδων, αν µπορεί λίγο, αν µπορεί πολύ, αν µπορεί
για το ένα, αν µπορεί για το άλλο. Ο κόσµος, όµως, έξω δεν εν-
διαφέρεται για αυτά τα θέµατα. Το κοινό περί δικαίου αίσθηµα,
όπως εκφράζεται και στα ραδιόφωνα που ακούω και στο διαδί-
κτυο και στις εφηµερίδες, λέει το εξής: Βουλευτές και Υπουργοί
τα βρίσκουν µεταξύ τους, φτιάχνουν νόµους, φτιάχνουν το Σύν-
ταγµα έτσι όπως τους βολεύει για να συγκαλύπτονται. 

Μιλάω φυσικά για το άρθρο 86 και για τον νόµο «περί ευθύνης
Υπουργών». 

Αναρωτιέται το ΠΑΣΟΚ γιατί ασχολούµαστε µε το ΠΑΣΟΚ και
δεν τους περνάει από το µυαλό ότι µπορεί να ασχολούµαστε µε
το ΠΑΣΟΚ, γιατί όλα τα ονόµατα τα οποία αφορούν τα σκάνδαλα
τα οποία αναφέρονται -και άλλες υποθέσεις στο παρελθόν, αλλά
και η σηµερινή- αφορούν στελέχη, Υπουργούς και Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ. Γι’ αυτό τον λόγο.

Δεν θα σταθώ τώρα εγώ στην οικονοµική φύση των αδικηµά-
των, όπως είναι το Χρηµατιστήριο, τα σκάνδαλα στους εξοπλι-
σµούς, τα σκάνδαλα στην υγεία, οι µίζες, που µας οδήγησαν
στην οικονοµική κρίση και στα µνηµόνια τα οποία ζούµε σήµερα
και πληρώνει ο ελληνικός λαός. Θα σταθώ στο ότι η υπόθεση που
συζητάµε σήµερα, αλλά και άλλες περιπτώσεις άλλων Υπουργών
που αφορούν εξοπλισµούς, δεν ζηµίωσαν µόνο το ελληνικό δη-
µόσιο, αλλά έγιναν ενάντια στο αξιόµαχο του Ελληνικού Στρα-
τού, ενός στρατού που θα κληθεί να υπερασπιστεί τα σύνορα και
είναι βασικός πυλώνας ενός έθνους και ενός κράτους, ενός κρά-
τους δικαίου που θα προσπαθήσετε να φτιάξετε, ενός κράτους
αλληλεγγύης απέναντι στον Έλληνα πολίτη. Όλα αυτά αν τα
φτιάξετε, πώς θα τα υπερασπιστεί ο Ελληνικός Στρατός, όταν
όλα αυτά εδώ τα σκάνδαλα τον έχουν καταστήσει µη αξιόµαχο; 

Μαθαίνουµε πώς γίνονταν οι συνεδριάσεις για τους εξοπλι-
σµούς: Μυστικές συνεδριάσεις σε περίεργες ώρες, σε ασφαλείς
τοποθεσίες, σύµβουλοι, ειδικοί, στρατιωτικοί έµπαιναν, έβγαιναν.
Θα έλεγε κάποιος ότι το ναι, το κράτος µάλλον δουλεύει. Γίνεται
σωστά η διαδικασία, θα κάνουν κάτι σωστό, θα εξοπλιστεί ο

Στρατός µας σωστά. Και αρχίζουν µετά να αποκαλύπτονται.
Βγαίνει ο Ζοσεράν στη «Liberation» και λέει ότι 7% µε 10%
έπαιρνε ο Παπαντωνίου προµήθειες. Σκάνε οι µίζες, ασυµβατό-
τητες εξοπλισµών, υποβρύχια που γέρνουν και δεν µπορούν να
βγουν στην ανοιχτή θάλασσα, άρµατα µάχης µε εξωτερικές δε-
ξαµενές καυσίµων, χωρίς πυροµαχικά, S-300 που αγοράστηκαν
για την Κύπρο µε πανηγύρια και τελικά τους κρύψαµε κάπου
στην Κρήτη. 

Από αυτόν τον χορό εκατοµµυρίων τελικά ζηµιώθηκε το ελλη-
νικό δηµόσιο, ζηµιώθηκε ο Ελληνικός Στρατός και δεν καταφέ-
ραµε να σώσουµε ούτε την Ελληνική Βιοµηχανία Όπλων. 

Το πλήγµα, οπότε, δεν είναι µόνο για το ποσό των προµηθειών,
αλλά για ολόκληρο το ποσό που θα δαπανήθηκε στους εξοπλι-
σµούς. Οι µόνοι ωφεληµένοι είναι οι διαπλεκόµενοι, είτε είναι πο-
λιτικοί είτε είναι επιχειρηµατίες.

Διαφθορά, φυσικά, υπήρχε πάντα και υπάρχει σε όλα τα επί-
πεδα διοίκησης από Υπουργούς, στελέχη, υπαλλήλους υπηρε-
σιών, που έχουν δικαίωµα µιας σφραγίδας και µιας υπογραφής.
Και παίζει καθοριστικό ρόλο αυτή η σφραγίδα και η υπογραφή
για τον Έλληνα πολίτη. 

Υπάρχει ένα κλασικό παράδειγµα στην περιοχή τη δική µου.
Κάποιος, ο οποίος προσπαθούσε να πάρει ένα δάνειο από την
Αγροτική Τράπεζα και δεν µπορούσε, βρήκε κάποιον να πάρει
ένα τηλέφωνο µέσα από το γραφείο του Τσοχατζόπουλου στην
Αγροτική Τράπεζα και να πει ότι θα έρθει ένας δικός µου να
πάρει δάνειο. Όταν πήγε αυτός να πάρει το δάνειο, τόσος µεγά-
λος ήταν ο πανικός να τον εξυπηρετήσουν, που έφυγε χωρίς να
υπογράψει τη σύµβαση. Δεν έκαναν προσηµείωση, δεν έκαναν
τίποτα και έψαχναν µετά να βρουν πού µένει και ποιος είναι για
να υπογράψει.

Φυσικά, υπήρχαν και καλοί δηµόσιοι υπάλληλοι, δηµόσιοι λει-
τουργοί, οι οποίοι, όµως, δεν προωθούνταν στις υπηρεσίες τους
και τιµωρούνταν µε µεταθέσεις και αντιµετωπίζονταν ως παρίες,
αποµονωµένοι.

Όλα όσα περιέγραψα θα πρέπει να αλλάξουν κάποια στιγµή,
να καταργηθεί ο νόµος «περί ευθύνης Υπουργών» ή «περί µη ευ-
θύνης Υπουργών», καλύτερα, να υπάρξει κατάργηση της βου-
λευτικής ασυλίας. Άραγε, γιατί υπάρχει η βουλευτική ασυλία;
Έρχονται υποθέσεις εδώ στη Βουλή χρυσαυγιτών Βουλευτών,
οι οποίοι κατηγορούνται για πολιτικές οµιλίες και γίνεται άρση
της ασυλίας. Και έρχονται άλλες υποθέσεις Κοινού Ποινικού Δι-
καίου από άλλους Βουλευτές και δεν γίνεται άρση. 

Εµείς, βέβαια, δεν ζητάµε να µας συµπεριφερθείτε όπως
στους υπόλοιπους. Ζητάµε απλά να µην υπάρχει καµµία ασυλία
για τους Βουλευτές, να µην υπάρχουν δύο και τριών ταχυτήτων
Έλληνες πολίτες απέναντι στη δικαιοσύνη. Δεν µπορεί να βλέπει
ο λαός τις θυσίες του, αυτές που κάνει τις εποχές των µνηµονίων,
να πηγαίνουν στις τσέπες των Υπουργών και να γίνονται περιου-
σίες τους. 

Τέλος, δεν µπορεί να εξαπατάται ο ελληνικός λαός από τα συ-
στηµικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, που αβαντάρουν την αλ-
λαγή, τάχα, και την αναγέννηση του ΠΑΣΟΚ, που γέννησε τη
διαφθορά που ανέφερα, µε την ανοχή φυσικά της Νέας Δηµο-
κρατίας, η οποία χρόνια περίµενε τη σειρά της για να κάνει τα
ίδια. Δεν κατάφερε να τα κάνει. Προφασίστηκε ότι θα φέρει κά-
θαρση και ταπεινότητα στη διακυβέρνηση. Τελικά το µόνο που
έφερε είναι συγκυβέρνηση µε το ΠΑΣΟΚ. 

Ακόµα και έξω από τα γραφεία του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή αν είχε περάσει κανείς µε παραβατική συµπεριφορά, τον
έχουν εντάξει µέσα στη δικογραφία για τη Χρυσή Αυγή.

Το ΠΑΣΟΚ, όµως, µε την αλλαγή σήµατος που έκανε, µε τα
πέντε κεφάλια που κάνουν κουµάντο, µε τα πέντε στόµατα που
τρώνε, µε τα δέκα χέρια, µε τις εκατό τσέπες, δεν έχει καµµία
σχέση µε τα σκάνδαλα που αφορούν τα στελέχη του. Ξεχάσαµε
τον Σηµίτη, τον Τσουκάτο, τον Μαντέλη, τον Παπαντωνίου, τον
Τσοχατζόπουλο. Δεν φέρει καµµία ευθύνη γι’ αυτούς. Θα πρέπει
επιτέλους να ξηλωθεί αυτό το καρκίνωµα του ΠΑΣΟΚ που έχει
µπει σε όλη τη ραχοκοκαλιά του ελληνικού κράτους και οι υπεύ-
θυνοι επιτέλους να λογοδοτήσουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Γεωργαντάς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, έχει πραγµατικά ενδιαφέρον σήµερα να

βρίσκεται στη συνεδρίαση και να την παρακολουθεί, όχι µόνο ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, έτσι όπως είπε ο Πρω-
θυπουργός, αλλά και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Για να δούµε
όλοι ότι η σηµερινή συνεδρίαση έρχεται ουσιαστικά να αποτελέ-
σει το επιστέγασµα µιας διαδικασίας η οποία επελέγη από την
πλευρά της πλειοψηφίας για καθαρά επικοινωνιακούς λόγους. 

Θα είµαι συγκεκριµένος σε αυτό. Δεν νοµίζω στα χρονικά του
Κοινοβουλίου να υπάρχει πόρισµα ειδικής κοινοβουλευτικής επι-
τροπής τόσο φτωχό, τόσο λιτό. Να υπάρχει πρόταση στη σελίδα
30 µόλις λίγων σειρών. Γιατί όλο αυτό; Γιατί ήταν καθαρά νοµικά
τα ζητήµατα τα οποία υπήρχαν στη συγκεκριµένη υπόθεση, µο-
νόδροµος για τη συντριπτική πλειοψηφία των µελών της επιτρο-
πής ο τρόπος µε τον οποίο θα τα αντιµετώπιζαν και ουσιαστικά
αυτό που προσπάθησαν οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης να κά-
νουν ήταν µια διαχείριση ενός ζητήµατος και ενός θέµατος ατε-
λέσφορου, το οποίο όµως έπρεπε να κρατηθεί στην
επικαιρότητα, γιατί αυτή είναι η βασική επιδίωξη αυτής της Κυ-
βέρνησης, ακριβώς για τον αποπροσανατολισµό, ο οποίος είναι
το κύριο έργο της. 

Δυο ζητήµατα, δυο προτάσεις. Πρόταση πρώτη. Τη διαβάζω,
όπως είναι γραµµένη: «Να µην ασκήσει ποινική δίωξη σε βάρος
του πρώην Υπουργού Ιωάννη Παπαντωνίου για το αδίκηµα της
απιστίας περί την υπηρεσία σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου».

Πόσες συνεδριάσεις χρειάζονταν για να το πει αυτό κάποιος,
µε βάση το υφιστάµενο κακώς κείµενο συνταγµατικό και νοµο-
θετικό πλαίσιο; Χρειάζονταν επτά συνεδριάσεις για να αποφασί-
σουν τα µέλη της επιτροπής ότι δεν µπορούν να ζητήσουν την
άσκηση δίωξης για ένα αδίκηµα που έγινε το 2003; Μια συνε-
δρίαση αρκούσε. Αλλά ξέρετε, αν σε µία συνεδρίαση καταλή-
γαµε στα νοµικά συµπεράσµατα που ήταν αυτονόητα για όσους
ξέρουν πέντε βασικές νοµικές γνώσεις, τότε θα ήταν στον αέρα
όλο το αφήγηµα του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν µπορούσε να γίνει αυτό σε µία
συνεδρίαση. Και γι’ αυτόν τον λόγο στη δεύτερη πρόταση έγινε
και το εξής στρεβλό και το οποίο σωστά το επισήµαναν οι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας οι οποίοι συµµετείχαν στην επι-
τροπή. Λέει, λοιπόν, η επιτροπή στη δεύτερη πρότασή της: «Να
παραπέµψει τις έξι υποθέσεις και τις σχετικές ποινικές δικογρα-
φίες για το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες
δραστηριότητες στον αρµόδιο εισαγγελέα πληµµελειοδικών».

Λάθος πρώτο. Έπρεπε να πει να µην ασκήσει δίωξη. Οι επι-
τροπές αυτές λένε ή να ασκήσει ή να µην ασκήσει. Δεν υπάρχει
κάτι άλλο. Ή να ασκήσει ή να µην ασκήσει. Σήµερα ο Πρωθυ-
πουργός έπρεπε να ήταν εδώ και να ακούσει δυο φορές το να
µην ασκήσει µία, το να µην ασκήσει δυο. 

Στη δεύτερη περίπτωση δεν λένε το να µην ασκήσει, λένε να
παραπέµψει. Τι να παραπέµψει; Να παραπέµψει τι και σε ποιον;
Αυτές οι δικογραφίες, που είναι και τα µοναδικά στοιχεία τα
οποία αξιολόγησε η επιτροπή, τις πήραµε από την εισαγγελία,
από τις δικαστικές αρχές. Να τις αναπέµψει, για να τους πούµε
τι; Να ολοκληρώσουν το έργο, το οποίο ήδη το έχουν ολοκλη-
ρώσει; Έχουν ασκηθεί διώξεις. Τις διώξεις που η Βουλή έχει
αναρµοδιότητα να τις ασκήσει –γιατί αυτό είναι το ορθό για το
δεύτερο σκέλος της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική
δραστηριότητα, ότι έχει αναρµοδιότητα η Βουλή να τις ασκήσει-
έχουν ασκηθεί ήδη από τις δικαστικές αρχές. Να ξαναστείλουµε
δηλαδή τις έξι δικογραφίες πίσω στον εισαγγελέα, ο οποίος έχει
ασκήσει διώξεις και να του λέµε να παραπέµψει γι’ αυτό το αδί-
κηµα, για το οποίο εµείς είµαστε αναρµόδιοι και έπρεπε να γρα-
φτεί το να µην ασκηθεί δίωξη;

Όλα στο φως, λοιπόν, έρευνα παντού, αλλά ακούστε, όχι λαϊ-
κισµούς, όχι θολά τοπία, ξεκάθαρα πράγµατα. 

Θα συµφωνήσω ότι κατά το άρθρο 86 του Συντάγµατος η συγ-
κεκριµένη επιτροπή έπρεπε να συσταθεί, γιατί από τη στιγµή που
ήρθαν οι δικογραφίες έπρεπε πραγµατικά να αποφανθεί. Αρ-
κούσε µια συνεδρίαση, κύριε Υπουργέ. Συµφωνώ ότι έπρεπε να
γίνει η επιτροπή, αλλά εγώ αυτό που θέλω να πολεµήσουµε όλοι

και προσπαθώ στον λόγο µου να το λέω πάντα είναι να µην λαϊ-
κίσουµε. Η επιτροπή έπρεπε να γίνει. Όµως, έπρεπε να γίνει και
να µην δηµιουργηθούν όλες αυτές οι προσδοκίες από την
πλευρά του κόσµου, όλο αυτό το κλίµα το οποίο δεν αντιπροσω-
πεύει την πραγµατικότητα, αυτήν που κλήθηκε η επιτροπή να αν-
τιµετωπίσει. Η επιτροπή σε µία ή δύο συνεδριάσεις έπρεπε να
τελειώσει, ήταν καθαρά νοµικό το µέρος που είχε να αντιµετωπί-
σει και έπρεπε να πει δύο φορές να µην ασκήσει δίωξη, µία λόγω
εξάλειψης του αξιοποίνου και µία λόγω αναρµοδιότητας. Δεν το
λέει η πρόταση όπως πρέπει να το πει.

Εµείς δεν είχαµε ούτε να φοβηθούµε ούτε να αρνηθούµε τί-
ποτα. Και δεν θα αρνηθούµε τίποτα σε όποια πρόταση υπάρχει
εδώ πέρα, για να διαλευκανθεί οποιαδήποτε περίοδος, οποιαδή-
ποτε δράση στον δηµόσιο βίο.

Σήµερα, όµως, εγώ είδα και κάτι άλλο εδώ από τους Βουλευ-
τές της Συµπολίτευσης. Επειδή αυτό σήµερα κλείνει, οι δικαστι-
κές αρχές θα κάνουν αυτό που έχουν ξεκινήσει να κάνουν και θα
το ολοκληρώσουν και θα αποδώσουν ή όχι ευθύνες στο πρό-
σωπο το οποίο φέρεται ως ύποπτο τελέσεως κάποιων πράξεων,
έχουµε το άλλο αφήγηµα. Το άλλο αφήγηµα λέγεται «Ερρίκος
Ντυνάν». Γιατί βιάζονται όλοι να βγάλουν συµπεράσµατα, όταν
δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία, όταν δεν έχουν ακουστεί οι
Υπουργοί, όταν δεν έχουν συλλεγεί όλα τα στοιχεία, όταν δεν
έχει συνεδριάσει η επιτροπή για να αξιολογήσει τα πορίσµατα,
τις µαρτυρικές καταθέσεις, τις καταθέσεις υποδίκων; Γιατί βιά-
ζονται όλοι να βγάλουν συµπεράσµατα επί ενός αντικειµένου το
οποίο ακόµα επισήµως και όπως πρέπει δεν το έχουµε φέρει εδώ
για συζήτηση; Γιατί ακριβώς αποκαλύπτεται η πραγµατική επι-
θυµία της Συµπολίτευσης, της Κυβερνήσεως, η οποία είναι πάλι
να αποπροσανατολίσει, πάλι να δηµιουργεί ένα κέλυφος δήθεν
δικών της δράσεων για την εξάλειψη της διαφθοράς, που πράγ-
µατι µπορεί να υπήρχε σε κάποιες στιγµές της προηγούµενης
πολιτικής ζωής και της τωρινής. 

Εγώ ξέρετε θα ήθελα να ακούσω τον Πρωθυπουργό σήµερα
να έρθει εδώ και να πει «κύριοι συνάδελφοι, είναι απαράδεκτο
που σήµερα αναγκάζεται η επιτροπή να πει δύο φορές τη λέξη
ιδίως στη µία να µην ασκήσει δίωξη». Θα πρέπει όλοι µαζί να αλ-
λάξουµε το στρεβλό νοµοθετικό πλαίσιο, το συνταγµατικό που
υπάρχει, έτσι ώστε να µην υποχρεώνεται η Βουλή να πει «να µην
ασκήσει δίωξη» για αδικήµατα τα οποία πρέπει να διερευνώνται
και να αποδίδονται οι ευθύνες, όπου πρέπει να αποδίδονται. 

Όµως, η πρόταση για την αλλαγή του Συντάγµατος, για τη δη-
µιουργία εκείνου του θεσµικού πλαισίου το οποίο θα αποτρέψει
συµπεριφορές παράνοµες να εκφεύγουν της δικαστικής κρίσης
δεν ακούστηκε σήµερα από τα χείλη του Πρωθυπουργού. Αυτή
όµως έπρεπε να είναι η κουβέντα του, γιατί η σηµερινή συνε-
δρίαση και γενικότερα οι επτά αυτές συνεδριάσεις που έγιναν
αυτό µόνο το αποτέλεσµα έπρεπε να εισφέρουν στο Κοινοβού-
λιο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Λοβέρδος έχει τον λόγο για δώδεκα
λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την πρώτη στιγµή που η πε-

ρίπτωση της προανακριτικής για τον κ. Παπαντωνίου ήρθε στη
Βουλή ήταν µια Παρασκευή που είχαµε κοινοβουλευτικό έλεγχο
για άλλο θέµα.

Απολύτως αυθόρµητα, αλλά σε πολιτικό επίπεδο ορθά, εξέ-
φρασα τη θέση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, που είναι: Ναι,
σε κάθε αίτηµα για εξέταση προσώπων και πραγµάτων, ακόµα
και όταν πάρει τη µορφή της προανακριτικής. Διαφάνεια σε όλα. 

Αυτή είναι µια πολιτική που δεν έχουµε ως Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη και ως ΠΑΣΟΚ τώρα που είµαστε στη µειοψηφία. Την
είχαµε, όπως θα πω στην οµιλία µου, πάντα -και όταν ήµασταν
πλειοψηφία. Αποδεχόµασταν εξεταστικές επιτροπές µε θέµα που
η εξέτασή του ερχόταν και σε βάρος µας. Και ως αξιωµατική αν-
τιπολίτευση το ίδιο. Όσα χρόνια είµαι στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία, στις περισσότερες περιπτώσεις που προτείνεται εξέταση
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των πραγµάτων ή και προσώπου που είναι σε εµάς, εµείς λέµε
ναι. Διαφάνεια παντού. Να, µια θέση δική µας που δεν κάµπτεται
σχεδόν ποτέ ή ποτέ. 

Και απευθύνουµε λόγο κριτικό στη σηµερινή Πλειοψηφία, που
όταν της προτείνουν δυόµισι χρόνια τώρα να γίνει εξέταση πραγ-
µάτων που αφορούν την περίοδό της λέει όχι. 

Εγώ επρότεινα στην Αίθουσα αυτή την εξεταστική επιτροπή
που φέρατε για τα µνηµόνια να την επεκτείνουµε και σε ενδεχο-
µένως νέο µνηµόνιο, αν είχε συναφθεί. Όχι, λέγατε, γιατί δεν θα
συναφθεί. Όταν το υπογράψατε, στη νέα Βουλή, µετά τον Σε-
πτέµβριο, λέγαµε: «Ξεχάσατε την εξεταστική επιτροπή για τα
µνηµόνια;  Εµείς θέλουµε να συνεχιστεί και να βάλουµε και το
δικό σας µέσα». Όχι, λέγατε εσείς. 

Ήρθε η υπόθεση της Τράπεζας Αττικής και του «ΣΥΡΙΖΑ Chan-
nel». Είπαµε να γίνει εξεταστική επιτροπή. Όχι, είπατε εσείς.
Ήρθε η υπόθεση του «NOOR1». Τίποτα. Να πάτε στον εισαγγε-
λέα, λέει ο Πρωθυπουργός. Είναι η υπόθεση του λαθρεµπορίου
ελληνικής καπνοβιοµηχανίας σε µια εκκρεµότητα. 

Απευθύνω ερωτήσεις. Προς τιµήν του ο παρών Υπουργός
απαντά αυτά που έχει να απαντήσει. Άλλοι Υπουργοί µιλούν µε
τρόπο που αντιφάσκει µε τις ενέργειες της δικαιοσύνης, της
οποίας πολιτικός εποπτεύων είναι ο κ. Κοντονής, άλλοι Υπουργοί.
Όχι πάντως φως και εδώ. Όχι σε όλα. 

Γιατί; Έχετε να επιδείξετε µήπως επιτυχίες στην έρευνα της
φοροδιαφυγής, στις λίστες, τις οποίες κραδαίνατε εδώ στην
αρχή; Η Υφυπουργός σας έδωσε στοιχεία ότι δεν τα πάτε καλά
-και ειδικά στο λαθρεµπόριο τσιγάρων δεν τα πάτε καθόλου
καλά. Η ίδια η Υφυπουργός σας τα έδωσε. Εµείς δεν µπορούµε
να τα ξέρουµε αυτά. Οι κυβερνήσεις ερωτώνται και απαντούν.
Απήντησε, λοιπόν, στον κοινοβουλευτικό έλεγχο µε αυτά τα επι-
χειρήµατα. Δεν έχετε, λοιπόν, από πού να πιαστείτε. 

Και εδώ που τα λέµε, είχατε ηθικό πλεονέκτηµα, όπως καθένας
που ξεκινάει να κυβερνάει, ενώ δεν έχει κυβερνήσει. Ήσασταν
σε µια συγκυβέρνηση στο «βρώµικο ’89». Εκεί ήταν η Αριστερά
για λίγο καιρό, αλλά δεν είχε ευθύνη για τη διοίκηση του δηµο-
σίου, ενός δηµοσίου που έχει προβλήµατα. Αναγνωρίζονται µε
την ευκαιρία κάθε πτώχευσης εδώ και διακόσια χρόνια. Και όταν
εποπτεύεις πολιτικά ένα κράτος µε τόσα προβλήµατα, λογικό
είναι ως τον απολογισµό σου να υπάρχουν και µαύρες στιγµές
και µαύρες σελίδες. 

Εσείς ξεκινάγατε µε µηδέν ρεκόρ στα θέµατα που δεν τιµούν
την πολιτική και µέσα σε δυόµισι χρόνια είστε µέχρι τον λαιµό.
Μέσα σε δυόµισι χρόνια αρχίζετε και φοβάστε. 

Και φοβάστε, γιατί; Γιατί δεν µπορείτε να απαντήσετε στα ερω-
τήµατα που σας θέτει η Αντιπολίτευση -σε τελευταία ανάλυση
είστε η Πλειοψηφία εδώ- στα ερωτήµατα που σας θέτουν οι πο-
λίτες, στα ερωτήµατα που σας θέτει ο δηµόσιος διάλογος. Σε
δυόµισι χρόνια µέσα, φέρατε τα καλά δικά σας και τα πλεονεκτή-
µατά σας να γίνονται µειονεκτήµατα. 

Σας λέει ο Ρέγκλιν τώρα ότι έχετε ζηµιώσει το δηµόσιο 100 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ; Αν βγαίνατε και το λέγατε, ήταν η επιτοµή
της ποινικής ευθύνης των Υπουργών, αν λέγατε «ναι». Γι’ αυτό
λέτε για αυταπάτες. 

Διαβάζουµε σήµερα το εξής: Ο «φοβερός» σύµβουλος του κ.
Βαρουφάκη, που είναι σύµβουλος και του κ. Τσακαλώτου, -δια-
βάστε την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»- σας λέει σήµερα ότι είχατε έτοιµο
δεύτερο νόµισµα; 

Αυτό λέγεται, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, που το ξέρετε
καλύτερα από µένα, γιατί εποπτεύετε τη δικαιοσύνη, παραβίαση
πληρεξουσιότητας -το 151. Είναι θέµα αυτό. 

Μέσα σε δυόµισι χρόνια όλα αυτά; Εµείς δεν καταφάσκουµε
υπέρ της α’ ή της β’ επιβαρυντικής για εσάς εκδοχής. Λέµε να
εξεταστούν τα πράγµατα. Εσείς λέτε όχι. εδώ, έχουµε πολύ µε-
γάλες διαφορές, γιατί εµείς σε ό,τι µας παρουσιάστηκε είπαµε
ναι. 

Για να δούµε τώρα και την πορεία µας. Για να δούµε τι έχουµε
να επιδείξουµε εµείς και τι εσείς στο ζήτηµα που η πολιτεία έχει
ευθύνη. Πώς οργανώνει τους θεσµούς της για να αντιµετωπίσει
το µεγάλο πρόβληµα της διαφθοράς, που πάντα υπήρχε και δυ-
στυχώς υπάρχει ακόµη; Προσπαθεί να κάνει αυτό που µπορεί. 

Ο κ. Κωνσταντόπουλος στην οµιλία του κατέγραψε όλες τις

προσπάθειες διαφάνειας που έχει κάνει το ΠΑΣΟΚ. Δεν λέω η
Δηµοκρατική Συµπαράταξη, γιατί αφορά τη θητεία µας ως κυ-
βερνώντος κόµµατος. Αφήστε τώρα να σας πω εγώ κάτι που
έπρεπε να έχετε ενηµερώσει τον Πρωθυπουργό σας και όχι να
τον αφήνετε να λέει εδώ αυτά που είπε τον Μάρτιο, όταν συζη-
τούσαµε για την προανακριτική. 

Το 2001, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έγινε η αναθεώρηση του
Συντάγµατος, όπου η λεγόµενη «κοινοβουλευτική παραγραφή»
αυξήθηκε κατά ένα χρόνο, έγινε περισσότερη. Από πότε ήταν
µόνο ένας χρόνος, µία σύνοδος της Βουλής; Από τους νόµους
που εφάρµοσαν το Σύνταγµα του 1864. Και το 2006, είχα πάρει
µε τον κ. Μητσοτάκη, Βουλευτές τότε της Β’ Αθηνών, την πρω-
τοβουλία να αναθεωρηθεί το άρθρο 86 στην αναθεώρηση Κώστα
Καραµανλή. Και υπογράψαµε µόνο δώδεκα Βουλευτές και χρει-
αζόµασταν πενήντα Βουλευτές, για να µπει στον δηµόσιο διά-
λογο. Υπήρχε Βουλευτής αυτής της Αριστεράς «Μαδούρο» εκεί,
της σηµερινής δηλαδή πλειοψηφίας; Κανένας. Και είχαµε απευ-
θυνθεί κι έλεγαν «όχι, εµείς δεν µπορούµε να υπογράψουµε». Δεν
αναφέροµαι στο Κοµµουνιστικό Κόµµα, γιατί η αρχή του είναι
πάγια, να µην υπογράφει τέτοιου είδους πρωτοβουλίες άλλων
κοµµάτων. 

Το 2001, λοιπόν, αυξήθηκε η δυνατότητα της Βουλής να διώκει
Υπουργούς. Το 2003 έγινε ο ν.3146, ο οποίος διαχώριζε, συνά-
δελφοι, µε ρητό τρόπο κι έλεγε: «Τα αδικήµατα που είναι υπουρ-
γικά…» -που κάνει ένας Υπουργός δηλαδή όταν διοικεί, όπως
είναι η απιστία και η παράβαση καθήκοντος- «…είναι άλλα από
τα αδικήµατα που κάνει ένα πρόσωπο, που ενώ είναι Υπουργός
κάνει ένα έγκληµα εξ αµελείας», λόγου χάριν µε το αυτοκίνητό
του. Το διέκρινε µε τρόπο κατηγορηµατικό το άρθρο 3 του νόµου
εκείνου. 

Κι επειδή αυτό δεν έφτανε, εµείς –ο Πετσάλνικος το έκανε
αυτό- µε τον Βενιζέλο, Παπαϊωάννου, Καστανίδη, το 2011 –αυτό
ακούστε το, γιατί έχει ενδιαφέρον και για τους Βουλευτές- κά-
ναµε µια τοµή. Το 2011 είπαµε, γενικός γραµµατέας, ειδικός
γραµµατέας του Υπουργείου, Βουλευτής και Υπουργός –εδώ
είναι επανάληψη- όταν κάνει αδίκηµα εκτός της άσκησης καθη-
κόντων του, αποτελεί θέµα της κοινής ποινικής δικαιοσύνης. Ο
φυσικός του δικαστής είναι ο κοινός δικαστής, κοινός για όλους
τους πολίτης, καθ’ ύλην και κατά τόπον αρµόδιος. Αυτό είπαµε. 

Και ήρθε η νοµολογία στην υπόθεση Τσοχατζόπουλου, πρώτη
απόφαση Αρείου Πάγου, πρώτο βούλευµα 1-2012, επί κυβερνή-
σεως Παπαδήµου, για µια υπόθεση που ξεκινήσαµε εµείς για τον
κ. Τσοχατζόπουλο, να πει ότι για το ξέπλυµα καµµία αρµοδιότητα
δεν έχει η Βουλή. Έτσι έγινε η δίωξη και τελικά οι δίκες του κ.
Τσοχατζόπουλου. Αυτά κλείνουν για τον νοµικό µας πολιτισµό το
2012. Και είναι προσφορά µιας παράταξης που δεν µιλάει για τη
διαφάνεια για να βρίσει τον αντίπαλο, όπως κάνετε εσείς, αλλά
για να βρει θεσµούς υπερασπιστικούς, προασπιστικούς της δια-
φάνειας. 

Και σε αυτές µας τις απόψεις, η επιστήµη, Συµεωνίδου-Καστα-
νίδου, Φελουτζής, Αναγνωστόπουλος, Μαργαρίτης, οµοφωνούν
ότι όσα σας λέω είναι έτσι όπως σας τα λέω. Και για την ποιότητα
των ονοµάτων που ανέφερα, ρωτήστε τον κ. Παρασκευόπουλο
να σας επιβεβαιώσει. Είναι καθηγητές του ποινικού δικαίου και
γράφουν οι άνθρωποι αυτά, τα οποία µε τον α’ ή β’ τρόπο κι εµείς
οι νοµικοί, ανεξαρτήτως κοµµάτων, σας λέµε σήµερα στη Βουλή. 

Τι σηµαίνει, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «ξέπλυµα»;
Σηµαίνει ότι ο φυσικός δικαστής αυτού που κατηγορείται γι’ αυτό
είναι ο δικαστής όλων των πολιτών. Και αν του στερήσεις τον φυ-
σικό του δικαστή, προσβάλλεις το άρθρο 8 παράγραφος 1 του
Συντάγµατος περί φυσικού δικαστή, το άρθρο 20 παράγραφος
1 για την προστασία από τα δικαστήρια των ανθρώπων και φυ-
σικά το άρθρο 6 παράγραφος 1 της συνθήκης της ΕΣΔΑ. 

Τι έπρεπε να γίνει, λοιπόν; Μιλάω ακόµη νοµικά. Έπρεπε η δι-
καιοσύνη να καταγράψει την καταφανή παραγραφή –εφτασύ-
νοδη- για την απιστία και να συνεχίσει απρόσκοπτα την έρευνα
για το ξέπλυµα. Αυτό έπρεπε να κάνει. Τι έκανε; Έστειλε το φά-
κελο εδώ. Αφού έστειλε τον φάκελο εδώ, κατά τη γνώµη µου
κακώς, αλλά ευσταθεί και η άποψη που λέει ότι όταν αποστέλλε-
ται ο φάκελος στη Βουλή, η Βουλή πρέπει να τον ερευνήσει. Συµ-
φωνώ µε τους συναδέλφους που είπαν ότι έπρεπε να τον δει η
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Ολοµέλεια και να συνεδριάσει η προανακριτική επιτροπή. Συµ-
φωνώ µε αυτό. Αφού έτσι έκρινε η δικαιοσύνη, η Βουλή δεν µπο-
ρούσε να το αποφύγει ή να το αποφασίσει ο κ. Βούτσης αυτό.
Έπρεπε να οργανωθούµε για να το απαντήσουµε. Αλλά αρκούσε
µία συνεδρίαση, όπως είπε νοµίζω ο προλαλήσας συνάδελφος,
ο κ. Γεωργαντάς. Αρκούσε µία συνεδρίαση, όχι αυτό το πράγµα
το οποίο έγινε.

Τι έγινε; Πάµε τώρα πολιτικά. Όσα σας είπα αφορούσαν το νο-
µικό σκέλος. Είναι χειρότερα τα πολιτικά από τα νοµικά. 

Ενώ όλα αυτά είναι έτσι, κρατάτε τρεις µήνες την επιτροπή.
Κάνει οκτώ συνεδριάσεις, δύο για τα διαδικαστικά στην αρχή,
τρεις για το πόρισµα στο τέλος και τρεις ενδιάµεσες για να χυθεί
το φως, που χύθηκε φως και όλα τα είδαµε. Τι είδαµε; Ξέρετε τι
κάναµε; Ζητάγαµε γνωστά έγγραφα από τη δικαιοσύνη, που τα
είχε η δικαιοσύνη, να τα στείλει και σε µας να τα επισκοπήσουµε. 

Κι ενώ αυτό γινόταν και χάναµε χρόνο, για να µην έρθετε εδώ
κι εκτεθείτε, δυο βδοµάδες µετά τη συνεδρίαση περί προανακρι-
τικής να λέτε: «Τελειώσαµε», κρατήσατε για να κάνουµε τρεις συ-
νεδριάσεις αυτή την επισκόπηση. Και µάλιστα συνεδριάσεις, όχι
δύο και τρεις την εβδοµάδα, αλλά µία κάθε δεκαπέντε µέρες.
Γνωστά πράγµατα τα κοιτάγαµε κι εµείς για να τα δούµε. Όχι για
να τα δούµε, αλλά και για να µην εκτεθείτε και για να µην κάνετε
παρέλαση τα επιχειρήµατα που κάνατε κοιτώντας εµάς και πώς
θα µας κάνετε κακό. Λες και δεν έχει όλη αυτή η ιστορία των µοµ-
φών εναντίον µας εξοφληθεί στα χρόνια που πέρασαν µε όλα
όσα έχουν γίνει και δεν θέλω να τα επαναλάβω. 

Είπε δε ο Πρωθυπουργός ότι σε αυτή την επιτροπή –έλεγε τον
Μάρτιο- θα ακουστούν όλα. Και µετά καταλήξατε στην πρώτη
κιόλας συνεδρίαση να λέτε αυτά που µας είπατε και σήµερα εδώ
και κρατήσατε τρεις µήνες την επιτροπή ανοιχτή. Είναι παρανο-
µία αυτή, στέρηση φυσικού δικαστή. 

Και ταυτόχρονα η δικαιοσύνη µε προσχηµατικό τρόπο έκανε
κι εκεί έρευνα. Πηγαίναµε δυο παράλληλες παρανοµίες. Συγχα-
ρητήρια για τον σεβασµό στους θεσµούς!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Επιτρέπεται αυτό από τον νόµο
που ψηφίσατε κι εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ωστόσο, τα µπερδέψατε και είχατε

εκτεθεί.
Έχω ένα κείµενο εδώ από διαρροή σας στην εφηµερίδα

«Ελευθερία του Τύπου» από τις 4 Απριλίου. Στο ρεπορτάζ των
εφηµερίδων -δεν είναι η µόνη- ο κ. Λυκουρέζος, κοινοβουλευτι-
κός, γράφει ότι η προανακριτική κλείνει κι αυτό το φιάσκο θέλατε
να αποφύγετε µε όλα όσα κάνατε µετά. 

Και µε αυτά που κάνετε, δεν είναι µόνο ότι δεν υπογράψατε
την πρόταση αναθεώρησης του άρθρου 86 του Συντάγµατος που
είχαµε κάνει δώδεκα Βουλευτές το 2006-2007. Είστε -µε τον
τρόπο που ζείτε και φέρεστε µέσα στη Βουλή- και το επιχείρηµα
των αντιπάλων της αναθεώρησης του άρθρου 86. 

Εγώ προσωπικά είµαι από αυτούς που είναι φανατικοί υποστη-
ρικτές της κατάργησης του 86 και µε εµπράγµατο τρόπο, όχι µε
θεωρίες. Όταν, όµως, βρίσκεις ανθρώπους που είναι ενάντια σε
αυτό, σου λένε: «Κοίτα τι κάνουν τώρα αυτοί. Αυτοί επειδή είναι
πλειοψηφία στη Βουλή, µαγειρεύουν ό,τι θέλουν και γι’ αυτόν τον
λόγο µην αλλάξετε τη διάταξη». Αυτή είναι η αντίθετη επιχειρη-
µατολογία. 

Αναζητάω παραδείγµατα σε πρακτικές και οι πρακτικές είναι
αυτές εδώ. Ακούστηκαν πράγµατα τα οποία όχι µόνο έχουν θε-
σµικό αντίλογο, ακόµη και για τον κ. Παπαντωνίου, αλλά είναι
εξωφρενικά ως τάχα ανακαλύψεις της προανακριτικής επιτρο-
πής. 

Και όλα αυτά για να δικαιολογηθεί ένα κόµµα που έκανε λάθος
και εξέθεσε και τον Πρωθυπουργό του, που ακόµα και για τα κα-
νάλια µιλούσε ότι θα µεταδίδει η τηλεόραση και το αρνηθήκατε
ως πλειοψηφία της επιτροπής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε. Είµαστε στα δεκαπέντε λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διατυπώσαµε το σκεπτικό

µας µε αυτά τα επιχειρήµατα ως αυτοτελές σκεπτικό στο κοινό
πόρισµα. Το πόρισµα των πέντε κοµµάτων έχει ένα σκεπτικό που

το διαµορφώνουν ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη Νέα Δηµοκρατία, νοµίζω και η
Ένωση Κεντρώων και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, στο τελευταίο
κοµµάτι του οποίου υπάρχουν τα επιχειρήµατα που εξέθεσα και
καταλήγουµε και τα πέντε κόµµατα στο εξής:

Πρώτον, σε ό,τι αφορά το θέµα της απιστίας υπάρχει καταφα-
νής απόσβεση της προθεσµίας της Βουλής να διατάξει ποινική
δίωξη και αυτό έχει συντελεστεί από την προηγούµενη δεκαετία.
Έχουν µεσολαβήσει επτά περίοδοι της Βουλής. Συµφωνούµε σε
αυτό.

Δεύτερον, σε ότι, τι αφορά το θέµα της νοµιµοποίησης εσόδων
από παράνοµη δραστηριότητα, φυσικός δικαστής είναι η τακτική
Ποινική Δικαιοσύνη και ο φάκελος διαβιβάζεται εκεί. Κακώς κρα-
τήθηκε εδώ τρεις µήνες για να κάνουν παρέλαση τα επιχειρή-
µατά σας που δεν πιάνουν πια.

Και τρίτον, για τους τυχόν συµµέτοχους, αυτά τα οποία είπαµε.
Αυτό το ψηφίζουµε και θα ψηφίσουµε µε αυτόν τον τρόπο και

στην ψηφοφορία στο τέλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κλείνω µε µια φράση. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μη βιάζεστε, συνάδελφοι. Η διαδικασία έχει τα θέµατά της.

Θα πρέπει να είστε ανεκτικοί στο να ακουστεί ο αντίλογος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, εν-

τάξει, αλλά έχει περάσει πολύ ο χρόνος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας παρακαλώ.
Θέλω να κλείσω µε µια πολιτική φράση. Είστε τελειωµένοι, πο-

λιτικά τελειωµένοι.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Η χώρα, τώρα που έφυγε από τη δήθεν διαπραγµάτευση που
κατέληξε στο φιάσκο που κατέληξε, έχει στην επικαιρότητα τα
θέµατα τα επιµέρους, που αφορούν την παιδεία, τα απορρίµµατα
και όλα αυτά. Μόνη λύση στα προβλήµατα του ελληνικού λαού
είναι οι εκλογές. Όταν θα γίνουν, θα πάρετε το ποσοστό µέσα
στη Βουλή που θα ανταποκρίνεται σε αυτό που λένε οι πολίτες
για εσάς: Είστε µειοψηφία και κάνετε την πλειοψηφία στηριγµέ-
νοι στα αποτελέσµατα τριών ετών πριν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κ. Ξυδάκης έχει τον

λόγο για επτά λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να κάνω µερικές παρατηρήσεις µετά από αυτές τις ατέ-

λειωτες οκτώ συνεδριάσεις της ειδικής εξεταστικής επιτροπής.
Πρώτη παρατήρηση. Θέλω να αποδώσω όλη την τιµή και τον

σεβασµό στους συναδέλφους σε αυτήν την Αίθουσα που είναι
νοµικοί, για τις γνώσεις τους, γι’ αυτό που προσφέρουν κάθε
µέρα και γι’ αυτό που πρόσφεραν και σε αυτήν την επιτροπή, η
οποία απαιτούσε νοµικές γνώσεις. Και νοµίζω ότι η Πλειοψηφία,
η Συµπολίτευση, φρόντισε να προικίσει αυτήν την επιτροπή µε
έναν από τους επιφανέστερους καθηγητές Νοµικής του Ποινικού
Δικαίου στην Ελλάδα τα τελευταία χρόνια, τον συνάδελφο Νίκο
Παρασκευόπουλο, ως επικεφαλής της επιτροπής και µε συνο-
λικά εφτά-οκτώ καλούς νοµικούς απ’ όλες τις παρατάξεις µέσα
σε µια επιτροπή, η οποία δούλεψε, χωρίς αντεγκλήσεις, χωρίς
φωνασκίες. Σχεδόν όλες αυτές οι λίγες, κατά τη γνώµη µου, συ-
νεδριάσεις έγιναν σε ένα κλίµα συνεργασίας και καταλλαγής.

Αυτό, όµως, που βλέπουµε τώρα είναι ότι το όποιο κλίµα δια-
µορφώθηκε στην Ολοµέλεια όπου ψήφισαν όλοι τη συγκρότηση
της ειδικής επιτροπής και ό,τι διηµείφθη µέσα στην εργασία της
επιτροπής, κατά τις εργασίες της επιτροπής, έρχονται εδώ τώρα
οι ίδιοι οι συνάδελφοι ή και κάποιοι άλλοι που δεν συµµετείχαν
και διαδραµατίζεται ένα θέατρο. Τι ακούµε για δίκες της Μόσχας,
τι για απειλές ολοκληρωτισµού.

Θα είχα να πω ότι από την ηρεµία και τη σοβαρότητα στη διάρ-
κεια της επιτροπής, µετατρέπουµε την Ολοµέλεια σε Δελφινάριο,
σε µια επιθεώρηση όπου περισσεύει η δηµαγωγία και η δηµοκο-
πία και, κατά τη γνώµη µου, περισσεύει µαζί µε τον θεατρινισµό
ένας λεγκαλισµός, µια τυπολατρία, η οποία µας οδηγεί να ξεχά-
σουµε ότι είµαστε Βουλευτές, ότι έχουµε εκλεγεί, ότι εκπροσω-

9902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πούµε έναν λαό, ο οποίος υποφέρει επί οκτώ έτη συναπτά, ότι
µιλάµε για έναν λαό που έχει χάσει την εµπιστοσύνη του στις δια-
δικασίες του κοινοβουλευτισµού και της δηµοκρατίας. Έτσι κα-
ταγράφεται στις δηµοσκοπήσεις. Εις τον πάτο της εικόνας
βρίσκονται το πολιτικό σύστηµα, το πολιτικό προσωπικό και τα
µαζικά µέσα ενηµέρωσης. 

Και αντί να αποδείξουµε, όπως είπε και ο Πρόεδρος της Βου-
λής, ότι η Βουλή τελεί εν διαρκή εγρηγόρσει, σε διαρκή επαγρύ-
πνηση και ότι το 2017 σε αυτόν τον πληγωµένο λαό, σε αυτή τη
λαβωµένη χώρα το πρώτιστο χρέος µας -επειδή είµαστε αιρετοί-
είναι να υπερασπιστούµε την τιµή και το κύρος και του Κοινοβου-
λίου και της δηµοκρατίας, αντί να αποδείξουµε ότι το πρώτιστο
µέληµά µας είναι να δώσουµε το έµπρακτο παράδειγµα της
δικής µας στάσης, της δικής µας πράξης για τον φρονηµατισµό
και την εµψύχωση αυτού του λαού που υποφέρει, αντί να πούµε
ότι το πρώτο πολιτικό µας παράδειγµα, το πρώτο µας πολιτικό
χρέος είναι να αποκαταστήσουµε τις σκιές που βαρύνουν πρό-
σωπα που υπήρξαν Υπουργοί και Βουλευτές και πέφτει πάνω
τους η σκιά ότι εχρηµατίσθησαν, ότι δεν έδρασαν υπέρ του δη-
µοσίου συµφέροντος, εµείς είτε λεγκαλίζουµε και βρίσκουµε τις
λεπτοµέρειες είτε ερχόµαστε στην Ολοµέλεια και παίζουµε αυτή
την κακόγουστη αθηναϊκή επιθεώρηση. 

Με αυτόν τον τρόπο ποδοπατάµε και την ψήφο µας στην Ολο-
µέλεια, για να συσταθεί η επιτροπή και το πολιτικό µας χρέος να
δίνουµε σήµατα στον ελληνικό λαό, να υπερασπιζόµαστε το κρά-
τος δικαίου και να δίνουµε και ένα µήνυµα στους δικαστές να επι-
ταχύνουν, να διερευνούν, να είναι θερµοί, να µην πηγαινοφέρνουν
τους φακέλους.

Νοµίζω ότι αν κρατήσουµε κάτι από αυτή τη σηµερινή –µάλλον
ανιαρή και κουραστική- συνεδρίαση, που θα έπρεπε να είναι πιο
ειλικρινής, πιο µεστή και µε έναν τόνο αυτοκριτικής από όλες τις
πτέρυγες, θα είναι αυτό που οµολογούν όλοι και όταν βγούµε
από αυτή τη συνεδρίαση, πάλι θα το ξεχάσουµε, η αναµόρφωση
του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, το άρθρο 86, το οποίο παγί-
δευσε και την επιτροπή και την Ολοµέλεια και παγιδεύει διαρκώς
τον πολιτικό κόσµο. 

Δεν είναι δυνατόν από τυχαίες διασταυρώσεις, από λίστες οι
οποίες καταφθάνουν στην Ελλάδα µε διπλωµατικούς χειρισµούς
να διαπιστώνεται το τεράστιο κενό που υπάρχει στους ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς του πολιτικού, του δικαστικού συστήµατος,
σε όλα τα συστήµατα της πολιτείας. 

Τυχαία βρέθηκε, ελεγχόµενος για το «πόθεν έσχες» ο Γιάννος
Παπαντωνίου και καταδικάστηκε από τη λίστα «Λαγκάρντ» -η
οποία ονοµάστηκε «Λαγκάρντ», διότι παρενεβλήθη η διπλωµα-
τική συνεργασία Ελλάδας και Γαλλίας- από τη λίστα «Μπόρ-
γιανς», που πάλι µια κυβέρνηση ενός κρατιδίου την έδωσε στην
Ελλάδα. Το τυχαίο οδηγεί σε αυτά τα ευρήµατα. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µην καταχραστώ όλο τον χρόνο µου. 
Πολλοί συνάδελφοι και από τη Συµπολίτευση και την Αντιπο-

λίτευση εν µέρει µίλησαν µε αυτή την αναγκαία νηφαλιότητα. 
Κάνω µια έκκληση να σταµατήσει η υποκρισία. Όλη η σηµερινή

συνεδρίαση σφραγίζεται από υποκρισία, ότι δήθεν η Κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ συστήνει εξεταστικές επιτροπές αχρείαστες, ότι
δήθεν δεν µπορούµε να βρούµε τίποτα, ότι δήθεν δεν θα βρούµε
τίποτε ποτέ. Μας παρακολουθούν Έλληνες πολίτες. Μας παρα-
κολουθεί ο πολίτης µιας λαβωµένης δηµοκρατίας. Η αξιοπιστία
του πολιτικού κόσµου βρίσκεται στο ναδίρ, σε πρωτοφανή χα-
µηλά σε όλη τη διάρκεια της Μεταπολίτευσης, της Γ’ Ελληνικής
Δηµοκρατίας. 

Ας αφήσουµε, λοιπόν, αυτή την υποκρισία. Ας αφήσουµε τις
κραυγές περί Βενεζουέλας και λαϊκισµού και ολοκληρωτισµού.
Ας γίνουµε πιο σοβαροί. Οι άνθρωποι που µας παρακολουθούν
είναι πιο αγωνιώδεις, πιο ουσιώδεις και περιµένουν άλλα πράγ-
µατα από εµάς. 

Ας αρθούµε στο ύψος των ιστορικών περιστάσεων, της ιστο-
ρικής περιπέτειας που περνάει η χώρα µας και ας παραδεχθούµε
–και όλοι έχουν ευθύνη σε αυτό, άλλη περισσότερη, άλλη λιγό-
τερη- ότι η χώρα δεν έφθασε στη δοκιµασία της οικονοµικής και
πολιτικής χρεοκοπίας και στην κοινωνική δοκιµασία σε έναν
δρόµο που ήταν στρωµένος µε ρόδα και κρίνα και αγγέλους ούτε
τη δεκαετία του 1990 ούτε τη δεκαετία του 2000. Υπάρχουν πρό-

σωπα, υπάρχουν µηχανισµοί οι οποίοι έπαιξαν ρόλο, οι οποίοι
σχεδίασαν την πορεία της χώρας, οι οποίοι ανέλαβαν ρίσκα. 

Κανείς από αυτούς δεν αναλαµβάνει καµµία ευθύνη. Όλοι κου-
νούν το δάχτυλο σε ποιους; Σε µία κυβέρνηση που ανέλαβε µια
χώρα ως ερειπιώνα. Όλοι µαζί, όµως, θα βγούµε από τον ερει-
πιώνα. Όλοι µαζί έχουµε ευθύνη. Ο θεατρινισµός και η µετα-
τροπή της Αίθουσας σε πεδίο ρεβανσισµού και γελοίας, πικρής
αυτοδικαίωσης ανθρώπων, που θα έπρεπε να ζητήσουν µία συγ-
γνώµη και να προχωρήσουµε όλοι µαζί, δεν έχουν τόπο. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Καβαδέλλας έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας το

πόρισµα της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτροπής που προέβλεπε
τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης κατά του πρώην Υπουρ-
γού κ. Ιωάννη Παπαντωνίου για την ενδεχόµενη τέλεση αδικηµά-
των στο πλαίσιο σύναψης συµβάσεων εξοπλιστικών
προγραµµάτων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Είναι ένας βα-
ρυσήµαντος τίτλος.

Καλείται, λοιπόν, η ειδική επιτροπή της Βουλής να υποβάλει
πόρισµα. Πότε; Όταν οι πράξεις για το αδίκηµα της απιστίας
έχουν ήδη παραγραφεί. Αυτό συζητιόταν και στους διαδρόµους
και στο κυλικείο. Ήξεραν όλοι ότι υπάρχει ήδη παραγραφή.
Ασφαλώς και χρειάστηκε να συσταθεί αυτή η επιτροπή, εφόσον
η δικαιοσύνη παρέπεµψε τον φάκελο στη Βουλή. 

Σας κατηγορούµε, όµως, γιατί ανεβάσατε πολύ ψηλά τον
πήχη. Δηµιουργήσατε την εντύπωση στον απλό πολίτη που δεν
γνωρίζει πολλά πράγµατα, ότι είστε οι κυνηγοί των Υπουργών
που έβαλαν το χέρι στο µέλι. Για κάποιους η δικαιοσύνη κινείται
γρήγορα όταν βολεύει κάποιες καταστάσεις, για κάποιους αργά
και για κάποιους πάρα πολύ αργά, εξαιρετικά αργά.

Τι θα γίνει, για παράδειγµα, µε την υπόθεση Τσουκάτου; Έχω
να ακούσω πολλά χρόνια για τον κ. Τσουκάτο που έβαζε και
έβγαζε εκατοµµύρια µέσα στο ΠΑΣΟΚ. Ποιος τα παρελάµβανε;
Τι έγιναν αυτά τα χρήµατα; Πού χρησιµοποιήθηκαν; Το σίγουρο
είναι ότι η εντύπωση του κόσµου και η εντύπωση η δική µου είναι
ότι υπάρχει µια πολιτική συγκάλυψη, υπήρχε και, αν δεν την πα-
τάξουµε, θα υπάρχει στον αιώνα τον άπαντα. 

Παραδείγµατος χάριν, στην εξεταστική επιτροπή του 2004 ο
κ. Βενιζέλος είχε βγάλει ένα απόφθεγµα, είχε πει ότι οι λογαρια-
σµοί του κ. Τσοχατζόπουλου ήταν αριθµοί τηλεφώνων, ότι είναι
απλά τα πράγµατα. Στην εξεταστική επιτροπή του 2004 όλα εκρί-
θησαν καλά και βεβαίως αργότερα απεδείχθη το αντίθετο, ότι
αυτά τα νούµερα αφορούσαν τραπεζικούς λογαριασµούς. Τότε
η Νέα Δηµοκρατία είχε καταγγείλει αυτές τις συµβάσεις. Όταν,
όµως, ήρθε η ώρα να κυβερνήσει, τις συνέχισε. Τότε ήταν και ο
κ. Σπηλιωτόπουλος χειριστής των θεµάτων αυτών και ο κ. Βενι-
ζέλος, παρεούλα. 

Ένα άλλο «πάρτι» γινόταν µε τα αντισταθµιστικά οφέλη. Πα-
ρουσιάζονταν ως δώρο. Ως εκ τούτου υπόκειντο σε περιορι-
σµένο έλεγχο. Έτσι, ενώ το τίµηµα της βασικής παραγγελίας
ανέβαινε λόγω των αντισταθµιστικών αυτών ωφεληµάτων, ζηµιω-
νόταν το ελληνικό δηµόσιο. Παρέχονταν αντισταθµιστικά οφέλη,
που ουσιαστικά τα πληρώναµε σε υψηλότερη τιµή από την αξία
τους. Μερικές φορές περιλάµβαναν υλικό το οποίο ήταν µη συµ-
βατό ή ήταν κατώτερης ποιότητας ή ληγµένο. Εκεί δεν υπήρχε
έλεγχος, γιατί ήταν και καλά το δώρο. Οπότε από εκεί έβγαιναν
οι µίζες. Πήγαιναν στις παράκτιες εταιρείες και από εκεί υπήρχε
τροφοδοσία προς τους πολιτικούς και προς τους άλλους µεσά-
ζοντες. Αυτά τα µαθαίνουµε σήµερα γιατί απεκρύβοντο επιµελώς
τόσα χρόνια. 

Ο κ. Παπαντωνίου και η σύζυγός του διέθεταν συνολικά σα-
ράντα έξι τραπεζικούς λογαριασµούς µε τεράστια ποσά, τα
οποία βεβαίως δεν µπόρεσαν να αιτιολογήσουν. Ελάµβαναν δά-
νεια, προέβαιναν σε αγοραπωλησίες ακινήτων µε εικονικές αξίες.

Με τις προαναφερόµενες αποφάσεις του Εφετείου Αθηνών ο
Ιωάννης Παπαντωνίου -ο Γιάννος, όπως θέλει χαριτωµένα να τον
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λέµε, µε δύο «ν» προφανώς- και η σύζυγός του εκρίθησαν ένοχοι
για το ότι ο µεν πρώτος από αυτούς υπέβαλε µε πρόθεση και σε
γνώση του ανακριβή δήλωση περιουσιακής κατάστασης, πόθεν
έσχες, για τα οικονοµικά έτη από το 2008 έως το 2010, η δε δεύ-
τερη από αυτούς, η κ. Παπαντωνίου, παρέσχε από πρόθεση
άµεση συνδροµή στον πρώτο κατά τη διάρκεια και στην εκτέλεση
της παραπάνω πράξης. Αυτό λέει η απόφαση του εφετείου. Κα-
ταδικάστηκαν δε σε πολυετείς ποινές φυλάκισης και σε χρηµα-
τικές ποινές.

Ο κ. Παπαντωνίου µάς έστειλε µια επιστολή και µας κουνά το
δάχτυλο και το χέρι ότι τον δυσφηµούµε. Δικαιολογηµένα έχει
αυτό το θράσος, γιατί πρακτικά, χάριν των χειρισµών των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων, είναι αθώος, φαίνεται αθώος εν πάση
περιπτώσει.

Πάντως, αν επρόκειτο για σοβαρό και ευνοµούµενο κράτος, ο
κ. Παπαντωνίου θα είχε ήδη παραπεµφθεί, όταν αυτό ήταν δυ-
νατόν, δηλαδή πριν παραγραφεί η υπόθεση, σύµφωνα µε τη διά-
ταξη του άρθρου 256 του Ποινικού Κώδικα περί απιστίας στην
υπηρεσία, όπως ισχύει σήµερα, η οποία πράξη λόγω της ιδιότη-
τας του υποκειµένου, κατά την έννοια των άρθρων 13Α και 263Α
του Ποινικού Κώδικα, ανάγεται και σε ιδιαίτερο έγκληµα, το λε-
γόµενο delictum proprium, κατά το ρωµαϊκό δίκαιο.

Έχουµε ένα πόρισµα που δεν δίνει απαντήσεις στον ελληνικό
λαό. Είχαµε παρόµοιο πόρισµα και για τις δανειοδοτήσεις των
κοµµάτων και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Μερικοί από τους
συναδέλφους σήµερα ανέβηκαν στο Βήµα και µίλησαν περί ανέ-
µων και υδάτων, διότι έκριναν ότι ουδεµία αξία έχει µια ενασχό-
ληση µε το ζήτηµα, γιατί η µαφία των µιζών έχει τεράστια
πλοκάµια και η πάροδος του αξιοποίνου των κατηγοριών ήταν
γνωστή σε όλους µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα, µετά το πόρισµα, θα µας βλέπει ο κ. Παπαντωνίου µετά
της συζύγου του από την καρέκλα του και θα γελάει. Πάντως, ο
κ. Παπαντωνίου και η σύζυγός του απέκρυπταν φορολογητέα
ύλη 771.000 ευρώ.

Θα πω ότι ελπίζω και αχνοφαίνεται µια ελπίδα, αφού το πόρι-
σµα της Βουλής θεωρεί ως λήξαν το ζήτηµα εξαιτίας της παρα-
γραφής, µήπως και κριθεί ένοχος ο κύριος αυτός,
παραπεµπόµενος για το αδίκηµα της νοµιµοποίησης µαύρου
χρήµατος, δηλαδή εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώσατε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι θέµα τιµής για τον πολιτικό κόσµο -αυτό είναι σοβαρό

που θέλω να πω- να δράσει αποφασιστικά και να καταργηθεί
αυτός ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών. Πρέπει η προβλεπόµενη
αναθεώρηση του Συντάγµατος να αλλάξει το άρθρο 86 ή τουλά-
χιστον να το τροποποιήσει και οι προθεσµίες να αµβλυνθούν. Αυ-
τοκάθαρση ζητούµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Παρασκευόπουλος έχει τον
λόγο. Θα ακολουθήσει ως τελευταίος οµιλητής ο Ανεξάρτητος
Βουλευτής κ. Καρράς και θα κλείσει ο κύριος Υπουργός. Μετά
θα µπούµε στην ψηφοφορία.

Ορίστε, κύριε Παρασκευόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητές και αγαπητοί

συνάδελφοι, ζητώντας η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ τη
σύσταση ειδικής επιτροπής για τη διερεύνηση ευθυνών του
πρώην Υπουργού Γιάννου Παπαντωνίου, εκπλήρωνε βέβαια υπό-
σχεση της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού, αλλά πάνω από
όλα, ανταποκρινόταν σε ένα κοινωνικό αίτηµα για την καταπολέ-
µηση της διαφθοράς στη χώρα µας, της διαφθοράς η οποία συν-
δέεται µε την πορεία της οικονοµίας µας και την κρίση.

Η θέση µας, αταλάντευτη εξαρχής, ήταν ότι αυτή η καταπολέ-
µηση δεν µπορεί παρά να γίνει µε όρους κράτους δικαίου και µε
περισσότερη δηµοκρατία.

Προκειµένου, λοιπόν, να προχωρήσουµε έτσι, έπρεπε να ξε-

περάσουµε συµπληγάδες, διότι το αίτηµα αυτό είχε να αντιµε-
τωπίσει δύο ακραία αντεπιχειρήµατα.

Το ένα ήταν το επιχείρηµα του αυταρχισµού της Ακροδεξιάς,
γιατί η Ακροδεξιά χαρακτηρίζεται ακριβώς από την αντίληψη ότι
µε την αυτοµατοποιηµένη καταστολή και µε τη βία λύνονται όλα
τα προβλήµατα. Το ένα ήταν, λοιπόν, το άκρο, ότι θα πρέπει να
προχωρήσει, να ζητήσει η Κυβέρνηση «την κεφαλήν επί πίνακι»
όλων όσων έχουν εµπλοκή σε οικονοµικά σκάνδαλα. Η άλλη
πλευρά φάνηκε εξαρχής ότι µάλλον δεν ευνοούσε αυτή την πο-
ρεία. Και πάντως χρησιµοποίησε εξαρχής, από την πρώτη ηµέρα,
αυτούς τους όρους, τους οποίους ακούσαµε εδώ και τους σχο-
λιάσαµε και ιδιαίτερα τους σχολίασε επιτυχώς και ο Πρόεδρος
της Βουλής. Για παράδειγµα ο όρος «φιάσκο» ακούστηκε από
την πρώτη ηµέρα. Δεν ακούστηκε σήµερα στη Βουλή η λέξη
«φιάσκο». «Άνθρακες ο θησαυρός» και «φιάσκο» ήταν όροι οι
οποίοι ακούγονταν από την πρώτη ηµέρα και συνόδευαν τις ερ-
γασίες της επιτροπής. Βέβαια, αυτοί οι όροι ακριβώς όπως λέ-
γονται, ορίζουν τον λαϊκισµό. Τον λαϊκισµό τον αποδίδει ο ένας
στον άλλον. 

Ας θυµηθούµε πάντως τι είπε κάποιος αµερόληπτος, κάποιος
που είναι µακριά. Πρόσφατα -δηµοσιεύτηκε και στον Τύπο- ο Γε-
νικός Γραµµατέας του Συµβουλίου της Ευρώπης, ο Γιάγκλαντ,
δηµοσίως και επισήµως είπε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι ένα κόµµα
λαϊκίστικο, είναι ένα κόµµα το οποίο σέβεται τα δικαιώµατα και
τους θεσµούς.

Ξέρετε, το µόνο δίπολο δεν ήταν αυτό. Υπήρχε και άλλο ένα
δίπολο και αυτό  φάνηκε σήµερα και είναι πιο πολύ νοµικό. Τι
έλεγε; Μία άποψη έλεγε: «Μα, αφού µας ήταν γνωστό από πριν
ότι έχουµε να κάνουµε µε απιστία, που εξαλείφθη το αξιόποινό
της, και µε ξέπλυµα χρήµατος, για το οποίο είµαστε αναρµόδιοι,
τι χρειαζόταν όλη αυτή η διαδικασία;». Αυτό έλεγε η µία πλευρά. 

Και η άλλη άκρη τι έλεγε; Την ακούσαµε από το Ποτάµι.
Έλεγε: «Δεν έπρεπε να σταµατήσουµε εδώ. Δεν έπρεπε µόνο να
γίνει η αρχική Ολοµέλεια, µετά το πόρισµα και στη συνέχεια αυτή
η Ολοµέλεια. Έπρεπε να προχωρήσουµε στη δηµιουργία ειδικού
δικαστηρίου, συµβουλίου και µετά να αποφανθούµε». Δηλαδή να
καταναλώσουµε ένα έτος εργασιών για να αποφανθούµε ότι εί-
µαστε αναρµόδιοι, πράγµα το οποίο βεβαίως ήταν σαφές εξαρ-
χής. Αυτό ήταν το άλλο άκρο.

Είναι δεδοµένο και ίσως το περιµένατε να το ακούσετε από
εµένα, ότι όταν σε χτυπούν από τα δύο άκρα, ή έχεις δίκιο ή είσαι
κεντρώος. Εµείς δεν είµαστε κεντρώοι, είµαστε αριστεροί. Άρα
έχουµε δίκιο. Λογικό είναι το επιχείρηµα. Παρακολουθήστε το
και θα το συνειδητοποιήσετε. 

Τώρα ως προς τον τρόπο µε τον οποίο προχωρήσαµε, να σας
τον εκθέσω. Την άποψη ότι έπρεπε να περάσει από τη Βουλή η
δικογραφία και να κριθεί από τη Βουλή και όχι να παραµείνει
εξαρχής στη δικαιοσύνη η υπόθεση για το ξέπλυµα και την απι-
στία, πρώτα από όλα την είχε η εισαγγελία, η οποία έστειλε σε
εµάς τις έξι δικογραφίες. Γιατί; Διότι θεώρησε ότι η Βουλή πρέπει
αυτή να αποφασίσει για το αν είναι αρµόδια ή όχι.

Είχε δίκιο η εισαγγελία στην παρέµβασή της αυτή και στην επι-
λογή της αυτή, να στείλει τη δικογραφία στη Βουλή αν και αφο-
ρούσε απιστία και ξέπλυµα; Προφανώς και ναι. Και το επιχείρηµα
της εισαγγελίας, της δικαιοσύνης είναι απλό, από την ώρα που
το άρθρο 86 λέει ότι η Βουλή ασκεί τη δίωξη, εφόσον οι πράξεις
έχουν τελεσθεί κατά την άσκηση των υπουργικών καθηκόντων,
η Βουλή είναι αρµόδια να δει εάν οι πράξεις έχουν τελεσθεί κατά
την άσκηση των καθηκόντων ή όχι και να αποφανθεί θετικά ή αρ-
νητικά.

Και ξέρετε γιατί είναι κρίσιµο αυτό να το γνωρίζουµε; Γιατί δεν
είναι η πρώτη υπόθεση που θα περάσει. Και άλλες δικογραφίες
θα έρθουν ή έχουν έρθει. Περνούν από τον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης, φτάνουν στη Βουλή. Και η εισαγγελία προφανώς έχει την
αντίληψη ότι όλες θα πρέπει να περνούν από εδώ και αν υπάρχει
αναρµοδιότητα να γυρίσουν πίσω. Αυτό θα αντιµετωπίζουµε,
γιατί, κατά το Σύνταγµα, ο φυσικός κριτής της αρµοδιότητας ή
αναρµοδιότητας είναι η Βουλή. 

Να σας πω τώρα πώς προχωρήσαµε. Αποφύγαµε τις ακραίες
επιλογές, νοµίζω, στη Βουλή. Η µία επιλογή θα ήταν: Αφού υπάρ-
χει προφανής αναρµοδιότητα για τη νοµιµοποίηση, σύµφωνα µε
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τη µέχρι σήµερα βιβλιογραφία –υπάρχει και άλλη άποψη, αλλά
αυτό είναι που επικρατεί στη βιβλιογραφία-, και, σύµφωνα και µε
τη νοµολογία στην υπόθεση Τσοχατζόπουλου, προφανές είναι
ότι η αρµοδιότητα ανήκει στη δίωξη, ας αποστελλόταν αµέσως,
ας αναδιαβιβαζόταν η υπόθεση αµέσως προς τη δικαιοσύνη.

Ποιος θα το έκανε, δηλαδή; Το Προεδρείο της Βουλής θα
έπαιρνε την ευθύνη χωρίς συζήτηση να επιλέξει τι θα γίνει, να
αποστερήσει από άποψη το Κοινοβούλιο, την Ολοµέλεια, και να
στείλει τη Βουλή ή να τη βάλει στο ράφι στην περίπτωση στην
οποία υπάρχει εξάλειψη του αξιοποίνου; Όχι, βεβαίως. Έπρεπε
να το φέρει στην Ολοµέλεια. 

Η Ολοµέλεια έπρεπε να το δει αυτοµάτως, την πρώτη ηµέρα,
και να µην κάνει µια στοιχειώδη διαδικασία διερεύνησης µέσω
µιας επιτροπής; Το δεύτερο είναι το σωστό. Γιατί; Για να πούµε
ότι είµαστε αναρµόδιοι για κάποιες πράξεις, πρέπει να ξέρουµε
ποιες είναι οι πράξεις αυτές και πότε τελέστηκαν και µε ποιον
τρόπο τελέστηκαν, για να δούµε εάν συνδέονται ή όχι µε κάποιες
πράξεις άσκησης υπουργικών καθηκόντων. Εποµένως έπρεπε να
τα εξετάσουµε αυτά. 

Επιπλέον, η Βουλή θα έπρεπε να έχει µια γνώµη τεκµηριωµένη.
Όταν πρωτοτέθηκε εδώ στην Ολοµέλεια το θέµα µε τις δικογρα-
φίες και η Ολοµέλεια αποφάσισε τη δηµιουργία του πορίσµατος,
οι Βουλευτές δεν είχαν δει τη δικογραφία. Θα παρασύρονταν
ίσως εδώ από κάποιους συναδέλφους, οι οποίοι καλόπιστα θα
ανέπτυσσαν τη γνώση τους και τη γνώµη τους, εν όψει του ότι
ήταν οι λίγοι αυτοί που είχαν δει τη δικογραφία. Όµως οι υπό-
λοιποι δεν θα είχαν άποψη. 

Ακόµα και η σηµερινή διαδικασία έδειξε πόσες άγνοιες υπήρ-
χαν. Υπήρχαν συνάδελφοι εδώ οι οποίοι δεν µπορούν να ξεχωρί-
σουν θεσµικά την προανακριτική επιτροπή από την εξεταστική.
Καµµία σχέση η µία µε την άλλη. 

Η εξεταστική επιτροπή είναι προφανώς µια επιτροπή πολιτικής
σκοπιµότητας και την αποφασίζουµε µε κοινοβουλευτικό τρόπο.
Όµως, οπωσδήποτε, είναι επιτροπή που απηχεί τη σκοπιµότητα
της Βουλής να ερευνήσει ένα θέµα, το οποίο προφανώς είναι ευ-
ρύτερο, είναι συστηµικό και για αυτό δεν µπορεί να το διερευνή-
σει η δικαιοσύνη µόνη της. Γιατί, αλλιώς, ο φυσικός κριτής όλων
των σκανδάλων και των ελλειµµάτων είναι η δικαιοσύνη. Αυτό
είναι η εξεταστική επιτροπή. 

Η ποινική επιτροπή, η προανακριτική επιτροπή, αυτή η οποία
οδηγήθηκε στο πόρισµα το οποίο είχαµε εδώ, έχει χαρακτηρι-
στικά δικανικά και, κατά το Σύνταγµα και κατά τον Κανονισµό, δι-
κάζει µε τη διαδικασία που προβλέπεται για τη διεξαγωγή
προκαταρτικής εξέτασης από το ποινικό δικαστήριο, δηλαδή από
την εισαγγελία. Για αυτόν τον λόγο δεν µπορεί παρά να έχει κά-
ποια χαρακτηριστικά, µεταξύ άλλων και η µυστικότητα των συ-
νεδριάσεών της, όπως γίνεται σε κάθε ποινική επιτροπή. 

Εποµένως δεν έχει καµµία σχέση το ένα µε το άλλο, ώστε να
συµψηφίζονται εδώ τα θέµατα και να ακούγεται στη Βουλή
«αφού κάνετε εδώ προανακριτική, γιατί δεν κάνετε και εξετα-
στική». Είναι άλλο το ένα και άλλο το άλλο. 

Προχωρήσαµε, λοιπόν, µε τον τρόπο ο οποίος σας έχει ήδη
εκτεθεί. Υπηρετήσαµε τη διαφάνεια. Ξέρετε γιατί; Διότι σήµερα
υπάρχει ένα πόρισµα, το οποίο είναι δηµόσιο και από το οποίο
µπορεί κανείς να καταλάβει ποια έκταση είχε η ζηµία του δηµο-
σίου η οποία προκλήθηκε, ιδίως λόγω των πράξεων που συνδέ-
ονται µε τα αντισταθµιστικά ωφελήµατα. Δεν περιλαµβάνει
διατυπώσεις που να δείχνουν αποχρώσες ή σοβαρές -εν πάση
περιπτώσει, για να το πω έτσι δηµοτικά- ενδείξεις ενοχής του κρι-
νόµενου και δεν προκαταλαµβάνεται η ενοχή του. Η  ενοχή είναι
κάτι το οποίο για να κριθεί χρειάζεται δίκη. Για να µιλήσουµε και
για βάσιµες ενδείξεις ενοχής, χρειαζόµαστε δίωξη και προδικα-
σία µε συγκεκριµένες εγγυήσεις. Αυτό δεν το κάναµε. Τι κάναµε;
Απλώς εντοπίσαµε ποιες είναι οι πράξεις. Με τις πράξεις ασχο-
ληθήκαµε και όχι µε την ενοχή. 

Όµως και αυτό έφερε µια διαύγεια, µια διαφάνεια. Είδε εδώ η
Βουλή -και πιθανώς βλέπουν και όσοι παρακολουθούν- ότι δια-
πιστώθηκε πως τελέστηκαν πράξεις οι οποίες είχαν σηµαντικές
συνέπειες σε βάρος του δηµοσίου συµφέροντος. Βεβαίως δια-
πιστώθηκε ότι τελέστηκαν και κάποιες πράξεις οι οποίες µοι-
άζουν µε τυπικές, συνηθισµένες, γνωστές στα κυκλώµατα αλλά

και στους νόµιµους χώρους -γιατί ο νόµιµος χώρος ελέγχει
αυτές τις πράξεις-, τυπικές πράξεις «ξεπλύµατος». 

Αυτά προέκυψαν σήµερα εδώ και είναι όφελος το ότι προέκυ-
ψαν. Βεβαίως και το πόρισµα της επιτροπής νοµίζω ότι έχει ξε-
περάσει και τους δύο κινδύνους οι οποίοι θα µπορούσαν να
υπάρξουν από τη διερεύνηση αυτή. Ποιοι είναι οι κίνδυνοι; Ο
ένας είναι να χαθεί κάτι λόγω µιας καθυστέρησης. Δεν συνέβη
αυτό. Ό,τι χάθηκε, χάθηκε λόγω της καθυστέρησης να έρθουν
οι εισαγγελίες εδώ. Η επιτροπή µας προχώρησε µε την καλύτερη
δυνατή ταχύτητα. 

Δεύτερον, το άλλο πρόβληµα το οποίο υπάρχει οδηγεί πολλές
φορές σε ατιµωρησία οικονοµικών σκανδάλων. Προσέξτε το
αυτό, γιατί το φαινόµενο είναι διεθνές και όχι µόνο ελληνικό.
Είναι κατ’ εξοχήν διεθνές. 

Πώς ξεφεύγουν πολλοί από τις ευθύνες οι οποίες διερευνών-
ται; Μένουν στις δικογραφίες κάποια ελαττώµατα, κάποια τυπικά
προβλήµατα, υπάρχουν κάποιες πραγµατογνωµοσύνες, οι
οποίες δεν έχουν έγκυρα τυπικά στοιχεία, υπάρχουν κάποιες µε-
ταφράσεις που λείπουν κι όταν φτάνει η υπόθεση στο τέλος, τότε
υπάρχει µια απαλλαγή, λόγω της τυπικής έλλειψης η οποία προ-
ϋπήρχε. Για αυτό και προσέξαµε, όσο µπορούσαµε, νοµικά να
ακολουθήσουµε αυτό ακριβώς το οποίο το Σύνταγµα υπαγο-
ρεύει.

Πραγµατικά, όπως και ο κ. Παπαφιλίππου, έτσι κι εγώ παρα-
ξενεύοµαι πολύ να ακούω µέλος της επιτροπής να λέει σήµερα
εδώ ότι η κρίση µας δεν ήταν σύµφωνη µε το Σύνταγµα. Κάνουµε
ό,τι ακριβώς λέει το Σύνταγµα. 

Το Σύνταγµα µας κάλεσε να εξετάσουµε εάν έχουµε αρµοδιό-
τητα. Λέει ότι η Βουλή έχει αρµοδιότητα εάν οι πράξεις έχουν τε-
λεστεί κατά την άσκηση των υπουργικών καθηκόντων. Αυτό
ακριβώς εξετάσαµε, αυτό βρήκαµε, έτσι αποφαινόµαστε καθαρά
και µε πιστή εφαρµογή των ρυθµίσεων του Συντάγµατος και της
συνταγµατικής ρύθµισης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν έχω πολλά να σας πω, διότι οι συνάδελφοι οι οποίοι προ-
ηγήθηκαν µίλησαν εκτενώς. Εγώ θέλω να πω ότι η ελληνική κοι-
νωνία ενδιαφέρεται ιδιαίτερα για τις υποθέσεις διερεύνησης
σκανδάλων και ιδιαίτερα για τις υποθέσεις που αφορούν ευθύνες
πολιτικών, διότι εδώ εισάγεται και ένα αίτηµα γλιτώσετεκαι ένα
αίσθηµα ισότητας το οποίο υπάρχει στην ελληνική κοινωνία. Το
αίτηµα όλοι να είναι ίδιοι και να µην ξεφεύγουν από τον νόµο οι
ισχυροί και να τιµωρούνται µόνο οι άνθρωποι οι οποίοι είναι φτω-
χοί ή, εν πάση περιπτώσει, είναι αφανείς.

Το ότι η ελληνική κοινωνία κινδυνεύει να εξοικειωθεί µε κατα-
στάσεις ανισότητας το είδαµε και προχθές, τη Δευτέρα. Να θυ-
µίσω δύο περιστατικά. Το ένα είναι που αναφέρεται, κατά λάθος
προφανώς, από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ότι
η ακροδεξιά στην Ελλάδα µόνο ένα θύµα έχει µε δολοφονία, τον
Παύλο Φύσσα, τον ηρωικό Παύλο Φύσσα, και να θυµίζει ο Ευ-
κλείδης Τσακαλώτος ότι όχι, έχουµε και πρόσφυγες, οι οποίοι
είναι θύµατα της ακροδεξιάς. Τους ξεχνάµε, γιατί; Διότι δεν µας
έρχονται στο µυαλό. Διότι στο µυαλό ίσως το δικό µας δεν είναι
εξίσου ίσοι µε αυτόν ο οποίος είναι Έλληνας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Στον Ευκλείδη Τσακαλώτο ανήκουν τα χειροκροτήµατα, όχι σε

µένα. Εκείνος το πρόσεξε και το θυµήθηκε. Βεβαίως, θέµα ισό-
τητας είναι όταν έχουµε εισαγωγή δυόµισι τόνων ηρωίνης στη
χώρα µας, πράγµα το οποίο δεν σηµαίνει µόνο, όπως ειπώθηκε,
ότι θα πεθάνουν ή θα αρρωστήσουν εκατοντάδες χιλιάδες άν-
θρωποι. Τόση µεγάλη ποσότητα ναρκωτικών σηµαίνει και άλλα
πολλά. Σηµαίνει και έλεγχο της παραοικονοµίας, σηµαίνει και
πίεση της γνώµης της αγοράς, σηµαίνει και δηµιουργία µηχανι-
σµών και επιχειρήσεων ξεπλύµατος, διότι βεβαίως αυτό το χρήµα
θα µπει κάποια στιγµή στην αγορά, σηµαίνει και δηµιουργία
στρατού µπράβων, οι οποίοι ελέγχουν και διάφορους χώρους. 

Αυτό όλο, λοιπόν, ας το συγκρίνουµε λιγάκι -αυτό το οποίο δεν
συζητήθηκε πολύ ούτε στη Βουλή ούτε στον Τύπο- µε τη συζή-
τηση που γίνεται ή αν θέλετε µε την αυστηρότητα που υπάρχει
σε άλλες υποθέσεις, όπως για έναν µικροδιακινητή µιας µικρής
ποσότητας ναρκωτικών -ο οποίος είναι και εξαρτηµένος και τη
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διακινεί- που τιµωρείται και ενδεχοµένως τιµωρείται, όπως λέει
ο νόµος. Όµως, δείχνει την ανισότητα. Άλλο παράδειγµα αποτε-
λεί η γνωστή περιπέτεια της Ηριάννας, για την οποία έχουµε δε-
κατρία χρόνια φυλάκιση για κάτι το οποίο φαίνεται να είναι τόσο
ελαφρύ.

Θα τελειώσω µε έναν τρόπο που δεν τον περιµένετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,

ολοκληρώστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω σε τρία δευ-

τερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ευχαριστήσω τα µέλη της επιτροπής. Ο κόσµος ο

οποίος πιστεύει ότι η Βουλή δουλεύει µόνο µε άγονες κοµµατικές
αντιπαραθέσεις, ας µάθει ότι στην επιτροπή αυτή είχαµε διάλογο
καλόπιστο, διάλογο δηµιουργικό. Για τον λόγο αυτόν, θέλω να
ευχαριστήσω τα µέλη της όλων των κοµµάτων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Η πολύωρη σηµερινή συ-

ζήτηση, κατά την αντίληψή µου, ανέδειξε µια θεσµική παραδο-
ξότητα. Για να γίνω συγκεκριµένος, έχουµε τη διάταξη του
Συντάγµατος, το άρθρο 86, το οποίο φέρει ως χρόνο παραγρα-
φής αποσβεστικής προθεσµίας αναίρεσης του δικαιώµατος της
Βουλής να ασκεί ποινική δίωξη την επόµενη σύνοδο από εκείνη
που φέρεται να τελέσθηκε το αδίκηµα.

Άκουσα πάρα πολλά από έγκριτους νοµικούς, ότι η δικαιο-
σύνη, τα δικαστήρια, οι εισαγγελείς, οι ανακριτές θα παραπέµ-
πουν στη Βουλή ποινικές δικογραφίες οι οποίες εγγίζουν
πολιτικά πρόσωπα. 

Βλέπουµε, λοιπόν, τώρα το εξής: Η ποινική παραγραφή των
πολιτικών προσώπων, Υπουργών, Υφυπουργών, µελών της κυ-
βέρνησης είναι ουσιαστικά µέχρι δεκαοκτώ το πολύ είκοσι τέσ-
σερις µήνες, αλλά η παραγραφή των εγκληµάτων, είτε είναι
πληµµέληµα είτε κακούργηµα, είναι πέντε και δεκαπέντε χρόνια. 

Πώς, λοιπόν, οι προθεσµίες αυτές θα συµπέσουν, ούτως ώστε
να έχει επιληφθεί η τακτική δικαιοσύνη, είτε από πληροφορίες
είτε από εγκλίσεις είτε από οποιονδήποτε άλλον τρόπο και να
έχει ασκήσει την ποινική δίωξη ή να έχει κινήσει ποινική διαδικα-
σία; Θέλω να παρατηρήσω το εξής: Η προκαταρκτική εξέταση
που γίνεται στην ποινική διαδικασία οδηγεί τη δικογραφία στη
Βουλή.

Εποµένως, ώσπου να γίνει µια προκαταρκτική εξέταση -η
οποία ειρήσθω εν παρόδω ανεξάρτητα εάν είναι πολιτικά ή µη
πολιτικά πρόσωπα παίρνει τη σειρά της και περιµένουµε-,
έχουµε φτάσει στα δύο το πολύ έτη από την τέλεση του αδική-
µατος και έχουµε παραγραφή. Το παράδειγµα αυτό το έχουµε
σήµερα όπως συζητήθηκε, µε την εξής έννοια: 

Μιλάµε για πράξεις του 2001, του 2014, ενδεχοµένως του 1998
και λέµε ότι το αδίκηµα της απιστίας περί την υπηρεσία, η παρά-
βαση του άρθρου 256 έχει παραγραφεί. Ευλόγως έχει παραγρα-
φεί κατά το Σύνταγµα, διότι βρισκόµαστε στην έβδοµη, όγδοη ή
περισσότερη περίοδο της συνόδου της Βουλής. Μήπως, λοιπόν,
το Σύνταγµα συνειδητά παρέχει κάλυψη των πολιτικών προσώ-
πων εις το διηνεκές; Μήπως, λοιπόν, είναι το προσωπείο της ασυ-
λίας;

Έγινε πολλή συζήτηση για τροποποίηση του άρθρου 86. Δεν
άκουσα, όµως, προτάσεις. Διαβάζοντας το Σύνταγµα, λέει ότι η
Βουλή ασκεί τη δίωξη, δηλαδή την ποινική δίωξη, κατά Υπουρ-
γών, Υφυπουργών και µελών της κυβέρνησης. Αποκλείεται, λοι-
πόν, η άσκηση δίωξης από τον φυσικό δικαστή, από τον τακτικό
δικαστή. Ποιος είναι ο τρόπος που θα ξεπεραστεί αυτό; 

Βέβαια, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι πρέπει η παραγραφή των
πολιτικών προσώπων να συµβαδίζει -έστω και αν κρατήσει η
Βουλή σε µια επόµενη συνταγµατική Αναθεώρηση το ζήτηµα της
άσκησης ποινικής δίωξης-, να είναι ισότιµη, ισόχρονη µε των λοι-
πών µη πολιτικών προσώπων. Εάν θέλετε, εδώ να πούµε ότι εκεί
µόνο µπορεί να τηρηθεί η αρχή της ισότητας, διότι η σύντοµη
παραγραφή έχει ξεπεράσει τη σκοπιµότητα εκείνη η οποία την
είχε θεσµοθετήσει από τον 18ο και 19ο αιώνα, ώστε να αποφεύ-

γονται προπετείς διώξεις ή πολιτικές διώξεις. Αυτά, λίγο πολύ,
έχουν ξεπεραστεί σήµερα. 

Εποµένως σε µια επόµενη συνταγµατική Αναθεώρηση θα πρέ-
πει να σταθεί το ζήτηµα εάν η Βουλή θα «ισοχρονίσει» την παρα-
γραφή πολιτικών και µη πολιτικών προσώπων. Εγώ προσωπικά
το θεωρώ απολύτως απαραίτητο, για να λέµε ότι τηρούµε και το
άρθρο 4 του Συντάγµατος, όπως και το άρθρο 7, έστω και υπό
τη σηµερινή τους διατύπωση. 

Ένα επόµενο ζήτηµα το οποίο θέλω να σχολιάσω σε σχέση µε
το πόρισµα της προανακριτικής επιτροπής -ήταν προκαταρκτική
επιτροπή µε πιο τεχνικό όρο και όχι προανακριτική επιτροπή-
είναι ότι και εδώ έχω µια παρατήρηση για το δεύτερο σκέλος. 

Ποιο είναι το δεύτερο σκέλος; Διαβιβάστηκε στη Βουλή από
τις διωκτικές αρχές της τακτικής δικαιοσύνης και η πράξη της
νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες.
Ορθώς ο κ. Λοβέρδος επικαλέστηκε απόφαση της ποινικής ολο-
µέλειας του Αρείου Πάγου, που έχει λύσει το θέµα. Δεν ήταν
γνωστό στους δικαστές ότι η νοµιµοποίηση εσόδων είναι έγ-
κληµα, αδίκηµα, που δεν υπάγεται στη δικαιοδοσία της Βουλής;
Πού βρισκόµαστε σήµερα; Στην αντίφαση.

Στέλνουν οι δικαστές στη Βουλή, λέει η Βουλή ότι είναι αναρ-
µόδια, ακούγεται ότι ήδη έχει ασκηθεί κατά του φερόµενου υπεύ-
θυνου-υπαίτιου η ποινική δίωξη και γυρίζουµε πίσω στην αρχή
και έχουµε ένα κενό για να ασκηθεί εκ νέου δίωξη. Δεν νοµίζω
ότι θα ασκηθεί νέα δίωξη. Θα συνεχιστεί η προηγούµενη.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η Βουλή είχε τη δυνατότητα να προασπίσει
κατ’ αρχάς το κύρος της. Ποια θα ήταν αυτή; Όταν ερχόταν η δι-
κογραφία, µπορεί να έκαναν ένα σφάλµα οι δικαστές. Τα σφάλ-
µατα είναι ανθρώπινα και δεν µπορούµε να τα καταλογίσουµε.
Όταν, λοιπόν, ερχόταν η δικογραφία, ετίθετο αυτοµάτως ζήτηµα:
το κοµµάτι της νοµιµοποίησης δεν µπορούσε να το αγγίξει. Το
διαχωρίζουµε. Έξι δικογραφίες τις επιστρέφουµε. Δεν χρειαζό-
ταν καν, κατά την άποψή µου, η σύσταση προκαταρκτικής επι-
τροπής, παρά µόνον για εντυπωσιασµούς. Αυτό είναι κάτι που
θα πω. Επεδίωξε ενδεχόµενα εντυπωσιασµούς, οι οποίοι εν τέλει
δεν υπάρχουν, διότι κατανοούµε, τουλάχιστον ο µέσος πολίτης
κατανοεί -και δεν µιλώ για τους νοµικούς, ξεχνώ και αυτή την
ιδιότητα την οποία έχω- την έλλειψη ανάγκης σύστασης αυτής
της επιτροπής.

Βεβαίως, µπορεί να υπάρχουν ποινικές ευθύνες, µπορεί να
υπάρχουν σοβαρές πολιτικές ευθύνες. Όµως, γι’ αυτές, για τις
πολιτικές ενδεχόµενα ευθύνες, δεν συζητήσαµε, διότι επιδιώχ-
θηκε µέσω της προκαταρκτικής επιτροπής και η περιχαράκωση,
αν θέλετε, των υποθέσεων -όπως και στο µέλλον φοβούµαι ότι
θα επιδιώκεται η περιχαράκωση ανάλογων υποθέσεων µε τη
µορφή εξεταστικών ή προκαταρκτικών επιτροπών- και στο τέλος
θα χάνουµε εκείνο το οποίο ζητούµε. Ποιο είναι αυτό; Ένα και
µοναδικό: η πάταξη της διαφθοράς, αλλά όχι µόνο κατασταλτι-
κώς, αλλά και µε προληπτικούς σκοπούς, ούτως ώστε να µην
επαναλαµβάνονται φαινόµενα διαφθοράς, διότι δυστυχώς η εµ-
πειρία έχει αποδείξει την ατιµωρησία.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτά τα οποία ανέφερα θα τα διατηρήσω,
τουλάχιστον στη δική µου σκέψη, ελπίζοντας ότι σε µια συνταγ-
µατική Αναθεώρηση θα αντιµετωπιστούν, έστω µερικώς, µε µια
τροποποίηση του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, για να δούµε
κι εκεί πόσο µπορούµε, πριν φτάσουµε στη συνταγµατική Ανα-
θεώρηση, να περιορίσουµε την εµβέλεια αυτής της ασυλίας που
και ο νόµος αυτός παρέχει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος.
Κύριε Υπουργέ, µε την ανοχή σας και µε την ανοχή του Σώµα-

τος, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι ο συνάδελφος κ. Θεωνάς
έχει ζητήσει τον λόγο για δύο λεπτά για µια µικρή παρέµβαση.

Κύριε συνάδελφε, µιλήστε από τη θέση σας. Ας είµαστε συνε-
πείς στη συνεννόησή µας, διότι περιµένουν µια σειρά συνάδελ-
φοι να προλάβουν τις πτήσεις τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, που
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µου δίνετε την ευκαιρία να πω δυο πράγµατα που έχουν αντιµε-
τωπιστεί στο επίπεδο της Βουλής από το παρελθόν.

Θέλω να σας θυµίσω το εξής: Ο ΣΥΡΙΖΑ, ως πολιτικό κόµµα,
πήρε µέρος για δεύτερη φορά στις εκλογές του 2007. Στις εκλο-
γές αυτές, του 2007, πάντα συζητιόταν µε ζωηρό τρόπο το θέµα
της παραποµπής κάποιων Υπουργών που ενδεχοµένως έχουν
χειριστεί πράγµατα κατά τρόπο που δηµιουργούσαν ποινικές ευ-
θύνες γι’ αυτούς ή και άλλων πολιτικών προσώπων που έπρεπε
µε κάποιον τρόπο να παραπέµπονται στον φυσικό τους δικαστή.

Αυτό το θέµα απασχόλησε τότε και το καινούργιο αυτό κόµµα,
που ήταν του ΣΥΡΙΖΑ, και διατύπωσε ένα σχέδιο πρότασης προς
το Προεδρείο της Βουλής.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, κύριοι συ-

νάδελφοι, ησυχία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Επιτρέψτε µου να πω αυτό που αποφα-

σίστηκε από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ τότε, που
ήταν ολιγάριθµη, γιατί είχε εκλέξει δεκατρείς Βουλευτές. Όµως,
επειδή κάποιοι είχαν αποχωρήσει τότε και φτιάχτηκε η ΔΗΜΑΡ
µε τέσσερις Βουλευτές, είχε µείνει µε εννέα Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Θεωνά, ταχύ-
τερα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Αυτοί οι εννέα Βουλευτές, λοιπόν, συνέ-
θεσαν µια πρόταση, η οποία προέβλεπε το εξής: Η αίτηση της
εισαγγελικής αρχής να ασκηθεί δίωξη ή να αρθεί η ασυλία κά-
ποιου Υπουργού, για να µπορέσει να ασκηθεί η κατάλληλη δίωξή
του, έπρεπε να αποφασιστεί από τη Βουλή.

Η πρόταση που διατυπώσαµε εµείς τότε ήταν να εξουσιοδο-
τήσουµε το Προεδρείο της Βουλής να κρίνει το θέµα και αν µε
πλειοψηφία καταλήγει να το επιστρέψει στην εισαγγελική αρχή,
µε τη χορήγηση άδειας από την πλευρά της Βουλής στην εισαγ-
γελική αρχή, να διαχειριστεί το θέµα µε τον ίδιο τρόπο που θα
το διαχειρίζονταν για κάθε Έλληνα πολίτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει, κύριε συνά-
δελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Αυτή την πρόταση την παρουσίασε στην
Ολοµέλεια της Βουλής ο τότε Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας κ. Αλέκος Αλαβάνος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε για
αυτή την πληροφόρηση. Ήταν χρήσιµη. Ευχαριστούµε πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: …και σε έναν µεγάλο βαθµό εφαρµό-
στηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Θεωνά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Νοµίζω για µια µικρή περίοδο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Θεωνά.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Αυτό το λέω για όσους βρήκαν να εκφρά-

σουν ό,τι είχαν µέσα τους...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Θεωνά, ανέβηκε

στο Βήµα ο κύριος Υπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Έκλεισα. Τελειώνω µε τη φράση αυτή,

κύριε Πρόεδρε. 
Τότε ο ΣΥΡΙΖΑ εξέφρασε ακριβώς αυτό που λέγεται σήµερα.

Η Βουλή να παραπέµπει...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Θεωνά, είναι

στο Βήµα ο Υπουργός και περιµένει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: ...όποιον Υπουργό ή όποιον πρέπει να

διωχθεί στον φυσικό του δικαστή µέσω της εισαγγελικής αρχής. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση διεξήχθη µετά την

τελευταία προσπάθεια µεταµφίεσης του ΠΑΣΟΚ, από ΠΑΣΟΚ σε
Ελιά και από Ελιά σε Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν θα επεκταθώ στο ότι η µεταµφίεση συνδυάζεται µε την

αποκριά. Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι συνδυάζεται µε αυτό

ακριβώς που συζητάµε σήµερα. Δηλαδή, µε µια προσπάθεια που
κάνει το ΠΑΣΟΚ να ξεχάσει η κοινωνία ότι ήταν ένα κόµµα παρα-
γωγής σκανδάλων και ότι σε αυτά τα σκάνδαλα είχαν άµεση εµ-
πλοκή κορυφαία στελέχη και Υπουργοί. Διότι ο ελληνικός λαός
δεν είναι δυνατόν να ξεχάσει ούτε τον κ. Τσοχατζόπουλο ούτε
τον κ. Μαντέλη ούτε τον κ. Παπαντωνίου ούτε τον κ. Σµπώκο ούτε
βεβαίως τον κ. Τσουκάτο, ο οποίος κατ’ επανάληψη έχει δηλώσει
ότι «εγώ µετέφερα στο κοµµατικό ταµείο τη µίζα της
«SIEMENS»».

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ησυχία, σας παρα-

καλώ!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αντιλαµβανόµαστε όλοι, λοιπόν,
ότι, στην περίπτωση που συζητάµε, το ΠΑΣΟΚ φέρει µια ιστορική
ενοχή. 

Αυτή η ιστορική ενοχή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνδυά-
ζεται µε την ιστορική µνήµη, δηλαδή σε αυτό που ο ελληνικός
λαός έχει καταλήξει: την πολιτική περιθωριοποίηση ενός κόµµα-
τος που όλοι όσοι ανέφερα προηγουµένως ήταν στελέχη, Υπουρ-
γοί και µάλιστα θα έλεγε κάποιος στο στενό περιβάλλον του
πρώην Πρωθυπουργού, του κ. Σηµίτη.

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία δια-
µόρφωσαν τα προηγούµενα τριάντα, σαράντα χρόνια µια κατά-
σταση απόλυτης σήψης και απόλυτης παρακµής. Πού
βασίστηκε, όµως, αυτή η κατάσταση;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,

κάντε ησυχία, σας παρακαλώ. Κλείνει τη συζήτηση ο Υπουργός.
Είναι δυνατόν αυτό που γίνεται στην Αίθουσα;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πού βασίστηκε όµως, κύριοι συ-
νάδελφοι, αυτή η κατάσταση της σήψης και της παρακµής;

Βασίστηκε πρώτα και κύρια στο υφιστάµενο συνταγµατικό και
νοµοθετικό πλαίσιο, ένα πλαίσιο το οποίο είχε κατά κυριολεξία
δηµιουργηθεί από τα δύο πρώην µεγάλα κόµµατα, τη Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ, και εξασφάλιζε την απόλυτη ατιµωρησία
µε τις σύντοµες παραγραφές που προέβλεπε όσων είχαν εµπλα-
κεί σε σοβαρά ποινικά αδικήµατα. 

Εδώ βεβαίως µου κάνει εντύπωση το γεγονός ότι άκουσα σή-
µερα από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ότι, ούτε λίγο ούτε πολύ, φταίει η Αριστερά γι’
αυτό το εκτρωµατικό νοµοθετικό πλαίσιο, που δεν είχε αλλάξει
τόσα χρόνια. Μάλιστα επικαλέστηκε τις υπογραφές -προσέξτε-
δεκαέξι από τους διακόσιους πενήντα Βουλευτές που διέθεταν
τότε το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία να προχωρήσουν στην
Αναθεώρηση και δεν βρήκαν ευήκοα ώτα, όχι από τους συναδέλ-
φους τους, του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά από
τους Βουλευτές της Αριστεράς. 

Ξεχνούν δε σήµερα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να πουν
το αυτονόητο, ότι στη συνταγµατική Αναθεώρηση την οποία προ-
ωθεί αυτή την ώρα η Κυβέρνηση, µία από τις πρώτες στοχεύσεις
είναι η αλλαγή του άρθρου 86. Σας ρωτάµε: Αυτό θα το ψηφί-
σετε; 

Αυτό είναι, λοιπόν, το ζητούµενο της συγκυρίας. Η Κυβέρνηση
και η κυβερνητική πλειοψηφία παίρνει σήµερα την πολιτική ευ-
θύνη, παίρνει την πολιτική πρωτοβουλία να προχωρήσουµε επι-
τέλους στην κατάργηση αυτού του εκτρωµατικού νοµοθετικού
κατασκευάσµατος. Πάνω σε αυτό µιλήστε. Αφήστε τα άλλα. Ό,τι
είναι να κάνουµε εµείς, το κάνουµε µε παρρησία και µε καθαρό-
τητα. 

Το κακό, όµως, σε αυτή την περίπτωση είναι ότι, µε τον τρόπο
που διαµορφώθηκαν το νοµοθετικό πλαίσιο και ο συνταγµατικός
κανόνας, έχει δοθεί µία εντύπωση στην κοινωνία ότι οι πολιτικοί
βρίσκουν πάντοτε έναν τρόπο να διαφεύγουν τις ποινικές ευθύ-
νες, οι οποίες είναι διαφορετικές για το πολιτικό προσωπικό απ’
ό,τι για τους πολίτες. 

Θα έλεγα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πρώτο και
κύριο καθήκον σήµερα είναι να τοποθετηθούµε µε ειλικρίνεια
απέναντι σε αυτό που έχουµε µπροστά µας. 

Κατηγορήθηκε η κυβερνητική πλειοψηφία ότι καθυστέρησε –
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προσέξτε- η επιτροπή τρεις µήνες να εκδώσει πόρισµα. Αν δεν
κάνω λάθος, αυτές οι δικογραφίες λίµναζαν επί χρόνια, πάνω
από δεκαετία ορισµένες από αυτές, στα εισαγγελικά γραφεία και
δεν έρχονταν στη Βουλή και κατηγορείται η κυβερνητική πλει-
οψηφία επειδή εκκαθάρισε άµεσα αυτή την εκκρεµότητα; 

Εδώ, λοιπόν, θα πρέπει να µας πείτε, πρώτον, τι διαφορετικό
στο νοµικό επίπεδο θα µπορούσε να πράξει η Κυβέρνηση; Διότι
ακούσαµε πολύ µεγάλα λόγια. Στο νοµικό επίπεδο, λοιπόν, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπήρχε άλλη οδός, παρά µόνο
αυτή που ακολούθησε η επιτροπή. Εξηγούµαι αµέσως. 

Η εισαγγελία έστειλε στη Βουλή έξι δικογραφίες που είχαν
σχέση µε τα εξοπλιστικά και τον κ. Παπαντωνίου. Η εισαγγελία –
επαναλαµβάνω- τις έστειλε στη Βουλή. Τι θα έπρεπε να κάνει η
Βουλή; 

Κατά πρώτον, όλοι είχαµε πει από τον Μάρτιο, όταν συστά-
θηκε η επιτροπή, ότι πράγµατι το αδίκηµα της απιστίας έχει υπο-
πέσει στη συνταγµατική παραγραφή. Όµως, το αδίκηµα της
νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες είµαστε
σίγουροι ότι δεν έπρεπε να το εξετάσει η Βουλή; Και, κυρίως,
δεν έπρεπε να εξετάσει η Βουλή τον χρόνο που συντελέστηκε
αυτό το αδίκηµα, που υποστασιοποιήθηκε αυτό το αδίκηµα; Διότι
η νοµολογία σχετικά µε τον Τσοχατζόπουλο που αναφέρατε,
κύριε Λοβέρδε, έχει ένα χαρακτηριστικό, ότι το αδίκηµα της νο-
µιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες δεν τέµνε-
ται µε την υπουργική του θητεία. Ακολούθησε της υπουργικής
θητείας. 

Αν, όµως, στη συγκεκριµένη περίπτωση είχαµε τοµή της
υπουργικής θητείας και του αδικήµατος νοµιµοποίησης εσόδων
από παράνοµη δραστηριότητα, δεν έπρεπε η Βουλή να εξετάσει
αν έχει την αρµοδιότητα να ασκήσει ποινική δίωξη για το συγκε-
κριµένο αδίκηµα; Επαναλαµβάνω: Όταν τέµνεται η υπουργική
θητεία µε τον χρόνο τέλεσης του αδικήµατος, όχι όταν αυτό ακο-
λουθεί. 

Εποµένως τα ζητήµατα ήταν πάρα πολύ σοβαρά. Έπρεπε να
ελεγχθούν αυτές οι έξι δικογραφίες. Το εύκολο ήταν το αδίκηµα
της απιστίας, το είχαµε πει από τον Μάρτιο κι εµείς. Τα υπόλοιπα,
όµως, έπρεπε να ελεγχθούν και πολύ σωστά η επιτροπή ήλεγξε
τις δικογραφίες αυτές και τον χρόνο τέλεσης του αδικήµατος.

Πέρα από αυτή την αναφορά, όµως, που έχει να κάνει µε τα
νοµικά ζητήµατα, υπάρχει κι ένα πολιτικό ζήτηµα. Για ποιο
πράγµα κατηγορείτε την Κυβέρνηση; Αν έχω καταλάβει, κατηγο-
ρείτε την Κυβέρνηση για το ότι έφερε την υπόθεση σε µία προ-
ανακριτική επιτροπή για να αποφασίσει, κατά το Σύνταγµα, εάν
θα ασκήσει ποινική δίωξη ή όχι; Υπήρχε άλλος δρόµος; Υπήρχε
άλλη διαδικασία; 

Πολιτικά εσείς τι λέτε; Έρχεστε εδώ και κατηγορείτε γι’ αυτό
το ζήτηµα την Κυβέρνηση, όταν θα έπρεπε το ΠΑΣΟΚ και η Νέα
Δηµοκρατία να δώσουν λόγο για τα πεπραγµένα τους και για την
κατάσταση που επικρατούσε επί χρόνια, µε τις µίζες των εξοπλι-
στικών και τις µίζες στον χώρο της υγείας. Πολιτικά, λοιπόν, δεν
δώσατε καµµία απάντηση και περιοριστήκατε σε νοµικά επιχει-
ρήµατα, που καµµία σχέση δεν έχουν µε την υπόθεση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την Κυβέρνηση η πολιτική
διάσταση των εξοπλιστικών παραµένει εξέχουσα, διότι συνδυά-
ζεται πρώτα και κύρια µε την άµυνα της χώρας, για την οποία θα
πρέπει να αξιοποιείται το υστέρηµα του ελληνικού λαού µε ιδιαί-
τερη προσοχή και σοβαρότητα. Συνδυάζεται µε τη γεωπολιτική
θέση της χώρας αλλά και µε τις συνεχείς προκλήσεις που δέχε-
ται η πατρίδα µας.

Όλα αυτά τα πράγµατα θα έπρεπε να µας οδηγήσουν, να οδη-
γήσουν εσάς πρώτα και κύρια, ακριβώς στην αντίθετη πρακτική
από αυτή που ακολουθήσατε. Δηλαδή, να µην επιβαρύνεται
υπέρµετρα ο κρατικός προϋπολογισµός µε στρατιωτικές δαπά-
νες που δεν έχουν καµµία σχέση µε την άµυνα της χώρας. Θα
έπρεπε, επίσης, να γίνεται σοβαρότερη επιλογή των οπλικών συ-
στηµάτων που έχει ανάγκη η χώρα για την προάσπιση της εθνι-
κής ανεξαρτησίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέρθηκε από αρκετούς ότι
η διαφθορά και η διαπλοκή δεν είναι ελληνικό φαινόµενο. Πράγ-
µατι, έτσι είναι. Δεν είναι ελληνικό φαινόµενο και είναι σύµφυτες
η διαφθορά και η διαπλοκή µε τον καπιταλισµό και µε την εκµε-

τάλλευση την οποία υφίσταται η µεγάλη πλειοψηφία της κοινω-
νίας. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να πω, προς επίρρωση του προ-
ηγούµενου, ότι µεγάλα κράτη και µεγάλες δυνάµεις εµπλέκονται
µε έµµεσο τρόπο σε όλο αυτό το αλισβερίσι των οπλικών συστη-
µάτων µε µεσάζοντες, µε µίζες, µε εµπόρους όπλων και λοιπά. 

Αυτό, όµως, που θέλουµε εµείς να δηλώσουµε σήµερα και στη
Βουλή και στον ελληνικό λαό είναι ότι η Κυβέρνηση δεν θα κατα-
θέσει τα όπλα, ούτε επειδή η διαφθορά και η διαπλοκή είναι σύµ-
φυτες µε τον καπιταλισµό ούτε επειδή δεν είναι µόνο ελληνικό
φαινόµενο. Τη διαφθορά και τη διαπλοκή θα τις πολεµάµε όπου
τις βρίσκουµε, σε όλα τα επίπεδα, και όλοι θα λογοδοτούν για τα
έργα τους και την αφαίµαξη του δηµόσιου πλούτου.   

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα κάνω παραπάνω αναφο-

ρές στην επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή ο κ. Παπαντω-
νίου. Σέβοµαι τη δύσκολη θέση στην οποία βρίσκεται. Εκείνο,
όµως, που πρέπει να προσέξετε είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό.
Στην επιστολή του ο κ. Παπαντωνίου, προφανώς για να βελτιώσει
τη θέση του, κάνει αναφορές στο Κυβερνητικό Συµβούλιο Εξω-
τερικών και Άµυνας. 

Λέει κάτι το οποίο θα έχει πάρα πολύ ενδιαφέρον να το παρα-
κολουθήσουµε ως συλλογισµό στη δίκη, η οποία ενδεχοµένως
να γίνει, ότι δηλαδή «τις αποφάσεις αυτές δεν τις έπαιρνα µόνος,
τις έπαιρναν και άλλοι µαζί µε µένα». Είναι, λοιπόν, πατριωτικό
καθήκον του κ. Παπαντωνίου, µετά από όσα έχει κάνει, να µιλήσει
γι’ αυτές τις ευθύνες των άλλων, των µελών του Κυβερνητικού
Συµβουλίου Εξωτερικών και Άµυνας και να µην κάνει τα ίδια που
έκανε ο κ. Παπακωνσταντίνου µε τη λίστα Λαγκάρντ. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνω µια αναφορά
στη χθεσινή δήλωση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης σχετικά µε την πρόθεσή του να ζητήσει Εξεταστική Επιτροπή
για το «NOOR 1» και για τις συνοµιλίες που είχε ο Υπουργός Άµυ-
νας µε έναν κρατούµενο.

Το ερώτηµα παραµένει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Τι θα
έκανε ο οποιοσδήποτε από εµάς, πολύ δε περισσότερο ο Αρχη-
γός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αν βρισκόταν µπροστά σε
έναν κρατούµενο ή έναν κατάδικο που θα του έλεγε «εγώ θέλω
να εισφέρω στη δικαιοσύνη στοιχεία για να λάµψει η αλήθεια»;
Δεν ξέρω αν υπάρχει κάποιος που θα έκανε κάτι διαφορετικό από
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας. 

Εκείνο που θα ήθελα να ξέρω είναι το εξής: Αν ο κ. Μητσοτά-
κης συναντούσε τον κ. Χριστοφοράκο, ο οποίος έχει καταδικα-
στεί για µίζες για τα εξοπλιστικά και για ένα σωρό άλλα ζητήµατα
και του έλεγε «θέλω να εισφέρω στοιχεία στην αποκάλυψη αυτής
της υπόθεσης», τι θα του έλεγε ο κ. Μητσοτάκης; Να µην τα κα-
ταθέσει; Να τα κουκουλώσει; 

Έτσι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνετε
όλη την υποκρισία, η οποία στηρίζεται πάνω σε τέτοιες προτά-
σεις, όταν έρχεστε εδώ κάθε φορά παρελκυστικά για να µας
πείτε κάτι και για να κρύψετε το επίδικο και το ζητούµενο.

Τα ζητούµενα, λοιπόν, της εποχής σήµερα είναι: Πρώτον, ότι
η Κυβέρνηση τα κατάφερε. Έκλεισε η δεύτερη αξιολόγηση µε
µία ικανοποιητική συµφωνία και σήµερα µπαίνουµε στον δρόµο
της αρετής, δηλαδή της διαλεύκανσης όλων εκείνων των υποθέ-
σεων που µάτωσαν την ελληνική κοινωνία και οδήγησαν τη χώρα
σε αυτό το σηµείο. Παρελκυστικές τακτικές αυτού του τύπου
είναι βέβαιο ότι για άλλη µια φορά θα αποτύχουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πριν κηρυχθεί περαι-
ωµένη η συζήτηση, ο συνάδελφος κ. Παφίλης θέλει να κάνει µία
δήλωση εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω για δέκα

δευτερόλεπτα.
Θέλω να κάνω µια δήλωση εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής
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Οµάδας του ΚΚΕ, να τη διαβάσω κιόλας για να καταχωρισθεί
ακριβώς. 

«Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει καταθέσει ξεχωριστή
από το πόρισµα δήλωση, µε την οποία τοποθετούµαστε συνολικά
για την υπόθεση Παπαντωνίου και την ανάγκη περαιτέρω διερεύ-
νησης από τη δικαιοσύνη και η οποία δήλωση αποτελεί ενιαίο σύ-
νολο και δεν µπορεί να διασπαστεί. Γι’ αυτόν τον λόγο, η
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ δεν θα πάρει µέρος στην ψη-
φοφορία.».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Παφίλη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Παρασκευό-

πουλε, όταν θα έρθει η ώρα θα δώσετε την εξήγηση. Θέλετε να
δώσετε από τώρα εξηγήσεις; Το τι σηµαίνει κάθε ψήφος, αυτό
δεν θέλετε να εξηγήσετε; Θα τα πει και το Προεδρείο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να κάνω έναν σχο-
λιασµό για την άσκηση νοµιµότητας και συνταγµατικότητας επί
όσων είπε ο κ. Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αν είναι για σχολιασµό, να απαντήσω
και εγώ. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν έχει δικαίωµα σχολιασµού επί δήλωσης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Αν είναι, να σχολιάσω και εγώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαρίστως.
Νοµίζω ότι νοµικά έχετε δίκιο λέγοντας «παρών». Όµως, πρέ-

πει να καταλάβουµε ότι σε αυτή η επιτροπή, επειδή έχει χαρα-
κτηριστικά προανακριτικής επιτροπής, δεν έχει θέση το «παρών». 

Είναι µία επιτροπή η οποία αποφαίνεται σε ένα θέµα δικαιοσύ-
νης. Στη δικαιοσύνη δεν υπάρχει αρνησιδικία. Αυτό το πράγµα
το λέω. Μπορεί να προχωρήσει µε οποιονδήποτε τρόπο, αλλά η
δικαιοσύνη δεν γνωρίζει αρνησιδικία, έστω και αν εδώ επιτρέπε-
ται ρητά να πείτε «παρών». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Παρασκευό-
πουλε, πάντως µε κάθε σεβασµό, τώρα σχολιάζετε µια συγκεκρι-
µένη πολιτική στάση ενός κόµµατος. Εν πάση περιπτώσει, ας
είµαστε λίγο προσεκτικοί.

Ο κ. Παφίλης έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι σαφής η τοπο-
θέτηση, όπως και σαφής η δήλωση και ο κ. Παρασκευόπουλος
το ξέρει πάρα πολύ καλά. Είναι πολιτική τοποθέτηση. Υποδείξεις
δεν δεχόµαστε για το τι θα ψηφίσουµε και αν θα συµµετάσχουµε
ή όχι στην ψηφοφορία. Με σαφήνεια έχουµε τοποθετηθεί ότι η
µία έχει παραγραφεί και η άλλη πρέπει να πάει στη δικαιοσύνη
και αυτό είναι αυτονόητο και δεν µπορούµε να κάνουµε τον τα-
χυδρόµο, να στέλνει η δικαιοσύνη και να τη γυρνάµε πίσω -γιατί
αυτό γίνεται στην πραγµατικότητα και δεν ήθελα να το πω- και
µε βάση τη συνολική µας τοποθέτηση δεν παίρνουµε µέρος σε
αυτή την ψηφοφορία. Είναι καθαρότατη πολιτική στάση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί του διανεµηθέντος πορίσµατος της Ειδικής Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής που διενήργησε προκαταρκτική εξέταση,
κατά του πρώην Υπουργού, κ. Ιωάννη Παπαντωνίου «για την εν-
δεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της απιστίας στρεφόµενης
κατά του Δηµοσίου (άρθρο 256 Π.Κ. σε συνδυασµό µε το άρθρο
263α Π.Κ. και τον ν.1608/1950) και της νοµιµοποίησης εσόδων
από εγκληµατική δραστηριότητα (σύµφωνα µε τον ν.2331/1995,
όπως ισχύει), κατά την άσκηση των καθηκόντων του, στο πλαίσιο
σύναψης συµβάσεων εξοπλιστικών προγραµµάτων του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας και σύµφωνα µε τα διαλαµβανόµενα στην
από 10-3-2017 πρόταση», και λήψη απόφασης για την άσκηση ή
µη δίωξης κατά του πρώην Υπουργού µε µυστική ψηφοφορία
(άρθρο 86 του Συντάγµατος, άρθρα 153 επ. του Κ.τ.Β. και άρθρα
του ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών»). 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ακολουθήσει µυστική ψηφο-
φορία και λήψη απόφασης για την άσκηση ή µη δίωξης κατά του
πρώην Υπουργού κ. Ιωάννη Παπαντωνίου, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 157 και του άρθρου 73
του Κανονισµού της Βουλής.

Για τη διεξαγωγή της µυστικής ψηφοφορίας έχουν διανεµηθεί
ψηφοδέλτια για την άσκηση ή µη δίωξης µε το όνοµα του πρώην
Υπουργού Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννη Παπαντωνίου.

Παρακαλώ, για να µην υπάρξει καµµία παρανόηση, η ψήφος
για την άσκηση ή µη δίωξης κατά του πρώην Υπουργού εκφρά-
ζεται µε σταυρό κάτω από µια από τις τρεις λέξεις: «ΝΑΙ», «ΟΧΙ»,
«ΠΑΡΩΝ». Εφόσον το ψηφοδέλτιο δεν φέρει σταυρό, τότε αυτό
θα θεωρείται άκυρο. 

(Δείγµα του προαναφερθέντος ψηφοδελτίου καταχωρίζεται
στα Πρακτικά και έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Επίσης, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί λευκά ψηφοδέλτια και
φάκελοι για τα ψηφοδέλτια. 

Είµαι βέβαιος ότι ήδη κάποιοι έχετε προλάβει και έχετε ψηφί-
σει και ενδεχοµένως όχι µε σταυρό, αλλά µε κάποιο άλλο…

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχω δίκιο; Να θεωρή-

σουµε ότι το δεχόµαστε. Το λέω για να είµαι απολύτως τυπικός,
το λέω για να είµαστε συνεννοηµένοι.  

Επίσης, σύµφωνα µε την παράγραφο 10 του άρθρου 73 του
Κανονισµού της Βουλής, σε περίπτωση ασυµφωνίας µεταξύ του
αριθµού των ψηφοδελτίων και του αριθµού των ψηφισάντων,
επαναλαµβάνεται η καταµέτρηση. Αν και µετά τη νέα αυτή κατα-
µέτρηση διαπιστωθεί ότι ο αριθµός των ψηφοδελτίων είναι µε-
γαλύτερος από τον αριθµό των ψηφισάντων, καταστρέφεται πριν
από τη διαλογή αριθµός ψηφοδελτίων ίσος µε τον αριθµό των
επιπλέον ψηφοδελτίων.

Να επαναλάβω κάτι που νοµίζω ότι έχει γίνει σαφές και δεν
ξέρω αν και ο κ. Παρασκευόπουλος θέλει επ’ αυτού να πει κάτι.
Να επισηµάνω, λοιπόν, ότι η ψήφος αφορά την άσκηση ή µη της
ποινικής δίωξης, δηλαδή η ψήφος στο «ΝΑΙ» σηµαίνει άσκηση
ποινικής δίωξης. Όποιος δεν ψηφίσει άσκηση ποινικής δίωξης,
βάζει σταυρό στο «ΟΧΙ» µε την επεξήγησή του. 

Θα πείτε κάτι παραπάνω, κύριε Παρασκευόπουλε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, το

ίδιο θα πω. Απλώς να συµπληρώσω ότι το πόρισµα είναι υπέρ
του «ΟΧΙ» - «ΟΧΙ». 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τσιάρα, θέλετε
τον λόγο για κάτι; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Για µια διευκρίνιση µόνο, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τσιάρα, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Επειδή έχουν δηµιουργηθεί πολλά
ερωτηµατικά και ενδεχοµένως να περάσει µια λανθασµένη ει-
κόνα, ειδικά στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, θέλω να διευκρινί-
σουµε ότι για τη δεύτερη περίπτωση, που αφορά στη
νοµιµοποίηση εσόδων, το «ΟΧΙ» προσδιορίζει ουσιαστικά την
αναρµοδιότητα της Βουλής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Αυτό ακριβώς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Πρέπει να το καταλάβουµε αυτό,

διότι πιθανότατα να υπάρξει ένα λάθος µήνυµα σε σχέση µε αυτό
που θα ψηφίσει το Σώµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Την παραγραφή και τη µη αρµοδιό-
τητα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ακριβώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πάντως, αυτό αναγρά-

φεται, κύριε Τσιάρα, µε σαφήνεια στο ψηφοδέλτιο. Εποµένως
νοµίζω ότι είναι…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Εσείς το είπατε, αλλά εγώ είµαι
υποχρεωµένος και να το επαναλάβω και να το διευκρινίσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σύµφωνοι. Καλά κά-
νατε και ευχαριστώ πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: …απλώς και µόνο, διότι υπάρχει
µια περιρρέουσα ατµόσφαιρα σε σχέση µε το τι σηµαίνει το
«ΟΧΙ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ξέρω ότι υπήρξε µια µεγάλη προ-

σπάθεια από την πλευρά του κυρίου Προέδρου να διατυπωθεί
σωστά το ψηφοδέλτιο, ωστόσο είµαστε υποχρεωµένοι να το το-
νίσουµε.

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µε την εκφώνηση του ονόµατός του κάθε Βουλευτής
θα προσέρχεται στην ψηφοδόχο, όπου θα εναποθέτει τον φά-
κελο µε την ψήφο του στην κάλπη και οι επί της ψηφοδόχου συ-
νάδελφοι θα επιβεβαιώνουν αναφέροντας το όνοµα κάθε
συναδέλφου που ψηφίζει.

Καλούνται επί του καταλόγου ο Βουλευτής Θεσπρωτίας κ. Μά-
ριος Κάτσης από τον Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς και
ο Βουλευτής Θεσπρωτίας κ. Βασίλειος Γιόγιακας από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Καλούνται, επίσης, επί της ψηφοδόχου ως ψηφολέκτες ο Βου-
λευτής Κορινθίας κ. Γεώργιος Ψυχογιός από τον Συνασπισµό Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς και ο Βουλευτής Αχαΐας κ. Ανδρέας
Κατσανιώτης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Πρόεδρος της εφορευτικής επιτροπής θα είναι, σύµφωνα µε
την παράγραφο 6 του άρθρου 73 του Κανονισµού της Βουλής,
ο Κοσµήτορας της Βουλής κ. Αθανάσιος (Νάσος) Αθανασίου.

Παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να προσέλθουν στην
κάλπη. Επαναλαµβάνω ότι οι επί της ψηφοδόχου συνάδελφοι θα
επιβεβαιώνουν, αναφέροντας το όνοµα κάθε συναδέλφου που
ψηφίζει, την προσέλευσή του και τη συµµετοχή του στην ψηφο-
φορία.

Θέλω να σας πω, για να διευκολύνω µερικούς συναδέλφους,
ότι λίγοι συνάδελφοι, επειδή πρέπει να προλάβουν πτήσεις αε-
ροπλάνων, θέλουν να προηγηθούν στην ψηφοφορία. Εάν κά-
ποιος αυτή την ώρα σκέφτεται ότι πρέπει να προηγηθεί για
κάποιον λόγο, απολύτως δικαιολογηµένο όµως, ας έρθει να δη-
λώσει το όνοµά του. Παρακαλώ, όµως, για απολύτως δικαιολο-
γηµένο λόγο.

Σας γνωστοποιώ, επίσης, ότι στο Προεδρείο έχουν αποσταλεί
σφραγισµένες επιστολές από συναδέλφους Βουλευτές και µέλη
της Κυβερνήσεως και Υφυπουργούς, τους κ.κ. Κοτζιά Νικόλαο,
Παππά Νικόλαο, Τόσκα Νικόλαο, Βούλτεψη Σοφία, Βαρεµένο Γε-
ώργιο, Σαλµά Μάριο, Βορίδη Μαυρουδή, Γκαρά Αναστασία, Ρίζο
Δηµήτριο, Κεδίκογλου Συµεών (Σίµο), Μορφίδη Κωνσταντίνο, Τε-
λιγιορίδου Ολυµπία, Θεοφύλακτο Ιωάννη, Θελερίτη Μαρία, Κα-
τρούγκαλο Γεώργιο και Σέλτσα Κωνσταντίνο, που βρίσκονται σε
αποστολή της Βουλής και της Κυβέρνησης στο εξωτερικό για
συµµετοχή στη µυστική ψηφοφορία, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α
του Κανονισµού της Βουλής.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Υπάρχει συνάδελφος,

ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς. 
Οι σφραγισµένες επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προ-

εδρείο για συµµετοχή στη µυστική ψηφοφορία σχετικά µε την
άσκηση ή µη δίωξης κατά του πρώην Υπουργού Εθνικής Άµυνας
κ. Ιωάννη Παπαντωνίου για την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµά-
των της απιστίας στρεφόµενης κατά του δηµοσίου (άρθρο 256
Π.Κ. σε συνδυασµό µε το άρθρο 263α Π.Κ. και τον ν.1608/1950)
και της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα
(σύµφωνα µε το ν.2331/1995, όπως ισχύει), κατά την άσκηση των
καθηκόντων του, στο πλαίσιο σύναψης συµβάσεων εξοπλιστικών
προγραµµάτων του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και σύµφωνα
µε τα διαλαµβανόµενα στην υπ’ αρ. 1012/10-3-2017 πρόταση, κα-
τόπιν και του πορίσµατος της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτρο-
πής και σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 86 του
Συντάγµατος, άρθρα 153 επ. του Κανονισµού της Βουλής και
άρθρα του ν.3126/ 2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύουν, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής
θα καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9911



9912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9913



9914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9915



9916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9917



9918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9919



9920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9921



9922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9923



9924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9925



9926 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9927



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να
προβούν στην καταµέτρηση και διαλογή των ψηφοδελτίων και
την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ - ΔΙΑΛΟΓΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΛΟΓΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης µυστικής ψηφοφορίας.

Ψήφισαν συνολικά 240 Βουλευτές. Ευρέθησαν στην ψηφο-
δόχο 240 ψηφοδέλτια. Έγκυρα 236. Άκυρα 4. Λευκό κανένα. 

Ειδικότερα, ως προς την απιστία στρεφόµενη κατά του δηµο-
σίου (άρθρο 256 Π.Κ., 263α Π.Κ. και τον ν.1608/1950):

«ΝΑΙ» ψήφισαν 27 Βουλευτές. 
«ΟΧΙ» ψήφισαν 205 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε 1 Βουλευτής. 
Ως προς τη νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατική δραστη-

ριότητα (ν.2331/1995): 
«ΝΑΙ» ψήφισαν 32 Βουλευτές. 
«ΟΧΙ» ψήφισαν 202 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» ουδείς. 
Κατόπιν του αποτελέσµατος της διεξαχθείσης µυστικής ψη-

φοφορίας, η Βουλή αποφάσισε ως προς την απιστία τη µη
άσκηση ποινικής δίωξης, λόγω παρέλευσης της προθεσµίας του
άρθρου 86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, και ως προς τη νο-
µιµοποίηση εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα την παρα-
ποµπή των έξι υποθέσεων στον αρµόδιο εισαγγελέα και τη µη
άσκηση δίωξης από την ίδια, λόγω αναρµοδιότητάς της. 

(Το πόρισµα της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής που διε-
νήργησε προκαταρκτική εξέταση κατά του πρώην Υπουργού κ.
Ιωάννη Παπαντωνίου για την ενδεχόµενη τέλεση αδικηµάτων στο
πλαίσιο σύναψης συµβάσεων εξοπλιστικών προγραµµάτων του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

9928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9929



9930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9931



9932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9933



9934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9935



9936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9937



9938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9939



9940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9941



9942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9943



9944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9945



9946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9947



9948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9949



9950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9951



9952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9953



9954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9955



9956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9957



9958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9959



9960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9961



9962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9963



9964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9965



9966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9967



9968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9969



9970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9971



9972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9973



9974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9975



9976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9977



9978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9979



9980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9981



9982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9983



9984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΣΤ’ - 5 ΙΟΥΛΙΟΥ 2017 9985



9986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.13’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 6 Ιουλίου 2017 και ώρα 9.30’ µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων.
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